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Festiwal otworzył koncert młodej wo-
kalistki Moniki Borzym, promującej swój 
najnowszy album „My place”, który ty-
dzień po premierze osiągnął status złotej 
płyty. Artystka, której utwory w większości 
skomponował polski pianista Mariusz Obi-
jalski, współpracuje również z wybitnymi 
amerykańskimi muzykami. W soulową 
nutę świetnie wpisał się występ Stanisława 
Sojki i jego po części rodzinnego zespołu 
Kolektyw (gra w nim dwóch jego synów),  
w trakcie drugiego festiwalowego wie-
czoru. Sojka jest marką samą w sobie. Ten 
śpiewak, instrumentalista i kompozytor, 
od lat czołowy artysta polskiej sceny mu-
zycznej zaśpiewał o uczuciach i współcze-
snych problemach, pięknie interpretując 
teksty swoje, Agnieszki Osieckiej, a nawet 
klasyki Czesława Niemena i Boba Dylana. 
Za sprawą zespołu Trzecia Godzina Dnia 
wspieranego przez wokalistów Beatę 
Bednarz i Mieczysława Szcześniaka finał 

festiwalu był prawdziwą eksplozją pozy-
tywnej energii, spontaniczności i porywa-
jącej pop-gospelowej muzyki. Podobnie 
jak poprzednie dwa występy został przez 
rybnicką publiczność nagrodzony owacja-
mi na stojąco.                                     (D)

Festiwal przyjęty owacjami
W trzeci weekend kwietnia w Teatrze Ziemi Rybnickiej odbyła się trzecia 

edycja Music & Soul Festival, festiwalu dla miłośników dobrej muzyki  
i wartościowych tekstów.

Owacja na stojąco i widoczne 
na twarzach uczestników 
koncertu poruszenie – tak 
zakończył się tegoroczny 
Music & Soul Festival 

Jedną z gwiazd fest iwalu był 
Stanisław Sojka, który zaśpiewał 
m.in. swój wielki przebój „Tolerancję”

Soul to muzyka duszy, czego w czasie koncertu Trzeciej Godziny Dnia trudno było nie zauważyć
Z zespołem Trzecia Godzina Dnia wystąpił gościnnie pogodny jak zwykle 
Mieczysław Szcześniak

Rybnicka publiczność miała okazję posłuchać kilku znakomitych 
instrumentalistów, jednym z nich był towarzyszący Stanisławowi Sojce 
gitarzysta Przemysław Greger

Zd
jęc

ia:
 W

ac
ła

w 
Tro

sz
ka



 Szanowni Państwo!

Za nami cykl spotkań sprawozdawczo-wyborczych w dzielnicach miasta. Tym 

wszystkim, którzy wzięli w nich udział, dziękuję za poświęcony czas i zaangażo-

wanie. Uczestnictwo w tego typu przedsięwzięciach to okazja, by porozmawiać 

o problemach i potrzebach danej dzielnicy, zaangażować się w życie lokalnej 

wspólnoty i wyrazić swoje oczekiwania co do przyszłości najbliższego otoczenia. 

Każda dzielnica wybrała przedstawicieli, którzy – jako członkowie rad dzielnic – 

powinni dbać o rozwój swojej małej ojczyzny. Podczas dzielnicowych wyborów 

mieszkańcy obdarzyli kredytem zaufania zarówno osoby, które już zasiadały  

w radach, jak i te, które dopiero rozpoczynają pracę na rzecz lokalnej społecz-

ności. Liczę na owocną współpracę z nowo wybranymi radami, mając nadzieję, że dzielnicowi radni – nie-

zależnie od samorządowego doświadczenia – będą bardzo aktywni, podejmując szereg inicjatyw, dzięki 

którym życie mieszkańców poszczególnych części Rybnika stanie się bardziej komfortowe. 

Jako gospodarzowi Rybnika bardzo zależy mi na aktywnym udziale mieszkańców w życiu miasta. Świetną 

ku temu okazją jest budżet obywatelski. Na realizację kolejnej edycji przedsięwzięcia zaplanowano aż trzy 

miliony złotych! Dwa miliony przeznaczone zostaną na dzielnicowe projekty lokalne, milion – na projekty 

ogólnomiejskie. Zachęcam do zapoznania się z regulaminem i zgłaszania propozycji do realizacji. Dzięki 

budżetowi obywatelskiemu każdy rybniczanin może włączyć się w tworzenie miasta, proponować inicjatywy, 

które mogą zostać zrealizowane w konkretnej dzielnicy albo ogólnie w Rybniku i decydować o takim, a nie 

innym kierunku rozwoju swego miejsca zamieszkania. Mam nadzieję, że dzięki Państwa zaangażowaniu 

uda się wprowadzić w życie wiele ciekawych pomysłów, których realizacja zaowocuje integracją społeczną 

nie tylko w obrębie dzielnicy, ale i w kontekście całego miasta. Wszystkie niezbędne informacje na temat 

budżetu obywatelskiego znajdą Państwo na stronie internetowej miasta www.rybnik.eu. 

Zapraszam wszystkich rybniczan do udziału w uroczystościach organizowanych w związku z obchodami 

Święta Konstytucji 3 Maja. Mam nadzieję, że spotkamy się w rybnickiej bazylice i na rynku, by wspólnie 

celebrować to jedno z najważniejszych wydarzeń polskiej historii. Chciałbym, aby było to świętowanie ra-

dosne – temu służyć będzie m.in. wspólne śpiewanie pieśni patriotycznych.  Zachęcam również, by uczcić 

święto, wywieszając w tym dniu flagę państwową. Niech zdobi ona nasze domy także wcześniej – warto 

bowiem pamiętać, że 2 maja obchodzimy Święto Flagi Rzeczypospolitej Polskiej. Z okazji tych świąt, a także 

w związku z 70-leciem zakończenia II Wojny Światowej oraz 250-leciem ustanowienia Orderu św. Stanisła-

wa, 8 maja w Teatrze Ziemi Rybnickiej zaplanowano wyjątkowe wydarzenie – Koncert Reprezentacyjnego 

Zespołu Artystycznego Wojska Polskiego. 

Życzę udanego świętowania i liczę na Państwa obecność. 

 Z serdecznymi pozdrowieniami 

 Piotr Kuczera

 Prezydent Rybnika
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Sesja rady miasta – 19 marca

Zaplanowali nowe plany
W czasie marcowej sesji rady miasta radni podjęli aż cztery uchwały  

w sprawie opracowania nowych planów miejscowych zagospodarowania 
przestrzennego. Podjęli też uchwałę dzięki której prezydent będzie mógł 
swobodnie prowadzić bardziej elastyczną politykę parkingową, np. po to, 
by spopularyzować nowy miejski deptak.

Obrady rozpoczęły się od wniosku radnego Łukasza 
Kłoska (PO) o rozszerzenie porządku obrad o trzy 
punkty związane z działalnością komisji rewizyjnej rady 
miasta, której to przewodniczy. Chodziło mianowicie 
o uchwały związane z rozpatrzeniem dwóch złożonych 
skarg oraz informację o wynikach „postępowania 
wyjaśniającego” w sprawie domniemanej odpowiedzial-
ności pełnomocnika prezydenta miasta ds. inwestycji  
i gospodarki przestrzennej za szwankujące odwodnienie 
boiska ze sztuczną nawierzchnią, które miasto w 2007 
roku zbudowało za kąpieliskiem Ruda. Wojciech 
Student, bo o nim mowa, był wtedy wspólnikiem biura 
projektów, które to boisko projektowało. A temat jego 
rzekomej odpowiedzialności za owe kłopoty wywołał 
były prezydent miasta, a obecnie przewodniczący rady 
miasta Adam Fudali. Po zdobyciu szerszej informacji 
na temat tej sprawy wycofał się on ze swojej pierwotnej 
propozycji, by sprawę wyjaśniła komisja rewizyjna, ale 
radni zdecydowali, że komisja powinna jednak wyja-
śnić wątpliwości i zlecili komisji rewizyjnej zbadanie 
tej sprawy.

Radny niezależny Henryk Cebula zaproponował 
z kolei wycofanie z porządku obrad projektu uchwały 
w sprawie przystąpienia do sporządzenia „Lokalnego 
programu rewitalizacji miasta Rybnika” oraz uchwały 
w sprawie nabycia przez miasto nieruchomości. Jak 
tłumaczył, ta ostatnia uchwała obejmuje kilka zakupów  
i uniemożliwia głosowanie w konkretnych, pojedynczych 
sprawach. 

W głosowaniach propozycje radnego Cebuli prze-
padły i przyjęto tylko propozycje radnego Kłoska 
rozszerzając porządek obrad o trzy punkty.

Prezydent Piotr Kuczera poinformował o swoich 
kolejnych, służbowych spotkaniach i prowadzonych w 
mieście pracach. Przedstawił też radnym raport doty-
czący działalności pięciu spółek, w których miasto ma 
swoje udziały; dwie z nich to popularne rybnickie „Wo-
dociągi” i spółka Hossa prowadząca m.in. hotel Olimpia 
w Kamieniu. Kolejna informacja prezydenta dotyczyła 
już wspólnego posiedzenia Komisji bezpieczeństwa  
i porządku, działającej przy prezydencie Rybnika, 
oraz Komisji samorządu i bezpieczeństwa rady miasta.  
W jego trakcie podsumowano ubiegłoroczną działalność 
służb mundurowych i różnego rodzaju inspekcji oraz 
oceniono stan zabezpieczeń mających chronić miasto 
i jego dzielnice przed skutkami ewentualnej powodzi.

Deficyt bez zmian
Poczynione w czasie marcowej sesji poprawki 

budżetu nie wpłynęły na wysokość deficytu, a to 
zdarza się raczej rzadko.

Planowane dochody i wydatki zwiększono per 
saldo o kwotę ponad 3 mln zł. Dochody bieżące 
zwiększono per saldo o ponad 1,1 mln zł, a dochody 
majątkowe per saldo o ponad 1,9 mln zł. Wydatki 
bieżące zwiększono per saldo o blisko 726 tys. zł,  
a wydatki majątkowe per saldo o ponad 2,3 mln zł. 
Dokonano też niezbędnych przeniesień między dzia-
łami na łączną kwotę niespełna 1,2 mln zł.

Do budżetu miasta wprowadzono m.in. prawie  
375 tys. zł zwróconej przez zarząd województwa dota-
cji z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego 
do budowy północnej obwodnicy miasta (obecnie 
ul. H.M. Góreckiego) z Nowin do Orzepowic. To 
efekt wyroku Naczelnego Sądu Administracyjnego 
z listopada ubiegłego roku. Województwo zwróciło 
również odsetki w wysokości blisko 70 tys. zł, które 
miasto zapłaciło wraz z niesłusznym, jak się okazało, 
zwrotem dotacji we wrześniu 2012 roku. Trwa jeszcze 
spór o 164 tys. zł; na kwotę tę składają się trzy zwró-
cone również przez miasto tzw. płatności pośrednie 
oraz ustawowe odsetki.

Z kolei z części inwestycyjnej budżetu wykreślono 
3 mln zł przeznaczone na budowę budynku „kotłow-
ni” i instalacji grzewczej pomp ciepła, które miały 
zasilać infrastrukturę Miejskiego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji, w tym wykonaną w 2013 roku instalację 
podgrzewającą murawę piłkarską na Stadionie Miej-
skim przy ul. Gliwickiej. O powody tej decyzji pytał 
radny Henryk Cebula, zgłaszając też zastrzeżenia 
co do kryteriów, według których wybrano placówki 
oświatowe, które z pomocą unijnego dofinansowania 
mają zostać poddane termomodernizacji. Prezydent 
Piotr Kuczera wyjaśnił, że z podgrzewania murawy 
zrezygnowano, by walcząc z niską emisją pieniądze te 
przeznaczyć na wyposażenie budynków użyteczności 
publicznej w Chwałęcicach i Kamieniu w ekologiczne 
źródła ciepła. 

W głosowaniu za przyjęciem budżetowych popra-
wek zagłosowało 16 radnych, a siedmiu pozostałych 
wstrzymało się od głosu. Bez dyskusji, ale przy po-
zytywnej opinii komisji finansów radni jednogłośnie 
przyjęli zaproponowane przez prezydenta miasta 
zmiany w wieloletniej prognozie finansowej miasta, 
co było konsekwencją wcześniejszych poprawek  
w budżecie. 

Ostatnia uchwała finansowa przyjęta na marcowej 
sesji określa oświatowe jednostki budżetowe, które 
gromadzą dochody na wydzielonym rachunku oraz 
źródła tych dochodów i ich przeznaczenie. Zastąpiła 
ona prawie taką samą uchwałę z lipca 2013 roku. 
Jedyna różnica to pojawienie się w niej zapisów 

traktujących o działalności Młodzieżowego Domu 
Kultury, dotyczących m.in. świadczenia odpłatnych 
„usług artystycznych”.

Punktowanie przedszkolaków
Radni jednogłośnie określili kryteria i punk-

ty, jakie przyznawane będą w drugim etapie 
rekrutacji dzieci do miejskich przedszkoli. To 
efekt zmian w ustawie o systemie oświaty, która 
określiła nowe zasady przyjęć dzieci do publicznych 
przedszkoli, o czym przypomniał wiceprezydent 
Wojciech Świerkosz. Do placówek przyjmowane 
są maluchy zamieszkałe na obszarze danej gminy, ale 
w przypadku większej liczby kandydatów niż miejsc, 
na pierwszym etapie rekrutacji pod uwagę brane są 
różne kryteria zawarte w ustawie, jak wielodzietność, 
niepełnosprawność dziecka, jego rodzeństwa lub 
rodziców, samotne wychowywanie dziecka czy też 
objęcie go tzw. pieczą zastępczą. Jeśli po zakończeniu 
tego naboru przedszkole nadal dysponuje wolnymi 
miejscami, w drugim etapie rekrutacji pod uwagę 
brane będą określone przez miasto w stosownej 
uchwale kryteria lokalne, którym przypisano odpo-
wiednią liczbę punktów. I tak np. dziecko, którego 
oboje rodzice (lub prawni opiekunowie) pracują 
lub studiują (w trybie dziennym) może w rekrutacji 
otrzymać aż 32 punkty, a to, którego rodzeństwo 
uczęszcza już do tego samego przedszkola – 16 pkt. 
W ubiegłym roku kryteria wraz z punktacją ustalali 
dyrektorzy przedszkoli w porozumieniu z prezyden-
tem, teraz, poczynając od rekrutacji w roku szkolnym 
2015/2016, zadania te należą do kompetencji rady 
miasta. Przypomnijmy – internetowa rekrutacja do 
miejskich przedszkoli rozpoczęła się 8 kwietnia (o 
szczegółach pisaliśmy też w marcowym wydaniu GR).

Zaprogramują i zrewitalizują
Radni jednogłośnie wyrazili chęć przystąpie-

nia do opracowania lokalnego programu rewi-
talizacji miasta. Rewitalizacja, czyli kompleksowy 
proces przemian przestrzennych, technicznych, spo-
łecznych i ekonomicznych, podejmowana jest przez 
samorządy po to, by nadać wybranym obszarom nową 
jakość i stworzyć warunki ich rozwoju. Opracowanie 
lokalnego programu rewitalizacji Rybnika jest po-
trzebne również po to, by miasto mogło pozyskiwać 
fundusze unijne (w szczególności z Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego 
2014-2020), na co zwrócił uwagę wiceprezydent 
Piotr Masłowski. — Jakich obszarów miasta będzie 
dotyczył ten program? Kto go opracuje i jaki będzie jego 
koszt? — pytała Anna Gruszka, radna niezależna. 
Wiceprezydent odpowiadał, że na tym etapie za wcze-
śnie mówić o konkretnych terenach. — Opracowanie 
zaczyna się od diagnozy i wybrania obszarów, które 
wymagają interwencji, a więc od określenia terenów, 
które łączą w sobie problemy społeczne, gospodarcze i 
przestrzenne, gdyż o pełnej rewitalizacji możemy mówić 
tylko wtedy, gdy te trzy zjawiska występują tam jedno-
cześnie. Po to właśnie opracowujemy ten program, by 
odpowiedzieć na pytanie, gdzie warto zainterweniować 
— wyjaśniał wiceprezydent. Program, który opracuje 
firma zewnętrzna, ma kosztować ok. 50 tys. zł netto 
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Miasto w skrócie
(po rozesłaniu zapytań ofertowych do firm znana 
będzie cena ostateczna). Radni przyjęli uchwałę w 
tej sprawie jednogłośnie.   

Teksty jednolite ogłoszone
— To uchwała porządkowa. Dotyczy zebrania w 

jednym dokumencie wszystkich zmian związanych z 
wynajmem lokali wchodzących w skład mieszkanio-
wego zasobu miasta. W ciągu roku od wprowadzenia 
ostatniej zmiany w tej uchwale, rada miasta zobligo-
wana jest do przyjęcia aktu jednolitego. Będzie prościej 
dla mieszkańców, bo wszystkie zapisy zostaną zebrane 
w jednym dokumencie — wyjaśnił istotę kolejnej 
uchwały Piotr Masłowski. Krystyna Stokłosa 
(PO) zwróciła jednak uwagę na błąd w jednej z dat, 
a co za tym idzie na konieczność wprowadzenia 
korekty do uchwały, ale kiedy okazało się, że nie 
można dokonywać zmian (w formie autopoprawki) 
w tekście jednolitym, bo ten ujednolica tylko przyjęte 
uprzednio przez radę postanowienia, Henryk Cebula, 
mówiąc o bublu prawnym, zaproponował wycofanie 
uchwały z obrad. — Nic nie stoi na przeszkodzie aby-
ście dzisiaj podjęli tekst jednolity, a w najbliższej przy-
szłości wprowadzili tę zmianę do uchwały — rozwiał 
wątpliwości radca prawny, a radni przy dwóch głosach 
wstrzymujących przyjęli jednolity tekst uchwały w 
sprawie zasad wynajmowania lokali komunalnych. 
Jednogłośnie natomiast przyjęto tekst jednolity 
regulaminu przewozu osób, bagażu lub zwierząt w 
komunikacji miejskiej organizowanej przez Zarząd 
Transportu Zbiorowego.

Boisko pozostanie?
Dwie kolejne uchwały związane z gruntami 

omówił Jerzy Granek, naczelnik wydziału 
mienia. Pierwsza dotyczyła sprzedaży w przetargu 
czterech zbędnych miastu niezabudowanych nieru-
chomości, m.in. przy ul. Rajskiej w Boguszowicach 
Osiedlu. — Teren ten być może jest zbędny miastu, 
ale za to jest niezbędny dzieciom, które grają tam 
codziennie w piłkę. To miejsce jest przez nich częściej 
odwiedzane niż boiska przy szkołach – ma murawę 
i bramki. Jeżeli zabierzecie je dzieciom, to Mariusz 
Wiśniewski w swojej dzielnicy będzie miał do czynienia 
z jeszcze większą patologią i w przyszłym roku trzeba 
będzie wydać kolejne środki na granty, by zająć czymś 
tę młodzież, która dziś ma tam doskonałe miejsce do 
zabawy i spędzania wolnego czasu — apelowała Anna 
Gruszka. W podobnym tonie wypowiadał się radny 
Mariusz Wiśniewski (Forum Obywateli Rybnika). 
— Boguszowice Osiedle jeżeli idzie o infrastrukturę 
sportową wciąż są dzielnicą pomijaną i z zazdrością 
patrzę na problemy sąsiadów z Niedobczyc, gdzie 
znajdują się cztery pełnowymiarowe boiska, a przecież 
to dzielnica niewiele większa od Boguszowic. Z odebra-
niem tego boiska będzie kłopot, bo są tam zabudowane 
bramki, kosze i piłkochwyt, ustawiono stół do ping 
ponga i ławki. Czy zatem nadal jest to nieruchomość 
niezabudowana? — pytał radny. Jan Mura (BSR) 
stwierdził, że pamięta to miejsce z dzieciństwa, kiedy 
znajdował się tam ogródek jordanowski, ale zauważył, 
że 300 metrów dalej, tuż przed torami są dwa inne 
boiska, z których może korzystać młodzież. — To nie 

są boiska, ale klepiska, na których grający ustawiają 
kamienie, które imitują bramki — ripostował Mariusz 
Wiśniewski, a Henryk Cebula sprostował, że w Nie-
dobczycach jest tylko jedna pełnowymiarowa płyta. 
— Nie zaliczajmy obiektów przy szkołach i Orlika do 
pełnowymiarowych boisk, bo takie posiada tylko klub 
sportowy Rymer Niedobczyce — zauważył. 

Po wysłuchaniu opinii radnych prezydent Piotr 
Kuczera zaproponował autopoprawkę i wykreślenie 
punktu z porządku obrad i ponowne przyjrzenie się 
sprawie. — Dziękuję za dobrą i szybką decyzję — pod-
sumowała radna Gruszka, a uchwałę poparli wszyscy 
radni. Podobnie, jak projekt w sprawie nabycia przez 
miasto czterech nieruchomości, w tym m.in. dwóch 
działek stanowiących fragment łącznika ulicy Rajskiej 
z ulicami Poligonową i Rycerską w Kłokocinie. — Czy 
po wykupie mieszkańcy mogą liczyć na wybudowanie 
tam drogi z prawdziwego zdarzenia? — zastanawiała 
się radna Gruszka. Prezydent nie wykluczył takiej 
możliwości, ale zapowiedział, że na tym etapie jest 
za wcześnie, aby składać takie deklaracje.

Dotacja na zabytek
250 tys. zł dotacji otrzyma parafia ewangelic-

ko-augsburska w Rybniku na remont elewacji 
swojego kościoła przy ul. Miejskiej 12, który ze 
względu na wyjątkową wartość architektoniczną 
oraz istotne kulturowe i historyczne znaczenie 
wpisany jest do rejestru zabytków. Klasycystyczny 
budynek powstał na podwalinach barokowej sieciarni 
zamkowej i odzwierciedla myśl architektoniczną, 
którą w kilku obiektach na terenie naszego miasta 
zrealizował Franciszek Ilgner, uznany nadworny 
projektant ówczesnego władcy państwa niemiec-
kiego. Jak mówił Wojciech Student, pełnomocnik 
prezydenta ds. inwestycji i gospodarki przestrzennej, 
budynek kościoła przy ul. Miejskiej był w ostatnich 
latach remontowany wewnątrz, ale okazuje się, że lo-
kalizacja bezpośrednio przy ruchliwej ulicy powoduje 
też uszkodzenia osiemnastowiecznych ścian, spękania 
tynków, niszczenie sztukaterii i zabrudzenie elewacji. 
— Remont ścian kościoła ewangelicko-augsburskiego 
wraz z renowacją elewacji zewnętrznych włącznie z wie-
żą jest więc niezbędny — zauważył Wojciech Student 
i wyjaśnił radnemu Andrzejowi Oświecimskiemu 
(BSR), że dotacja dotyczy wyłącznie elewacji i nie 
obejmuje cmentarza ewangelickiego.

Do planów przystąp
Kolejne uchwały dotyczyły przystąpienia do 

sporządzenia miejscowych planów zagospodaro-
wania przestrzennego dla różnych części miasta. 
— Cztery plany mają skorygować obecnie istniejące, 
głównie po to, by nie narazić gminy na procesy od-
szkodowawcze — wyjaśnił Janusz Orzeł, naczelnik 
wydziału architektury. Pierwsza uchwała obejmuje 
dwa tereny w rejonie ulic Chrobrego i Sportowej. Na 
części tego pierwszego, wielkości 12 ha, zlokalizowane 
są m.in. obiekty, w których odbywa się produkcja ma-
szyn i urządzeń dla górnictwa, a obecne zapisy planu 
miejscowego uniemożliwiają ich rozbudowę. Drugi 
teren o powierzchni 21 ha, zlokalizowany w rejonie 

w Z powodu zbyt małej liczby chętnych wy-
stawców nie odbyła się zaplanowana na 
kwiecień doroczna Giełda Budownictwa  
i Wyposażenia „Dom”, organizowana od 
20 lat przez Izbę Przemysłowo-Handlo-
wą Rybnickiego Okręgu Przemysłowego 
wspólnie z miastem. — Od kilku lat  
w Rybniku mamy sporo marketów budow-
lanych, z którymi lokalnym firmom trudno 
jest konkurować. Do tego dochodzi inter-
net, który mocno osłabia rynek targowy. 
To głównie dlatego do udziału w giełdzie 
zgłosiło się zbyt mało firm — wyjaśnia Gra-
żyna Rycman, dyrektor IP-H. Zapewnia, że 
dyrekcja izby już myśli nad zmianą formuły 
targów, która będzie atrakcyjna zarówno 
dla wystawców, jak i zwiedzających.

w Rybniccy strażnicy zachęcającą do szcze-
pienia psów i kotów. — Chcemy uświa-
domić właścicielom czworonogów, jakie 
zagrożenia niesie wścieklizna. To śmier-
telna choroba dla zwierząt, która może 
się przenieść na człowieka. Obowiązkowe 
jest szczepienie psów, ale zdaniem wetery-
narzy również właściciele kotów powinni 
zadbać o swoich pupili — tłumaczy Dawid 
Błatoń, rzecznik prasowy straży miejskiej. 
Od początku roku w naszym mieście straż-
nicy ujawnili 35 niezaszczepionych psów. 
Przypominamy, że szczeniaki szczepimy 
w ciągu 30 dni od ukończenia przez nie 
trzeciego miesiąca życia. Potem szczepie-
nia muszą być powtarzane co najmniej 
raz w roku.

w W marcu rybnicki oddział Polskiego Czer-
wonego Krzyża przekazał nieodpłatnie 
trzy trójkołowe rowery rehabilitacyjne dla 
niepełnosprawnych dzieci i dorosłych, 
ufundowane przez fundację „Eco-Textil”. 
Wygodne i stabilne pojazdy otrzymali: 
6-letni Daniel z Rydułtów oraz rybnicza-
nie: 27-letni Paweł i niespełna 20-letnia 
Klaudia. — Mamy jeszcze jeden taki rower, 
który chętnie przekażemy niepełnospraw-
nej osobie. Jeśli ktoś jest zainteresowany, 
prosimy o kontakt telefoniczny (tel. 32 422 
25 63) lub osobisty w siedzibie naszego 
oddziału przy ul. Chrobrego 16 — mówi 
Hanna Szambelan, kierownik oddziału 
PCK w Rybniku. 

w Jeśli pogoda dopisze już nawet w połowie 
maja może zostać otwarte kąpielisko Ruda. 
Jak się okazało, sporym wyzwaniem jest 
znalezienie o tej porze roku odpowiedniej 
liczby ratowników, bo w tym charakterze 
najczęściej pracują na miejskim kąpielisku 
studenci i uczniowie najstarszych klas 
szkół średnich.
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ul. Sportowej, budzi zainteresowania potencjalnych 
inwestorów poszukujących terenów produkcyjnych, 
a jego atrakcyjność będzie wzrastać wraz z budową 
drogi Pszczyna-Racibórz. Zanim radni jednogłośnie 
przyjęli uchwałę, przewodniczący RM Adam Fudali 
dowiedział się, że opracowaniem planów zajmie 
się powołana w urzędzie nowa komórka – miejska 
pracownia urbanistyczna.  

Kolejny z planów ma objąć teren w rejonie  
ul. Zebrzydowickiej o wielkości ok. 150 ha i jak wyjaśnił 
Janusz Orzeł, dotychczasowe zapisy uniemożliwiają 
realizację planowanych w tym rejonie przedsięwzięć, 
w tym przebudowę ul. Zebrzydowickiej. Niezbędne 
stało się również umożliwienie powstania wzdłuż tej 
drogi budynków usługowych. Radni jednogłośnie 
opowiedzieli się za przystąpieniem do sporządzenia 
tego planu, podobnie jak kolejnego, obejmującego 
dwa tereny w rejonie ulic Strąkowskiej (Wielopole) 
i Frontowej (Niewiadom). Ten pierwszy jest związany 
z nowym śladem ulicy Strąkowskiej, przebiegającym 
przez tereny mieszkaniowe i zielone, co koliduje  
z istniejącą i planowaną zabudową, a więc mogłoby 
być powodem roszczeń odszkodowawczych wobec 
gminy. Zmianie ulegnie też układ komunikacyjny na 
tym terenie. Z kolei w rejonie ul. Frontowej zmiana  
w planie jest konieczna ze względu na lokalizację pla-
cu manewrowego na jednej z działek, co uniemożliwia 
jej racjonalne zagospodarowanie, a jednej z działek 
planuje się przywrócić funkcję mieszkaniową.

Ostatnia z uchwał dotyczyła przystąpienia do spo-
rządzenia planu zagospodarowania dla części miasta 
obejmującej pięć terenów w rejonie ulic: Kowalczyka, 
Niemcewicza, Jesiennej, Brzeziny Miejskie i Spokoj-
nej. Szczegółowo omówił je naczelnik Janusz Orzeł 
wyjaśniając, że powodem korekty tych planów jest 
chęć uniknięcia roszczeń odszkodowawczych. Radni 
poparli uchwałę jednogłośnie.

Prezydent może więcej
Takiej jednomyślności nie było w czasie gło-

sowania uchwały w sprawie upoważnienia pre-
zydenta do ustalania wysokości opłat za postój 
pojazdów na terenach miejskich niebędących 
drogami publicznymi. Jak wyjaśnił wiceprezydent 
Janusz Koper, stawki opłat parkingowych ulegają 
częstym zmianom, bo zwiększa się liczba płatnych 
miejsc postojowych i zmienia się sposób pobierania 
opłat. Przekazanie kompetencji prezydentowi jest 
zasadne również z powodu działań promocyjnych, 
takich jak np. określenie 90 bezpłatnych minut 
postoju na wybranych parkingach. — Przyjmując  
tę uchwałę pozwolimy prezydentowi na bardziej ela-
styczne działanie. Chcąc na przykład uatrakcyjnić dep-
tak w rejonie ul. Powstańców i Sobieskiego przez wpro-
wadzenie bezpłatnego postoju przez pierwsze 90 minut 
na parkingach w jego pobliżu, musielibyśmy za każdym 
razem występować do rady o podjęcie kolejnej uchwały 
— wyjaśniał wiceprezydent. Zanim radni przystąpili 
do głosowania Anna Gruszka dowiedziała się, że nie 
ma możliwości, by kuratorzy sądowi mogli w ramach 
abonamentu korzystać ze wszystkich parkingów  
w mieście, a Arkadiusz Szweda (PiS) dopytywał:  

— Czyli ta uchwała daje prezydentowi nie tylko możli-
wość zastosowania ulg, ale też i podwyżek, bez wiedzy 
rady? — Tak, ale rada miasta już wcześniej scedowała 
na prezydenta takie uprawnienia i to właśnie na mocy 
jego zarządzeń ustalane są stawki opłat parkingowych. 
W tej uchwale sprzed ośmiu lat nie przewidzieliśmy 
pewnych rozwiązań, które teraz chcemy wprowadzić — 
podsumował Janusz Koper, a w głosowaniu dwóch 
radnych wstrzymało się od głosu.

Wybory tuż, tuż
10 maja odbędą się wybory prezydenckie, więc 

radni jednogłośnie przyjęli uchwałę w sprawie 
utworzenia odrębnych obwodów głosowania. 
Dotyczy to miejsc takich jak szpital, gdzie w dniu 
wyborów będzie przebywać co najmniej 15 wybor-
ców. — Status taki spełniają w naszym mieście cztery 
placówki — mówiła Daniela Lampert, sekretarz 
miasta. To szpital psychiatryczny, Miejski Dom Po-
mocy Społecznej, szpital wojewódzki w Orzepowicach  
i dom opieki Senior. — Oprócz obwodów odrębnych, 
w mieście jest też 66 stałych obwodów głosowania, które 
mają opisane granice. W ubiegłym roku zostały utwo-
rzone nowe ulice – Wisławy Szymborskiej, Antoniego 
Woryny i Plac Teatralny, więc zaistniała konieczność 
uaktualnienia granic obwodów głosowania — wy-
jaśniła sekretarz miasta, a 23 radnych zagłosowało 
za przyjęciem wprowadzenia zmiany do uchwały  
z 2012 r. w sprawie podziału miasta na stałe obwody 
głosowania.

Poskarżyli się
Szef komisji rewizyjnej Łukasz Kłosek przed-

stawił radnym stanowisko komisji w sprawie 
kilku skarg. Pierwsza dotyczyła nierzetelnego i po-
wierzchownego przygotowania przez prezydenta mia-
sta wniosku do wojewody o utworzenie drogi gminnej 
w ciągu ulicy Mruli w dzielnicy Niewiadom. Komisja 
na trzech posiedzeniach skargę przeanalizowała  
i stwierdziła, że w świetle dokumentów i wyjaśnień 
trudno znaleźć uchybienia prawne w postępowaniu 
prezydenta i urzędu miasta. — Istotą problemu 
pozostaje konflikt sąsiedzki, którego przedmiotem jest 
przebieg drogi na dwóch działkach. Zdaniem komisji, 
z punktu widzenia interesu mieszkańców ważne są 
starania mające na celu przyśpieszenie procedury 
nabycia nieruchomości drogowej, zgodnie ze złożonym 
wnioskiem do wojewody. Istotna jest też próba podjęcia 
mediacji z właścicielem prywatnej nieruchomości, by 
wykupić teren w obrębie zakrętu ograniczającego do-
jazd ciężkich samochodów do mieszkańców na końcu 
ulicy Mruli — referował Łukasz Kłosek. Wyjaśnił też, 
że choć przesłanki, którymi kieruje się skarżąca są 
racjonalne i komisja rewizyjna je podziela, to stan 
prawny uniemożliwia poszerzenie pasa drogi, co 
gwarantowałoby bezpieczny i bezkolizyjny przejazd. 
Radni jednogłośnie i bezdyskusyjnie zgodzili się  
z opinią komisji, która rekomendowała uznanie skargi 
za bezzasadną.

Następnie radni zajęli się skargą na działalność 
dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej w Rybniku, 
którą złożyło Stowarzyszenie im. Św. Jana Pawła II 
Pomoc Potrzebującym – Rybnicki Bank Drugiej Ręki. 

w Straż miejska notuje coraz więcej osób 
pod wpływem nieznanych substancji 
psychoaktywnych, prawdopodobnie 
dopalaczy. 9 kwietnia w Śródmieściu 
zatrzymano pobudzonego mężczyznę, 
u którego znaleziono biały proszek. De-
likwent trafił do szpitala, a jego sprawę 
przekazano policji. 15 kwietnia patrol 
został wezwany na ulicę Rudzką, przy któ-
rej w krzakach leżał młody mężczyzna po 
zażyciu środków odurzających. Na miejsce 
wezwano pogotowie. Dzień później funk-
cjonariusze zauważyli dziwnie zachowu-
jącego się człowieka na ul. Powstańców 
Śląskich, który prawdopodobnie był pod 
wpływem substancji psychoaktywnych.  
W tym przypadku pracownicy pogotowia 
ratunkowego nie stwierdzili konieczności 
hospitalizacji. 

w W sobotę 2 maja na rybnickim deptaku 
zrealizowany zostanie projekt „Odcza-
rujmy Boguszowice Osiedle”, którego 
inicjatorka Gabriela Chraboł, polonistka  
z bogoszuwickiego Gimnazjum nr 5, za-
chęciła do współpracy tamtejsze instytucje 
i stowarzyszenia. — W ten sposób powstał 
projekt, dzięki któremu rybniczanie będą 
mogli przekonać się, że Boguszowice 
Osiedle to miejsce ciekawe, w którym 
mieszkają ludzie kreatywni — przekonuje 
Gabriela Chraboł. W godzinach od 15 do 
18 na deptaku każdy – młody i starszy, sa-
motny i z rodziną – znajdzie coś dla siebie. 
Animacje teatralne, występy artystyczne, 
rękodzieło i prace ceramiczne, ścieżka 
dydaktyczna „Bliżej korzeni”, wystawa 
fotografii „Dzieci z Osiedla B”, pokazy i gry,  
a nawet zawody wędkarskie. W organi-
zację projektu zaangażowały się bogu-
szowicki dom kultury, stowarzyszenia: 
Korzenie.pl, Izart i 17-stka, ekipa „Dragon” 
Special Force, rada dzielnicy i spółdzielnia 
mieszkaniowa Południe.

w 8 kwietnia ok. g. 14 dyżurny straży 
miejskiej otrzymał informację o nagim 
mężczyźnie idącym ulicą 3 Maja, a potem 
Wieniawskiego w stronę dworca PKP. 
Funkcjonariusze zatrzymali golasa już na 
dworcu PKP. Naturystą okazał się znany 
strażnikom bezdomny, który rozebrał się 
w toalecie urzędu miasta, po czym wyru-
szył na spacer. Po zatrzymaniu nie podał 
motywów swojego zachowania i odmówił 
przyjęcia pomocy. Ostatecznie trafił na 
obserwację do szpitala psychiatrycznego.

w Od kwietnia rybnickie Muzeum czynne 
jest również w soboty (od 9.00 do 14.00) 
oraz w niedziele (od 11.00 do  14.00).
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Rzecz dotyczy rozstrzygnięcia konkursu w sprawie 
zapewnienia schronienia wraz z wyżywieniem osobom 
bezdomnym z miasta, w którym bez powodzenia 
startowało stowarzyszenie. Czteroosobowa komisja 
konkursowa złożona z pracowników OPS-u zareko-
mendowała przekazanie dotacji (720.000 zł) trzem 
podmiotom. Stowarzyszenie, które złożyło ofertę na 
dwa zadania, rekomendacji nie uzyskało z powodu 
braku doświadczenia zawodowego. Jak wyjaśnił Łu-
kasz Kłosek, Komisja Rewizyjna nie znalazła rażących 
naruszeń prawa w sprawie rozstrzygnięcia konkursu, 
ale zachęciła do większej staranności i precyzyjności 
w przygotowywaniu zapisów konkursu, m.in. do czy-
telniejszego określania zasad oceny doświadczenia 
przedstawionego przez oferentów. Ponadto komisja 
stwierdziła, że konkurs powinien odbywać się pod 
większym nadzorem zastępcy prezydenta, który 
mógłby zasiadać w komisji konkursowej. Stosun-
kiem głosów 3 do 2 Komisja Rewizyjna postanowiła 
zarekomendować radzie miasta uznanie skargi za 
bezzasadną. W głosowaniu 3 radnych wstrzymało 
się od głosu.

Jak już pisaliśmy w marcowej „GR”, radny Łu-
kasz Kłosek, przewodniczący komisji rewizyjnej, 
poinformował też radnych o ustaleniach w sprawie 
ewentualnej odpowiedzialności prezydenckiego peł-
nomocnika Wojciecha Studenta za pierwotne wadliwe 
odwodnienie zbudowanego przez miasto w 2007 roku 
boiska (W. Student był wtedy współwłaścicielem 
biura projektów). Krótko mówiąc, jego personalnej 
odpowiedzialności nie stwierdzono, choć w uzasad-
nieniu wyroku sądu w sprawie przeciwko wykonawcy 
boiska  jest mowa o częściowej, 40-procentowej winie 
projektanta.  

Dzielnic wolne głosy
Od pytania o ewentualne wsparcie finansowe 

montażu przez mieszkańców paneli fotowolta-
nicznych ostatni punkt sesji rozpoczął radny Jan 
Mura. Wiceprezydent Janusz Koper potwierdził, że 
miasto złożyło wniosek o środki z funduszu ochrony 
środowiska na ten cel. Jeśli zostaną przyznane, dzia-
łania takie zostaną uruchomione w 2016 r.    

Radna Krystyna Stokłosa przekonywała, że należy 
przyspieszyć odbiór przez zieleń miejską odpadów 
zielonych i rozpocząć akcję już w kwietniu; prosiła też 
o usunięcie pnia wyciętego drzewa na ul. Żużlowej 
oraz zainteresowanie się kwestią obrabiania kamienia 
w pracowni rzeźbiarskiej w bezpośrednim sąsiedztwie 
Przedszkola nr 4, którego podopieczni narażeni są na 
hałas i wdychanie kamiennego pyłu.   

Radny Mariusz Węglorz (BSR) złożył pisemne 
interpelacje w sprawie drogi dojazdowej wydzielonej 
przez sam środek jednej z działek w Niedobczycach 
i prosił o wizję lokalną w ciągnącej się od 2009 r. 
sprawie; wnioskował też o zamontowanie lustra dro-
gowego, które ułatwiłoby wyjazd z kilku posesji przy 
ul. Jabłoniowej i rozważenie postawienia tam ulicznej 
latarni; przedstawił też problem wody spływającej 
pod drzwi posesji spod progu spowalniającego na 
jednej z dróg, zgłosił potrzebę odnowienia ścieżek 
szlaku edukacyjnego na Gzelu oraz wysypania od-
powiednim materiałem nawierzchni ul. Zana. Radny 

odniósł się też do kontrowersyjnych jego zdaniem 
planów przeniesienia do Rybnika obozów letnich 
dla dzieci i młodzieży z rodzin dysfunkcyjnych, or-
ganizowanych dotąd przez MOSiR w miejscowości 
Doba na Mazurach. Radny Węglorz nawiązał też 
do danych zawartych w przygotowanym na zebrania 
sprawozdawczo-wyborcze w dzielnicach dokumencie 
o udziale dzielnic w dochodach i wydatkach miasta, 
wyrażając opinię o dysproporcjach np. w wydatkach 
inwestycyjnych w stosunku do wielkości np. dzielnicy 
Niedobczyce, jej liczby mieszkańców i wysokości 
odprowadzanego podatku dochodowego. I tak Nie-
dobczyce, które są drugą co do wielkości dzielnicą  
w mieście i drugim płatnikiem podatku, pod względem 
inwestycji zajmują szóste miejsce, co radny uważa za 
niesprawiedliwe. Do sprawy tej odniosła się również 
radna Krystyna Wałach (BSR), nie zgadzając się  
z taką opinią. Odpowiadając w sprawie Doby (również 
obecnym na balkonie wychowawczyniom) prezydent 
Kuczera uspokoił zainteresowanych, że to nie zamach 
na wieloletnie przedsięwzięcie, ale próba dyskusji  
o jego nowej formule. Wyraził też opinię, że dokument 
o udziale dzielnic w dochodach może być materiałem 
do twórczej dyskusji o sztuce sprawiedliwego podziału 
dóbr, ale i zachowania równowagi w rozwoju wszyst-
kich dzielnic; zapewnił też, że poprzemysłowe dzielnice 
południowe staną się przedmiotem szczególnej uwagi. 

Radna Anna Gruszka zasygnalizowała kwestię po-
łamanych słupków odblaskowych na drodze przez hał-
dę, pomocnych szczególnie nocą i w czasie mgły; pyta-
ła też o zagospodarowanie nadwyżki (ok. 4,5 mln zł)  
między dochodami a wydatkami związanymi z odbio-
rem odpadów. Jak mówił prezydent Kuczera, środki 
te nie mogą stanowić dochodu gminy i muszą być 
przeznaczone na koszty odbioru śmieci.     

Radny Wojciech Kiljańczyk (PO) wyjaśnił rolę 
Związku Gmin i Powiatów Subregionu Zachodniego 
Woj. Śląskiego jako instytucji pośredniczącej między 
marszałkiem województwa a samorządami gmin  
w wykorzystaniu środków unijnych z Regionalnego 
Programu Operacyjnego, informując o alokacji ponad 
100 mln zł, które ułatwią gminom współpracę. 

Radny Andrzej Oświecimski poruszył problem 
opuszczonych przez właścicieli i niszczejących,  
a przez to zagrażających bezpieczeństwu, obiektów, 
np. magazynu metali przy ul. Przemysłowej, sugerując 
pomoc miasta w przejęciu ich przez chętnych do za-
kupu i ponownego zagospodarowania. Jak powiedział 
prezydent Kuczera – prawo własności jest święte – 
ale jeżeli to będzie możliwe, miasto takie działania 
podejmie. Na refleksję radnego Oświecimskiego 
o losach obiektów powstałych ze środków budżetu 
obywatelskiego, prezydent wyraził opinię, że środki 
te powinny służyć głównie integracji dzielnicowej spo-
łeczności, dlatego przygotowywany nowy regulamin 
tę ideę powinien wzmocnić.

Radny Jerzy Lazar (PiS) pytał, czy w kontekście za-
montowanych na budynkach nowej Rudy solarów, kąpie-
lisko będzie czynne już w maju. Prezydent odpowiedział,  
że decyzja należy do MOSiR-u, muszą być jednak speł-
nione warunki techniczne i, oczywiście, sprzyjająca aura. 
Radny Lazar poruszył też kwestię jakości nauczania 
pływania uczniów rybnickich szkół, którą pogarsza m.in. 

w Do 24 kwietnia fundacja Kreatywny 
Śląsk na zlecenie urzędu miasta prze-
prowadzała wśród mieszkańców ano-
nimowe badania ankietowe, których 
wyniki posłużą do opracowania Lokal-
nego Programu Rewitalizacji Miasta. 
Program ma pomóc najpierw w wybraniu 
zdegradowanych obszarów, a potem  
w ich rewitalizacji i rozwoju. Opraco-
wanie jest potrzebne również po to, by 
miasto mogło pozyskiwać fundusze unij-
ne. Wypełniając ankiety dostępne m.in.  
w UM i internecie, mieszkańcy mieli od-
powiedzieć na 25 pytań. Jakie czynniki 
wpływające na jakość życia występują 
na terenie Pani/Pana dzielnicy? Czy 
dochodzi tam do dewastacji przestrze-
ni publicznej? Jakie są najdotkliwsze 
problemy społeczne na terenie miasta  
i dzielnicy? – to tylko niektóre z nich.

w Uniwersytet Ekonomiczny jest obecny 
w Rybniku od 2002 roku i wszystko na 
to wskazuje, że tak pozostanie. W paź-
dzierniku ma tutaj ruszyć zamiejscowy 
Wydział Biznesu, Finansów i Administra-
cji. — Kształcenie będzie się odbywać 
na kierunku Finanse i Rachunkowość  
o profilu praktycznym, uwzględniającym 
specyfikę regionu, w którym nie brakuje 
małych i średnich przedsiębiorstw — 
mówił dr Tomasz Zieliński, pełnomocnik 
rektora do spraw organizacji wydziału, 
17 kwietnia w Rybniku. Stąd też dwie 
specjalności, na jakich mają kształcić 
się studenci nowego wydziału UE – ra-
chunkowość małych i średnich przedsię-
biorstw oraz inwestycje przedsiębiorstw 
i gospodarstw domowych. — Taka 
jest potrzeba — zapewnia dr Tomasz 
Zieliński. Studenci będą brali udział  
w trzymiesięcznych praktykach, a zajęcia 
poprowadzą też praktycy związani m.in. 
z branżami bankową i rachunkową. 
Być może uda się również nawiązać 
współpracę z uczelniami w Opawie czy 
Ostrawie, by dać studentom możliwość 
zdobycia wspólnego dyplomu dwóch 
uczelni. Do tematu wrócimy. 

w Rybnicki oddział ZUS-u przestrzega 
przed oszustami, którzy odwiedzają 
starsze bądź schorowane osoby wypy-
tując o dane personalne, m.in. numer 
PESEL i numery otrzymywanych z ZUS-u 
świadczeń. Prawdziwi pracownicy ubez-
pieczalni legitymują się zawsze zakła-
dowym upoważnieniem, znają numery 
świadczeń i na pewno nie proponują 
poza zakładem wyliczenia wysokości 
emerytury czy renty.
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zbyt wielka liczba osób ćwiczących jednorazowo w ba-
senie. Jak mówił radny, by zaoszczędzić na transporcie, 
szkoły przyjeżdżają w zbyt licznych grupach.   

Radna Krystyna Wałach odniosła się do debaty nad 
problemem niskiej emisji, sugerując, by takie spotka-
nia organizować w godzinach późniejszych (było o 14, 
relacja w marcowej „GR”), dając możliwość wzięcia 
w nich udziału większej liczbie zainteresowanych oraz 
by były one do obejrzenia również na internetowym 
Youtube. Radna wnioskowała też, by miasto stwo-
rzyło jeszcze bardziej zachęcający do ograniczania 
niskiej emisji program dofinansowania. Prezydent 
Piotr Kuczera po raz kolejny przypomniał, że problem 
ochrony środowiska, a szczególnie powietrza, będą w 
jego kadencji priorytetem, ale do ograniczenia tego 
zjawiska niezbędne są zmiany w prawie i mentalności 
ludzi oraz odpowiednie środki finansowe. 

Radna Maria Polanecka-Nabagło (BSR) upo-
mniała się o remont nawierzchni uczęszczanej przez 
rowerzystów, biegaczy i miłośników nordic walkingu 
drogi wzdłuż Nacyny, łączącej ulice Wierzbową i 
Rudzką, a także o uzupełnienie plenerowej siłowni na 
Nowinach o zdemontowane do naprawy urządzenia. 
Zaprezentowała też wydany prywatnym sumptem 
album z fotografiami i tekstem napisanym trzynasto-
zgłoskowcem autorstwa sędziwego mieszkańca dziel-
nicy Maroko-Nowiny „Neogotyckie piękno rybnickiej 
świątyni”, który, jej zdaniem, jest wkładem seniorów 
w promocję miasta i mógłby stanowić pamiątkę z 
Rybnika. Zaś w kontekście wcześniejszej polemiki o 
dochodach odprowadzanych przez dzielnice wyraziła 
opinię, że w największej dzielnicy jaką są Maroko-No-
winy, inwestycji jest zdecydowanie za mało. 

Jako nauczycielka szkoły obsługującej nauczanie 
na oddziale dziecięcym Wojewódzkiego Szpitala 
Wojewódzkiego nr 3, radna Mirela Szutka (PiS) przy-
wołała problem niesprzyjających nauczaniu warunków, 
a prezydent Kuczera będący w kontakcie z dyrekcją 
szpitala, obiecał poruszenie tej kwestii. 

Radny Henryk Cebula, obok podziękowań za re-
mont chodnika na ul. Piotra Skargi, o co wnioskował, 
prosił o wyznaczenie przejścia dla pieszych w rejonie 
skrzyżowania ulic Wołodyjowskiego i Cienistej, prze-
łożenie nawierzchni jednej z bocznych dróg od ul. Wo-
dzisławskiej nadwyrężonej przez ciężki sprzęt w czasie 
robót na głównej arterii, przypomniał też o wyznaczeniu 
terminu wizji lokalnej w sprawie naprawy krawężników 
przy kilku ulicach w Niedobczycach. W związku z ostat-
nimi tąpnięciami spowodowanymi eksploatacją kopalni 
Marcel, zaniepokoił się o stan techniczny mostu na ul. 
Janasa, gdzie znajdowało się epicentrum wstrząsów 
oraz sugerował przesunięcie kratek ściekowych na ul. 
Hetmańskiej bliżej skraju jezdni. Radny pytał też o pla-
ny zagospodarowania pustego budynku przy ul. Borki 
(mieszkania komunalne czy sprzedaż) oraz budynku 
b. gimnazjum przy ul. Górnośląskiej, w kontekście 
informacji premier Kopacz o zamiarach tworzenia 
domów dziennego pobytu dla osób starszych, do czego, 
jak uważa radny, obiekt ten się nadaje. Jak stwierdził 
prezydent Kuczera – podziękowania dodają władzy 
wykonawczej skrzydeł, odpowiedział też, że służby 
miejskie dokonują przeglądu obiektów mostowych, jeśli 
zaś chodzi o budynek przy ul. Borki – rozważanych jest 

kilka opcji jego zagospodarowania. Odpowiedzi doty-
czącej rządowego programu Senior WIGOR udzielił 
wiceprezydent Piotr Masłowski, informując, że w 2015 
r. obejmuje on dofinansowanie 100 obiektów dziennego 
pobytu seniorów z kwotą rządowej dotacji w wysokości 
20 mln zł. W sumie do 2020 r. państwo przeznaczy na 
ten cel 360 mln zł. Samorządy będą mogły ubiegać się 
o dofinansowanie utworzenia placówki w wysokości do 
80 proc. kosztów (maksymalnie 100 tys. zł). Aktualnie 
priorytetem objęte są gminy wiejskie i gminno-miejskie, 
ale miasto przygotuje odpowiedni projekt, by mieć 
możliwość przystąpienia w odpowiednim czasie do 
konkursu, i temat na bieżąco monitoruje.

Podkreślając, że również dzielnica Kamień ma 
wiele potrzeb i nierozwiązanych problemów, radna 
Małgorzata Piaskowy (BSR) złożyła interpelację w 
sprawie montażu barier ochronnych na ul. Szewczyka 
wzdłuż parkingu przy SP nr 28. Zareagowała też na 
stwierdzenie prezydenta Kuczery, że gospodarzem 
obiektów powstałych ze środków budżetu obywatel-
skiego powinni być mieszkańcy dzielnicy, pytając, czy 
dotyczy to np. również parkingów. Radna zauważyła, 
że sugerowane przez prezydenta organizowanie 
spotkań integracyjnych finansowanych z budżetu 
obywatelskiego wydaje się jej luksusem w sytuacji, 
kiedy w dzielnicy istnieją braki np. w infrastrukturze. 
Prezydent zgodził się, że budżety obywatelskie poka-
zują głód inwestycyjny, jednak ich rolą nie jest jego 
zaspokajanie, ale właśnie integracja mieszkańców.  

W ponadregulaminowym głosie radny Mariusz 
Węglorz zainteresował się kosztem domowych 
oczyszczalni ścieków, które powinny znaleźć się na 
posesjach w miejscach, gdzie dotąd nie dotarła ka-
nalizacja (a radna Krystyna Wałach przypomniała, że 
to dzielnice Chwałęcice, Grabownia i Stodoły). Taką 
wiedzą zadeklarował podzielić się radny Benedykt 
Kołodziejczyk (PO), mający, jako pracownik Urzędu 
Gminy w Marklowicach, doświadczenia w tej sferze. 
Radny Węglorz pytał też skąd wziął się wysoki (1,5 
mln zł) koszt zabezpieczenia obsuwającej się skarpy 
na ul. Górnośląskiej w Niedobczycach. Wiceprezy-
dent Janusz Koper wyjaśnił, że na polecenie nadzoru 
budowlanego trzeba w ustalonym terminie 100-letni 
mur oporowy zastąpić nowym, wykonać odwodnienie 
i inne prace mające zapewnić bezpieczeństwo tego 
miejsca. Toczą się również rozmowy z mieszkańcami 
zagrożonych budynków na temat ewentualnego ich 
wykupu i zapewnienia mieszkańcom innego lokum. 

•••
23 kwietnia, już po zamknięciu tego wydania „GR”, 

miała się odbyć kolejna sesja rady miasta. Tym razem w 
porządku czwartkowych obrad zaplanowano przyjęcie 
uchwał m.in. w sprawie zmian w budżecie i w składzie 
rady społecznej ośrodka leczniczo-rehabilitacyjnego 
dla dzieci niepełnosprawnych ruchowo i umysłowo na 
Nowinach. Radni mieli też przyjąć regulamin korzysta-
nia z parków, skwerów i zieleńców oraz kilka uchwał 
gruntowych, dotyczących też byłej kop. Ignacy. Relacje 
z sesji zamieścimy w kolejnym wydaniu GR.

(WaT), (S), (r)

Następna sesja RM 
odbędzie się 21 maja o 16.

w W czasie zebrania wyborczego mieszkań-
ców Śródmieścia jeden z jego uczestni-
ków Antoni Niedźwiedź zaproponował 
prezydentowi Piotrowi Kuczerze, by 
mieszkańcom, którzy zdeklarują chęć po-
sadzenia drzewa, wydział ekologii urzędu 
miasta wydawał od razu pozwolenie na 
jego ścięcie w przyszłości. — Chciałbym 
posadzić na swoim podwórku drzewo, 
ale nie chcę komplikować życia moim 
spadkobiercom, bo ci, jeśli zechcą je  
w przyszłości wyciąć, będą z tym mie-
li sporo kłopotów — argumentował 
mieszkaniec śródmieścia. — To ustawa O 
ochronie przyrody określa, które drzewa 
podlegają ochronie i prezydent miasta 
niewiele może tu zrobić. Jeśli ktoś nie 
chce sprawiać problemów spadkobier-
com, to niech posadzi drzewa owocowe, 
które można wyciąć bez pozwolenia. Bez 
pozwolenia można też ściąć każde drze-
wo, o ile nie ma więcej niż dziesięć lat — 
tłumaczy Jarosław Kuźnik, naczelnik wy-
działu ekologii w rybnickim magistracie. 

w Biuro Organizacji Pozarządowych i Sportu 
Urzędu Miasta Rybnika tworzy bazę da-
nych teleadresowych z pełną informacją  
o rybnickich hotelach, hostelach, pensjo-
natach, domach przyjęć i innych podmio-
tach oferujących miejsca noclegowe. Taka 
kompleksowa informacja miałaby być 
dostępna m.in. dla osób odwiedzających 
nasze miasto np. w związku z organizowa-
nymi tu koncertami czy imprezami spor-
towymi. A zatem wszyscy przedsiębiorcy 
świadczący tego rodzaju usługi są proszeni 
o przekazanie magistrackim urzędnikom 
informacji o swojej ofercie (tel. 32 43 
92 016; e-mail: ngo@um.rybnik.pl).

w 18 kwietnia prezydent Piotr Kuczera 
wspólnie z burmistrzem Kuźni Raciborskiej 
Pawłem Machą przepłynęli kajakiem spory 
odcinek Rudy. Samorządowcy swoją eska-
padę rozpoczęli od stawu na Paruszowcu. 
Prezydent Kuczera zamierza w niedalekiej 
przyszłości zrewitalizować teren dawnego 
kąpieliska w tej dzielnicy, a ze stawu uczy-
nić być może ośrodek rekreacji.

w „Rybnik. Razem dla pokoju” to cykl mię-
dzynarodowych spotkań modlitewnych 
i ewangelizacyjnych, które w dniach od 
9 do 11 kwietnia odbyły się w naszym 
mieście. Ich punktem kulminacyjnym była 
uroczysta msza w bazylice św. Antoniego, 
którą 10 kwietnia koncelebrował biskup 
katowicki Marek Szkudło. Młodzież  
z Ukrainy, Włoch i Francji odwiedziła m.in. 
kilka rybnickich szkół średnich.
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Wyliczając udział dzielnic w dochodach budżetu 
miasta wzięto pod uwagę z jednej strony docho-
dy własne, czyli wpływy: z podatków lokalnych 
(od nieruchomości, rolny, leśny, transportowy),  
z opłat targowej i parkingowej, z kopalnianej opłaty 
eksploatacyjnej, z opłat za wieczyste użytkowanie  
i dzierżawę gruntów wreszcie z czynszów za mieszka-
nia komunalne i lokale użytkowe. Z drugiej podatek 
dochodowy mieszkańców, a tak naprawdę udział 
miasta w podatku dochodowym od osób fizycznych 
(47,78 proc. tego podatku zasila budżet miasta).  
Ale nie brano tu pod uwagę podatków mieszkańców 
konkretnej dzielnicy, ale łączną wartość podatku, 
który w ubiegłym roku zasilił budżet miasta po-
dzielono na dzielnice proporcjonalnie do liczby ich 
mieszkańców. 

Czołówka dzielnic, które przysporzyły miastu naj-
więcej dochodów wygląda następująco: 1. Maroko-
Nowiny – 29,8 mln zł (10,62 proc. wszystkich do-
chodów miasta); 2. Śródmieście – 27,6 mln zł (9,84 
proc.); 3. Niedobczyce – 25,4 mln zł (9,06 proc.);  
4. Rybnicka Kuźnia – 25,2 mln zł (8,99 proc.);  
5. Boguszowice Osiedle – 23,7 mln zł (8,45 proc.);  
6. Chwałowice – 15,5 mln zł (5,54 proc.). Naj-
mniejszy udział w dochodach Rybnika miały dziel-
nice: Stodoły – 1,1 mln zł (0,39 proc.), Grabownia 
– 1,2 mln zł (0,44 proc.) oraz Chwałęcice – 2,8 mln zł  
(0,98 proc.). 

Już sama analiza dzielnicowych dochodów przy-
nosi interesujące informacje.  Największe dochody 
własne, wynoszące ponad 21,1 mln zł ma Rybnicka 
Kuźnia; aż 20,7 mln zł z tej kwoty to wpływy z podat-
ku od nieruchomości od osób prawnych, głównie od 
elektrowni EDF Rybnik.  Na drugim miejscu plasuje 
się Śródmieście z dochodami w kwocie ponad 19 

mln zł (2,1 mln – podatek od nieruchomości od osób 
fizycznych; 8,1 mln – podatek od nieruchomości od 
osób prawnych). Śródmieście jako jedna z trzech 
dzielnic notuje wpływy z opłaty targowej (blisko 
1,5 mln zł) i z opłat za korzystanie z parkingów  
(2,3 mln zł); w obu przypadkach są one oczywiście 
zdecydowanie największe w mieście. Opłata eksplo-
atacyjna wpłynęła w ubiegłym roku do budżetu miasta 
za fedrowanie kopalń pod pięcioma dzielnicami: Nie-
wiadomiem (890 tys. zł), Chwałowicami (689 tys. zł),  
Radziejowem (603 tys. zł), Meksykiem (574 tys. zł) i  
Niedobczycami (115 tys. zł).   

Podsumowując wydatki budżetu miasta w po-
szczególnych dzielnicach uwzględniono m.in. koszty 
oczyszczania, oświetlania, remontowania i zimowego 
utrzymania dróg, utrzymania terenów zielonych 
oraz placówek kulturalnych i oświatowych różnego 
szczebla. Podliczono również wydatki inwestycyjne, 
które w skali całego miasta wyniosły łącznie prawie 
86,3 mln zł. Zestawienie dzielnic, w których były one 
największe otwierają Chwałowice (11,2 mln zł),  
a kolejne miejsca zajmują: Maroko-Nowiny  
(9,5 mln zł), Chwałęcice (9,1 mln zł), Rybnicka 
Kuźnia (8,5 mln zł), Meksyk (7,6 mln zł) i Śród-
mieście (6,5 mln). Najmniej wydano na inwestycje  
w dzielnicach najmniejszych – w Stodołach (59,3 tys. zł)  
i w Grabowni (8,9 tys. zł). W opracowaniu pod-
liczono również wydatki na opiekę społeczną 
(zasiłki, usługi opiekuńcze i dożywianie dzieci).  
W trzech dzielnicach przekroczyły one milion zło-
tych: w Boguszowicach Osiedlu (prawie 1,8 mln zł), 
w Maroku-Nowinach (1,5 mln zł) i w Paruszowcu-
Piaskach (ponad 1 mln zł). Najmniej na pomoc spo-
łeczną wydano w Ochojcu (14,5 tys. zł) i w Stodołach 
(17,7 tys. zł).                                  Wacław Troszka  

Służby finansowe magistratu przygotowały opracowanie obrazujące udział 
poszczególnych dzielnic w ubiegłorocznych dochodach i wydatkach miasta.

Działające w mieście kluby sportowe i stowarzysze-
nia zgłosiły w sumie do rady ponad 30 osób. Ostatecz-
nie radę stworzyli przedstawiciele m.in. największych 
klubów prowadzących drużyny ligowe piłkarzy, 
żużlowców, koszykarek, siatkarzy i bejsbolistów. 
Jedynym niezależnym członkiem rady, niezwiązanym 
formalnie z żadnym klubem sportowym jest Marek 
Pietras, redaktor naczelny „Tygodnika Rybnickiego”, 
którego rekomendowały cztery różne kluby. 

Zadaniem nowej rady sportu będzie m.in. 
opiniowanie przedsięwzięć związanych z szeroko 
rozumianym rozwojem kultury fizycznej w mieście, 
a także, jak zapowiadał wcześniej wiceprezydent 
Piotr Masłowski, uzupełnienie „Strategii rozwoju 
sportu miasta Rybnika do 2020 roku”, którą na zle-
cenie poprzednich jeszcze władz miasta opracowała 
firma z Czeladzi. Jak już pisaliśmy na łamach „GR” 

opracowanie to zostało powszechnie skrytykowane 
przez przedstawicieli różnych klubów i dyscyplin 
sportowych oraz wiceprezydenta Piotra Masłow-
skiego. Bezsporny jest fakt, że strategia ta zawiera 
błędy i wiele nieścisłości.

Pierwsze posiedzenie nowej rady sportu odbyło 
się 16 kwietnia, a w jego trakcie wybrano zarząd 
tego gremium. Przewodniczącym został Aleksan-
der Larysz (Klub Olimpijczyka „Sokolnia”), jego 
zastępcą Lech Kowalski (TS Volley Rybnik), a se-
kretarzem wspomniany Marek Pietras. Członkowie 
rady zdecydowali też o podziale miejskich nagród za 
ubiegłoroczne osiągnięcia rybnickich sportowców. 
Co ważne, odbyło się to rzekomo w duchu rzadko 
spotykanego w środowisku sportowym kompro-
misu. Rybnicka Rada Sportu ma się spotykać raz  
w miesiącu.                                                        (WaT)  

Nowa rada sportu

w Zarząd Transportu Zbiorowego uruchamia 
kolejną autobusową linię nocną – N4. 
Pierwsze kursy na trasie: Śródmieście (g. 
1.30) – Kamień (g. 1.47) – Leszczyny-Osie-
dle (g. 1.58) – Kamień (g.2.06) – Śródmie-
ście (g.2.19) zaplanowano na pierwszy 
świąteczny weekend maja. Autobus 
na tej linii będzie kursował wyłącznie  
w nocy z piątku na sobotę i z soboty na 
niedzielę, a także w niektóre dni świą-
teczne. Używając e-karty za kurs trzeba 
będzie zapłacić 3,40 zł (ulgowy 1,70 zł). 
Na liniach nocnych nie obowiązują bilety 
okresowe! Pod wnioskiem o uruchomie-
nie takiego połączenia podpisało się 120 
osób. Kierownictwo ZTZ zapewnia, że N4 
wejdzie na stałe do rozkładu jazdy, o ile  
z każdego kursu będzie korzystać, płacąc 
za przejazd średnio ok. 60 pasażerów. 
Obecnie w rozkładzie jazdy miejskich 
autobusów są dwie popularne linie noc-
ne N1 (Śródmieście – Boguszowice) i N3 
(Śródmieście – Niedobczyce – Niewiadom 
– Rydułtowy – Pszów). Trzecia - N2 (Ryb-
nicka Kuźnia – Śródmieście – Chwałowice) 
ze względu na brak pasażerów została 
zdjęta z rozkładu.  

w W Rybniku nabrzmiewa problem zwią-
zany z dopalaczami. Po zamknięciu de-
cyzją sanepidu sklepu przy ul. Gliwickiej 
sytuacja na pewno się nie poprawiła. 
Dopalaczami zaczął np. handlować jeden 
z mieszkańców bloku przy ul. Piasta w 
dzielnicy Północ, a mieszkańcy nie mogli 
się nadziwić skąd nagle tyle podejrzanych, 
zakapturzonych typów, snuje się w są-
siedztwie ich domów. Policja przeprowa-
dził kilka kontroli, ale w domu handlarza 
nie ujawniono substancji zabronionych w 
świetle prawa. Poskutkowały jednak czę-
ste policyjne patrole pojawiające się w tej 
okolicy i wygląda na to, że przynajmniej 
tutaj, sytuacja się uspokoiła. W drugi 
weekend kwietnia do dwóch rybnickich 
szpitali trafiło w sumie kilkanaście osób 
pod wpływem dopalaczy, a 21 kwietnia w 
Boguszowicach policjanci interweniowali 
w sprawie trzydziestoletnich rodziców, 
którzy po zażyciu dopalaczy opiekowali 
się trójką dzieci w wieku od trzech do 
siedmiu lat. Trzylatek trafił do szpitala, a 
nieprzytomny praktycznie ojciec do aresz-
tu. Lekarze przestrzegają, że skompono-
wane z nieznanych związków chemicz-
nych dopalacze mogą być dla człowieka 
śmiertelnym zagrożeniem. Nikt nie wie, 
jak zareaguje na nie organizm, a lekarze 
nie wiedząc z czym faktycznie mają do 
czynienia, pomagając „dopalonym” pa-
cjentom mają ograniczone możliwości.

R a p o r t  d z i e l n i c o w y

14 kwietnia rozpoczęła się czteroletnia kadencja nowej Rybnickiej Rady Sportu. 
12-osobowy skład powołał swym zarządzeniem prezydent Piotr Kuczera. 
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Chwałęcice
Ponad 70 osób, czyli prawie sto procent więcej 

niż przed czterema laty, przyszło do szkoły pod-
stawowej w Chwałęcicach, by wybrać nową radę. 
Zmieniła się frekwencja, nie zmieniły się jednak 
problemy tej dzielnicy – nadal wiodącym tematem 
była kanalizacja, na brak której mieszkańcy na-
rzekają od lat. — Na razie nie ma planów budowy 
sieci w Chwałęcicach z powodów demograficznych 
i ekonomicznych. Jestem jednak po wstępnych roz-
mowach z „Wodociągami”, w sprawie znalezienia 
innego rozwiązania. Chciałbym w perspektywie, 
trudno dziś oszacować iluletniej, doprowadzić 
choćby do budowy lokalnej oczyszczalni ścieków 
dla Chwałęcic, bo ich przepompowywanie na naszą 
oczyszczalnię jest zbyt kosztowne. Zastanawiamy 
się też nad innymi możliwościami ewentualnym 
sposobem dofinansowania wywozu nieczystości z 
dzielnic Stodoły, Chwałęcice i Grabownia — wy-
jaśniał prezydent Piotr Kuczera. Przewodnicząca 
zarządu ustępującej RD, dziś już radna Krystyna 
Wałach, wspomniała o przyznaniu kolejnych 9 
dotacji do budowy przydomowych oczyszczalni 
ścieków, co tylko w niewielkim stopniu może 
sprawę braku kanalizacji rozwiązać. Zdaniem 
ustępującej szefowej dzielnicy, oprócz dokoń-
czenia przebudowy ul. Rudzkiej i budowy wspo-
mnianej już sieci, w Chwałęcicach konieczny jest 
też remont nawierzchni ulic Dworskiej, Maru-
sarzówny, Karłowej, Grodzkiej i Łabędziej oraz 
budowa segmentu przedszkolnego przy szkole 
podstawowej. Warto też walczyć z niską emisją, 
bo to palący problem również w tej uznawanej za 
rekreacyjną dzielnicy, która liczy obecnie 1821 
mieszkańców. Prezydent mówił o propozycjach, 
które mogą sprawić, że wokół „rybnickiego mo-
rza”, jak nazwał Zalew Rybnicki, będzie toczyło 
się bardziej rekreacyjne życie, dlatego warto 
postawić na rozwój żeglarskiej mariny, czy sieci 
ścieżek rowerowych, które miałyby biegnąć szla-
kiem dawnej kolejki wąskotorowej i zaprowadzić 
rowerzystów z Gliwic i ościennych miejscowości 
wprost nad rybnicki zalew. Uczestnicy spotkania 
mówili też o grantach, których niestety nie udało 
się pozyskać piłkarskiemu klubowi sportowemu 
ze względu na błędy w złożonym wniosku. — 
Miasto nie daje pieniędzy, ale robi konkurs — 
wyjaśnił prezydent, przypominając o procedurze, 

jaką muszą przejść ubiegający się o dotację. 
W wyborach do rady dzielnicy zgłoszonych 

zostało 18 kandydatów (przed czterema laty było 
ich 16). Na zebraniu zabrakło dotychczasowego 
przewodniczącego RD Bogdana Klocha, a do 
zdominowanej przez mężczyzn rady weszło 
ośmioro „debiutantów”, którzy w poprzedniej ka-
dencji nie byli jej członkami, a jeden z nich będzie 
nawet pełnił funkcję przewodniczącego zarządu. 
Największe poparcie zebranych (54 głosy) zyskał 
nowy przewodniczący RD.  

RADA DZIELNICY: Dawid Gaszka (prze-
wodniczący RD), Tadeusz Bochenek, Andrzej 
Dąbkowski, Adam Kuźnik, Jerzy Klimek, 
Bernadeta Piecha i Krystyna Wałach — Se-
bastian Auguścik, Artur Gawełczyk, Krzysz-
tof Benisz, Mirosław Foit, Jan Gaszka, Piotr 
Strycharz, Mirosław Wawrzynek i Bronisław 
Gawełczyk (przewodniczący ZD).               (S)

Golejów
Rewolucja – to słowo chyba najlepiej oddaje 

wyniki wyborów do rady dzielnicy w Golejowie. 
W nowej, liczącej piętnastu członków radzie, aż 
trzynaście osób stanowią „nowicjusze”, którzy  
w tę społeczną działalność zaangażowali się po 
raz pierwszy. 23 marca w Szkole Podstawowej 
nr 29 na 17 kandydatów głosy oddało 87 osób 
( jeden głos był nieważny). To mniej niż przed 
czterema laty, kiedy to na 24 chętnych do pracy 
w radzie zagłosowało 153 mieszkańców Golejowa. 
— Członkowie tej rady pracowali przez wiele lat, 
więc dobrze byłoby wymienić jej skład i wprowadzić 
tu nowego ducha — mówił tuż przed wyborami 
Józef Ibrom, przewodniczący ustępującej rady 
dzielnicy. Wynik wyborów wskazuje na to,  
że mieszkańcy solidarnie zgodzili się z tą tezą, 
choć o zgodę w Golejowie ostatnio bardzo trudno. 
Wszystko z powodu nieporozumień związanych 
m.in. z planami przeniesienia szkolnej biblioteki 
do jednego z pomieszczeń budynku przy ul. 
Gliwickiej zarządzanego przez OSP, w którym 
dotąd spotykali się członkowie rady dzielnicy. — 
Dogadaliśmy się już, by wspólnie z organizacjami 
społecznymi działającymi w dzielnicy korzystać 
z pomieszczenia przewidzianego dla biblioteki. 
Niestety, OSP na te ustalenia nie wyraża zgody  
i chce nas przenieść do lokalu w piwnicy. W ostat-

nim czasie ponieśliśmy kilka porażek: straciliśmy 
starą szkołę, mamy problemy z biblioteką, a 
zarazem siedzibą RD, nie potrafiliśmy się doga-
dać w sprawie kandydata na radnego, nie mamy 
więc przedstawiciela w radzie miasta — mówili z 
goryczą członkowie ustępującej rady. Obecny na 
spotkaniu prezydent Piotr Kuczera apelował więc 
o zgodę i wypracowanie porozumienia: — Bez 
dialogu między pokoleniami i organizacjami źle 
będzie wam się tu żyło – przestrzegał. Choć spra-
wy dotyczące pomieszczeń w OSP zdominowały 
dyskusję, pytano także o możliwości podłączenia 
posesji do ciepłociągu, budżet obywatelski, pomy-
sły na zagospodarowanie dawnego kąpieliska w 
Kamieniu oraz golejowskiego amfiteatru Grzy-
bówka, gdzie z uwagi na brak sanitariatów, nie 
można urządzać dużych imprez. W swoim spra-
wozdaniu Ginter Zaik, dotychczasowy przewod-
niczący zarządu, podsumował miniony rok pracy 
RD; mówił o inwestycjach i pracach, jakie udało 
się zrealizować w Golejowie: m.in. budowie siłow-
ni na wolnym powietrzu oraz wielofunkcyjnego 
boiska przy tutejszej podstawówce, czyszczeniu 
rowów melioracyjnych, instalacji nowych punktów 
świetlnych, a także pracach konserwacyjnych na 
terenie Grzybówki. 

RADA DZIELNICY: Arkadiusz Trzebuniak 
(przewodniczący RD), Teresa Ordoń — Woj-
ciech Niewelt (przewodniczący ZD), Józef 
Fojcik, Grzegorz Gabriel, Andrzej Gold-
berg, Dominik Harazim, Łukasz Klemens, 
Stanisław Kwiatkowski, Ryszard Niewelt, 
Magdalena Palowska-Trzebuniak, Bronisław 
Piecha, Romuald Rojczyk, Bogdan Skupień, 
Wojciech Wrona.                                        (D)

 

Meksyk
W liczącym ok. 2700 mieszkańców Meksyku 

frekwencja bez zmian – w głosowaniu na nową 
radę dzielnicy wzięło udział 105 osób, czyli tylko o 
jedną mniej niż cztery lata temu. Zmniejszyła się 
za to liczba chętnych do pracy na rzecz dzielnicy 
– o miejsce w radzie ubiegało się 19 kandydatów 
(w 2011 r. było ich 23). Zanim jednak głosy trafiły 
do urny, Celina Kaczmarczyk, przewodnicząca 
zarządu dzielnicy, przedstawiła sprawozdanie 
z ubiegłorocznej działalności dzielnicowej rady 
(budżet na statutową działalność ok. 13.600 zł). 

We wszystkich mieszkańcy wybrali już nowe 
rady dzielnicy. Ich kadencja, liczona od dnia wy-
borów potrwa cztery lata. W przypadku 26 dzielnic 
rady liczą 15 osób, a tylko w dzielnicy Maroko-No-
winy, która ma rekordową liczbę nieco ponad 19 
tys. mieszkańców, radę dzielnicy tworzy 21 osób.

Dla wielu mieszkańców była to pierwsza 
okazja do spotkania z nowo wybranym prezy-

dentem miasta Piotrem Kuczerą. Zapowiedział 
on nową formułę współpracy z radami dzielnic, 
ale i spotkań z mieszkańcami poszczegól-
nych części miasta. Dlatego, jak zapowiedział, 
po raz ostatni uczestniczył jako prezydent  
w odbywających się w dzielnicach zebraniach 
wyborczych, których istotą  było nie spotkanie 
prezydenta z mieszkańcami, ale wybór nowej rady 

dzielnic. Od tej pory jego spotkania z mieszkań-
cami mają być organizowane niezależnie od cyklu 
sprawozdawczo-wyborczych zebrań w dzielnicach. 

W składach nowo wybranych 27 rad dzielnic 
znalazło się też 19 radnych miejskich, najwięcej – 
troje – zasiada w RD Maroko-Nowiny. Dwoje rad-
nych jest też przewodniczącymi zarządów dzielnic.

Pod sprawozdaniami z kolejnych zebrań pu-
blikujemy składy nowo wybranych rad dzielnic; 
w nich po myślniku osoby, które nie należały do 
rady w poprzedniej kadencji. Zastosowane skróty: 
RD – rada dzielnicy; ZD – zarząd dzielnicy. Re-
lacje z zebrań w pozostałych ośmiu zamieścimy  
w majowym wydaniu „GR”.                       (WaT)

Zebranie, które 20 kwietnia odbyło się w Rybnickiej Kuźni zakończyło trwający 
od 16 marca cykl zebrań wyborczych w 27 rybnickich dzielnicach. 

Rady dzielnic już wybrane 
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W ramach miejskich inwestycji wybudowano 
pierwsze boisko w dzielnicy, ukończono utwar-
dzenie ulicy Beskidzkiej (co trwało ponad 20 
lat), zamknięto składowisko przy ulicy Kolejowej,  
a z budżetu obywatelskiego sfinansowano nową 
siłownię i urządzenia do street workoutu, czyli 
ćwiczeń gimnastyczno-siłowych (rozbudowa prze-
strzeni rekreacyjnej dla młodzieży). Ze środków 
miejskich na terenie Meksyku zakończono po-
ważną przebudowę ulicy Prostej oraz wykonano 
kanalizację deszczową. W ocenie przewodniczą-
cej, rada dzielnicy dobrze realizowała zadanie 
integracji mieszkańców – odbywały się spotkania 
i festyny, (np. noworoczne spotkanie seniorów, 
przegląd studniówkowych polonezów dla uczniów 
szkół ponadgimnazjalych, spotkania dla dzieci 
czy owocowy festyn rodzinny). Mieszkańców 
dzielnicy zachęcano także do rekreacji poprzez 
cotygodniowy aerobik dla każdego, letnie szko-
lenia nordic walking, współorganizację turnieju 
siatkówki oraz współpracę z nieformalną grupą 
Street Workout Rybnik. 

Wśród uczestników zebrania najwięcej emocji 
budziły sprawy związane z ruchem w okoli-
cach ulic Kolejowej, Mażewskiego i Lelewela. 
Prezydent Kuczera odczytał podziękowanie za 
wprowadzone zmiany w organizacji ruchu, jakie 
wpłynęło do urzędu miasta od mieszkańców 
ulicy Kolejowej. Nie wszyscy jednak zgodzili się 
z tą pozytywną oceną, co było pretekstem do 
długiej dyskusji. Coraz większym kłopotem dla 
mieszkańców są też samochody dojeżdżające do 
przychodni i parkujące na ul. Parkowej, która 
przez to znacznie się zwęża i jest coraz  niebez-
pieczeniejsza, również w związku z nieprzestrze-
ganiem prędkości przez kierowców.

RADA DZIELNICY: Marian Fojcik (po-
nownie przewodniczący RD), Celina Kaczmar-
czyk (ponownie przewodnicząca ZD), Anna 
Gorzawska, Izabela Henzel, Jolanta Kotas, 
Jerzy Piełka, Jarosław Preś, Jerzy Tkocz, 
Jolanta Wawoczny, Halina Wawrzyniak — 
Monika Hanejko, Mateusz Kaczmarczyk, 
Grażyna Kraska, Maria Owczorz i Tomasz 
Smusz.                                                        (m)

Chwałowice 
W minionym roku rada dzielnicy dysponowała 

środkami budżetowymi na własną działalność  
w kwocie 13.800 zł, z czego większą część wy-
dano na organizację imprez okolicznościowych, 
integracyjnych, spotkań dla dzieci, seniorów itp.  
W ramach budżetu obywatelskiego pozyskano 90 
tys. zł na wyposażenie placu zabaw przy Przed-
szkolach nr 13 i 14, budowę siłowni przy ul. Zwy-
cięstwa oraz doposażenie urządzeń sportowych 
przy ul. Kupieckiej. — Pomagamy także ludziom 
potrzebującym, którym przekazujemy używaną 
odzież, meble, środki czystości i sprzęt AGD, zor-
ganizowaliśmy także trzy wyprawki dla niemowląt 
(pomoc dla samotnych matek). Z naszego stałego 
wsparcia korzysta 13 rodzin, sporadycznie pięć 
— mówiła Joanna Cichecka, przewodnicząca 

rady dzielnicy. W sprawozdaniu przewodniczący 
zarządu Andrzej Wojaczek przypomniał, że  
w radzie dzielnicy działają cztery komisje: komisja 
gospodarki przestrzennej, działalności gospo-
darczej i komunikacji; komisja oświaty, kultury 
i sportu; komisja samorządu, bezpieczeństwa 
i pomocy społecznej oraz komisja przemysłu 
górniczego, ekologii i górnictwa. Z ważniejszych 
inwestycji wymieniono m.in. przebudowę ulic 
Świerklańskiej i Tkoczów, przebudowę odcinka 
ul. Zwycięstwa oraz 1 Maja, nad którą wyre-
montowano także wiadukt (w planach są dalsze 
remonty tych ulic). Wspólnoty mieszkaniowe przy 
ul. Śląskiej z pomocą miejskiej dotacji wykonały 
ocieplenie budynków i doprowadziły centralne 
ogrzewanie, a w tym roku ma być prowadzona dal-
sza termomodernizacja. Oczekiwaną przez miesz-
kańców inwestycją jest przebudowa ul. 1 Maja  
do granic z gminą Świerklany oraz budowa 
ścieżek rowerowych łączących Chwałowice z są-
siednimi dzielnicami. Przewodniczący Wojaczek 
poinformował, że trwają rozmowy z kopalnią 
Chwałowice na temat budowy toru motocrosso-
wego na hałdach. — Chciałbym, żeby młodzi lu-
dzie przestali jeździć po lasach. Z drugiej strony dziś 
kopalnia płaci nam podatki z tych terenów – jeśli je 
przejmiemy, podatków nie będzie. Mam nadzieję, 
że wypracujemy rozsądne rozwiązanie — podsu-
mował ten pomysł prezydent Kuczera. Padło też 
pytanie o przywrócenie stołówki w Gimnazjum nr 
3 – rodzice skarżyli się, że dzieci nie chcą jeść ca-
teringowych obiadów, które są zimne i niesmacz-
ne. — Analizujemy sytuację, również pod kątem 
finansowym. Chciałbym zbudować sieć szkolnych 
stołówek i otworzyć je także dla mieszkańców 
dzielnicy, bo już niedługo będziemy mieć problem 
z osobami starszymi, które nie są w stanie same 
przygotować posiłków — odpowiedział prezydent. 
Po omówieniu spraw dzielnicy przeprowadzono 
wybory. Wydano 115 kart do głosowania, oddano 
114 głosów, w tym cztery nieważne (frekwencja 
w liczących 7,7 tys. mieszkańców Chwałowicach 

była niższa niż cztery lata temu – w 2011 r. 165 
osób wybierało spośród 23 kandydatów). W tym 
roku zgłosiło się 18 chętnych. 

RADA DZIELNICY: Joanna Cichecka 
(ponownie przewodnicząca RD), Andrzej Wo-
jaczek (ponownie przewodniczący ZD, zdobył 
największe poparcie – 102 głosy), Zofia Wilim, 
Zofia Marek, Irena Achtelik, Marian Podle-
śny, Maria Polok, Kazimierz Rybka, Mateusz 
Strużek, Hubert Rupik, Jan Janowski — 
Mirosław Bajer, Jędrzej Konieczny, Szymon 
Nieszporek i Mieczysław Ochwat.           (m)

Maroko-Nowiny
To jedyna dzielnica w mieście, której rada 

liczy nie 15 a 21 członków. Wszystko za sprawą 
rekordowej jeśli chodzi o dzielnice, liczby miesz-
kańców, obecnie jest ich blisko 19 tys.

W głosowaniu wzięło tu udział 295 osób, tyle 
samo co w Niedobczycach, gdzie, jak do tej pory, 
odnotowano największą liczbę uczestników dziel-
nicowych wyborów. 

Zebranie mieszkańców Maroka-Nowin odby-
ło się tradycyjnie w Zespole Szkół nr 3 przy ul. 
Orzepowickiej i odbyło się w dość spokojnej at-
mosferze. Największe emocje wzbudziła dyskusja 
mieszkańców z prezydentem Piotrem Kuczerą na 
temat przyszłości straży miejskiej i dość długie 
oczekiwanie na wyniki głosowania.

Sprawozdanie z ostatniego roku działalności 
rady dzielnicy, ale z odniesieniami do całej ka-
dencji, przedstawiła Jadwiga Lenort. Znalazła 
się w nim m.in. informacja o dzielnicowych 
festynach zorganizowanych przy ul. Wawelskiej 
wspólnie z radą osiedla Rybnickiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej i o dorocznej akcji sprzątania lasu 
usytuowanego na zachodnio-północnym skraju 
dzielnicy, w której z roku na rok bierze udział 
coraz więcej mieszkańców. Poinformowała też o 
wnioskowanym przez radę dzielnicy remoncie ul. 

Najwięcej mieszkańców wzięło udział w zebraniach, które odbyły się w dzielnicach Maroko-Nowiny (na zdjęciu) i Niedobczyce
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Chabrowej, który uwzględniono w tegorocznym 
budżecie miasta i o postulowanym przez RD 
remoncie ul. Wawelskiej. W części dotyczącej 
bezpieczeństwa Jadwiga Lenort m.in. zasygna-
lizowała tylko problemy związane z funkcjono-
waniem kilku konkretnych barów (całodobowy 
lokal funkcjonuje m.in. w sąsiedztwie szkoły,  
w której odbywało się zabranie mieszkańców). 
W czasie dyskusji, która miała dotyczyć spra-
wozdania rady dzielnicy, Tadeusz Pruszkowski, 
były radny i były kierownik Urzędu Rejonowego 
w Rybniku zwrócił uwagę na kłopotliwy parking 
przy ul. Kardynała Kominka, przed kościołem 
św. Jadwigi. Miejsca parkingowe ograniczają tam 
żelazne słupki i gdy jakiś kierowca zaparkuje tam 
sporym samochodem zbyt prostopadle to spora 
jego część wystaje na jezdnię. Ktoś inny poruszył 
problem nieukończonej rzekomo siłowni w oko-
licach ul. Krakusa, która powstała w ramach bu-
dżetu obywatelskiego. Jak stwierdził brakuje tam 
zadaszenia i oświetlenia. Poruszono też problem 
niedawnej likwidacji dzielnicowego komisariatu 
na Nowinach. — Dziś w dzielnicy liczącej blisko 20 
tys. mieszkańców mamy tylko czterech niewidocz-
nych policjantów — mówił jeden z mieszkańców.

Prezydent Piotr Kuczera odnosząc się do 
niektórych głosów mieszkańców apelował, by 
przedstawiciele różnych osiedli tworzących dziel-
nicę Maroko-Nowiny nie rywalizowali, ale współ-
pracowali na forum rady dzielnicy, pamiętając też 
o tych jej częściach, które nie mają w niej swoich 
przedstawicieli. Prezydent zadeklarował też dzia-
łania na rzecz poprawy współpracy miasta i rady 
dzielnicy z Rybnicką Spółdzielnią Mieszkaniową. 
Brawami skwitowano pytanie z sali o likwidację 
straży miejskiej. — Ich tu nie ma, a jak się zjawią 
wklejają mandaty zamiast dbać o nasze bezpie-
czeństwo — stwierdził jeden z mieszkańców. Piotr 
Kuczera tłumaczył, że SM zajmuje się przede 
wszystkim utrzymaniem porządku i ładu, i że jest 
służbą, która samorządowym władzom miasta jest 
bardzo potrzebna m.in. do przypilnowania spraw 
związanych z gospodarowaniem odpadami oraz 
kanalizacją sanitarną. Poruszono również pro-
blem rozrastających się na osiedlach powierzchni 
parkingowych, które zastępują zieleńce, boiska  
i place zabaw dla dzieci.

W wyborach do rady dzielnicy o 21 miejsc ubie-
gało się 37 Kandydatów. W głosowaniu wzięło 
udział 295 osób, ale cztery z nich oddały głosy 
nieważne. Najwięcej, 208 Głosów otrzymała Ma-
ria Polanecka-Nabagło, która w radzie dzielnicy 
działa nieprzerwanie od 1999 roku, a jesienią w 
czasie wyborów samorządowych zdobyła też man-
dat radnej i weszła do 25-osobowej rady miasta. 

RADA DZIELNICY: Maria Polanecka-
Nabagło (ponownie przewodnicząca RD), Ja-
dwiga Lenort (ponownie przewodnicząca ZD), 
Edward Dobrzeniecki, Zdzisław Drążewski, 
Wiesława Ciesiecka, Bolesław Jackowski, 
Roman Kowalski, Lech Kuźniak, Henryk 
Kuźnik, Ryszard Pachucki, Zygmunt Rza-
czek, Piotr Wistuba — Michał Chmieliński, 

Agnieszka Chojnacka, Łukasz Dwornik, Emil 
Jurek, Emilia Kościółek, Radosław Lewan-
dowski, Katarzyna Szymura, Wojciech Wajs, 
Piotr Zmuda.                                            (WaT)

Niedobczyce 
W drugiej co do liczby mieszkańców dzielnicy 

Rybnika na zebranie do domu kultury przybyło 
niespełna 300 osób (przed czterema laty wydano 
346 kart). Nie dla wszystkich starczyło miejsc 
siedzących, więc wielu mieszkańców dzielnicy 
obserwowało posiedzenie przez otwarte drzwi  
z holu. Mimo sprawnego prowadzenia spotkania 
przez wiceprzewodniczącego RM Andrzeja Wo-
jaczka, trwało ono ponad 4 godziny, co nie dziwi, 
bo Niedobczyce są dzielnicą wielu problemów, ale 
i bardzo wielu aktywnych osób, którym nie są one 
obojętne. Wyjątkowo szybko poszło zgłaszanie 
kandydatów do nowej rady, a to za sprawą zbio-
rowych propozycji Mariusza Węglorza (12 osób) 
i Adama Niespodzianego (również 12 osób).  
W sumie zgłoszono 32 osoby, dokładnie tyle samo 
ile 4 lata wcześniej. 

Dotychczasowy przewodniczący zarządu dziel-
nicy Adam Niespodziany w swoim sprawozdaniu 
przedstawił działalność Rady Dzielnicy, która 
zorganizowała m.in.: odwiedziny mieszkańców 
przebywających w domach spokojnej starości  
i spektakl teatralny rybnickiego teatru „Rondo”, 
bal charytatywny Akcji Katolickiej, turnieje 
sportowe, ortograficzny i fryzjerski. 1 września 
br. rada zorganizowała przy niedobczyckim po-
mniku Powstańców Śl. miejskie obchody rocznicy 
wybuchu II wojny światowej. 

Przewodniczący Niespodziany przedstawił też 
rozliczenie środków finansowych przeznaczo-
nych na działalność RD w wysokości ponad 16 
tys. zł. Przypomniał też ważniejsze inwestycje 
zrealizowane w dzielnicy w 2014 r. przez miasto, 
a wśród nich: budowę kanalizacji deszczowej  
w ulicach Górnośląskiej-Rymera, łącznie z robo-
tami drogowymi, remonty chodników przy ulicach 
Hetmańskiej, Bocznej i Wrębowej i oddanie do 
użytku dwóch wyremontowanych familoków 
przeznaczonych  na lokale socjalne przy ul. Gen. 
Andersa. W ramach robót społecznych utwar-
dzono kostką betonową fragmenty sześciu ulic 
(koszt ponad 113,5 tys. zł). Adam Niespodziany 
przedstawił też potrzeby dzielnicy i sprawy nie-
załatwione, m.in. dokończenie budowy i dalsze 
remonty chodników, uchwycenie wód gruntowych 
i opadowych w kilku miejscach dzielnicy czy 
konieczność budowy trawiastego boiska trenin-
gowego dla Klubu Sportowego „Rymer”. 

Ważną kwestią dla dzielnicy była udana po 
kilku podejściach sprzedaż terenu po byłym 
targowisku, gdzie powstanie market handlowy, a 
także zakończenie przez kop. Marcel rekultywacji 
prywatnych terenów nad Nacyną za byłym targo-
wiskiem oraz rozwiązanie spraw własnościowych 
związanych z likwidacją zalewiska na ul. Orze-
chowej poprzez budowę rowu odwadniającego. 
Rada dzielnicy koordynowała też zakończenie 

przyłączania nieruchomości do sieci kanalizacyj-
nej, a jej przedstawiciele uczestniczyli też w spo-
tkaniach zespołu porozumiewawczego mającego 
rozwiązywać problemy związane z eksploatacją 
górniczą prowadzoną pod dzielnicą przez kop. 
Marcel. Tylko w ub. roku kop. Marcel dokonała 
205 napraw w 193 obiektach na terenie dzielnicy 
i to ten problem zdominował dyskusję nad spra-
wozdaniem. Mieszkańcy obawiają się wstrząsów 
(te, które odczuli 28 lutego miały siłę prawie 3 st. 
w skali Richtera), chcą znać plany eksploatacji. Ta 
będzie nadal prowadzona i wstrząsy są nieunik-
nione, choć kopalnia zapewnia, że zagrożenie 
dla budynków nie istnieje. Dotychczasowy szef 
zarządu dzielnicy zwrócił też uwagę, że kopalnia 
powinna działać profilaktycznie i zabezpieczać 
domy przed szkodą. Drugim ważnym tematem 
były sposoby walki z niską emisja, a do dyskusji 
włączył się również prezydent Piotr Kuczera, 
do którego skierowanych było wiele pytań. 
Mieszkańcy sugerowali zmianę polityki dopłat 
do alternatywnych wobec węgla źródeł energii, 
a o możliwościach włączenia Niedobczyc do 
sieci ciepłowniczej mówił kierownik rybnickiego 
oddziału PEC Andrzej Waliszewski, który ze 
względu na wagę problemu zaproponował w tej 
kwestii odrębne spotkanie. Rozmawiano też o 
zagospodarowaniu budynku byłego gimnazjum 
– padły propozycje powołania szkoły, którą pro-
wadziliby ojcowie salezjanie, umieszczenia tam 
biblioteki czy wykorzystania obiektu jako domu 
spokojnej starości. Kilka osób przypomniało o 
przypadkach zalewania posesji. Henryk Ryszka 
wytknął, że w sprawozdaniu zarządu zabrakło 
kilku ważnych przedsięwzięć z udziałem rady jak 
wydanie kroniki Niedobczyc, odzyskanie rzeźb z 
fontanny, zagospodarowanie terenu po basenie 
czy rozwój strefy przemysłowej. Radny miejski 
Mariusz Węglorz podjął temat roli rad dzielnic, 
uważając, że trzeba ją wzmocnić wyposażając 
w większe kompetencje i środki finansowe, by 
dzielnice same mogły realizować wybrane przez 
siebie inwestycje. Prezydent Kuczera ostudził te 
zapędy, przypominając, że dzielnice są częścią 
większego miejskiego organizmu, a ustawa 
samorządowa ustawia je w pozycji organu po-
mocniczego. Nie zabrakło pytań o budowę drogi 
Pszczyna-Racibórz, która będzie przebiegać przez 
Niedobczyce, szczególnie o kwestię wykupów 
działek. Jak wyjaśnił  gospodarz miasta, będzie 
to możliwe dopiero po wydaniu pozwolenia na 
budowę przez wojewodę, a wycena nieruchomości 
zależeć będzie od jego rzeczoznawców. Prezydent 
odniósł się też do pogłoski o likwidacji lotniska 
i opowiedział o planach zagospodarowania kop. 
Ignacy i Zalewu Rybnickiego.   

RADA DZIELNICY: Adam Niespodziany 
(przewodniczący ZD), Grzegorz Juzek (prze-
wodniczący RD), Marek Lipiński, Jacek By-
czek, Ilona Czaja-Holona, Roman Niestroj, 
Aleksander Pojda, Henryk Ryszka, Stanisław 
Wodecki, Henryk Cebula, Jolanta Duda — 
Dariusz Miszczak, Mariusz Węglorz, Weroni-
ka Szendzielorz, Zbigniew Lubszczyk.        (r) 
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Zamysłów
W czasie, gdy przeciągała się gruntowna 

modernizacja ul. Wodzisławskiej zebrania miesz-
kańców Zamysłowa przebiegały zazwyczaj w dość 
gorącej atmosferze. Zupełnie inaczej było tu 7 
kwietnia, gdy ponad 130 mieszkańców zjawiło się 
w tutejszej Szkole Podstawowej nr 6, by wybrać 
nową radę dzielnicy.

Sprawozdanie z rocznej działalności przed-
stawił kończący już swą 20-letnią samorządową 
działalność Ireneusz Jajko, który pełnił funkcję 
przewodniczącego zarządu dzielnicy. Już na 
początku zaznaczył, że tylko część wybranej 
przed czterema laty rady dzielnicy była napraw-
dę zaangażowana w pracę społeczną na rzecz 
dzielnicy. Jak wyliczył frekwencja na dziesięciu 
posiedzeniach rady wyniosła ledwie 51 proc. 
Członkom zarządu dzielnicy podziękował za 
wyremontowanie wspólnym wysiłkiem kapliczki 
św. Floriana przy ul. Wodzisławskiej. Dziękował 
też sponsorom wspierającym poczynania rady 
dzielnicy. Jedna z mieszkanek odnosząc się do 
zawartej w sprawozdaniu informacji o pogłębie-
niu i wyczyszczeniu koryta Nacyny zauważyła, 
że poza strażakami żadnych pracowników ze 
specjalistycznym sprzętem w pobliżu rzeki nie 
widziała. — Koryto jest w kiepskim stanie. Trzy dni 
deszczu i Nacyna wyleje — przekonywała. 

Znany ze swej działalności w Ruchu Autonomii 
Śląska Paweł Helis, zwrócił uwagę, że dzielnica 
Zamysłów nie posiada własnego zaplecza, więc 
pierwsza uchwała nowej rady dzielnicy powinna 
traktować o budowie dzielnicowego ośrodka 
kultury. Prezydent Piotr Kuczera zaznaczył w 
odpowiedzi, że skłania się raczej za poszukaniem 
odpowiedniego lokum. Jak zwykle na Zamysłowie 
poruszono też temat wąskiego przejazdu pod 
kolejowym wiaduktem na ul. Wodzisławskiej przy 
rondzie (decyzja związana przede wszystkim ze 
stroną finansową modernizacji wiaduktu należy 
do PKP). Z kolei Krzysztof Kazek zwrócił uwagę 
na mocno niekonsekwentne oznakowanie kilku 
ulic m.in. Witosa, gdzie ustawiony przy wjeździe 
znak informujący o „strefie zamieszkania” kłóci 
się ze znakami umieszczonymi m.in. na skrzy-
żowaniach z drogami równorzędnymi. W czasie 
zebrania padł też postulat, by wzdłuż ul. Wodzi-
sławskiej pojawiły się ławki i kosze na śmieci.

O miejsce w 15-osobowej radzie dzielnicy 
ubiegało się 17 kandydatów, w tym pięć kobiet. 
Przed czterema laty wybór był znacznie większy, 
bo kandydatów było 32. W głosowaniu wzięło 
udział 135 mieszkańców, ale jeden z nich oddał 
głos nieważny. Cztery lata wcześniej w wyborach 
wzięło tu udział 158 osób. 

RADA DZIELNICY: Danuta Hanak (prze-
wodnicząca RD), Michał Wojaczek (przewod-
niczący ZD), Marcin Bierza, Ewa Cichecka, 
Franciszek Kurpanik, Konrad Morawiec, 
Michał Zydek, Stefan Zydek — Marcin Bar-
tosz, Przemysław Dorczak, Marek Groborz, 
Izabela Pustołka, Krystian Salamon, Mariola 
Sobczuk, Magdalena Szymura.             (WaT)

Niewiadom
Aby wybrać 15. członka nowej RD konieczne 

było przeprowadzenie dodatkowego głosowania. 
O ostatnie wolne miejsce ubiegali się Mirela Ku-
rek i Sebastian Gremlik, którzy wcześniej w radzie 
dzielnicy nie pracowali. W pierwszym głosowaniu 
oboje zdobyli po 33 głosy. Po dogrywce powody do 
radości miał Sebastian Gremlik, którego poparło 
48 osób (jego kontrkandydatka otrzymała 41). W 
gronie 18 kandydatów (podobnie, jak przed czte-
rema laty) największe poparcie 104 uczestników 
spotkania zdobył Tadeusz Białous (82 głosy), 
radny i ustępujący przewodniczący zarządu RD, 
który w swoim sprawozdaniu mówił o inwesty-
cjach, jakie w Niewiadomiu doczekały się reali-
zacji, jak przebudowa ul. Sportowej, rewitalizacja 
budynków kopalni Ignacy, czy kursy autobusowe 
do szpitala w Orzepowicach. Ale wiele miejsca 
poświęcił też zadaniom, które wciąż czekają w 
kolejce: remont kapliczki przy ul. Sportowej, 
ujęcie wycieku wód gruntowych przy ul. Fronto-
wej, budowa chodnika przy ul. Racławickiej, czy 
remont ul. Niewiadomskiej, przy zjeździe z ul. 
Raciborskiej. — Nie mogę wymagać, by wszystko 
tu i teraz zostało zrobione, ale mam nadzieję, że 
powoli dzielnica będzie się zmieniała na lepsze. 
Przez lata Niewiadom dawał pracę tysiącom ludzi, 
a teraz domaga się rekompensaty i zrozumienia dla 
jego trudnych spraw — stwierdził Tadeusz Biało-
us. Dzielnicę czeka też dalsze utwardzanie dróg 
systemem gospodarczym, montaż dodatkowych 
punktów świetlnych, czy budowa placu zabaw i 
siłowni pod chmurką przy Gimnazjum nr 12. O 
planach dla dzielnicy mówił też prezydent Piotr 
Kuczera, który zamierza wykorzystać potencjał 
kopalni Ignacy. — Chciałbym, aby była to jedna 
z tych inwestycji, która będzie ożywczym impulsem 
do rozwoju dzielnicy, przybliży tradycje przemysło-
we ziemi rybnickiej i zachwyci nie tylko rybniczan. 
Ignacy może stać się symbolem Niewiadomia 
— mówił. Przypomnijmy: obecnie miasto reali-
zuje unijny projekt zagospodarowania budynku 
stolarni i maszynowni oraz terenów przyległych 
znajdujących się na terenie zabytkowej kopalni. 
Po zakończeniu inwestycji ma tam powstać indu-
strialny park zarządzany przez rybnickie muzeum. 
— Chciałbym, aby kopalnia Ignacy była nie tylko 
obiektem muzealnym, ale przede wszystkim miej-
scem spotkań 
m.in. stowarzy-
szeń związanych 
z górnictwem — 
mówił prezydent 
i zapowiedział, 
że zaprosi  do 
N i e w i a d o m i a 
radnych miasta, 
by  przekonać 
ich, że dzielnica 
ma potencjał , 
a inwestycja w 
kopa ln ię  j e s t 
przyszłościowa. 

Prezydent odpowiadał też na pytania mieszkań-
ców dotyczące m.in. zanieczyszczenia powietrza, 
braku dojazdu autobusami z Niewiadomia do 
Wodzisławia, czy niedostatecznej informacji w 
Buzowicach o tym, co dzieje się w Niewiadomiu. 
Prezydent Kuczera zachęcał do skorzystania z 
rozwiązania, jakie sprawdziło się w Popielowie, 
gdzie w ramach budżetu obywatelskiego w róż-
nych częściach dzielnicy zamontowano tablice 
ogłoszeniowe. 

RADA DZIELNICY NIEWIADOM: Bru-
non Baszczok (przewodniczący RD), Tade-
usz Białous, Ilona Zientek, Andrzej Oleś, 
Adam Kopka, Bogusław Lalko, Ryszard 
Woźniak, Julia Lubańska, Czesław Se-
idel, Józef Potoczny, Zenon Miera — Cze-
sław Wajner (przewodniczący ZD), Da-
mian Krzyżak, Ewelina Kowalec Sebastian  
Gremlik.                                                               (S)

Paruszowiec-Piaski
— Przyjeżdżam tu z dużą satysfakcją. Macie 

sporą frekwencję w wyborach i bardzo aktywną 
radę dzielnicy. Jest zgoda, więcej się udaje — mówił 
prezydent Piotr Kuczera podczas spotkania spra-
wozdawczo-wyborczego w Paruszowcu-Piaskach. 
By wybrać nowy skład rady dzielnicy, 8 kwietnia 
do sali Szkoły Podstawowej nr 3 przybyło ponad 
sto osób. Na osiemnastu chętnych do pracy na 
rzecz dzielnicy oddano 96 głosów, z czego jeden 
okazał się nieważny. Przed czterema laty spośród 
szesnastu kandydatów finałową „piętnastkę” 
wyłoniło 66 osób. Zanim jednak karty wyborcze 
powędrowały do urny, prowadzący spotkanie 
radny Jan Mura, oddał głos Helenie Szulece. 
W swoim sprawozdaniu przewodnicząca koń-
czącego czteroletnią kadencję zarządu dzielnicy 
podsumowała miniony rok działalności tutejszych 
samorządowców. Mówiła m.in. o inwestycjach, ja-
kie w tym czasie przeprowadzono na Paruszowcu-
Piaskach: remoncie mostu przy ul. Mikołowskiej, 
modernizacji kamienicy przy ul. Przemysłowej 2, 
wymianie centrali telefonicznej i opracowaniu 
dokumentacji termomodernizacji budynku SP nr 
3, budowie siłowni na boisku przy ul. Za Torem, 
ogrodzeniu i doposażeniu dzielnicowych placów 
zabaw oraz budowie sieci wodociągowej oraz 
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kanalizacji sanitarnej i deszczowej wzdłuż ul. 
Kruczej. Między innymi o kanalizację deszczową, 
tym razem wzdłuż ul. Wolnej, pytano obecnego 
na spotkaniu prezydenta. Okazuje się, że tam-
tejsze posesje są co roku zalewane, a sprawa jest 
analizowana w wydziale ekologii urzędu miasta. 
Prezydent poinformował o długo oczekiwanym i 
coraz bardziej prawdopodobnym remoncie dwor-
ca na Paruszowcu, który jeszcze w tym roku mają 
przeprowadzić Polskie Koleje Państwowe. Miesz-
kańcy dzielnicy prosili o zamontowanie ekranów 
wyciszających hałas pociągów, nasadzenie nowych 
drzew pomiędzy familokami przy ul. Ogrodow-
skiego oraz o powrót do organizacji miejskich 
imprez na Rybnickich Błoniach. Z kolei o planach 
na kolejny rok mówił Andrzej Oświecimski, radny 
i przewodniczący rady dzielnicy. Budowa toru rol-
kowego z budżetu obywatelskiego, doposażenie 
dzielnicowych placów zabaw, remont ul. Gro-
borza i powiększenie parkingu przy przychodni 
przy ul. Mikołowskiej, to obok remontu dworca 
PKP największe przedsięwzięcia, zaplanowane 
w Paruszowcu-Piaskach na najbliższe miesiące. 

RADA DZIELNICY: Helena Szuleka (po-
nownie przewodnicząca zarządu RD) Andrzej 
Oświecimski (ponownie przewodniczący RD), 
Ewa Bech, Łukasz Cofalik, Antoni Machnik, 
Tadeusz Matuszek, Barbara Morawska, 
Andrzej Sikora, Zofia Szymura — Marek Ko-
walczyk-Kudziarz, Piotr Kuczera, Agnieszka 
Nędza, Marek Skorupa,  Katarzyna Szymura, 
Renata Ullmann.                                       (D)

Śródmieście
W czasie wyborów nowej rady dzielnicy Śród-

mieście wielkiego tłoku nie było, o 15 miejsc 
ubiegało się 19 kandydatów, a w głosowaniu 
wzięły udział 92 osoby, co jak na dzielnicę cen-
tralną mającą prawie 8 tys. mieszkańców, jest 
wynikiem bardzo przeciętnym. Przed czterema 
laty dzielnicowe wybory wywołały tu nieco więk-
sze zainteresowanie, bo kandydatów do rady było 
aż 29, a głosowało 116 osób.

Zebranie w sali konferencyjnej Powiatowej 
i Miejskiej Biblioteki Publicznej odbyło się  
8 kwietnia, a wśród jego uczestników byli m.in. 
obecni i byli radni Platformy Obywatelskiej, PiS-u 
i BSR-u. Zebranie poprowadził radny Benedykt 
Kołodziejczyk. Gdy w czasie kompletowania skła-
du komisji skrutacyjnej zauważył, że w wyborach 
parlamentarnych każde ugrupowanie chce mieć 
w komisji swojego przedstawiciela, ktoś z sali 
odpowiedział: — Ale my tu nie mamy ugrupowań.

Sprawozdanie z działalności ustępującej rady 
dzielnicy, która swoją siedzibę ma w Zespole 
Szkół Mechaniczno-Elektrycznych, przedstawiła 
przewodnicząca ustępującego zarządu dziel-
nicy Urszula Pietruszek. W ciągu czteroletniej 
kadencji w sprawie różnego rodzaju bolączek 
mieszkańców rada wysłała 60 pism do różnych 
instytucji, głównie do urzędu miasta. Z przy-
działowej kostki brukowej, kupowanej co roku 

przez magistrat skorzystali nie tylko mieszkańcy 
ulic Dworek i Brudnioka, ale też Rybnicka 
Spółdzielnia Mieszkaniowa, Szkoła Podstawowa 
nr 1 i parafia ewangelicko-augsburska. Oprócz 
zwyczajowych spotkań seniorów rada wspierała 
też imprezy, turnieje i konkursy organizowane 
m.in. przez powiatową i miejską bibliotekę oraz 
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji. Sama zor-
ganizowała 16. regaty samorządowe o puchar 
prezydenta Rybnika. Pytań mieszkańców ani do 
sprawozdania, ani do osób kandydujących do rady 
dzielnicy nie było.

Prezydent Piotr Kuczera, któremu tym razem 
towarzyszył wiceprezydent Piotr Masłowski, 
sporo czasu poświęcił drzewom. Poinformował, 
że będą nowe nasadzenia na ul. Kościuszki, ale 
wcześniej zostaną tam wycięte drzewa chorujące. 
Po zmianie projektu ul. Saint Vallier zostanie 
przebudowana bez uszczerbku dla rosnących przy 
niej drzew (dziękował za to jeden z mieszkańców). 
Prezydent zaapelował wreszcie, by mieszkańcy 
zgłaszali nowo wybranej radzie dzielnicy propo-
zycje miejsc, w których młode drzewa i krzewy 
można by zasadzić.

Kandydujący do nowej rady Andrzej Sarzyński 
skrytykował otwarcie dla samochodów przejścia 
między pl. Wolności a rynkiem. —Teraz samocho-
dy jeżdżą między przechodniami i zawracają wokół 
usytuowanego tam poidełka — relacjonował. 
Z kolei Józef Gawliczek, nasz były znakomity 
kolarz, postulował usunięcie słupków blokują-
cych wjazd samochodów na szerokie chodniki 
ul. Kościuszki, co ułatwiłoby, jego zdaniem, 
rozładowanie korków w czasie zdarzających się 
awarii samochodów.

Również na zebraniu w Śródmieściu pojawił się 
kierownik rybnickiego oddziału PEC-u Andrzej 
Waliszewski, który zdeklarował chęć spotkania się 
z nową radą dzielnicy, w celu omówienia ciepłow-
niczych zamierzeń swojego zakładu. Wspomniał 
o problemie niewielkiego wykorzystania nowej 
nitki ciepłociągu, położonej w czasie modernizacji 
deptaku wzdłuż ulic Sobieskiego i Powstańców Śl.

— Podłączeń nie ma bo PEC proponuje pię-
cioletnie umowy. Tam są głównie sklepy i lokale, 
użytkowane przez najemców. Żaden właściciel 
nie podpisze pięcioletniej umowy bo nie wie, 
czy za rok będzie miał jeszcze tych najemców 
— zauważył Wojciech Piotrowski. Andrzej 
Waliszewski, zaproponował, by ten problem 
omówić w czasie osobnego spotkania. Z kolei 
prezydent Kuczera próbował wysondować, 
jaka kwota miejskiej dotacji byłaby skuteczną 
zachętą do termomodernizacji dla właścicieli 
budynków jednorodzinnych.

RADA DZIELNICY: Stefania Forreiter (po-
nownie przewodnicząca RD), Kazimierz Lew-
czuk (przewodniczący ZD), Lesław Konkol, 
Monika Krakowczyk-Piotrowska, Wojciech 
Piecha, Urszula Pietruszek, Agnieszka Pod-
leśny, Małgorzata Pomykalska, Franciszek 
Wrana — Wojciech Kiljańczyk, Aleksander 
Larysz, Dariusz Laska, Joanna Małek, Woj-
ciech Pfeifer, Andrzej Sarzyński.            (WaT)

Grabownia
W niewielkiej, liczącej ok. 700 mieszkańców 

Grabowni na zebranie sprawozdawczo-wybor-
cze przybyło 51 osób (czyli więcej niż cztery lata 
temu, kiedy było obecnych 38 mieszkańców). 
Mała dzielnica, lecz duże zaangażowanie – 
tak można podsumować dyskusję podczas 
zebrania. Zanim prezydent Kuczera zaczął 
przedstawiać zamierzenia kadencji i nowe 
zasady współpracy z radami dzielnic z sali 
padły pytania o budowę kanalizacji. — Nie 
będę opowiadał bajek, obecnie z powodów 
finansowych nie ma szans na budowę kanali-
zacji w Grabowni, Stodołach i Chwałęcicach 
— odpowiedział prezydent. Piotr Kuczera za-
chęcał mieszkańców do rozważnego, zgodnego  
z lokalnymi potrzebami wydawania pieniędzy 
z budżetu obywatelskiego. – Te środki mają 
integrować mieszkańców i niekoniecznie muszą 
to być kolejne siłownie, których utrzymanie kosz-
tuje — wyjaśniał prezydent. Padły propozycje, 
by w kolejnej kadencji (i budżecie) uwzględnić 
potrzeby dzieci i młodzieży. 

W sprawozdaniu z działalności rady dzielnicy 
przewodniczący Bogdan Kotyrba wspomniał 
o utwardzeniu siedmiu dróg dojazdowych, 
wykonaniu progów spowalniających na ulicach 
Poloczka i Skowronków, remontach chodników 
oraz przebudowie barierek zabezpieczających. 
Rada podejmowała także interwencje doty-
czące trudnego sąsiedztwa  elektrowni, m.in. 
hałasu, emisji popiołu i przykrych zapachów. 
W minionej kadencji nie zabrakło także okazji 
do integracji mieszkańców dzielnicy – odbywały 
się festyny i spotkania okolicznościowe. Nową 
radę wybrano spośród 16 kandydatów. 

RADA DZIELNICY: Tomasz Ibrom 
(nowy członek w tej kadencji i zarazem prze-
wodniczący RD), Bogdan Kotyrba (prze-
wodniczący ZD), Alfred Dudek, Grzegorz 
Dzik, Kornelia Ibrom, Stanisław Ibrom, 
Stefan Machoczek, Piotr Morciniec, 
Dorota Neuman, Marta Setla — Bog-
dan Jurenko, Bernard Piecha, Franci-
szek Sobczyk, Paweł Sobczyk i Justyna  
Szymura.                                                    (m)

Ochojec
Na zebranie poprowadzone przez radnego 

Bernarda Kołodziejczyka w elegancko odnowio-
nej sali domu kultury (czy jak ktoś chce – OSP) 
przybyło 57 osób, co przy liczbie mieszkańców 
nieznacznie przekraczającej 2 tys. osób, nie jest 
frekwencją najgorszą, tym bardziej, że w 2011 r. 
było ich 47. Zresztą od momentu przyłączenia 
Ochojca do Rybnika w 2001 r., w odróżnieniu 
od tendencji spadkowej w mieście, w dzielnicy 
przybyło prawie 130 mieszkańców (ok. 7%), 
co potwierdza jej rozwojowy i mieszkaniowy 
charakter. Na szczęście dzielnica ta wolna jest 
od problemów gnębiących np. południowe 
dzielnice poprzemysłowe, ale i tu mieszkań-
cy mają swoje potrzeby, głównie związane z 
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remontem i utwardzaniem dróg. Największe 
kontrowersje wzbudza działalność punktu le-
karskiego (dzielnica nie posiada przychodni), 
co do którego miasto nie ma zresztą żadnych 
mocy decyzyjnych. Ale mieszkańcy do problemu 
podchodzą rozsądnie, wyrażając opinię, że lepiej 
taki punkt niż żaden; z nadzieją jednak, że nowo 
wybrana rada nie zaniecha działań, by tę kwestię 
rozwiązać. W trakcie przygotowań do wyborów 
sprawozdanie z działalności RD przedstawił jej 
przewodniczący i radny miejski w jednej osobie 
Krzysztof Szafraniec. Najważniejsze zadania, 
które udało się zrealizować w ub. roku to utwar-
dzenie systemem gospodarczym 11 odcinków 
dróg, kilku pasów dojazdowych do posesji  
i dwóch chodników z wykorzystaniem 30 tys. szt.  
betonitów. Kostką z odzysku utwardzono z kolei 
160 m2 powierzchni na terenie boiska  przy ul. 
Cystersów. Kompleksowo zmodernizowano 
też sygnalizację świetlną na skrzyżowaniu ulic 
Rybnickiej, Milenijnej i Cystersów. Termomo-
dernizacji poddany został budynek ZSP nr 3.  
W ramach budżetu obywatelskiego w r. 2014 
wyremontowano salę DK (obiektu, który miesz-
kańcy obronili przed likwidacją), budżet prze-
znaczony na rok 2015 głosami mieszkańców wy-
korzystany zostanie na budowę siłowni na wol-
nym powietrzu przy ul. Cystersów. RD wypowie-
działa się też na temat planu zagospodarowania 
przestrzennego, wyrażając uwagi do planowego,  
a dziś niezasadnego, przebiegu dróg, w tym 
dwóch obwodnic. Toczyła się również dyskusja 
na temat gazyfikacji dzielnicy (wraz z Golejo-
wem), co jest technicznie możliwe, jednak próg 
rentowności osiągnięty zostałby przy min. 600 
chętnych do podłączenia do sieci posesjach, co 
jest dalekie od spełnienia. Przewodniczący Sza-
franiec w kilku punktach przedstawił też zada-
nia, jakie powinny zostać podjęte w najbliższym 
czasie, a wśród nich: budowę boiska ze sztuczną 
nawierzchnią przy ZSP nr 3, termomodernizację 
budynku DK/OSP, wyasfaltowanie ul. Cystersów 
wzdłuż boiska sportowego, odwodnienie kilku 
ulic i wykonanie dalszych odcinków chodnika 
(m.in. ulice Kuglera i Łukowa). 

Przemyślany i jasno wyartykułowany program 
inwestycyjny dla dzielnicy wzbudził uwagę 
uczestniczącego w spotkaniu prezydenta Piotra 
Kuczery, zapewne więc niektóre inwestycje 
znajdą się w przyszłości w miejskim budżecie. 
Na razie gospodarz miasta zapoznał miesz-
kańców z problemami ogólnomiejskimi, w tym 
wykorzystaniem środków unijnych, szczególnie  
w kierunku dywersyfikacji zatrudnienia i dobre-
go skomunikowania miasta, problemu dotyka-
jącej również mieszkańców dzielnicy – niskiej 
emisji, budowy drogi Pszczyna-Racibórz i in. 
Odpowiedział też na pytania dotyczące kondycji 
finansowej miasta i jej ewentualnych zagrożeń, 
a także problemu podtopień posesji i kwestii 
niedoboru ciśnienia wody. 

Ochojczanie okazali się bardzo zdyscyplino-
wanymi wyborcami, bo liczba uczestniczących 
w zebraniu mieszkańców okazała się równa 

liczbie wydanych kart do głosowania oraz liczbie 
ważnych głosów.

RADA DZIELNICY: Krzysztof Szafraniec 
(przewodniczący RD), Antoni Piecha (prze-
wodniczący ZD), Ewa Hoppe-Polak, Ryszard 
Bujnowski, Maria Cieślar, Edward Dajka, 
Lidia Kuźnik, Marian Miczajka, Roman 
Noga, Janina Piecha, Piotr Powiecka, Barba-
ra Wieczorek — Andrzej Ciesielski, Lucjan 
Rudnicki, Lidia Smyczek.                          (r)

Radziejów
— Chyba dobrze znam problemy Radziejowa, 

ale chętnie wysłucham tego, co macie mi państwo 
do powiedzenia — mówił prezydent Piotr Kucze-
ra, podczas spotkania, które odbyło się w Gim-
nazjum nr 13. Na zorganizowane tu 13 kwietnia 
wybory przybyło 76 mieszkańców Radziejowa. 
74 z nich skorzystało z prawa głosu, wybierając 
nowych dzielnicowych radnych spośród 25 zgło-
szonych kandydatów. Przed czterema laty do 
głosowania przystąpiło mniej, bo 37 wyborców, 
którzy swoich radnych wybierali spośród 18 
kandydatów. Tegoroczne głosowanie tradycyjnie 
poprzedziło sprawozdanie przewodniczącego 
zarządu RD, w którym Marian Szostek poin-
formował o tym, czym przez ostatnie cztery lata 
żyła dzielnica. Wspomniał o organizowanych 
tu biesiadach, koncertach i imprezach integra-
cyjnych, wydanej przed dwoma laty, nakładem 
Muzeum w Rybniku, publikacji dr Ewy Kulik 
opisującej dzieje Radziejowa i Popielowa 
oraz lokalnej pocztówki, prezentującej ważne 
dla dzielnicy obiekty. Mówił także o bardziej 
przyziemnych, ale istotnych dla mieszkańców 
sprawach: remontach dróg i chodników (m.in. 
ulic: Niepodległości, Krętej, Spółdzielczej, Oku-
lickiego, Trzech Krzyży), budowie systemem 
gospodarczym dróg dojazdowych do posesji, 
modernizacji fragmentu ogrodzenia i sali gimna-
stycznej oraz dociepleniu szatni tutejszego gim-
nazjum. Z kolei z inicjatywy mieszkańców, przy 
wsparciu rady, na rozwidleniu dróg Okulickiego 
i Popielowskiej postawiono granitowy krzyż.  
W dzielnicy jest jeszcze niemało do zrobienia,  
o czym przypomnieli obecni na spotkaniu miesz-
kańcy. Z bu-
dżetu obywa-
telskiego ma 
tu powstać 
s i ł o w n i a 
na wolnym 
powietrzu ; 
p r o s z o n o 
r ó w n i e ż  
o zamonto-
wanie kolej-
nych ulicz-
nych latarni,  

wyremontowanie elewacji familoka w sąsiedz-
twie boiska MKS-32 i kapliczki przy ul. Trzech 
Krzyży. Zebrani narzekali na nieuporządkowa-
ne wysypisko śmieci, powstałe w trakcie budowy 
kanalizacji sanitarnej (to miejski teren, na któ-
rym może powstać boisko treningowe), na brak 
chodnika przy ul. Okulickiego i przydrożnej 
tablicy informującej o wjeździe na teren dziel-
nicy Radziejów oraz instytucji animujących życie 
społeczne w dzielnicy. — Doceniam przywią-
zanie do „małej ojczyzny”, ale ważne byśmy nie 
zamykali się w dzielnicach, bo wszyscy jesteśmy 
przecież rybniczanami — mówił Piotr Kuczera. 

RADA DZIELNICY: Dariusz Oślizło (prze-
wodniczący ZD), Jerzy Wasilewski (przewod-
niczący RD), Roman Błanik, Zygmunt Gajda, 
Joanna Kuczera, Leon Mańka, Jadwiga Mie-
tła, Danuta Mika, Mirosław Owczorz, Irena 
Sierny — Mieczysław Błaszczyk, Marcin 
Kuźnik, Sabina Mańka, Arkadiusz Szweda, 
Adam Wojaczek.                                         (D)

Popielów
Na zebranie w liczącej ponad 3200 miesz-

kańców dzielnicy przybyło ponad 200 osób, co 
jest dobrym wynikiem frekwencyjnym podczas 
tegorocznych zebrań wyborczych (i sporo lep-
szym niż cztery lata temu, kiedy w głosowaniu 
wzięło udział 115 mieszkańców).

Sprawozdanie z prac rady dzielnicy przed-
stawił Marian Wolny, przewodniczący zarządu. 
Jedną z najważniejszych zmian w Popielowie 
jest powstanie Zespołu Szkolno-Przedszkol-
nego nr 14 (połączenie Przedszkola nr 26 
i Szkoły podstawowej nr 24). Przy zespole 
powstało nowe boisko, w związku z inwestycją 
przebudowano też drogę dojazdową do obiektu 
i kanalizację sanitarną, powstał też parking.  
Z budżetu obywatelskiego sfinansowano system 
informacji dzielnicowej – w Popielowie stanęło 
sześć zabudowanych gablot. Dla Ochotniczej 
Straży Pożarnej zakupiono sześć namiotów-
zadaszeń o wymiarach 12x6 m. — Będą z nich 
korzystać strażacy prowadzący zajęcia dla dzieci 
i młodzieży oraz dzielnica. To także inwestycja, 

cd. na stronie 16
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Prezydent Piotr 
Kuczera u siebie, 
czyli zebranie wy-
borcze w Popie-
lowie
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O wyjaśnienie tych wątpliwości poprosiliśmy 
mec. Maurycego Motykę, adwokata z biura 
radców prawnych urzędu miasta. — To wybory 
dalece uproszczone, odbywające się na podstawie 
statutów dzielnic z 2007 roku. Wszystkie te statuty 
są identyczne i różnią się jedynie wskazaniami 
dotyczącymi siedziby rady dzielnicy. Zapisy do-
tyczące przebiegu zebrania wyborczego regulują 
tylko najważniejsze kwestie, takie jak tajność 
głosowania, quorum, skład i zadania komisji 
wyborczej. Różnego rodzaju obostrzeń nie ma 
ze względów praktycznych. Wynika to również  
z założenia, że funkcjonowanie samorządu tego 
najniższego szczebla opiera się w dużej mierze 
na zaufaniu. Poza tym jedynie przewodniczący 
zarządu dzielnicy pełni swoją funkcję odpłatnie, 
wszystkie pozostałe funkcje w radzie dzielnicy 
pełni się społecznie. Gdyby wybory do rad dziel-
nic odbywały się według takiej samej ordynacji 
wyborczej, jak np. wybory parlamentarne albo 
samorządowe, byłyby przede wszystkim dużo 
droższe. Adwokat zwraca również uwagę na 
bardzo ograniczone kompetencje rad dzielnic, 

które są organem bardziej opiniującym niż de-
cyzyjnym. Dysponują jedynie swoim skromnym 
rocznym budżetem na działalność statutową 
wynoszącym w zależności od dzielnicy od 10 
tys. zł do 34 tys. zł (łączny budżet wszystkich 
27 rad dzielnic to ponad 419 tys. O miejskich 
inwestycjach w danej dzielnicy decyduje pre-
zydent i rada miasta, a finansowane są one  
z budżetu miasta.

W czasie zebrań wyborczych, które w 27 
rybnickich dzielnicach odbyły się w marcu 
i kwietniu ewentualne zastrzeżenia budziła 
kwestia zamieszkiwania konkretnych osób  
w danej dzielnicy. 

Według statutów dzielnic czynne i bierne 
prawo wyborcze przysługuje osobom stale za-
mieszkującym w danej dzielnicy. — Nie chodzi 
tu o zameldowanie, lecz o miejsce w którym oso-
ba ta przebywa z zamiarem stałego pobytu, czyli 
mówiąc inaczej miejsce w którym znajduje się jej 
„dom”, a więc jej centrum życiowe — wyjaśnia 
mec. Maurycy Motyka. 

I jeszcze kwestia łączenia funkcji. Radny 

miejski może być również członkiem rady 
dzielnicy i pełnić w niej dowolną funkcję. Za-
rząd dzielnicy tworzy od trzech do pięciu osób,  
a przewodniczący tego zarządu i jego zastępca 
nie mogą być jednocześnie przewodniczącymi 
rady;  tych funkcji nie można łączyć. 

Po dzielnicowych wyborach do biura 
rady miasta wpłynęło siedem wyborczych 
protestów, dotyczących zebrań wyborczych 
w dzielnicach: Gotartowice, Meksyk, Maro-
ko-Nowiny, Kłokocin, Paruszowiec-Piaski 
i Smolna. Dwa zostały złożone po terminie 
określonym w statucie dzielnicy, a cztery kolej-
ne Komisja samorządu i bezpieczeństwa rady 
miasta uznała za bezzasadne. Zgodnie ze sta-
tutami dzielnic, od tego rozstrzygnięcia osoba 
składająca protest może się jeszcze odwołać 
do samej rady miasta (wydaje ostateczną 
decyzję w ciągu 30 dni). Jeśli  ta uwzględni 
protest i stwierdzi, że przedstawione w nim 
okoliczności miały wpływ na wynik dzielni-
cowych wyborów, będzie to podstawa do ich 
unieważnienia i zarządzenia przez radę miasta 
nowych wyborów w danej dzielnicy. Gdy za-
mykaliśmy to wydanie „GR” ostatni złożony 
wtedy protest dotyczący wyborów na Smolnej, 
czekał na rozpatrzenie przez komisję.    

(WaT)

W skali całego miasta frekwencja w dzielnicowych wyborach wyniosła 2,4 proc., 
przy czym pod uwagę wzięto tu nie liczbę uprawnionych do głosowania, bo tej przy 
wyborach dzielnicowych nie sposób precyzyjnie ustalić, ale ogólną liczbę wszystkich 
mieszkańców, a w dalszych wyliczeniach dzielnic. 

Największą frekwencję odnotowano w dzielnicach: Stodoły (18.2 proc.), 
Grabownia (6,7 proc.) i Popielów (6,2 proc.). Z kolei najniższą w Śródmieściu  
i w Boguszowicach Osiedlu (po 1,2 proc.) oraz w Boguszowicach Starych (1,4 proc.).

W całym Rybniku w głosowaniach wzięły udział 3174 osoby. Najwięcej  
w Niedobczycach i w Maroku-Nowinach – po 295 i w Popielowie – 206. Najmniej 
kart do głosowania wydano w Grabowni – 51, Ochjcu – 57 oraz w Chwalęcicach 
i Rybnickiej Kuźni – po 73.

Najwięcej kandydatów do rady dzielnicy zgłoszono w Maroku-Nowinach – 37,  
ale tylko tam wybierano najliczniejszą 21-osobową radę dzielnicy. W Niedobczy-
cach do 15-osobowej rady zgłoszono 32 kandydatów, zaś w Boguszowicach Starych 
– 29. Najmniejszy wybór mieli mieszkańcy Orzepowic i Grabowni, gdzie zgłoszono 
tylko 16 kandydatów; po 17 natomiast w Boguszowicach Osiedlu, Gotartowicach, 
Golejowie, Ligocie-Ligockiej Kuźni, Kłokocinie i Zamysłowie.

W radach pracować będzie 175 osób, które nie były członkami rad dzielnic  
w poprzedniej kadencji. Największe zmiany w składach dzielnicowych reprezentacji 
samorządowców zaszły w Golejowie i w Stodołach, gdzie wybrano po 13 nowych 
członków. Najmniej zmieniło się w Ochojcu, gdzie w radzie pojawiło się tylko  
3 nowych członków. 

W konsekwencji tych powszechnych wyborów wybrano również 13 nowych 
przewodniczących zarządów dzielnic i 7 nowych przewodniczących rad dzielnic. 
Gdy zamykaliśmy to wydanie „GR” w dwóch dzielnicach (Smolna, Grabownia) 
przewodniczący zarządu dzielnicy nie był jeszcze wybrany.   

Opracowała:
Klaudia Korduła-Krybus (UM Rybnik)

Wybory bez ciszy wyborczej

Wyborcza statystykaktóra ma na siebie zarabiać. Chcemy odpłatnie wypożyczać 
namioty innym dzielnicom i miastom — wyjaśnił Marian 
Wolny. Przewodniczący wspomniał także o przebudowie 
ul. Niepodległości wraz z mostem w kierunku Jankowic. 
Rada dzielnicy dofinansowała koncert noworoczny, festyn 
„Farska majówka”, organizację dożynek, zakupiła nagrody 
w konkursach dla dzieci i dołożyła się do „Wesołych waka-
cji” – parafialnych półkolonii dla dzieci.

Mieszkańcy wyrazili niezadowolenie z uciążliwości 
ruchu na ul. Konarskiego (między siedzibą firmy Lubar 
i ul. Wodzisławską). Rozwiązanie tego problemu może 
być trudne, bo trzeba uwzględnić, że firma daje miejsca 
pracy, a ograniczenia ruchu mogą doprowadzić do jej 
wyprowadzki.  To nie jedyna kwestia dot. komunikacji, 
która budzi kontrowersje wśród mieszkańców – rozpoczną 
się prace udrożniania ruchu między ulicami Staffa i Da-
szyńskiego, powstanie także „mijanka” na ul. Woronicza, 
która ma poprawić bezpieczeństwo. Podczas dyskusji 
padło też pytanie ze strony przedstawicieli Stowarzyszenia 
Centrum Kreatywności Cogito, które poszukuje siedziby. 
Rozwiązaniem może być wykorzystanie budynku po byłym 
przedszkolu – jednak na razie to tylko propozycja, która 
musi uzyskać aprobatę miasta.

Nową radę dzielnicy wybrano spośród 22 kandydatów. 
RADA DZIELNICY: Piotr Herok (przewodniczący 

RD), Marian Wolny (przewodniczący ZD), Piotr Goik, 
Władysław Horabik, Antoni Kohut, Mieczysław Mar-
col, Henryk Rojek, Halina Szojer, Piotr Świtała, Ma-
rian Tomiczek, Hubert Trybuś — Bronisław Gańczorz, 
Ryszard Konsek, Andrzej Rek i Marian Szczotok. (m)

cd. ze strony 15

W kilku dzielnicach wyborom rad dzielnic towarzyszyły całkiem spore emocje. 
Przy okazji pojawiło się kilka wątpliwości. Dotyczyły one m.in. krążących list  
z nazwiskami kandydatów, z którymi niektórzy mieszkańcy przychodzili na 
zebrania. Zastanawiano się więc, czy przed dzielnicowymi wyborami również 
obowiązuje cisza wyborcza i jakie reguły rządzą dzielnicową kampanią wyborczą. 
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Byśmy jednak mogli wziąć udział w tych 
wyborach, musimy się znaleźć na liście 
wyborców. Z informacji docierających  
z Państwowej Komisji Wyborczej wynika, 
że system komputerowy, który zostanie 
użyty do wygenerowania list wyborców nie 
jest idealny. Stąd apel PKW do wyborców, 

by sprawdzili, czy zostali uwzględnieni w 
spisie wyborców. Każdy może to zrobić 
do 4 maja, ale wyłącznie osobiście. W 
tym celu trzeba się wybrać do urzędu miasta  
(w godzinach urzędowania) i w wydziale 
spraw obywatelskich (II piętro p. 158) okazu-
jąc dowód tożsamości wypełnić, dostępny na 

miejscu krótki wniosek. Informację, czy nasze 
imię i nazwisko widnieje na spisie wyborców  
i czy zgadzają się dane personalne otrzymamy 
na poczekaniu.

Szczegółowy informator wyborczy publiku-
jemy na stronach 48-51.

(WaT)

 Trwa przebudowa ul. Sportowej w Niewiadomiu. Prace są za-
awansowane w ok. 50 proc. – gotowa jest kanalizacja deszczowa 
i przekładki infrastruktury, na 400 m położono masę asfaltową 
podbudowy. Od 20 kwietnia utrudnienia w kierunku Rydułtów  
i Niedobczyc mają miejsce na skrzyżowaniu z ul. Racławicką, gdzie 
zastosowano  ruch wahadłowy kierowany sygnalizacją świetlną. 
Jak mówi naczelnik Wydziału Dróg Jacek Hawel, jest szansa,  
że droga będzie przejezdna na przełomie maja i czerwca.  
— Mamy coraz lepszych wykonawców dobrze rozumiejących 
oczekiwania inwestora — dodaje.

 Po zakończeniu przebudowy chwałęcickiego odcinka  
ul. Rudzkiej (co już powinno być faktem), powinny rozpocząć się 
prace na kolejnym – od ronda Wawok (z kolarzami) wraz z obiek-
tem mostowym i przyległymi drogami, a miasto przygotowuje 
następny etap prac na niespełna 2-kilometrowym odcinku na 
terenie dzielnicy Stodoły (do granicy miasta). Jest już pozwolenie 
wojewody na budowę, można więc rozpocząć procedury prze-
targowe. Naczelnik Hawel przewiduje, 
że wykonawcy będą mogli wejść na plac 
budowy w czerwcu. — To niełatwy dla 
drogowców, bo bardzo ciasny, odcinek 
drogi, choć mniej zdegradowany niż 
wyremontowany już fragment w Chwa-
łęcicach — mówi Jacek Hawel. 

 Gliwickie Przedsiębiorstwo Robót 
Drogowych i Mostowych weszło na 
plac budowy na ul. Mikołowskiej (od 
skrzyżowania z ul. Orzeszkowej do 
ronda Mikołowskiego). Obok robót dro-
gowych zakres prac obejmuje również 
przebudowę oświetlenia. Przypomnijmy,  
że zadanie to jest w połowie finansowa-
ne z Narodowego Programu Przebudowy 
Dróg Lokalnych (tzw. schetynówek).  
W związku z przebudową, która potrwa 
ok. 3,5 miesiąca, na remontowanej ulicy 
20 kwietnia wprowadzono ruch jed-
nokierunkowy – od ul. Orzeszkowej do 
ronda Mikołowskiego, przy utrzymaniu 

dojazdu do posesji. Przystanek autobusowy został przeniesiony 
na ul. Sybiraków i Powstańców.    

 Rozstrzygnięte zostały przetargi na usuwanie pozimowych 
przełomów i uszkodzeń nawierzchni w wielu dzielnicach, także 
w centrum, m.in. na ulicach: Skłodowskiej-Curie, Raciborskiej  
i Czecha. Naprawa dróg po budowie kanalizacji będzie prowa-
dzona również w Kłokocinie. Został wyłoniony wykonawca, który 
odnowi tzw. poziome oznakowanie rybnickich dróg (malowane 
na jezdni).

 Trwają przetargi na budowę ulic Laurowej i Imbirowej  
w Ochojcu. Drogi te zostały tymczasowo utwardzone po budo-
wie kanalizacji sanitarnej i teraz otrzymają solidną nawierzchnię 
z podbudową i odwodnieniem deszczowym. Przygotowywana 
jest również przebudowa ul. Składowej w Chwałowicach oraz 
kolejny etap robót na ul. 1 Maja w tej dzielnicy, od skrzyżowania 
z ul. Krupińskiego do ul. Śląskiej wraz ze skrzyżowaniem. Trwa 
przetarg na budowę ok. 400-metrowego łącznika od ul. Prostej 
(z ronda z kaktusami) do ul Świerklańskiej. Roboty, w bardzo 
zdegradowanym i pofałdowanym terenie, powinny ruszyć latem. 
Po ich zakończeniu trakt ten, poprzez nową drogę przez zwał do 
Boguszowic, będzie jeszcze jednym połączeniem z autostradą A1 
z wjazdem w Świerklanach. Trwają przygotowania do przetargu 
na budowę dodatkowego wyjazdu z parkingu przy ul. Brudnioka, 
pomiędzy Starym Kościołem a probostwem, co ułatwi skomu-
nikowanie tego terenu. Zadanie powinno zostać zrealizowane 
tego lata.                  (r)

Przed wyborami sprawdź, czy możesz głosować

W kwietniu Rybnickie Służby Komunalne ułożyły asfaltową nawierzchnię na ulicy Rybackiej w Rybnickiej Kuźni

10 maja pierwsza, być może ostatnia, tura wyborów prezydenta RP. Lokale wyborcze będą otwarte od g. 7 do g. 21.  
Jeśli któryś z kandydatów zdobędzie więcej niż 50 proc. ważnie oddanych głosów,  druga tura nie będzie już potrzebna. 
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Drogowcy nie muszą się obawiać, że w Rybniku zabraknie 
dla nich pracy. W kilku dzielnicach roboty są co prawda na 
ukończeniu, ale w innych plac budowy przekazano innym 
wykonawcom, w przygotowaniu są przetargi na realizację 
kolejnych zadań.
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Budżet obywatelski, nazywany też par-
tycypacyjnym, po raz pierwszy podzielono 
w naszym mieście w 2013 roku. Projekty 
wymyślone przez różne grupy mieszkańców 
i wybrane w dzielnicowych głosowaniach są 
realizowane w roku następnym. W dwóch 
pierwszych edycjach do realizacji w latach 
2014 i 2015 wybrano łącznie 54 projekty, o 
łącznej wartości ponad 3,6 mln zł. 

Taka forma wydatkowania publicznych 
pieniędzy pozwala mieszkańcom decydować, 
jakie przedsięwzięcia mniejszej wielkości 
powinny zostać zrealizowane w mieście, 
zwłaszcza w konkretnej dzielnicy. — Budżet 
obywatelski to przede wszystkim szansa na 
wdrożenie pomysłów ważnych dla lokalnej spo-
łeczności. To także okazja do tego, by aktywnie 
uczestniczyć w życiu swojej małej ojczyzny, 
podejmować decyzje służące jej rozwojowi, zy-
skać poczucie odpowiedzialności za najbliższe 
otoczenie i pogłębić związek z miejscem swojego 
zamieszkania. Dzięki współdziałaniu z innymi, 
budżet obywatelski jest także doskonałym spo-
sobem na integrację społeczną mieszkańców 
dzielnicy, ale też mieszkańców sąsiadujących ze 
sobą dzielnic — podkreśla prezydent Rybnika 
Piotr Kuczera.  

Ile do wydania?
Już niedługo będziemy decydować o tym, co 

w ramach budżetu obywatelskiego powstanie 
bądź zostanie zorganizowane w roku 2016. 
Do wydania są w sumie 3 mln zł, z czego 2 
mln na bardzo lokalne projekty dzielnicowe. 
Wysokość kwoty, która zostanie przyznana 
do wykorzystania w danej dzielnicy będzie, 
podobnie, jak do tej pory, uzależniona jest 
od liczby mieszkańców. Nowością jest zapla-
nowanie dodatkowego miliona złotych na 
projekty o charakterze ogólnomiejskim, ale 
wartość pojedynczego projektu nie może w 
tym przypadku przekroczyć 500 tys. zł.

W swoim rozporządzeniu prezydent Piotr 
Kuczera zdecydował już o kwotach przyzna-
nych poszczególnym dzielnicom w ramach 
budżetu obywatelskiego: Chwałęcice, Gole-
jów, Grabownia, Kłokocin, Meksyk, Ochojec, 
Radziejów, Stodoły, Wielopole – po 40 tys. 
zł; Gotartowice, Kamień, Ligota-Ligocka 
Kuźnia, Niewiadom, Orzepowice, Paruszo-
wiec-Piaski, Popielów, Rybnicka Kuźnia, 

Zamysłów, Zebrzydowice – po 70 tys. zł; 
Boguszowice Stare, Chwałowice, Północ, 
Smolna, Śródmieście – po 90 tys. zł; Bogu-
szowice-Osiedle, Niedobczyce – po 140 tys. 
zł; Maroko-Nowiny – 210 tys. zł. 

Kalendarium wydarzeń
Zgodnie z przyjętym zarządzeniem prezy-

denta miasta harmonogramem, propozycje 
projektów do budżetu obywatelskiego będzie 
można składać od 1 do 31 maja. Od początku 
czerwca do końca sierpnia  zgłoszone projekty 
będą weryfikowane formalnie przez biuro 
organizacji pozarządowych i sportu rybnic-
kiego magistratu oraz merytorycznie przez 
wskazane jednostki organizacyjne miasta. W 
tym czasie ustalone zostaną listy projektów do 
głosowania w dzielnicach; przygotowane zo-
staną też prezentacje projektów i wyznaczeni 
moderatorzy, którzy będą je przedstawiać. 
Głosowania mieszkańców nad zgłoszonymi 
propozycjami projektów zaplanowano na 
pierwszą połowę września. Do 20 października 
powinniśmy poznać listę projektów wybranych 
do realizacji, które następnie zostaną wpisane 
do projektu budżetu miasta na 2016 rok.

Procedurę zgłaszania projektów, zasady i 
tryb ich wybierania określa Regulamin budże-
tu obywatelskiego miasta Rybnika, który miał 
zostać podany do publicznej wiadomości  do 
końca kwietnia. 

Więcej informacji na temat tego, czym jest 
budżet obywatelski można znaleźć na stronie 
Ministerstwa Administracji i Cyfryzacji (mac.
gov.pl/budzet-partycypacyjny). 

od 1 maja 
do 31 maja

Składanie propozycji projektów do budżetu obywatelskiego  na 
dany rok

od 1 czerwca
do 30 sierpnia

1.	Weryfikacja formalna zgłoszonych projektów przez  
 Biuro Organizacji Pozarządowych i Sportu

2.	Weryfikacja merytoryczna zgłoszonych projektów przez wska-
zane wydziały/biura/jednostki organizacyjne miasta

3.	Ustalenie listy projektów do głosowania
4.	Wyznaczenie moderatorów prezentujących projekty
5.	Przygotowanie prezentacji projektów

pierwsza połowa 
września Głosowanie nad zgłoszonymi propozycjami projektów

do 20 października
1. Ogłoszenie informacji o projektach wybranych do realizacji  

w ramach budżetu obywatelskiego
2. Wpisanie wybranych projektów do projektu budżetu miasta

Budżet obywatelski 
po raz trzeci

W Rybniku rusza trzecia edycja budżetu obywatelskiego. Na realizację 
przyszłorocznych inwestycji i przedsięwzięć wymyślonych i zaplanowanych przez 
samych mieszkańców poszczególnych dzielnic przeznaczono łącznie 3 mln zł.  
2 mln zostaną wydane na lokalne projekty dzielnicowe, a dodatkowy milion na 
projekty ogólnomiejskie.

Największe, wręcz rewolucyjne zmiany mają 
dotyczyć organizacji głosowań, w których 
mieszkańcy ze zgłoszonych i zaakceptowanych 
przez urząd miasta propozycji będą wybierać 
te, które zostaną zrealizowane. Jak zapowiada 
wiceprezydent Piotr Masłowski, głosowanie 
takie będzie trwało tydzień, będą mogli brać 
w nim udział mieszkańcy, którzy ukończyli 
16. rok życia i, co najważniejsze, swój głos 
będzie można oddać w dowolnym rybnickim 
gimnazjum, również poza swoją dzielnicą, a 
także za pośrednictwem internetu.   

(WaT)
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List do redakcji

Zabytkowa architektura…                                        zastąpiona sztampowym budownictwem

Druga połowa XIX wieku to w Europie  
i Ameryce czas gwałtownego rozwoju miast. 
Warunki życia dla tych, którym nie udało się 
zamieszkać w pałacach, porządnych kamieni-
cach czy rezydencjach były straszne. Mieszka-
nia urządzano w oficynach, suterenach czy na 
poddaszach. Reakcją na to był ruch w architek-
turze, zapoczątkowany u schyłku opisywanego 
okresu, który u nas pojawił się właściwie dopie-
ro w latach trzydziestych. Wtedy to pojawiła się 
nowa architektura zwana funkcjonalizmem. 
Budynki miały sprawnie spełniać wyznaczone 
im funkcje. Do dziś zdobią Rybnik pochodzą-
ce z tamtego okresu obiekty takie jak punkt 
informacji turystycznej na placu Wolności czy 
„Mechanik” przy Kościuszki. Także w miesz-
kaniówce nastąpiły zmiany. Nasłonecznienie, 
przewietrzanie, widok z okna, zieleń były 

niezbędnymi warunkami wymaganymi w ar-
chitekturze. Do tego prosta forma uzasadniana 
względami estetycznymi i ekonomicznymi. Przy 
takich założeniach istotne stawały się: odpo-
wiednia skala, proporcje i detal. I taki właśnie 
był do niedawna blok przy ulicy Zebrzydowic-
kiej 31a. Po kilkudziesięciu latach użytkowania 
bez remontów był mocno zdewastowany. W 
roku 2013 Zakład Gospodarki Mieszkaniowej 
rozpoczął jednak jego remont; niestety bez 
nadzoru konserwatorskiego, gdyż obiekt nie 
figurował ani w gminnej ewidencji ani tym 
bardziej w rejestrze zabytków. 

Tam, gdzie miejski konserwator zabytków 
mógł działać – przykładowo przy remoncie 
kamienic przy ul. Hallera czy w dzielnicy Pa-
ruszowiec-Piaski, gdzie odnowiono tzw. Złoty 
Róg – ZGM wykonał wzorowa robotę. Niestety  

w przypadku bloku z ul. Zebrzydowickiej 
efektem jest całkowite zatarcie jego cech sty-
lowych. Z unikalnego funkcjonalistycznego, 
wielorodzinnego budynku powstał zwyczajny, 
nieciekawy blok. Zamiana okrągłych okien 
klatki schodowej (nie na darmo nazywano ten 
styl również architekturą okrętową) na zwykłe, 
prostokątne to skandal. Również zastąpienie 
nietypowych, acz charakterystycznych dla 
epoki okien o dziewięciu polach zwykłymi jest 
błędem. Teraz, aby takie (współczesne kopie) 
zobaczyć trzeba udać się do Chwałowic (1 Maja 
59) lub… do Katowic (Bank Gospodarstwa 
Krajowego). Z kolei nadbudowanie piętra bez 
zaznaczenia tego na elewacji zmieniło horyzon-
talny dotąd charakter budynku. 

Pozostaje mieć nadzieję, że przyszłe po-
kolenia będą wrażliwsze i przywrócą temu 
obiektowi pierwotny, szlachetny wyraz archi-
tektoniczny.

Jacek Kamiński.

To efekt publikacji internetowego portalu 
Rybnik.com.pl, zawierającej sugestię, że Grupa 
PRC (firma z branży public relations) otrzymy-
wała lukratywne zlecenia z urzędu miasta, by 
później inna firma Be Public, której współwła-
ścicielem jest jeden ze współwłaścicieli Grupy 
PRC, poprowadziła za mniejsze pieniądze 
kampanię wyborczą komitetu wyborczego 
„Adam Fudali Blok Samorządowy Rybnik” 
przed jesiennymi wyborami samorządowymi. 
Sama firma Be Public otrzymała zlecenie na 
dwutygodniowe kampanie reklamujące Dni 
Rybnika i turniej Plaża Open na kąpielisku 
Ruda (23,7 tys. zł brutto). Ze względu na 
wartość tych zleceń, zgodnie z ustawą Prawo 
zamówień publicznych, dokonano ich bez prze-
targu, po tzw. rozeznaniu rynku. Jak wywodzi 
autor publikacji, w przypadku obu strategii 
zapytania ofertowe z magistratu (rozeznanie 
rynku) trafiły jednak do firm powiązanych 
personalnie z Grupą PRC. Inna sprawa,  

że w przypadku takich postępowań ustawa 
nie nakłada na urzędników obowiązku spraw-
dzania tego rodzaju powiązań personalnych 
podmiotów gospodarczych.

Krótko po publikacji prezydent Piotr Ku-
czera zarządził doraźną kontrolę wewnętrzną 
w urzędzie miasta, dotyczącą wyłącznie postę-
powań prowadzonych w magistracie. Pracow-
nicy wydziału audytu i kontroli wewnętrznej 
skontrolowali pod kątem zleceń dla Grupy 
PRC i Be Public pracę wydziałów: promocji 
i informacji, spraw społecznych, zamówień 
publicznych oraz edukacji. Kontrola wykazała 
generalnie uchybienia administracyjne. Póź-
niej, decyzją prezydenta Kuczery, sprawą zajęła 
się działająca w urzędzie komisja etyki, złożona 
z czterech doświadczonych urzędników. Nie 
stwierdzili oni rażących nieprawidłowości  
i przypadków złamania prawa. — Stwierdzone 
podczas kontroli doraźnej uchybienia w istocie 
nie spowodowały naruszenia przepisów prawa, 

nie miały także wpływu na wybór trybu postę-
powania w przedmiocie opracowania strategii 
— czytamy w protokole z posiedzenia komisji 
etyki. Ta stwierdziła również, iż „większość in-
formacji zawartych w publikacji Rybnik.com.pl  
wykracza poza działalność urzędu miasta,  
a tym samym poza działalność komisji, której 
nie przysługują narzędzia właściwe organom 
ścigania.” W protokole zwrócono również uwa-
gę na „konieczność radykalnego rozgraniczenia 
wykonywania przez urzędników obowiązków 
służbowych od angażowania się w jakiekolwiek 
działania o charakterze politycznym, zwłaszcza 
w działania podejmowane w szeroko pojętej 
kampanii wyborczej”.

— Z punktu widzenia prawa skandalu nie ma, 
ale jeśli chodzi o etykę, jest już znacznie gorzej — 
komentował całą sprawę prezydent Piotr Ku-
czera w czasie konferencji prasowej w urzędzie 
miasta. W rozmowie przed zamknięciem tego 
wydania „GR” poinformował nas, że żadnych 
decyzji personalnych jeszcze nie podjął.

Sprawą z urzędu zainteresował się pro-
kurator rejonowy Tadeusz Żymełka, ale od 
razu zwrócił się do prokuratora okręgowego 
o wyznaczenie innej prokuratury do jej zba-
dania. O przekazanie stosownych materiałów 
zwróciło się też do magistratu Centralne Biuro 
Antykorupcyjne. 

(WaT)

Sprawdzają urzędników

Prokuratura Rejonowa w Żorach i Centralne Biuro Antykorupcyjne sprawdzają, 
czy w urzędzie miasta nie doszło w ubiegłym roku do złamania prawa. Chodzi  
o zlecenia dla Grupy PRC z Czeladzi, która przygotowała dla magistratu strategię 
rozwoju sportu (96,6 tys. zł brutto) i strategię promocji (72,1 tys. zł brutto) oraz 
zorganizowała szkolenia dla pracowników dziewięciu rybnickich szkół (w sumie 
22,5 tys. zł). 

Opłakane skutki architektoniczne modernizacji

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 19
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W ubiegłym roku tylko od mieszkańców straż 
miejska odebrała 6.573 różnego rodzaju zgło-
szenia. Jak pokazują ubiegłoroczne statystki, 
SM nie jest szczególnie represyjna; tylko  37 
proc. sprawców wykroczeń ujawnionych w 
czasie ubiegłorocznych interwencji strażnicy 
ukarali mandatami. Ostatecznością jest wnio-
sek o ukaranie  kierowany do sądu. W 2014 
roku wysłano 661 takich wniosków, tymczasem 
na pouczeniach zakończyły się aż 5.963 inter-
wencje. Rybnicka SM to obecnie 53 etaty, 54 
pracowników, z których 45 to mundurowi, a 
wśród nich dziewięć funkcjonariuszek. 

Zgodnie z ustawową regulacją zakresu kompe-
tencji, SM zajmuje się szeroko rozumianą ochroną 
porządku publicznego, co również ma wpływ 
na poczucie bezpieczeństwa mieszkańców. Nie 
jest więc od łapania bandytów ale od pilnowania 
szeroko rozumianego porządku publicznego i to 
z nim związanych jest najwięcej interwencji. Dla-
tego najbardziej pracowity dla strażników okres 
rozpoczyna się wiosną z chwilą, gdy na rynku 
zaczynają funkcjonować letnie, głównie piwne 
ogródki. W tym roku jeszcze przed pojawieniem 
się popularnych „parasoli”, wyjątkowo często 
strażnicy interweniują w sprawach dotyczących 
osób nietrzeźwych, które albo gdzieś zalegają, 
albo zakłócają spokój. Na ogół ktoś taki jest 
odwożony do domu, ale jeśli np. rodzina nie chce 
przyjąć awanturującego się pijaka, wówczas trafia 
on do izby wytrzeźwień. Rzecz jasna, jeśli z leżą-
cym gdzieś delikwentem nie ma kontaktu, albo 
widoczne są jakiekolwiek urazy, strażnicy udzie-
lając potrzebującym pierwszej pomocy, wzywają  
na miejsce pogotowie ratunkowe. Co ważne, już 
trzech strażników to wykwalifikowani ratownicy 
medyczni. Nową plagą są osoby odurzone środka-
mi psychoaktywnymi, najczęściej tzw. dopalaczami, 
po zażyciu których reakcji organizmu przewidzieć 
nie sposób. W 2014 roku dyżurny SM przyjął 930 
zgłoszeń dotyczących  osób nietrzeźwych. 279 
osób strażnicy przewieźli do izby wytrzeźwień w 
Chorzowie, 232 do miejsca zamieszkania, 53 osoby 
zabrało pogotowie, a 18 przekazano policji.

Fotoradar i monitoring
Ale strażnicy miejscy pilnują również porządku 

na drogach i nie tylko. W ubiegłym roku ujawnili  
5091 wykroczeń drogowych i odebrali aż 1464 
zgłoszenia dotyczące nieprawidłowo zaparko-
wanych pojazdów; stosunkowo często dotyczyły 
one samochodów zaparkowanych w miejscu 
przeznaczonym dla osoby niepełnosprawnej 
(100) i pojazdów blokujących wyjazd bądź dojazd 
do posesji (50). — Staramy się pomóc każdemu, 
kto zwróci się do nas z prośbą o pomoc — mówi 
komendant rybnickich strażników Arkadiusz  
Kaczmarczyk. SM obsługuje jeden fotoradar 

(obecnie przy ul. Gliwickiej w Golejowie) oraz 
cztery zestawy rejestrujące przejazd przez 
skrzyżowanie na czerwonym świetle (Rudzka/
Kotucza; Raciborska/Kotucza; Gliwicka/Lipowa/
Wielopolska i Wyzwolenia/Różańskiego). W 
ubiegłym roku ujawniły one aż 2.565 takich przy-
padków. Już blisko pół roku temu postanowiono 
przestawić fotoradar z Golejowa na tzw. „górkę” 
w sąsiednim Wielopolu, by stał tam w sąsiedztwie 
szkoły podstawowej. Niestety mimo pozytywnej 
opinii rybnickiej drogówki straż nie może się 
doczekać potrzebnej do tego pozytywnej opinii 
Inspekcji Transportu Drogowego.

I kolejne wyzwanie – miejski monitoring, które-
go centrum mieści się od niedawna w komendzie 
SM przy ul. Reymonta. System tworzą obecnie 54, 
mobilne w większości przypadków, kamery.  Pro-
blemem jest jednak skuteczne śledzenie tego, co 
rejestrują, bo ze względu na ograniczenia kadrowe 
zajmują się tym jednocześnie góra dwaj etatowi 
pracownicy; czasem tylko wspierani przez staży-
stów. W weekendy jeden strażnik „podgląda” 
to co dzieje się nana rynku i na deptaku, a drugi 
obsługuje pozostałe kamery. — Straż miejska ma 
w naszym mieście do odegrania ważną rolę. Cieszy 
mnie jej dobra współpraca z policją. Przy obec-
nym budżecie miasta pole manewru jeśli chodzi  
o zwiększenie etatów w straży miejskiej mam mocno 
ograniczone, ale wiem, że bez odpowiedniej liczby 
pracowników śledzących, to co pokazują kamery 
monitoringu będzie on zwyczajnie nieskuteczny. 
Dlatego chcę zwiększyć stan zatrudnienia w SM. 
Pytanie tylko: kiedy pozwolą mi na to finanse 
miasta? — mówi prezydent Piotr Kuczera. 

Do rutynowych działań strażników należą kon-
trole posesji. W ubiegłym roku przeprowadzono 
ich 620, a część z nich była efektem zgłoszeń 

sąsiadów. — Czasem zjawiamy się, bo ktoś za-
alarmował nas, że sąsiad pali liście, a interwencja 
kończy się ukaraniem właściciela posesji za to,  
że  nie zaszczepił psa przeciwko wściekliźnie — 
opowiada Dawid Błatoń, rzecznik prasowy 
rybnickiej straży miejskiej.

Pomagają nie tylko bezdomnym
SM od ładnych paru lat powadzi różnego ro-

dzaju akcje (w ubiegłym roku 25), by wspomnieć 
tylko zimową zbiórkę używanej odzieży, dostar-
czanej później bezdomnym. Strażnicy właśnie 
rozpoczynają kolejną „Plac zabaw przyjazny 
dzieciom”. — Po zimowej przerwie zamierzamy 
skontrolować w obecności administratorów place 
zabaw i sprawdzić, czy tworzące je urządzenia są 
sprawne i bezpieczne dla dzieci — zapowiada 
komendant Arkadiusz Kaczmarczyk.

Przypominamy, że na komendzie SM przy 
ul. Reymonta (obok przychodni) na bieżąco 
są wydawane papierowe torebki na psie od-
chody. Jest tam również atestowany alkomat, 
którego można użyć do zbadania predyspozycji 
swojego organizmu, a w czwartki między g. 16 
a 18 osoby pełnoletnie mogą tam bezpłatnie, 
profesjonalnie oznakować swój rower.

Warto pamiętać, że strażnicy miejscy zabez-
pieczają również uroczystości kościelne m.in. 
procesje Bożego Ciała, ale także imprezy 
sportowe i rekreacyjne, by wspomnieć tylko 
organizowany przez Miejski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji w Rybniku uliczny Półmaraton 
Księżycowy. Trudno też przecenić rolę straż-
ników w czasie organizowania przez magistrat 
różnego rodzaju wyborów, od samorządowych 
po prezydenckie i eurowybory. 

Wacław Troszka 

Straż miejska – niepopularna, ale niezbędna
Straż miejska nie jest formacją szczególnie lubianą przez mieszkańców. Paradoks polega na tym, że strażnikom wypomina się 

działania podejmowane po interwencjach samych mieszkańców, a takich interwencji i zgłoszeń z roku na rok jest coraz więcej. 

Arkadiusz Kaczmarczyk, komendant rybnickiej stra-
ży miejskiej chciałby, by więcej jego podkomend-
nych mogło śledzić obraz przekazywany przez ka-
mery miejskiego monitoringu
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PROGRAM OBCHODÓW 
g. 12.00 – BAZYLIKA ŚW. ANTONIEGO: 
– uroczysta msza święta w intencji Ojczyzny (oprawa muzyczna w 

wykonaniu chóru Bel Canto z Zespołu Szkół nr 1 im. Powstańców 
Śląskich oraz Miejskiej Orkiestry Dętej „Rybnik”; po mszy złoże-
nie hołdu przed pomnikiem Jana Pawła II i przemarsz na Rynek

RYNEK:
– wysłuchanie hymnu państwowego;  wciągnięcie flagi państwo-

wej na maszt; okolicznościowe wystąpienie prezydenta Rybnika; 
złożenie kwiatów pod tablicami pamiątkowymi.

W niedzielę 3 maja na świąteczne spotkanie  
z piosenką patriotyczną zaprasza fundacja Miasto dla 
Mieszkańców wspólnie z rybnickim Stowarzyszeniem 
Ognisk Muzycznych. 

Koncert, w trakcie którego rybniczanie będą mogli wziąć 
udział we wspólnym śpiewaniu piosenek patriotycznych roz-
pocznie się na rynku o g. 16. — Będziemy rozdawać śpiewniki 
i zachęcać do wspólnego śpiewu — mówi Monika Krakowczyk-
Piotrowska z fundacji Miasto dla Mieszkańców. Przedsięwzięciu 
współfinansowanemu przez miasto, patronuje prezydent Piotr 
Kuczera.          (D)

Mediacje, które od kilku lat świetnie spraw-
dzają się w największych miastach, u nas wciąż 
nie cieszą się dużą popularnością. — Nie wiemy 
czym są mediacje i kto może z nich skorzystać, 
a przecież jest wiele spraw, co do których warto 
dobrowolnie się porozumieć, rezygnując z drogi 
sądowej — przekonuje Magdalena Mirosławska.  

Pr o w a d z o n e  p r z e z 
profesjonalistę są próbą 
znalezienia ugodowego, 
satysfakcjonującego skon-
fliktowane osoby rozwią-
zania w sprawach karnych, 
cywilnych, rodzinnych, go-
spodarczych, a także pra-
wa pracy czy ubezpieczeń 
społecznych. Gdy małżon-
kowie się rozstają i muszą 
uregulować sprawy mająt-
kowe oraz związane z opie-
ką nad dziećmi, gdy nasze 
nieletnie dziecko popadło 
w konflikt z prawem, gdy 
mamy do czynienia z prze-
mocą domową, bójkami, 
drobnymi przestępstwami 
albo gdy prowadząc firmę 
nie potrafimy dogadać się 
z partnerem biznesowym, z pomocą mogą 
przyjść mediatorzy. To bezstronne osoby, które 
mają wspierać przebieg mediacji, łagodzić po-
wstające w jej trakcie napięcia oraz pomóc, nie 
narzucając rozwiązania, w wypracowaniu poro-
zumienia. — Mediator pomaga zakończyć spór, 
przygotowuje do rozmowy, ułatwia komunikację, 
zadaje pytania, aktywnie słucha, wycisza emocje, 
nie próbuje na siłę pojednać i dba o to, by nikt 
z mediujących nie miał poczucia, że jest gorzej 
traktowany niż druga strona. Mediatorem może 

być prawnik, psycholog, pedagog albo specjalista 
z zakresu resocjalizacji, wszystko zależy od tego,  
z jakim problemem mamy do czynienia — dodaje 
Magdalena Mirosławska.     

Do mediatorów najczęściej trafiają sprawy 
karne i rodzinne, z których najtrudniejsze 
to tzw. kwestie „okołorozwodowe”. — Są 

obarczone sporym ładun-
kiem emocji. Czasem strony 
muszą odczekać, wyciszyć 
emocje, wszystko przemy-
śleć. Dopiero gdy oswoją 
się z problemem są gotowe 
na rozmowę. W tego typu 
sprawach najważniejsze 
są dzieci. Staramy się nie 
włączać ich do mediacji. 
Niemniej czasem pytamy 
kilkunastoletnie dziecko czy 
chce coś przekazać skonflik-
towanym rodzicom. Słowa 
syna czy córki mogą mieć 
większą moc niż słowa me-
diatora. Na szczęście mamy 
wielu świadomych rodziców, 
którzy rozstając się wiedzą, 
że choć partnerami już nie 
będą, pozostaną rodzicami 

i wiedzą co w trakcie mediacji chcą osiągnąć. 
Uregulowanie kontaktów z dziećmi, kwestie zwią-
zane z ich miejscem zamieszkania czy alimentami 
to punkty zapalne, które powinny być szczegó-
łowo uzgodnione. Czasem w trakcie mediacji  
w sprawach karnych sprawca zobowiązuje się do 
naprawienia szkody.

Uczestnicy mediacji swobodnie przedstawiają 
swój punkt widzenia na dzielące ich sprawy. 
Taka rozmowa trwa od półtorej do dwóch go-
dzin, a liczba spotkań uzależniona jest od skali 

problemu. — Gdy mediacja zostaje uruchomio-
na postanowieniem sądu, jesteśmy zobligowani 
terminem miesięcznym. Można go wydłużyć, gdy 
negocjacje zmierzają w dobrym kierunku i potrze-
bujemy więcej czasu na dopracowanie szczegółów 
ugody — precyzuje Magdalena Mirosławska. 
Większość mediacji inicjuje sąd w trakcie po-
stępowania, jednak do mediatora można przyjść 
również „z ulicy”. Wiele problemów warto roz-
wiązać mediując jeszcze przed pójściem do sądu. 
— Gdy sprawa trafia na wokandę, strony nie 
mają wpływu na przebieg i długość postępowania,  
a sądy są bardzo obciążone. W Rybniku średni 
czas oczekiwania na rozwiązanie sporu wynosi 
cztery lata, do tego dochodzą koszty powołania 
kolejnych biegłych i ekspertów. Zdarza się, że po 
kilku latach sądowej potyczki strony nie mają już 
sił i pieniędzy, by kontynuować proces i podpisują 
ugodę, którą mogłyby zawrzeć już po miesięcznych 
mediacjach. Co ważne, jeśli sąd zatwierdzi ugodę 
zawartą przed mediatorem, ma ona moc ugody 
sądowej — wyjaśnia Magdalena Mirosławska. 
By skorzystać z mediacji pozasądowej wystarczy 
umówić się na spotkanie z mediatorem dyżuru-
jącym w rybnickim punkcie, który poinformuje 
o tym jak będzie ona wyglądać. 

Mediacja jest poufna, a udostępnione media-
torowi informacje i dokumenty są objęte ścisłą 
tajemnicą. Jest odpłatna, ale jak przekonują 
specjaliści, jej koszty są dużo niższe od kosztów 
postępowania sądowego. — Mediacje są dobro-
wolne. W ich trakcie poszukujemy rozwiązania,  
a przed sądem najczęściej ze sobą walczymy. Naj-
gorsza ugoda jest lepsza, niż najbardziej korzystny 
sądowy wyrok, po którym zawsze ktoś czuje się 
pokrzywdzony. Warto o tym pamiętać — podsu-
mowuje Magdalena Mirosławska. 

Dominika Ingram-Nowaczyk  

W siedzibie Sądu Rejonowego  
w Rybniku mediatorzy dyżurują trzy razy  
w tygodniu: we wtorki (g. 9.30-14), śro-
dy (g. 9.30-13.30) oraz piątki (g. 10-14). 
Szczegóły na temat działalności punktu 
kontaktu z mediatorami są dostępne na 
stronie www.rybnik.sr.gov.pl (zakładka: 
informacje). 

Lepiej mediować niż się sądzić

W listopadzie ubiegłego roku w siedzibie Sądu Rejonowego w Rybniku uruchomiono 
punkt kontaktu z mediatorami. Do połowy kwietnia trzech dyżurujących tam media-
torów odwiedziło zaledwie kilkanaście osób. — Niestety, wciąż niewielu mieszkańców 
naszego regionu wie, jak skutecznym sposobem rozwiązywania spornych spraw i konfliktów 
są mediacje — mówi Magdalena Mirosławska, prawnik, mediator i członek Polskiego 
Centrum Mediacji.   

ŚWIĘTO KONSTYTUCJI
3 MAJA

Zaśpiewajmy na rynku

Magdalena Mirosławska jest jedną z trzech 
mediatorek, które trzy razy w tygodniu dyżurują  
w sądzie rejonowym przy placu Kopernika 2
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I JEDNA KuLA, TO WSZYSTKO… Gimnazjum nr 1 w Rybniku to od wielu lat jedyne miejsce 
w mieście, gdzie z okazji kolejnych rocznic Zbrodni Katyńskiej organizowane są okolicznościowe 
obchody. To nie przypadek –  jej ofiarami byli trzej nauczyciele mieszczącej się w tym budynku 
przedwojennej szkoły: Antoni Janik, Alojzy Borgowiec i Jan Skoczeń. — Jednym strzałem zostały 
zabite wiara, nadzieja i miłość — mówiła dyrektor Mirosława Ćwięczek witając gości obchodów 
75 rocznicy, wśród których byli przedstawiciele organizacji narodowościowych, związków zawo-
dowych i rybnickiej Rodziny Katyńskiej, oraz poczty sztandarowe rybnickich szkół. Minutą ciszy 
uczczono też pamięć ofiar tragedii smoleńskiej, która dopisała epilog do wydarzeń w Katyniu  
i kilku innych miejscach Związku Sowieckiego na wiosnę 1940 r. O historycznych powiązaniach 
między nimi a wojną polsko-sowiecką 1920 r. przekonywał płk Tadeusz Dłużyński, współcze-
sne odniesienia do zbrodni i rolę prezydentów Rosji Gorbaczowa i Jelcyna w jej odtajnieniu 
przypomniał emerytowany nauczyciel i samorządowiec Jerzy Frelich. Gimnazjalna młodzież 
przedstawiła montaż słowno-muzyczny z wykorzystaniem przekazów historycznych, poezji  
i ocalałych listów ofiar. Wyłania się z nich ogrom tragedii ponad 20 tysięcy polskich oficerów, 
policjantów i urzędników państwowych – ofiar NKWD, narzędzia sowieckiego bolszewizmu. 

ŻÓłTY KOROWÓD NADZIEI. Od ośmiu lat działają w Rybniku, od czterech organizują 
akcję „Pola nadziei”, a od dwóch prowadzą ulicami miasta „Korowód nadziei”. Mowa  
o rybnickim hospicjum domowym, którego wolontariusze i przyjaciele 19 kwietnia 
przeszli w „żółtym” korowodzie, spod kościółka akademickiego na rynek. — Symbolem 
akcji jest żonkil, kwiat nadziei łączący ludzi zdrowych z chorymi. Na terenie miasta mamy 
kilka żonkilowych pól — opowiada Katarzyna Lechowicz, prezes rybnickiego hospicjum. 
Posadzone jesienią żonkile zakwitły m.in. przy kościołach i szkołach, a w akcję włączyli się 
uczniowie szkół podstawowych w Zamysłowie i na Smolnej, Gimnazjów w Niewiadomiu 
i w Boguszowicach oraz Zespołu Szkół nr 5 w Niedobczycach i ZS nr 1 „Powstańców”. 
Akcja „Pola nadziei” ma zwrócić również uwagę na działalność hospicjum domowego  
i rolę, jaką w życiu chorych odgrywają wolontariusze. W rybnickim hospicjum jest ich 30, 
w ostatnim czasie przybyło licealistów i studentów. Mają pod opieką 38 chorych, starszych 
i samotnych. — Oni zawsze na nas czekają… Kiedy widzi się ich walkę i pogodę ducha 
w chorobie, to nasze problemy stają się śmiesznie małe — mówi Katarzyna Lechowicz, 
która funkcję prezesa hospicjum łączy z pracą w roli wolontariuszki. 

KLuBOKAWIARNIA ŻÓłTY MłYNEK. Działa od 12 kwietnia. Od dnia 
otwarcia lokal przy ul. Św. Jana 2 cieszy się dużym zainteresowaniem 
klientów. Nazwa pochodzi od jednej z najstarszych gier towarzyskich. 
Ludzie spotykali się, by grać, wspólnie spędzać czas, cieszyć się wzajemną 
obecnością – i taką możliwość ma dawać także to miejsce. Klubokawiarnię 
prowadzi Stowarzyszenie DAR, związane z rybnickim duszpasterstwem 
akademickim. Poza dobrą kawą i słodkościami od rybnickich cukierników w 
Żółtym Młynku znajdziemy ciekawą ofertę kulturalną – w pierwszym tygo-
dniu działalności odbyło się już slajdowisko podróżnicze, wieczór filmowy 
i koncert. Zapowiedzi kolejnych wydarzeń są zamieszczane na Facebooku. 
Na miejscu są również dostępne gry planszowe. W tygodniu kawiarnia 
jest czynna od 8 do 21, w weekendy od 9 do 22. — Żółty Młynek powstał  
z Bożą pomocą, jednak działa według zasad rynkowych, bo musi na siebie 
zarobić. Stowarzyszenie wynajmuje lokal i zatrudnia czterech pracowników 
na umowę-zlecenie — mówi ks. dr Rafał Śpiewak, duszpasterz akademicki.

OD CELuLOIDu DO CYFRY. DKF Ekran już ponad 50 lat przybliża dorobek świato-
wego kina. Półwiecze klubu minęło na początku grudniu, a okazją do przypomnienia 
jego działalności było uruchomienie nowego, cyfrowego systemu kinowego, jakiego 
doczekał się Teatr Ziemi Rybnickiej. W jego skład wchodzą zapewniający wysoką roz-
dzielczość obrazu cyfrowy projektor i uzupełnione nagłośnienia. Wraz z zakupionym 
w ub. roku ekranem nowy system zdecydowanie polepszył jakość obrazu. Skorzysta  
z tego również DKF Ekran, który w TZR ma siedzibę. Przed podwójnym, jubileuszowym 
seansem (brytyjski film „Dumni i wściekli” oraz argentyńskie „Dzikie historie”) historię 
klubu przypomniał jego założyciel i wieloletni prezes Wojciech Bronowski. Do fascynacji 
dobrym kinem przyznali się prezydent Piotr Kuczera i jego zastępca Piotr Masłowski,  
z których rąk Wojciech Bronowski oraz wieloletni członkowie zarządu klubu Kazimierz 
Grzonka i Mieczysław Żabicki odebrali honorowe dyplomy. Została nim uhonorowana 
również aktualna prezes DKF-u Ekran, nieobecna na spotkaniu, Mariola Rak, która wniosła 
do działalności klubu dobrą energię i entuzjazm. Na zdj: prezes Mariola Rak, wraz z wi-
ceprezesem Kazimierzem Grzonką (z lewej) i kinooperatorem Kazimierzem Giglem.

22 Nr 4/526; kwiecień 2015

W fotograficznym skrócie
Sa

bi
na

 H
or

ze
la-

Pis
ku

la

W
ac

ła
w 

Tro
sz

ka

W
ac

ła
w 

Tro
sz

ka

W
ies

ła
wa

 R
óż

ań
śk

a



W fotograficznym skrócie

TYMCZASOWA GALERIA. W witrynie przeznaczonego do wynajęcia lokalu po dawnej 
Cepelii wywieszono powiększenia przedwojennych zdjęć Rybnika, które były już prezentowa-
ne w czasie otwarcia deptaka. Przygląda się im wielu rybniczan. Stare fotografie można też 
oglądać w pobliskim pasażu prowadzącym na parking przy ul. Brudnioka. Wywieszono tam 
również zdjęcia Zenona Kellera, fotoreportera „Nowin”, z bliższych nam czasów PRL-u, gdy o 
czymś takim jak wyprzedaże nikt jeszcze nie słyszał, bo na okrągło wszystko było wyprzedane.

PRACE NA WYSOKOŚĆI. Kilkanaście dni temu wielu przechodniów zadzierało głowy 
obserwując trzy osoby wiszące na linach na szklanej elewacji modernizowanego budynku daw-
nego KBO. Jak wyjaśnił Marek Wawrzyniak z firmy „toprojekt”, autor koncepcji przebudowy, 
wymieniano kilka uszkodzonych fabrycznie szklanych płyt z wykorzystaniem zaczepów mon-
towanego właśnie relingu, który pobiegnie dookoła budynku. Zawiśnie na nim poruszający się 
pionowo i poziomo wózek wykorzystywany do napraw, bieżącej konserwacji i mycia elewacji.   

IGNACY Z PRZYSZłOŚCIą. Centrum kulturalno-turystyczne, bar mleczny, sklep z gadżetami, 
siedziba domu kultury, a może produkcja czekoladek lub kubków emaliowanych – to tylko 
część pomysłów na zagospodarowanie budynków po kopalni Ignacy w Niewiadomiu. O przy-
szłości tych obiektów rozmawiano 21 kwietnia w Domu Kultury w Niewiadomiu i na terenie 
Ignacego, gdzie prezydenci Piotr Kuczera i Piotr Masłowski przekonywali radnych do poparcia 
szacowanej na 13 mln zł inwestycji, na którą zamierzają jednak pozyskać fundusze unijne. 
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KANDYDATKA u SIEBIE. Pochodząca z Rybnika Magdalena Ogórek, kandydująca  
z ramienia SLD na urząd prezydenta RP, zjawiła się 17 kwietnia w swoim rodzinnym mieście. 
Odwiedziła m.in. SP nr 2, czyli swoją podstawówkę i miejską bibliotekę, zaś na rynku spotka-
ła m.in. swoich dawnych sąsiadów. Po raz pierwszy w historii inny kandydat na prezydenta 
zawita do Rybnika w charakterze gwiazdy – 8 maja Paweł Kukiz będzie gwiazdą koncertu 
na plenerowej estradzie w kampusie, wieńczącego główną część studenckich juwenaliów.

HARCERZE PAMIĘTALI O PAPIEŻu. 2 kwietnia, w Wielki Czwartek wieczorem, w dniu 
dziesiątej rocznicy śmierci naszego papieża św. Jana Pawła II przed jego rybnickim pomnikiem, 
stojącym przed bazyliką św. Antoniego pojawiło się kilkudziesięciu rybniczan i grupa rybnickich 
harcerzy z komendantem rybnickiego hufca hm. Janem Bochenkiem. Młodzi mundurowi 
zaciągnęli pod pomnikiem wartę honorową, a inna grupa przy akompaniamencie gitar za-
śpiewała m.in. „Barkę”.  Harcerze rozdawali też specjalne pocztówki z okolicznością pieczątką.

SKRZYŻOWANIE łAGODNIEJ PRZEJEZDNE. Jeszcze w końcu marca w ramach gwa-
rancyjnych poprawek przebudowano nieco deptakowe skrzyżowanie ulic: Łony, Gliwickiej, 
Powstańców Śl. i Sobieskiego. Wymieniono niezbędną część kostki, wylano nieco asfaltu,  
a przede wszystkim złagodzono dość strome wcześniej podjazdy na tzw. wyniesioną tarczę 
skrzyżowania. Teraz przejeżdża się przez nie bardzo płynnie, z czego najbardziej cieszą 
się zapewne kierowcy autobusów, którym wcześniej podjazdy sprawiały sporo kłopotów.  
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Nasze miasto bierze udział w interne-
towym konkursie, którego stawką jest 40 
atrakcyjnych placów zabaw. Powstaną one 
na terenie całego kraju, w miejscach, które 
zdobędą najwięcej głosów internautów. 

To internetowe „klikanie” to część akcji 
„Podwórko NIVEA” – rodzinne miejsce zabaw”.  
W głosowaniu, które na stronie www.nivea.
pl/podworko potrwa do końca maja, po wcze-
śniejszym zalogowaniu, każdy rybniczanin  
i nie tylko może codziennie oddać jeden głos.

W przypadku Rybnika głosy zbierają 
dwie lokalizacje: teren przy ul. Orzepowic-
kiej w dzielnicy Maroko-Nowiny oraz przy  
ul. Spółdzielczej w Radziejowie. Nic nie stoi 
na przeszkodzie, by do głosowania zachęcić,  
a może i zmobilizować krewnych, sąsiadów 
czy znajomych z pracy; słowem wszystko  
w naszych rękach. 40 ciekawie zaaranżowa-
nych placów zabaw z atrakcyjnymi dla milusiń-
skich urządzeniami ma zostać zbudowanych 
w lipcu i w sierpniu. Przypominamy głosować 
można codziennie!                              (WaT) 

Fontanna „tańcząca” w rytm przebojów muzyki różnych 
gatunków, to obecnie największa atrakcja śródmiejskiego 
deptaka

Plac zabaw 
z internetu

Fontanna gra pop i dance
Rozszerzono repertuar muzyczny 

nowej  fontanny na pl. Jana Pawła 
II, czyli przed bazyliką św. Antoniego. 
Teraz można zobaczyć, jak efektownie 
podświetlone strumienie wody 
„tańczą” nie tylko do przebojów 
muzyki klasycznej, ale również 
muzyki pop czy dance. 

Repertuar obejmuje obecnie siedem róż-
nych programów (po trzy utwory każdy), 
czyli łącznie 21 fontannowych aranżacji. 
Usłyszeć i zobaczyć można również prze-
boje muzyki elektronicznej (Jean-Michel 
Jarre, Vangelis) oraz muzyczne przeboje 
z kultowych filmów science fiction („2001. 
Odyseja kosmiczna”, „Gwiezdne wojny”, 
„E.T.”). Przybyło również popularnych 
kompozycji klasyków, by wspomnieć tylko 
J. Offenbacha, Bizeta i Vivaldiego. 

Pokazy muzyczne fontanny odbywają 
się codziennie o g.: 19.50; 20.20; 20.50; 
21.20 i 21.50.  Tyle, że od poniedziałku do 
czwartku za każdym razem jest to ten sam 
program muzyczny, natomiast w piątki, 
soboty i niedziele za każdym razem  inny. 
Godziny tych pokazów tak zaplanowano, 
by nie kolidowały z biciem dzwonów w 

bazylice św. Antoniego. 
Szczegółowe informacje dotyczące po-

kazów muzycznych fontanny na deptaku 
można znaleźć na stronie internetowej 
magistratu (www.rybnik.pl).

Tańcząca fontanna jest oczywiście ste-
rowana komputerowo, nie można więc 
wykluczyć usterek i awarii. Takie zdarzyły 
się 11 kwietnia. Tych którzy wybrali się 
na deptak i nie doczekali się wodno-
muzycznych pokazów urząd miasta 
uprzejmie przeprasza. 

•   •   •
Decyzją prezydenta Piotra Kuczery na 

dwóch parkingach w pobliżu bazyliki św. 
Antoniego i deptakowej fontanny, czyli 
przy ul. Kościuszki (obok parku) i przy ul. 
Powstańców Śl. (między bazyliką, a szkołą 
muzyczną) przez pierwsze 90 min. można 
parkować za darmo. Później stawki są 
następujące: od poniedziałku do soboty w 
godzinach od 6 do 20 godzina parkowania 
kosztuje 2 zł, a w porze nocnej, w godzi-
nach od 20 do 6 – 1 zł. W niedziele godzina 
parkowania kosztuje 1 zł.

(WaT)    
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Adresowane do osób bezrobotnych i poszukujących 
pracy oraz pracodawców odbyły się 16 kwietnia w ryb-
nickim „Okąglaku”. Targi zorganizowali pracownicy 
Powiatowego Urzędu Pracy w Rybniku, ale nie tylko 
oni przygotowali oferty. — Prezentuje się tutaj 25 pracodawców, sześć 
urzędów pracy i sześć punktów pośrednictwa pracy. Łącznie mamy ponad 
1500 ofert. Dominują propozycje dotyczące szeroko rozumianych usług 
opiekuńczych w kraju i za granicą, ale poszukiwani są też pracownicy 
produkcji, magazynierzy, operatorzy maszyn, ślusarze, czy spawacze. Mamy 
też sporo ofert budowlanych, gastronomicznych i handlowych — wylicza 
Małgorzata Tlołka, zastępca dyrektora rybnickiego PUP-u. — Dobrze, że 
oferty są bardzo zróżnicowane — mówił wiceprezydent Piotr Masłowski, 
komentując fakt, że szukano też osób z wyższym wykształceniem – ma-
tematyka, statystyka, programisty, czy ekonomistów. Nie było za to ofert 
dla humanistów. Stopa bezrobocia w mieście wynosi obecnie 7,9 proc. 

— Targi cieszyły się bardzo dużym zainteresowaniem i były znakomitą 
okazją dla osób poszukujących zatrudnienia do sprawdzenia, jakich 
fachowców poszukują pracodawcy. Nie zabrakło ofert pracy stałej m.in. 
na stanowiskach produkcyjnych, biurowych, w handlu czy gastronomii, 
a także propozycji zatrudnienia krótkoterminowego dla uczącej się 
młodzieży — podsumowuje Ewelina Marszołek-Polańczyk z Punktu 
Pośrednictwa Pracy OHP w Rybniku, który wspólnie z miejscową 

Poradnią Psychologiczno-Pedagogiczną zorganizował VI Targi Pracy  
i Przedsiębiorczości. 25 marca w auli Politechniki Śląskiej swoje 
stoiska zaprezentowało 39 wystawców, w tym lokalne jednostki Ochot-
niczych Hufców Pracy: punkty pośrednictwa pracy, Ośrodek Szkolenia 
Zawodowego, Młodzieżowe Centrum Kariery i 12-20 Hufiec Pracy, a 
także urzędy i agencje pracy i lokalni pracodawcy, a nawet WKU. Wśród 
gości byli m.in. prezydent Piotr Kuczera, który objął targi patronatem, 
dyrektor Centrum Edukacji i Pracy Młodzieży OHP w Katowicach 
Halina Koprowska oraz dyrektor Centrum Kształcenia Inżynierów 
Politechniki Śląskiej prof. Ryszard Mielimąka. Oprócz ofert pracy, dla 
uczestników przygotowano również bezpłatne porady radcy prawnego 
z zakresu prawa pracy, specjalistów ds. zakładania działalności gospo-
darczej i pozyskiwania środków na tę działalność, czy też spotkania ze 
specjalistami z Zakładu Ubezpieczeń Społecznych, którzy udzielali 
informacji na temat Platformy Usług Elektronicznych. Gimnazjaliści 
wzięli też udział w warsztatach na temat przedsiębiorczości prowadzo-
nych przez doradcę zawodowego Agnieszkę Oślizło-Miler. 

(S)

Jak co roku juwenalia rozpoczną się od stu-
denckiego korowodu, tym razem w konwencji 
bajek i filmów fantasy, który 7 maja przejdzie 
ulicami miasta do urzędu, gdzie studenci mają 
otrzymać od prezydenta Piotra Kuczery symbo-
liczny klucz do miasta. Następnie na rynku (od 
15.00) dla studentów i mieszkańców przygotowa-
no najróżniejsze gry i zabawy, pokazy taneczne, 

naukę zumby i gry w squasha. — Po raz pierwszy 
przeprowadzona zostanie gra terenowa na dep-
taku, gdzie studenci na wyznaczonej trasie będą 
musieli rozwiązać zagadki logiczne i wykazać się 
sprawnością fizyczną. Dla zwycięzców – beczka 
piwa — mówi Sandra Olszar. Najważniejszym 
wydarzeniem juwenaliów będzie akademicki 
koncert plenerowy na scenie rybnickiego kam-

pusu. 8 maja (od 16.30) wystąpią tam zespoły: 
Blend, Neony, Te-Tris oraz gwiazda wieczoru – 
Kukiz i Piersi. Studenckie świętowanie zakończy 
Akademicki Dzień Sportu (13 maja) na terenie 
MOSiR-u w Kamieniu, gdzie żacy zmierzą się 
w różnych dyscyplinach sportowych. — Zapro-
siliśmy też uczniów rybnickich szkół średnich 
– „Tygla”, czy „Ekonomika”, by wzięli udział  
w sportowej rywalizacji, ale też, by poznali rybnickie 
życie studenckie i organizację takich przedsięwzięć 
— dodaje Katarzyna Licznar. Juwenalia zorgani-
zują samorządy studenckie dwóch „rybnickich” 
uczelni wyższych. Szczegółowy program na 
stronie www.juwenalia.rybnik.pl.

(S)

XVI targi pracy cieszyły się sporym zainteresowaniem

 Okrąglak 
      pełen pracy

— Sporo ofert dotyczy pracy za granicą, a ja sama 
wychowuję małe dziecko, więc nie mogę z nich skorzy-
stać. Znalazłam kilka ciekawych ofert, jednak poza 
Rybnikiem, co może oznaczać kłopoty z dojazdem, ale 
zostawiłam CV. Mam doświadczenie jako pracownik  
i referent do spraw biurowych, ale nie pracuję od dwóch 
lat. Dziś trudno o dobrą pracę, często kiedy już coś się 
znajdzie, to warunki nie są najlepsze, a płaca niska — 
mówi Agnieszka Kowalska, która wzięła udział  
w XVI rybnickich targach pracy.

S t u d e n c i  p r z e j m ą  w ł a d z ę
— Wystąpi artysta, a nie polityk — mówi Dawid Pastor, jeden z organizatorów 

tegorocznych juwenaliów, o koncercie Pawła Kukiza, jaki zaplanowano na 8 maja na 
scenie kampusu. Muzyk i kandydat na prezydenta ma przypomnieć w Rybniku swoje 
największe przeboje, ale i zaśpiewać utwory z ostatniej płyty „Zakazane piosenki”. 

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 25
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Nie budzi tu większego zdziwienia brak śla-
dów o większym znaczeniu dla wiedzy o dawnym 
mieście, bo i przestrzeń ta po schyłek XIX wieku 
miała w dużej mierze jeszcze wiejski charakter 
(im bardziej w górę ul. Powstańców Śl., tym 
bardziej krajobraz i budownictwo taki właśnie 
miało charakter). 

W projekcie rewitalizacji ujęto również mo-
dernizację krótkiej uliczki św. Jana i pobliskiego 
placu przed Starym Kościołem. Już sama moż-
liwość podjęcia prac ziemnych i spenetrowanie 
tego miejsca rodził pewne pytania, a nawet na-
dzieje na odkrycie rąbka tajemnic, jakie niewąt-
pliwie skrywa to miejsce. Nie jest to przestrzeń 
anonimowa – pusta, wyzbyta swojej pamięci 
historycznej. Do dziś budzi zaciekawienie szcze-
gół, na który może niektórzy mieszkańcy miasta 
zwrócili już uwagę. Na fasadzie kamienicy  
u wejścia na ul. św. Jana (od strony placu ko-
ścielnego) jako detal architektoniczny uwidocz-
niona jest w stylizowanej tarczy herbowej ryba 
– karp – dawniej utożsamiany z herbem miasta. 
Posadowienie w tej konkretnej przestrzeni tego 
symbolu nie wydaje się przypadkowe i być może 
nawiązuje on do odległej przeszłości. Jest jak 
tajny kod – zagadka zapisana i czekająca na 
odgadnięcie. Sąsiedni „pradawny” Świerklaniec 
jest tu kolejną wskazówką. 

Miejsce, na którym prowadzono wykopaliska 
(plac przed kościołem) znane jest z pocztówek  
z przełomu wieków oraz z planów miasta sięga-
jących początków XIX wieku i, co najważniej-
sze, z jednej ryciny miasta powstałej w II połowie 
XVIII wieku. Kolejne tropy prowadzą w głąb 
dziejów poprzez zapiski z XVII i XVIII wieku  
i te najstarsze z początku XIV wieku. Wszystkie 
odnoszą się do kościoła św. Jana Chrzciciela lub 
przestrzeni, w której istniał, a część wspomina 
także niewielki cmentarz.

W czasie prowadzonych tam prac na plac 
budowy wkroczył archeolog. Nadzór jaki pro-
wadził Mikołaj Ostrowski, okazał się niezwykle 
owocny. Ku zdziwieniu i zainteresowaniu prze-
chodniów, wykopy odsłoniły obszerne fragmenty 
niewielkiego cmentarza. Archeolodzy wyróżnili 
10 grobów i, co podkreślono w sprawozdaniu, 
teren ten był już mocno uzbrojony (co dla badań 
może oznaczać, że był często zniszczony), czyli 
nitki różnych instalacji przecinały to miejsce już 
od wielu dziesięcioleci. Niemiej, sam cmentarz 
świetnie wpisał się w zapiski i potwierdził rolę 
tego miejsca. Choć nie udało się odnaleźć śla-
dów dawnego drewnianego kościoła św. Jana 
(nie ma stu procentowej pewności, iż stał na 
środku placu), to znalezione ułamki ceramiki 
użytkowej, skromnej wprawdzie, ale układa-
jące się w chronologicznym porządku od XIV 

do XVI wieku, nie licząc późniejszych śladów, 
zdają się wskazywać na ciągłość użytkowania 
tego miejsca. To już kolejny znaczący ślad, który 
zmierza ku pierwszej wzmiance o tym miejscu  
z początku 1309 roku. 

Największa, i to już można powiedzieć, 
sensacja pojawiła się w zachodniej części wy-
kopu. To co odkryto próbowano już na miejscu 
interpretować, nawet dość odważnie, może 
nader optymistycznie, jako obiekt o charakterze 
sakralnym, sięgający czasów osadzenia w Ryb-

niku konwentu norbertanek; gdzieś pomiędzy 
końcówką XII a początkami XIII wieku. Stan 
znaleziska wskazywał, że już poprzednie prace 
ziemne na tym miejscu zniszczyły część tego 
stanowiska, a reszta (o ile to prawda?) może 
zalegać pod częścią placu przylegającą bezpo-
średnio do fasady kościoła. 

Cóż zatem znaleziono? Wapienna konstruk-
cja – ściana, w zasadzie jej przyziemne relikty, 
którą zbudowano na osi północ-południe. 
Zachowała się cała długość ściany południo-
wej oraz fragmenty wschodniej i zachodniej. 
Zaprawa wapienna wzmocniona w narożniku 
kamieniami znalazła się tam poprzez zalanie 
drewnianej formy (najpierw wykonano wykop, 
po czym ustawiono drewniana formę). Czy 
była częścią wybudowanego obiektu, czy tylko 
początkiem konstrukcji, która nie doczekała się 
swojego wykończenia? Tego nie wiemy. Poja-
wiają się kolejne pytania? Po co w tym miejscu 
powstał taki obiekt? Czy może był to dół do 
mieszania wapna, powstały w związku z budową 
pod koniec XVIII wieku nowego murowanego 
kościoła? Kształt i spory wysiłek włożony w do-

kładne wykończenie wzmiankowanego obiektu 
raczej nie skłania do takiej tezy. Ale ostatnie 
informacje, iż w trakcie analizy fragmentów 
zaprawy wapiennej znaleziono liczne ślady by-
dlęcego włosia (dodatkowego spoiwa zaprawy), 
składnika który pozwala archeologom wiązać 
powstanie obiektu ze średniowieczem (co 
najmniej XII-XIII wiek), może wiele zmienić. 
Zatem co to oznacza dla miasta?

Dawny drewniany kościół św. Jana Chrzci-
ciela i jego długie trwanie (jak na niepozorną  

w sumie budowlę niezwykle długie, bo co naj-
mniej około 500 lat, choć budowla zapewne była 
uzupełniana, czy odnawiana), tradycja związana 
z istnieniem w pobliżu najstarszej karczmy, 
wreszcie ów symbol na kamienicy i wspomniane 
znaleziska w ziemi, wskazują na spore znaczenie 
tego miejsca w przestrzeni, głównie sacrum. 
Czy to tylko przypadek? Owa budowla, choć 
to nader odważna teza, może nas wprowadzać 
w krąg zdarzeń z przełomu XII i XIII wieku, 
jakie wiązały to miejsce z monasterem mniszek 
norbertańskich. 13 lat temu na łamach książki 
o dziejach Rybnika w średniowieczu, pojawiło 
się przypuszczenie, iż to obszar między Starym 
Kościołem, a wzgórzem z obecnym kościółkiem 
akademickim może skrywać owo miejsce, gdzie 
założono pierwszy na Górnym Śląsku żeński 
klasztor kontemplacyjny. Może było w tym 
wiele racji… Nieodległa siedziba współczesnego 
klasztoru sióstr wizytek swoją obecnością jakby 
potwierdza uświęcenie tego miejsca niezwykłym 
znaczeniem dla naszych rybnickich dziejów.

Dr Bogdan Kloch
dyrektor Muzeum w Rybniku

Co dały nam badania archeologiczne na placu św. Jana?
Do jesieni 2014 roku trwała budowa deptaka. Rozległe prace ziemne objęły ulice Powstańców Śl. oraz Sobieskiego. Ich 

zakres pozwolił na uchwycenie tam nielicznych śladów infrastruktury drogowej jeszcze z przełomu XIX i XX wieku – głównie 
dawnego bruku ulicznego i starej sieci miejskich mediów. 

Prace archeologiczne prowadzone przed Starym Kościołem rzuciły nowe światło na historię tej części miasta
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— Ja takiej wysokiej średniej nie miałem — 
przyznał z uśmiechem dr Jan Czempas, 
pełnomocnik rektora ds. Rybnickiego 
Ośrodka Naukowo-Dydaktycznego Uni-
wersytetu Ekonomicznego, wręczając list 
gratulacyjny najlepszemu studentowi tej 
uczelni Krzysztofowi Chrustkowi – śred-
nia 4,87.

— Nauce poświęcam sporo czasu. Staram się 
też być systematycznym i to jest chyba klucz do 
sukcesu. Poza tym na studiach po prostu trzeba 
się przykładać do nauki — mówi Krzysztof 
Chrustek z Leszczyn, student III roku finansów 
i rachunkowości, który w przyszłości chciałby 
prowadzić własną działalność gospodarczą lub 
pracować w jednej z większych firm sektora 
usług biznesowych. Krzysztof Chrustek zna-
lazł się w gronie trzech najlepszych studentów 
rybnickiego ośrodka UE wspólnie z Karoliną 
Górnik (kierunek ekonomia, średnia – 4,66)  
i Gabrielą Hanus (zarządzanie – 4,55), ale dla 
niego było to już drugie z rzędu wyróżnienie 
w ramach dorocznego interdyscyplinarnego 
konkursu indeksów. 9 kwietnia na byłej Małej 
Scenie przy ul. Kościuszki listy gratulacyjne 
wręczono również najlepszym studentom 
drugiej uczelni tworzącej rybnicki kampus – 
Centrum Kształcenia Inżynierów Politechniki 
Śląskiej. W gronie siedmiu najlepszych znalazły 

się prawdziwe prymuski ze śred-
nimi ocen 5! – Klaudia Płonka 

(wydział organizacji i zarządzania, kierunek za-
rządzanie systemami produkcji) i Anna Baus 
(wydział budownictwa). Listy gratulacyjne z rąk 
przedstawicieli: miasta Wojciecha Świerkosza 
i uczelni, w tym Stefana Makosza, odebrali 
też: Monika Kozielska (wydział inżynierii 
środowiska i energetyki – 4,89), Mateusz 
Polok (wydział elektryczny – 4,79), Marek 
Pająk (wydział górnictwa i geologii – 4,75), 
Martyna Cipcer (wydział organizacji i zarzą-
dzania, kierunek zarządzanie – 4,75) i Dawid 
Szczudliński (wydział automatyki, elektroniki 
i informatyki – 4,48). Galę indeksów zorga-
nizowały samorządy studenckie rybnickiego 
kampusu, które przyznały też swoje nagrody. 
Statuetkę „Przyjaciel Studenta Uniwersyte-
tu Ekonomicznego” otrzymał wykładowca  
i opiekun koła inicjatyw studenckich rybnicza-
nin dr Michał Kapias, a przyjacielem studen-
tów politechniki został właściciel uczelnianego 
bufetu Marian Marchlik, dla studentów – 

pan Maniek, który w sytuacjach kryzysowych 
zawsze służy im radą i pomocą. Teatr Ziemi 
Rybnickiej, który współpracuje z samorządami 
przy organizacji juwenaliów i corocznego cha-
rytatywnego koncertu kolęd został organizacją 
przyjazną studentom. — Praca ze studentami 
jest niezmiernie twórcza — zauważył Marek 
Krupa, wicedyrektor placówki. Statuetkę 
„Student kampusu” przyznano absolwentce 
rybnickiego ośrodka UE Agnieszce Romań-
skiej-Kurpanik. — Na uczelni zdobyłam nie 
tylko wiedzę, ale też umiejętności i kontakty, 
które teraz procentują — mówi Agnieszka, 
która pracuje obecnie w rybnickiej firmie 
badawczej, a w czasie studiów przez trzy lata 
była przewodniczącą samorządu studenckiego 
i dwa lata koordynowała rybnickie juwenalia. 
Samorządy studenckie przyznały też nagrodę 
honorową byłemu już prezydentowi Adamowi 
Fudalemu, którą w imieniu laureata odebrał 
radny Jan Mura. — Z pewnością wyróżnienie 
przyznane przez młodych ludzi jest wyjątkowo 
cenne — podsumował radny.                       (S)

Adresowany był do dziecięcych grup teatral-
nych z całego kraju. Do Rybnika przyjechało 
ich 12 z trzech województw. Rywalizowały nie 
tylko o nagrody. Młodzi ludzie wzięli też udział  
w warsztatach na temat sekretów sztuki aktorskiej, 
przeszli ulicami miasta w bajkowym korowodzie  
i zaangażowali się w działania happeningowe 
przed TZR. — Zapamiętam przede wszystkim 
spontaniczność dzieciaków, to że są chętne do 
poszerzania swojej wyobraźni, dzielenia się tym, 
co tworzą w swoich placówkach i co im teatral-
nie w duszy gra. Cieszy nas, że w Rybniku im się 
spodobało. Chcemy, by coraz więcej osób w Polsce 
dowiedziało się o naszym festiwalu i z chęcią tutaj 
przyjeżdżało. Tym razem mieliśmy ok. 550 uczest-
ników i bardzo dobry poziom ciekawych spektakli 
w różnorodnych konwencjach — podsumowuje 
Izabela Karwot, koordynatorka imprezy. 12 
przedstawień na scenie Teatru Ziemi Rybnickiej 
(9-10 kwietnia) oceniło jury: Agata Dawidowicz, 
Elżbieta Łągwa-Szelągowska i Dariusz Wiktoro-
wicz, którzy przyznali dwa równorzędne pierwsze 
miejsca: teatrowi ruchu i animacji z Gminnego 
Ośrodka Kultury w Pawłowicach i teatrowi Na 
Cztery Łapy ze szkoły podstawowej w Marklowi-
cach. — Oba zespoły pokazały nam swoje wersje 
„Calineczki”, każdy zaskoczył swoją spontaniczno-
ścią i prawdziwością na scenie, więc wybór jurorów 
nie mógł być inny — tłumaczy Izabela Karwot. 
Jedno z dwóch równorzędnych drugich miejsc 

otrzymał: teatr Baj ze Specjalnego Zespołu Szkol-
no-Przedszkolnego „Szkoła Życia” w Rybniku za 
spektakl „Przyjaciele z podwórka”. Dziecięce jury 
złożone z aktorów rybnickich teatrów Supełek, 
Fik-Mik i Cichosza, przyznało swoją nagrodę 
teatrowi Alis II z Wrocławia. Każdy z uczestni-
ków wyjechał z Rybnika z miłymi wrażeniami i 
nagrodami (finansowymi lub rzeczowymi), które 

wręczono na scenie TZR 10 kwietnia (pełna lista 
laureatów na www.teatrziemirybnickiej.pl). 

Festiwal „Przestrzeń wyobraźni” zorganizowały 
wspólnie Teatr Ziemi Rybnickiej, Młodzieżowy 
Dom Kultury i rybnickie Stowarzyszenie Spo-
łeczno-Kulturalne „Izart”. Teatralną imprezę 
współfinansował Urząd Miasta Rybnika. 

(S)

Ponadprzeciętni

P a r a d a  w y o b r a ź n i

„Żyjemy teatrem” i „Teatr to nasze marzenie, które spełnia się na scenie” – to tylko 
niektóre z transparentów, jakie nieśli ze sobą uczestnicy barwnej parady, która 
10 kwietnia przeszła ulicami naszego miasta. Okazją był III Rybnicki Dziecięcy 
Festiwal Teatralny „Przestrzeń wyobraźni”.   

Laureaci studenckich wyróżnień – od lewej: Michał Kapias, Marian Marchlik, Agnieszka Romańska-Kurpanik i Marek Krupa

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 27
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informator

NIEDZIELA 
26.04

• 15.00 i 17.00 – Dom Kultury w Boguszowicach: Bajkowa Niedziela - „A 
niech to gęś kopnie” (przedstawienie dla dzieci od 4. roku życia  
w wykonaniu dziecięcego teatru Fik-Mik). 

• 16.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: spektakl dla dzieci „Bajki nasze-
go dzieciństwa” w wykonaniu wrocławskiego Och-Art Teatru. 

• 17.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: koncert Damiana 
Holeckiego.

• 19.00 – Kulturalny Club: kabaret Łowcy. B. 

PONIEDZIAŁEK
27.04 

• 10.30 – Klub Energetyka (Fundacja EDF Polska): warsztaty artystycz-
nie Aktywni 50 ,,Plus” (zajęcia teatralno-plastyczne dla seniorów).

• 17.30 – Dom Kultury w Chwałowicach: koncert „Nasza mu-
zyczna podróż II” (prezentacja dorobku artystycznego dzieci 
i młodzieży z Młodzieżowego Domu Kultury).

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: seans Dyskusyjnego Klubu Filmowego 
„Ekran” – „Pani z przedszkola”.

ŚRODA
29.04 

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: Czas na kino – seanse 
dla dzieci.

• 18.00 – Klub Pod Teatrem: Business Chillout – recital pianisty 
Szymona Kamczyka. 

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Plejada Dobrych 
Filmów – seans z cyklu „Surrealizm wg Luisa Bunuela”.

• 18.00 – White Monkey: Środowe Jam Session (wieczór 
z muzyką na żywo).

• 20.00 – Kulturalny Club: Wieczory z salsą (cotygodniowa 
nauka salsy w stopniu podstawowym i pokazy tańca).

30 kwietnia 
Czwartek

• 10.30 – Klub Energetyka (Fundacja EDF Polska): warsztaty artystycz-
nie Aktywni 50 ,,Plus” (zajęcia teatralno-plastyczne dla seniorów).

• 20.00 – Celtic Pub: Jam Session – noc z muzyką na żywo 
(cotygodniowe spotkania sympatyków muzyki – blues, jazz i rock).

1.05 
Piątek

• od 14.00 – Don Martinez: Martinez’a wielka majówka 
(w programie weekendowej imprezy gry i zabawy dla dzieci, recital 
Mateusza Kluby i potańcówka z DJ Pedro).

• 18.00 – Dom Kultury w Niedobczycach: Babski comber – 
ostatnia z cyklu imprez biesiadnych dla pań. 

SOBOTA
2.05 

• od 15.00 do 18.00 – Deptak: happening „Odczarujmy 
Boguszowice Osiedle” (w programie m.in. wystawa foto-
grafii Agnieszki Fałat, występy teatrów dziecięcych i młodzieżowych, 
animacje i pokazy tańca współczesnego). 

NIEDZIELA
03.05 

• od 15.00 – Park przy Domu Kultury w Chwałowicach: festyn 
„Wielka Majówka” (w programie m.in. program dla dzieci – 
Wesoła ferajna Berniego, koncert orkiestry kop. Chwałowice, zespołu 
Grafit i zabawa taneczna z grupą Sweet). 

• od 16.00 – Park im. H. Czempiela w Niedobczycach: festyn „Cały 
Śląsk gra i śpiewa” (w programie: występy orkiestr kopalni 
Jankowice i Marcel, Miejskiej Orkiestry Dętej „Rybnik” oraz orkiestry 
z Ostrawy, zabawa z zespołem Trojoki). 

WTOREK
05.05 

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: „Pół na pół” spektakl kryminal-
no-komediowy (wystąpią: Piotr Szwedes i Piotr Polk, reżyseria: 
Wojciech Malajkat).  

Środa
6 maja

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: Czas na kino – seanse 
dla dzieci.

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Plejada Dobrych 
Filmów – seans z cyklu „Sowy nie są tym czym się wydają, czyli 
thriller na dużym ekranie”.

• 18.00 – White Monkey: Środowe Jam Session (wieczór 
z muzyką na żywo).

• 20.00 – Kulturalny Club: Wieczory z salsą (cotygodniowa 
nauka salsy w stopniu podstawowym i pokazy tańca).

CZWARTEK
7.05

• od 15.00 – Rynek: Juwenalia (w programie m.in. gry i zabawy, 
pokaz zumby i zdalnie sterowanych samochodów, szczegóły www.
juwenalia.rybnik.pl).

• 16.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: czwartkowe warsztaty 
tworzenia instrumentów akustycznych i elektronicznych.

• 20.00 – Celtic Pub: Jam Session – noc z muzyką na żywo 
(cotygodniowe spotkania sympatyków muzyki – blues, jazz i rock). 

PIĄTEK
8.05 

• 9.00 – Filia nr 8 Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej (dzielnica 
Smolna): spotkanie z Marcinem Pałaszem, pisarzem i 
twórcą słuchowisk (godz. 11.00 –biblioteka główna).

• od 16.30 – Kampus: Juwenalia – koncert plenerowy 
(wystąpią zespoły: Blend, Neony, Te-Tris, oraz Kukiz&Piersi, szczegóły: 
www.juwenalia.rybnik.pl). 

• 17.00 – Filia nr 20 Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej 
(dzielnica Boguszowice Osiedle): spotkanie z Aleksandrem 
Żukowskim, autorem przewodników i książek o Śląsku.

• 17.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: otwarcie wystawy prac nadesłanych 
na wojewódzki konkurs plastyczny „Bezpieczne lądy, morza, 
powietrze i granice – żołnierz ma swoje miejsce 
w kronice”. 

• 18.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: koncert Reprezentacyjnego 
Zespołu Artystycznego Wojska Polskiego z okazji 
70-lecia zakończenia II wojny światowej, święta flagi i Konstytucji 3 
Maja oraz 250-lecia ustanowienia Orderu św. Stanisława.

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Wieczór Sztuk (w 
programie malarstwo Timura Karima, fotografie „Sny niespokojne” 
Moniki Ekiert-Jezusek i „Fotopodróże – Egipt” Antoniego Kreisa, 
koncert gitarowy Krzysztofa Czeremużyńskiego i Daniela Arendarskiego 
oraz spektakl w gwarze śląskiej „Karlus nie z tej ziemi” w wykonaniu 
teatru „Na pięterku 60+”).  

• 18.00 – Dom Kultury w Boguszowicach: otwarcie wystaw i rozstrzy-
gnięcie konkursów dla dzieci i młodzieży – plastycznego „A za oknem 
maj...” i ceramicznego „Ulubione cztery łapy: kot łaciaty, pies kudłaty”.

SOBOTA
09.05. 

• 16.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: Kabaret Skeczów Męczą-
cych z programem „L!VE”. 

• 16.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: „O straszliwym smo-
ku, dzielnym Szewczyku, prześlicznej królewnie i 
królu Gwoździku” premiera bajki w wykonaniu dzieci z kółka 
teatralnego działającego w DK.

NIEDZIELA
10.05

• 12.00 – Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna: VIII Vinyl 
Swap (giełda płyt winylowych, CD, nut, książek o tematyce 
muzycznej i drobnego sprzętu muzycznego). 

• 19.30 – White Monkey: Koncert Przemek Hanaj Trio.

PONIEDZIAŁEK
11.05 

• 10.00 – Filia oddziału dziecięcego Powiatowej i Miejskiej Biblioteki 
Publicznej (dzielnica Maroko-Nowiny, ul. Orzepowicka) – spotkanie 

plenerowe „Biblioteka na trzepaku” (w programie m.in. 
czytanie i słuchanie bajek, wymiana książek, zagadki).

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: seans Dyskusyjnego Klubu Filmowego 
„Ekran” - „Gloria”.

WTOREK
12.05 

• 18.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: koncert symfoniczny „Wielkie 
dzieła w mistrzowskiej interpretacji” (wystąpią: Jacek 
Zganiacz (USA) – fortepian, Silvia  Cafiero (Włochy) – sopran, 
Roberto Fiore (Włochy) – dyrygent, orkiestra symfoniczna szkoły 
Szafranków i chór Dominanta).

ŚRODA
13.05

• 9.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: „W Niewiadomiu po 
śląsku” 17. regionalny konkurs gawędziarzy dla uczniów szkół 
podstawowych i gimnazjalnych – przesłuchania. 

• 17.00 – Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna: spotkanie z 
pisarką Moniką Szwają. 

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: Czas na kino – seanse 
dla dzieci.

• 17.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: warsztaty taneczne dla dzieci i 
młodzieży prowadzone przez tancerzy z grupy baletowej Ballet 
Magnificat z USA. 

• 18.00 – Galeria Smolna: „Piękno, brzydota? pozorna martwota? 
– osobowość człowieka w ilustracji mody i malarstwie” – wernisaż 
wystawy ilustracji Moniki Opałko 

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Plejada Dobrych 
Filmów – seans z cyklu „Sowy nie są tym czym się wydają, czyli 
thriller na dużym ekranie”.

• 18.00 – White Monkey: Środowe Jam Session (wieczór 
z muzyką na żywo).

• 20.00 – Kulturalny Club: Wieczory z salsą (cotygodniowa 
nauka salsy w stopniu podstawowym i pokazy tańca).

CZWARTEK
14.05

• 9.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: XXXIII Festiwal 
Piosenki Dziecięcej im. Tadeusza Paprotnego – 
przesłuchania konkursowe.

• 11.00 – Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna: „Droga kwiatów” 
– wykład dr. Jacka Kurka z cyklu „Wyobraźnia i poznanie”.

• 16.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: czwartkowe warsztaty 
tworzenia instrumentów akustycznych i elektronicznych.

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: „Hiding place” spektakl 
baletowy w wykonaniu Ballet Magnificat z USA.

• 20.00 – Celtic Pub: Jam Session – noc z muzyką na 
żywo (cotygodniowe spotkania sympatyków muzyki – blues, 
jazz i rock). 

11 kwietnia
PONIEDZIAłEK

3 maja
NIEDZIELA

2 maja
SOBOTA

5 maja
WTOREK

6 maja
ŚRODA

1 maja
PIąTEK

7 maja
CZWARTEK

30 kwietnia
CZWARTEK

27 kwietnia
PONIEDZIAłEK

26 kwietnia
NIEDZIELA

29 kwietnia
ŚRODA

10 maja
NIEDZIELA

9 maja
SOBOTA

12 maja
WTOREK

13 maja
ŚRODA

14 maja
CZWARTEK

8 maja
PIąTEK
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PIĄTEK
15.05 

• 16.45 – Klub Energetyka (Fundacja EDF Polska): XVII Festi-
wal Sztuki Teatralnej (wystąpią: Teatr Strefa Otwarta z 
Wrocławia, Movement Theater Group z Kwidzyna, Narybek From 
Poland z Mysłowic, Teatr Przedmieście z Rzeszowa, szczegóły: www.
fundacjarybnik.pl/fst/).

• od 17.45 – Muzeum: „Noc Muzeów” (w programie 
wystawa „Koronka rządzi” – koronki Marioli Wojtas, 
warsztaty koronkarskie i malowania na szkle, kapela 
góralska „Wałasi” i kabaret „Czesuaf”). 

• 18.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: koncert zespołu Chwila 
Nieuwagi. 

• 20.00 – Klub Pod Teatrem: koncert zespołu Clinica. 

SOBOTA
16.05 

• 14.00 – Klub Energetyka (Fundacja EDF Polska): 
XVII Festiwal Sztuki Teatralnej (wy-
stąpią: Teatr Mariana Bednarka z Rybnika, Teatr 
Circus Ferus z Poznania, Teatr Lalki i Aktora 
Kubuś z Kielc, Teatr Abanoia ze Szczecina, Teatr 
Brama Goleniów z Goleniowa, szczegóły: www.
fundacjarybnik.pl/fst/)

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: „Rejestracja” 
– koncert promujący nową płytę Kingi Głyk (wystąpią: Kinga 
Głyk, Kuba Gwardecki i Ireneusz Głyk).

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: Wojciech Cejrowski z 
programem „Ale Meksyk” (pełne anegdot show o przygodach 
i podróżach, występ ilustrowany prezentacją fotografii). 

NIEDZIELA
17.05 

• 13.40 – Klub Energetyka (Fundacja EDF Polska): XVII 
Festiwal Sztuki Teatralnej (wystąpią: Krzysztof 
Grabowski z Kielc, Teatr Edwarda Gramonta Terminus a 
Quo z Nowej Soli, Teatr Mariana Bednarka, szczegóły: www.
fundacjarybnik.pl/fst/).

PONIEDZIAŁEK
18.05 

• 18.00 – Dom Kultury w Niedobczycach: „Japonia od 
kuchni” – pierwsze z cyklu spotkań polsko-japońskich z 
udziałem Japonki Sonoko Kanemitsu (uczestnicy poznają 
kulturę i kuchnię kraju kwitnącej wiśni). 

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: seans Dyskusyjnego Klubu 
Filmowego „Ekran” – „Body/Ciało”.

• 19.00 – Bazylika: Rybnicki Wieczór Chwały (cykl 
spotkań modlitewnych z muzyką na żywo).

WTOREK
19.05 

• 9.00 – Dom Kultury w Boguszowicach: „Roztańczone panto-
felki” XIII Przegląd Przedszkolnych Grup Tanecznych.

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: „Intryga” – spektakl komediowy  
(wystąpią: Joanna Koroniewska, Beata Ścibakówna, Szymon Bobrow-
ski, Tomasz Stockinger i Zbigniew Zamachowski). 

ŚRODA
20.05 

• 17.00 – Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna: Dyskusyjny Klub 
Książki –„Moja siostra, moja miłość” Joyce Carol Oates.

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: Czas na kino – seanse 
dla dzieci.

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Plejada Dobrych 
Filmów – seans z cyklu „Sowy nie są tym czym się wydają, czyli 
thriller na dużym ekranie”.

• 18.00 – White Monkey: Środowe Jam Session (wieczór 
z muzyką na żywo).

• 20.00 – Kulturalny Club: Wieczory z salsą (cotygodniowa 
nauka salsy w stopniu podstawowym i pokazy tańca).

CZWARTEK
21.05 

• 16.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: czwartkowe warsztaty 
tworzenia instrumentów akustycznych i elektronicznych.

• 18.00 – Klub Pod Teatrem: koncert charytatywny na rzecz dzieci z 
Rodzinnej Pieczy Zastępczej (wystąpią m.in. KruK, CheetoS, Burger, 
Hornets’ Cage).

• 20.00 – Celtic Pub: Jam Session – noc z muzyką na żywo 
(cotygodniowe spotkania sympatyków muzyki – blues, jazz i rock). 

PIĄTEK
22.05 

• 20.00 – Klub Pod Teatrem: XI Konfrontacje „Non Stop 
Music” (koncerty zespołów: Po Prostu i TOK).

SOBOTA
23.05

• 17.00 – Dom Kultury w Boguszowicach: koncert Alicji 
Majewskiej i Włodzimierza Korcza z okazji 
Dnia Matki.

Poniedziałek
25.05

• 19.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: seans Dyskusyjnego Klubu Filmowego 
„Ekran” – „Przychodzi facet do lekarza”.

WTOREK
26.05 

• 18.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: koncert z okazji Dnia Matki (w 
programie najpiękniejsze piosenki Anny German w wykonaniu 
Vladyslavy Vdovychenko z Odessy, która podkładała głos Joannie 
Moro w filmie „Anna German”). 

ŚRODA
27.05

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: „Papier czerpany” 
– warsztaty artystyczne. 

• 17.00 – Dom Kultury w Niewiadomiu: Czas na kino – seanse 
dla dzieci.

• 18.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: Plejada Dobrych 
Filmów – seans z cyklu „Sowy nie są tym czym się wydają, czyli 
thriller na dużym ekranie”.

• 18.00 – White Monkey: Środowe Jam Session (wieczór z 
muzyką na żywo).

• 20.00 – Kulturalny Club: Wieczory z salsą (cotygodniowa 
nauka salsy w stopniu podstawowym i pokazy tańca).

CZWARTEK
28.05

• 16.00 – Filia nr 2 Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej (dziel-
nica Maroko-Nowiny): Dyskusyjny Klub Książki – „Kapelusz na 
wodzie: gawędy o księdzu Tischnerze” Wojciecha 
Bonowicza. 

• 16.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: czwartkowe warsztaty 
tworzenia instrumentów akustycznych i elektronicznych.

• 18.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: „Dzieci Rybnika III” – 
wernisaż wystawy fotografii Agnieszki Fałat 

• 20.00 – Celtic Pub: Jam Session – noc z muzyką na żywo 
(cotygodniowe spotkania sympatyków muzyki – blues, jazz i rock). 

PIĄTEK
29.05 

• 17.00 – Dom Kultury w Niedobczycach: II Diktand Ślonskij 
Godki im. Ondry Łysohorskego, czyli dyktando w gwarze 
śląskiej (w trakcie sprawdzania dyktand występ Mariana Makuli).

• 19.00 – Klub Pod Teatrem: „Metalowy piątek” (koncerty 
zespołów: Tester Gier, Intoxicated i Bulletproof Sam).

SOBOTA
30.05

• 9.00 – Filia nr 4 Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej (dziel-
nica Paruszowiec-Piaski): Odjazdowy bibliotekarz – rajd 
rowerowy bibliotekarzy, czytelników i miłośników książek i rowerów. 

• 12.00 – Plac przed bazyliką: ŚKUNKS, czyli Śląskie Kon-

frontacje Utraconych Nauk Kunsztu Szermierczego 
– pokaz szermierki dawnej (szczegóły: vectir.pl/skunks). 

• 16.00 – Park im. H. Czempiela w Niedobczycach: festyn 
rodzinny z okazji jubileuszu 95-lecia okręgu rybnickiego ŚZChiO, 
150. rocznicy śmierci Juliusza Rogera i Dnia Dziecka (w programie 
występy chórów okręgu rybnickiego oraz koncert zespołu Happy Folk).  

• 17.00 – Szkoła muzyczna: XVI Rybnicki Festiwal Młodych 
Talentów – koncert laureatów festiwalu im. Ireneusza Jeszki. 

• 21.00 – Sub-Club: Tarantula Party (wystąpią: The Proof, 
Anti-Terror, DJ Woodraf, DJ Abeł).

NIEDZIELA
31.05 

• 15.00 – Dom Kultury w Chwałowicach: chwałowicki Dzień 
Dziecka (w programie: koncert finałowy XXXIII Festiwalu Piosenki 
Dziecięcej im. T. Paprotnego i bajka teatralna dla dzieci w wykonaniu 
teatru Supełek).

• 16.00 – Teatr Ziemi Rybnickiej: „Złodzieje czasu” – spektakl 
w wykonaniu zespołów teatralnych TZR: Guziczek, Tara-Bum i Rondo 
oraz studia tańca Vivero.

e Teatr Ziemi Rybnickiej: Galeria Sztuki: „Metapsychiczne treści” – wystawa 
malarstwa Violetty Larysz-Wołek (do 4 maja). Wystawa prac nadesłanych na 
wojewódzki konkurs plastyczny pt. „Bezpieczne lądy, morza, powietrze i granice 
– żołnierz ma swoje miejsce w kronice” (od 8 do 22 maja). „Dzieci Rybnika 
III” wystawa fotografii Agnieszki Fałat (od 28 maja do 30 czerwca).  * Galeria 
Oblicza: wystawa prac nadesłanych na konkurs na logo TZR (do 4 maja), wernisaż 
wystawy malarstwa Iwony Kołodziej „W naszych głowach” (od 7 maja do 8 czerwca) 

e Muzeum: wystawa „Koronka rządzi” – koronki Marioli Wojtas (od 15 
maja do 9 siernia).

e Dom Kultury w Niewiadomiu: wystawa zdjęć, plakatów i materiałów 
archiwalnych z okazji jubileuszu 60-lecia Domu Kultury w Niewiadomiu (do 8 maja). 
Pokonkursowa wystawa fotografii „Kocham psa, bo…” (od 11 maja do 12 czerwca).

e Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna: „Rybnik na winylu” 
– wystawa płyt winylowych z prywatnej kolekcji Adriana Karpety (do 31 maja) * 
Wystawa jubileuszowa z okazji setnej rocznicy urodzin Jana Twardowskiego (od 
1 maja do 31 sierpnia).  

e Biblioteka, filia w Paruszowcu-Piaskach: wystawa „Nasi czytelnicy” 
poplenerowa ekspozycja zdjęć członków klubu fotograficznego Format, prezentująca 
portrety czytelników biblioteki (od 7 maja do 30 czerwca).

e Galeria Smolna (biblioteka na Smolnej): wystawa fotografii 
Jarosława Datty „in Tenebris” (do 4 maja) * „Piękno, brzydota? pozorna martwota? 
– osobowość człowieka w ilustracji mody i malarstwie” – wystawa ilustracji Moniki 
Opałko (od 7 maja do 26 czerwca). 

e Dom Kultury w Chwałowicach: „Sny niespokojne” – wystawy fotografii 
Monika Ekiert Jezusek i „Fotopodróże – Egipt” Antoniego Kreisa oraz wystawa 
malarstwa Timura Karima (wszystkie od 8 maja do 8 czerwca). 

e Galeria w drodze: „Fascynacje/Inspiracje/Realizacje” – wystawa malarstwa 
Małgorzaty Ryszki (do 15 maja). 

e Dom Kultury w Boguszowicach: „A za oknem maj...” i „Ulubione 
cztery łapy: kot łaciaty, pies kudłaty” (od 8 do 31 maja).

Przygotowano na podstawie materiałów Wydziału Promocji i Informacji Urzędu Miasta Rybnika

PLACÓWKI KULTURY:
• Teatr Ziemi Rybnickiej, plac Teatralny 1, tel. 32 42 

22 132; (www.rck.rybnik.pl); 
• Dom Kultury w Chwałowicach, ul. 1 Maja 91B, tel. 

32 4216 222 (www.dkchwalowice.pl); 
• Dom Kultury w Boguszowicach, Pl. Pokoju 1, tel. 

32 42 52 016; (www.dkboguszowice.pl); 
• Dom Kultury w Niedobczycach, ul. Barbary 23, tel. 

32 43 31 065; (www.dkniedobczyce.pl); 
• Dom Kultury w Niewiadomiu, ul. I. Mościckiego 15, 

tel. 32 42 13 755; (www.dkniewiadom.eu); 
• Muzeum w Rybniku, Rynek 18, tel. 32 42 21 423; (www.

muzeum.rybnik.pl); 
• Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna, ul. 

Szafranka 7, tel. 32 422 35 41  (www.biblioteka.rybnik.pl)

• Biblioteka, filia nr 2, Maroko-Nowiny, ul. 
Zebrzydowicka 30, tel. 32 422 53 17. 

• Biblioteka, filia nr 4, Paruszowiec, ul. Za Torem 
3b, tel. 32 42 21 320

• Biblioteka, filia nr 20, Boguszowice Os., Plac Pokoju 
1, tel.  32 421 57 11 

• Filia oddziału dziecięcego PiMBP, ul. Orzepowicka 

14a, tel. 32 422 89 33. 
• Galeria Smolna, ul. Reymonta 69, tel. 32 424 94 09
• Szkoła muzyczna, ul. Powstańców Śl. 27, tel. 32 755 88 94
LOKALE I KLUBY:
• Klub Energetyka, ul. Podmiejska, tel. 739 18 98. 
• Herbaciarnia White Monkey, ul. Kościuszki 62/1, 

tel. 536 307 064

• Celtic Pub, Rynek 8, tel. 32 423 77 17
• Klub Pod Teatrem, plac Teatralny 1, tel. 792 037 923.
• Galeria w Drodze, ul. Łokietka 1, tel. 32 458 46 56.
• Restauracja Don Martinez, ul. Kominka 46, tel. 32 42 10 822.
• Kampus, ul. Rudzka 13
• Sub-Club, ul. Piłsudskiego 4 
• Kulturalny Club, Rynek 3, tel. 32 42 27 864

Kulturalne adresy

wystawy

18 kwietnia
PONIEDZIAłEK

17 maja
NIEDZIELA

16 maja
SOBOTA

19 maja
WTOREK

20 maja
ŚRODA

21 maja
CZWARTEK

15 maja
PIąTEK

25 kwietnia
PONIEDZIAłEK

31 maja
NIEDZIELA

23 maja
SOBOTA

26 maja
WTOREK

27 maja
ŚRODA

28 maja
CZWARTEK

22 maja
PIąTEK

30 maja
SOBOTA

29 maja
PIąTEK
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Przygoda z pracownią
Po raz jedenasty rybnicki „Mechanik” gościł gimna-

zjalistów, uczestników konkursu „Przygoda z techniką”.  
W jego trakcie w szkole otwarto też nową pracownię 
komputerową. Trzyosobowe zespoły reprezentujące gimna-
zja z Rybnika, Czerwionki–Leszczyn i Wodzisławia Śl. najpierw 
zmierzyły się z testem dotyczącym techniki, a następnie  
z zadaniami z elektryki i mechaniki. W kategorii indywidualnej 
zwyciężył Karol Musur przed Łukaszem Oślizło (obaj z G nr 1  
w Wodzisławiu Śl.) i Wojciechem Kubisem z rybnickiego G nr 1.  
Drużynowo zwyciężyło Gimnazjum nr 1 z Wodzisławia Śl., 
przed Gimnazjum nr 1 z Rybnika i Gimnazjum nr 1 z Czer-
wionki-Leszczyn. Konkurs zorganizowano pod patronatem 
prezydenta miasta, Stowarzyszenia Elektryków Polskich 
oraz koncernu Tauron Dystrybucja. Prezydent Rybnika Piotr 
Kuczera w towarzystwie absolwenta Zespołu Szkół Mecha-
niczno-Elektrycznych posła Marka Krząkały oraz dyrektora 
szkoły Marka Holony i uczennicy Olimpii Owczarek, przecięli 
wstęgę u wejścia do nowej pracowni grafiki komputerowej. 
Powstała w ramach projektu „Mój wybór, mój zawód, moja 
kariera” pracownia posiada 18 nowoczesnych stanowisk 
komputerowych z oprogramowaniem do grafiki wektorowej i 
rastrowej. Do dyspozycji uczniów kształcących się w zawodzie 
technik cyfrowych procesów graficznych są również drukarki. 

Angielska scena
Znikający w dziwnych okolicznościach ludzie i Anton, 

który chce rozwikłać  tajemnicę tych niecodziennych 
zdarzeń – to historia jednego z nagrodzonych przedsta-
wień, jakie pokazano 27 marca w I LO im. Powstańców Śl.  
w ramach XXI Festiwalu Teatrów w Języku Angielskim.  

W imprezie wzięło udział 14 teatrów z całego wojewódz-
twa. — To doskonała lekcja języka angielskiego, ale przede 
wszystkim okazja do dobrej zabawy — mówił Tadeusz 
Chrószcz, dyrektor I LO. Uczniowie, którzy jak zwykle sami 
napisali scenariusze przedstawień, udowodnili, że pomysłów 
im nie brakuje, nie tylko do stworzenia ciekawej fabuły, ale 
też zaskakujących strojów i rekwizytów. Międzynarodowe 
jury najwyżej oceniło sztukę „Natural Instinct” Zespołu 
Szkół Mechaniczno-Elektrycznych w Żywcu, drugie miejsce 
przyznając gospodarzom za sztukę „Is It Really This Story?”, 
a trzecie – uczniom Zespołu Szkół Ogólnokształcących z Żor za 
„There’s A Method In My Voice”. Nagrodę specjalną ukrytego 
jurora ufundowaną przez firmę Ecol otrzymali uczniowie I LO 
z Rybnika za sztukę „The Wurst Story Ever” (na zdj.). Tytuł 
najlepszej aktorki i aktora przyznano Kamili Tamiole i Pawłowi 
Głowatemu z ZSO w Żorach. Za najlepszy duet komediowy 
uznano Kacpra Plisza i Macieja Boczarskiego (I LO), którzy zdo-
byli nagrodę specjalną Flipa i Flapa. Dodatkowe wyróżnienia 
ufundowały szkoły językowe – Britannia przyznała nagrodę 
za najlepszą wymowę Klaudii Mizii z liceum „Powstańców”, 
a Pascal Connect – za oryginalność uczniom rybnickiego 
„Mechanika” za sztukę „The Room Of Bad Jokes”. 

Przyszli naukowcy?
uczniowie Zespołu Szkół Technicznych zostali 

finalistami największego w Polsce konkursu nauko-
wego E(x)plory. Projekt uczniów rybnickiego „Tygla” – 
„Mobilny Osobisty Asystent Medyczny- MOAM” – został 

wybrany spośród kilkuset prac z różnych dziedzin nauki 
i trafił do finału, który odbył się w Pomorskim Parku 
Naukowo Technologicznym w Gdyni. Właśnie tam, 
podczas Festiwalu Nauki i Technologii E(x)plory, Tomasz 
Kajtoch, Aleksander Kania i Adrian Waler zaprezento-
wali swój projekt MOAM, który wykorzystuje telefony 
komórkowe, sieci bezprzewodowe i opaski na rękę. 
Czujniki umieszczone w takiej opasce wykorzystują ko-
munikację bezprzewodową z modułami monitorującymi 
poszczególne funkcje życiowe pacjenta. Informacje te 
przekazywane są na serwery, gdzie po analizie mogą być 
przesyłane do osób opiekujących się pacjentem (lekarza 
i rodziny). System dzięki natychmiastowej łączności 
oraz komunikatom umożliwia szybką reakcję w stanach 
zagrożenia zdrowia lub pozwala na długotrwały monito-
ring podstawowych funkcji życiowych. Projekt uczniów 
„Tygla” zobaczyli przedstawiciele największych polskich 
uczelni oraz biznesmeni. Młodzi ludzie nawiązali też 
kontakty z ewentualnymi inwestorami, którzy mogą 
być zainteresowani dalszym rozwojem i wdrożeniem 
projektu MOAM. Opiekunem naukowym uczniów ZST 
jest Tomasz Stadnicki.

Jeremi poliglota
20 marca w rybnickim urzędzie miasta podsumowano 

I Międzypowiatowy konkurs „Poliglota Ziemi Śląskiej” 
zorganizowany przez Centrum usług Językowych Al-
bion. Tytuł i złote pióro otrzymał rybniczanin Jeremi 
Zając. Konkurs Poliglota Ziemi Śląskiej skierowany był 
do gimnazjalistów z Rybnika, Żor, Mikołowa, Raciborza  
i okolic. Uczniowie napisali testy z języka angielskiego  
i niemieckiego lub angielskiego i francuskiego, do wyboru. 
Do finału zakwalifikowało się 41 uczniów (w pierwszym 
etapie wzięło udział ponad 250 uczniów z 20 szkół), a zwy-
cięzcą został Jeremi Zając, uczeń Gimnazjum Dwujęzycznego 
nr 17 „Powstańców”. Jeremi ma talent nie tylko do języków 
obcych, jest też laureatem wojewódzkich konkursów przed-
miotowych z fizyki, wiedzy o społeczeństwie, matematyki 
i angielskiego. W konkursie Albionu napisał test z języka 
angielskiego i niemieckiego. — Nie znałem niemieckich 
przysłów — przyznaje szczerze laureat, który oprócz nagrody 
głównej otrzymał też dodatkowe wyróżnienie – Złote Pióro 
Albionu – za najlepszy wynik w teście z języka angielskiego. 
Konkurs objął honorowym patronatem prezydent Piotr Ku-
czera, który wręczył nagrody wszystkim laureatom. Drugie 
miejsce w konkursie zajęła Joanna Serwotka z Gimnazjum 
w Gołkowicach, a trzecie – Krzysztof Janik z Dwujęzycznego 
Gimnazjum nr 18 „Frycza”. 

Na językach
W dziesiątej edycji konkursu poezji, prozy i piosenki 

obcojęzycznej organizowanej przez Gimnazjum nr 10  
w Ligocie-Ligockiej Kuźni wzięła udział rekordowa liczba 
50 uczestników z 15 gimnazjów z Rybnika i okolic. Wy-
konawcy zaprezentowali się w trzech kategoriach – poezji, 
prozie i piosence, a do wyboru mieli języki: angielski, niemiecki 
i francuski. Jury oceniało poziom językowy, walory artystyczne 
i interpretację. Pierwsze miejsca zdobyli: Rafał Gembalczyk 
z Gimnazjum Dwujęzycznego nr 17 „Powstańców” (wiersz 
Schillera „Der Handschuh” w j. niemieckim), Dawid Weideman 
z Gimnazjum nr 1 w Wodzisławiu Śl. (fragment powieści 
„Mikołajek” w j. francuskim) i Beata Groborz z Gimnazjum  
w Pszowie (piosenka Christiny Aguilery „Hurt” w j. angielskim). 

W pokojowym projekcie
Od 2014 r. nauczyciele i uczniowie Specjalnego Ośrodka 

Szkolno-Wychowawczego z Rybnika realizują dwuletni 
międzynarodowy projekt pt. „Tworzymy Pokój” w ramach 
programu Erasmus +. Biorą w nim udział szkoły specjalne  
z Czech, Niemiec, Francji, Norwegii i Szwecji. W połowie marca 
czworo uczniów SOS-W wraz z nauczycielami pojechało do 
szkoły partnerskiej w Ostrawie. Przy okazji zobaczyli Zamek 
Śląsko Ostrawski, podziwiali panoramę Ostrawy i zwiedzili 
Pragę. Kolejny wyjazd w maju, tym razem do Szwecji. 

Przez zabawę do wiedzy o mieście
Wyliczanka „Iki, piki, dwa szpyndliki…”, gra terenowa 

„Laseczka i melonik – z Weberem po Rybniku”, „Oni też 
kiedyś byli uczniami…” – sylwetki wielkich rybniczan,  
a oprócz tego legendy o mieście i obrzędy, ale też nauko-
we poszukiwania – to tylko część zajęć, jakie dla uczniów 
SP nr 18 w Boguszowicach opracowała nauczycielka Maria 
Stachowicz-Polak w ramach autorskiego programu „Przez 
zabawę do wiedzy o mieście z ikrą”. Zajęcia pozalekcyjne 
dla uczniów klas czwartych i piątych przygotowane w ramach 
nowatorskiego programu ruszyły we wrześniu i potrwają do 
końca maja. Intencją autorki była edukacja regionalna przez 
zabawę i wspólne interdyscyplinarne poszukiwania, również 
w terenie, a tym samym, twórcze zdobywanie przez uczniów 
wiedzy o własnym mieście. — Lekcje mają wyzwolić potencjał 
dzieci, pomóc im w rozwijaniu zainteresowań i zdolności, 
wzmóc ich kreatywność, a także wyposażyć je w wiedzę o 
własnym mieście oraz ukształtować umiejętności stawiania 
pytań i poszukiwania na nie odpowiedzi, najróżniejszymi 
metodami — wyjaśnia Maria Stachowicz-Polak szczegóły 
tzw. innowacji pedagogicznej pod nazwą „Przez zabawę do 
wiedzy o mieście z ikrą”.     

Z indeksem   
27 marca w Domu Kultury w Chwałowicach odbył się 

finał konkursów, jakie od dwóch lat organizuje tamtejsze 
IV LO. Laureaci odebrali nagrody i indeksy Katolickie-
go uniwersytetu Lubelskiego, z którym współpracuje 
chwałowickie liceum. W gronie pięciorga laureatów wo-
jewódzkiego konkursu wiedzy „Język angielski – pomysł na 
twoją przyszłość” znaleźli się reprezentanci dwóch rybnickich 
szkół – Aleksander Orlikowski z II LO „Frycza” (II miejsce)  
i Monika Boratyńska z IV LO (III miejsce). W organizowanym 
po raz pierwszy konkursie wiedzy „Biotechnologia – jutro 
ludzkości” również udanie zaprezentowali się uczniowie  
z Rybnika: pierwsze miejsce zajęła Sylwia Rączka z IV LO,  
a trzecie – Edyta Zniszczoł z II LO (wśród laureatów byli też 
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Magdalena Szablewska z IV LO i Daria Olborska z „Frycza”). 
Konkursy honorowym patronatem objęli prezydent Piotra 
Kuczera i poseł Grzegorz Janik. 

SeVeN na start
Prawie 80 drużyn, 142 uczestników, 9 konkurencji  

i 182 roboty – to rekordowy bilans VII Międzynarodowego 
Turnieju Robotów, który odbył się 28 marca w Zespole 

Szkół Technicznych. Jak mówią organizatorzy, z roku na 
rok turniej cieszy się coraz większym zainteresowaniem. 
RekSio, R2-D2, Prawa noga od stołu, SeVeN – to tylko niektóre 
z robotów, jakie rywalizowały w Rybniku. Tym razem do 
ZST przyjechali miłośnicy mechatroniki z całej Polski, ale też  
z Czech, Turcji, czy Słowacji. Wśród pasjonatów byli zarówno 
uczniowie podstawówek, gimnazjów, szkół średnich, w tym 
ogólniaków, ale też studenci. Najwięcej robotów wystarto-
wało w kategorii Line Follower, w której maszyny musiały  
w jak najkrótszym czasie pokonać wyznaczoną białą linią tra-
sę; najmniej – w kategorii sumo, która polegała na wypchnię-
ciu przeciwnika z koła. Wyniki poszczególnych konkurencji na 
stronie www.robotictournament.pl. Warto dodać, że tydzień 
wcześniej w Warszawie odbyły się zawody Robo-Net 2015,  
w których udanie zaprezentowali się przedstawiciele Koła 
Robotów Mobilnych z „Tygla”. Marcin Wójcik zajął pierwsze 
miejsce w kategorii LegoSumo z robotem Amper i trzecie 
miejsce w LineFollower z robotem Volt. Patryk Dulniok był 
pierwszy w MiniSumo (robot Bright) i trzeci w Lego LineFollo-
wer (robot Dark), a Robert Kristof zajął dwa drugie miejsca: z 
robotem Abaddon w LegoSumo i z Teslą w Lego LineFollower. 

Nie gryzą
uczniowie Szkoły Podstawowej nr 18 w Boguszowi-

cach Osiedlu wzięli udział w ogólnopolskiej akcji „My 
nie gryziemy”. 19 i 20 marca, dzięki uprzejmości przyjaciół 
szkoły – państwa Emilii i Henryka Kristof, na ich posesji stanęła 

amerykańska ciężarówka, czyli mobilny punkt szkoleniowy 
fundacji Ewy Naworol po to, aby uczniowie mogli wziąć udział 
w zajęciach na temat unikania ataków i pogryzień przez psy, 
odpowiedniego karmienia i opieki nad czworonogami. — To 
doskonała lekcja dla obecnych i przyszłych właścicieli psów. 
Dzieci nauczyły się, że zwierzęta są dla nas bezpieczne kiedy 
umiejętnie z nimi postępujemy, a posiadanie psa lub kota to 

odpowiedzialność, bo zwierzęta nie są zabawkami — mówi 
Roman Pinoczek, dyrektor szkoły. W zajęciach uczestniczyli 
m.in. psi behawioryści i dogoterapeuci, a także przedstawi-
ciele Komendy Miejskiej Policji w Rybniku. Atrakcją było spo-
tkanie z psem policyjnym i zwiedzenie policyjnego radiowozu. 

Rybnik – nasze miasto…
… to tytuł Międzyszkolnego konkursu o Rybniku dla 

klas IV-VI, który odbył się  26 marca w Zespole Szkolno-
Przedszkolnym nr 5 w dzielnicy Północ. Wzięły w nim udział 
drużyny z siedmiu szkół, których uczniowie musieli wykazać 

się znajomością historii i współczesności Rybnika. Zwyciężyła 
drużyna ze Szkoły Podstawowej nr 28 w Kamieniu, przed SP 
nr 15 i ZSz-P nr 4. Organizatorkami konkursu były nauczycielki 
Joanna Figura i Aleksandra Piecha, a swoim patronatem objął 
go prezydent Piotr Kuczera. 

Ekspresem przez szkoły
Kacper Wilk, Kacper Nowak i Agata Solich z II LO 

„Frycza” zostali laureatami interdyscyplinarnej Olimpiady 
Wiedzy o Górnym Śląsku „Górnośląskie krajobrazy kultu-
rowe” i otrzymali indeksy Uniwersytetu Jagiellońskiego 
(opiekunem była dr Justyna Mikuła) * 24 marca Technikum 
nr 1 w Zespole Szkół Technicznych uzyskało status szkoły 
eksperckiej * Na początku marca w Katowicach odbyły 
się eliminacje okręgowe olimpiady wiedzy i umiejętności 
budowlanych, w której wystartował Przemysław Wyrwas 
z rybnickiej „Budowlanki” i uzyskał tytuł finalisty * 16 
marca na basenie MOSiR-u w Boguszowicach odbyła się II 
Olimpiada Pływacka dla uczniów klas III-VI Szkoły Podsta-
wowej nr 16 z Boguszowic Starych pod hasłem „Pływać 
każdy może” * W zawodach pływackich z cyklu Grand Prix 
Polski w kategorii Masters nauczycielka Zespołu Szkół 
Technicznych Anna Duda wygrała na dystansie 50 metrów 
delfinem i stylem dowolnym oraz 200 metrów delfinem i 
stylem zmiennym, ustanawiając nowy rekord Polski. Anna 
Duda reprezentowała też Polskę w Międzynarodowych 
Mistrzostwach Słowacji w pływaniu w Koszycach, gdzie 
wszystkie swoje starty zwieńczyła złotymi medalami * 
Wychowawczynie Barbara Grządziel, Ewa Kłosek i Beata 
Kowalska zorganizowały pierwszą edycję szkolnego po-
kazu mody w Szkole Podstawowej nr 11 na Nowinach,  
w której 33 „modelki” zaprezentowały stroje nawiązujące 
do zimy i lata * 18 marca podsumowano międzyszkolny 
konkurs „Jak Oskar”, który dla uczczenia roku Oskara Kol-
berga w 2014 roku ogłosił Zespół Szkół urszulańskich. 
Wzięli w nim udział uczniowie z Rybnika i okolic, którzy 
przygotowali fotoreportaże dokumentujące żywe wciąż 
elementy kultury ludowej * Bartosz Mikosz, uczeń Szkoły 
Podstawowej nr 11 na Nowinach zajął drugie miejsce w 
województwie i 19. w kraju, w ogólnopolskim konkursie 
Matematyczny Alfik * We współpracy z „Ekonomikiem” 
uczniowie Gimnazjum nr 10 w Ligocie-Ligockiej Kuźni 

wzięli udział w zajęciach „Savoir-vivre przy stole, czyli jak 
nie najeść się… wstydu” * Od marca Zespół Szkolno-
Przedszkolny nr 2 w Niewiadomiu bierze udział w akcji 
„Tymczasowe wsparcie producentów owoców i warzyw”, 
dzięki której uczniowie bezpłatnie otrzymują jabłka z Go-
spodarstwa Sadowniczego z Jakubowa w woj. Łódzkim * 
Kraków, Wrocław, zabytkowa kopalnia Guido w Zabrzu, 
kopalnia soli w Wieliczce, Muzeum Auschwitz-Birkenau, 
spotkanie z prezydentem Piotrem Kuczerą – to tylko część 
programu, jaki dla swoich gości z Aschaffenburga przygo-
towała społeczność Zespołu Szkół Technicznych. Młodzież 
z Niemiec odwiedziła placówkę po raz czwarty * Zuzanna 
Gomola i Anna Romanowska z G nr 1 w Śródmieściu zdo-
były I miejsce w XVII Turystycznych Zimowych Marszach 
na Orientację „Sopelek 2015” w Ochojcu * „Jedz owoce i 
jarzyny, w nich mieszkają witaminy!” – to tylko jedno z haseł, 
jakie przygotowano w ramach Dnia Promocji Zdrowia, który 
odbył się 26 lutego w Gimnazjum nr 6 na Nowinach * 25 
lutego w Zespole Szkół nr 3 na Nowinach odbyły się targi 
pod hasłem „Czytamy i odkrywamy”, w których uczestniczyli 
licealiści i gimnazjaliści * 11 marca w Szkole Podstawowej 
nr 5 w dzielnicy Północ odbył się dzień otwarty * 20 marca 
w Zespole Szkół urszulańskich do obserwacji częściowego 
zaćmienia słońca zachęcał swoich kolegów i nauczycieli 
licealista Patryk Bończyk, pasjonat astronomii * 18 marca 
odbył się II powiatowy konkurs przyrodniczy zorgani-
zowany przez V LO na Nowinach, a I miejsce zajął Patryk 
Filusz z Gimnazjum nr 2 * Gady były bohaterami 20. lekcji 
zoologii w Szkole Podstawowej nr 11. Uczniowie na długo 
zapamiętają pokaz z udziałem m.in. drapieżnego żółwia 
jaszczurowatego, legwana, a także wielu gatunków węży. 

Przedszkolak
 potrafi

Wierszyki na języki
17 marca w Przedszkolu nr 4 w Ligocie-Ligockiej Kuźni 

odbył się konkurs recytatorski „Trudne wierszyki łamiące 
języki ”. Wzięły w nim udział dzieci 4-, 5- i 6-letnie z ryb-
nickich przedszkoli. Celem konkursu była m.in. popularyzacja 
literatury dziecięcej, a laureatów wybrano oceniając dobór 
repertuaru, znajomość tekstu, interpretację czy liczbę trud-
nych wyrazów. Zwycięzcom przyznano dyplomy i nagrody, 
a pierwsze  miejsce zajęła Alicja Fojcik (P nr 4), przed Julią 
Fiedoronek (P nr 39) i Martyną Macionczyk (P nr 4).

utalentowane przedszkolaki
19 marca w ramach programu „Radosne przedszkole” 

w Przedszkolu nr 15 w Boguszowicach Osiedlu odbył 
się dzień talentów. Dzieci udowodniły, że maja rozliczne 
umiejętności, m.in.: muzyczne, plastyczne, taneczne, a nawet 
konstrukcyjne. Zasłużyły więc na oklaski, dyplomy i upominki. 
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Widzowie byli oczarowani – ci młodsi 
barwnymi kostiumami, zaskakującą 
scenografią i magicznymi animacjami, 
dorośli – ciekawie opowiedzianą histo-
rią, która przypomniała im o tym, że 
warto znaleźć czas dla swoich bliskich. 
Premierę spektaklu „Złodzieje czasu” 
pokazano w Teatrze Ziemi Rybnickiej  
z okazji Międzynarodowego Dnia Teatru. 
To w pełni rybnicka produkcja.   

— Wspólny spektakl z udziałem wszystkich 
grup tanecznych i teatralnych działających  
w Teatrze Ziemi Rybnickiej przygotowywaliśmy 
od kilku miesięcy. W czasie ubiegłorocznej jubi-
leuszowej gali 50-lecia TZR padła zapowiedź,  
że postaramy się wystawić na tej scenie coś 
swojego i wyjątkowego. I słowa dotrzymaliśmy 
— mówi Adam Świerczyna, dyrektor placówki.  
W spektaklu „Złodzieje czasu” wystąpiło 
prawie 80 artystów związanych z TZR: od naj-
młodszych z teatru Guziczek, przez młodzież z 
Tara-Bum i dorosłych z teatru Rondo, po tan-
cerki ze studia tańca Vivero. — Kostiumy były 
gotowe dość późno, więc mieliśmy mało czasu 
na ich ogranie, ale same choreografie tworzyło 
się łatwo i przyjemnie. Jarosław Hanik, autor 
kompozycji, dobrze wie czego potrzeba tance-
rzom, by udanie zaprezentować się na scenie. 

Pod koniec marca w szkole muzycznej 
Szafranków odbyła się 11. edycja 
Ogólnopolskiego Forum Młodych 
Instrumentalistów,  konfrontacji 
najbardziej utalentowanych uczniów 
szkół muzycznych. 

Wzięło w niej udział blisko 100 młodych 
muzyków z całej Polski (fortepian – 31 osób, 
skrzypce – 27 oraz 11 zespołów kameralnych), 
w tym młodzież naszej szkoły. 

Inaugurujący imprezę koncert poświęcono 
zmarłej niedawno Monice Sikorskiej-Wojtacha, 
znakomitej pianistce, która w poprzednich 
edycjach forum przewodniczyła komisji forte-
pianu. W Sali Koncertowej im. E. Stawarskiego 
szkoły Szafranków Katarzyna Makowska (for-
tepian), Adam Mokrus (skrzypce) i Natalia Ku-
rzac (wiolonczela) wykonali Trio Fortepianowe 
f-moll op. 10 Grzegorza Fitelberga. 

W jury forum zasiadł m.in. prof. zw. Andrzej 
Jasiński, pianista i znakomity pedagog, którego 
wychowankami są m.in. laureaci konkursu 
chopinowskiego Krystian Zimerman, Krzysz-
tof Jabłoński czy Zbigniew Raubo (również 
juror XI forum). Od niedawna prof. Jasiński 
jest również pedagogiem rybnickiej szkoły, bo 
sprawuje artystyczną opiekę nad utalentowaną 

Jednym z „zakręconych”  na punkcie winylo-
wych krążków jest Adrian Karpeta, dziennikarz 
„Nowin”, który gen zbieractwa odziedziczył po 
ojcu Krzysztofie (o jego pasji – zbieraniu autogra-
fów – pisaliśmy w grudniowym numerze „GR”). 
Adrian połączył swoją pasję z zainteresowaniami 

muzycznymi i przywiązaniem do miasta, w któ-
rym mieszka od 20 lat. Wspólnie z biblioteką, w 
siedzibie której organizuje też „vinyl swap’y”, 
przygotował wystawę okładek płyt winylowych, 
mających rybnickie odniesienia. Klasyka: Grych-
tołówna Paleczny, Górecki, Filharmonia ROW; 
jazz: Makowicz, Popek, Wojciech Niedziela 
w składzie zespołu New Presentation – płyty 
tych artystów to na takiej wystawie absolutna 
oczywistość. Ale są na niej również eksponaty za-
skakujące rybnickim akcentem: płyta Wojciecha 
Młynarskiego, któremu akompaniuje zespół pod 
kierownictwem… Adama Makowicza, krążek 
Marii Koterbskiej z towarzyszącym jej kwartetem 
złożonym z rybniczanek, uczennic szkoły muzycz-
nej: Edyty Kerner, Ewy Jastrzębskiej, Stefanii 
Mikety i Ireny Morawiec, okładka płyty zespołu 
SBB, na którą trafiły zdjęcia znanego fotore-

portera „Nowin” Zenka Kellera, płyta zespołu 
„Śląsk” z solistką Urszulą Porwoł, tragicznie i 
przedwcześnie zmarłą rybniczanką, płyta „W 
górniczym rytmie” z udziałem Czesława Gaw-
lika, Jarocin’88 z udziałem Dragona i zespołu 
Opozycja z Rybnika, szantowa płyta z rybnicza-

ninem Bogdanem Kuśką. To prawdziwe perełki 
wyszperane przez Adriana, który zdradził, że 
zainteresowaniami muzycznymi i zbieraniem płyt 
(których zgromadził kilka tysięcy) rekompensuje 
sobie brak talentu do gry na instrumencie. Nie 
wszystkie płyty na wystawie są jego własnością –  
trudno dostępnego i kosztownego dziś (ok. 100 
euro) „Góreckiego” wypożyczyła szkoła muzycz-
na, „W górniczym rytmie” podarowała Jadwiga 
Demczuk-Bronowska. W sumie powstała inte-
resująca ekspozycja (czynna do 31 maja), którą 
każdy rybniczanin-meloman zobaczyć powinien.

Przedsmakiem wystawy był wykład „Wolność 
z nami… Rock w PRL” uwielbianego w Rybniku 
dr. Jacka Kurka, kulturoznawcy, historyka  i wy-
kładowcy UŚ., który mówił o muzyce rockowej 
jako wyrazie buntu przeciw establishmentowi. 

(r)

Muzyczna historia miasta 
                     na winylu

Jedno z ostatnich wydarzeń w rybnickiej bibliotece wpisało się w nostalgiczny 
powrót do winylowych płyt. 

To będzie koronkowa robota. I nie ma w tym krzty przesady – tegoroczną edycję 
Nocy Muzeów, którą zaplanowano na piątek 15 maja, zdominują bowiem koronki. 

Wieczór rozpocznie się o 17.45 występem góralskiej kapeli „Wałasi”,  
a po kwadransie nastąpi otwarcie wystawy koronek Marioli Wojtas z Koniakowa pod nazwą 
„Koronka rządzi”. Autorka zaprosi też wszystkich chętnych do udziału w warsztatach two-
rzenia koronek (18.30-20.30), a każdy z odwiedzających placówkę będzie mógł zrobić zakupy  
w kramiku z koronkami. Miłośnicy rękodzieła dowiedzą się też jak maluje się na szkle  
(18.00-20.00), a całe towarzystwo rozbawi kabaret Czesuaf z Poznania (22.00).                           (S)

Na muzycznym 
forum

Spędź noc w muzeum

Skradli
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Adrian Karpeta w towarzystwie syna Karola prezentuje płytę Adama Makowicza
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uczennicą Martą Czech. Na forum sukcesy w 
różnych kategoriach wiekowych odnotowali 
również uczniowie szkoły Szafranków. Wśród 
zespołów kameralnych szkół muzycznych 
II st. jedno z trzech pierwszych miejsc zajął 
skrzypcowy kwartet kameralny w składzie: 
Zuzanna Remiorz, Alicja Ptasiński, Ewa Ka-
łuzińska i Julia Rzazonka (opiekunowie: Leon 
Mielimąka i Justyna Dzierbicka-Przeliorz), 
zaś trzecie miejsce –  duet fortepianowy Mi-
chał Orlof i Szymon Surowiec (opiekunowie: 
Maria Warchoł-Sobiesiak, Katarzyna Balon).  
W kategorii fortepianu drugie miejsce przy-
znano Aleksandrze Krótki (klasa Gizeli Fritz); 
wyróżnienia zdobyli: Paweł Seyda i Alicja 

Ptasiński (skrzypce, opiekunka Justyna Dzier-
bicka-Przeliorz ) i Zuzanna Łojek (fortepian, 
klasa Marii Francuz). Wśród pięciu wyróżnio-
nych nauczycieli (pianistów akompaniatorów) 
znalazła się też nauczycielka szkoły Szafranków 
Agnieszka Robok, którą uhonorowano za pro-
fesjonalizm i wysoki kunszt artystyczny. 

Forum odbyło się pod honorowym patrona-
tem (i przy finansowym wsparciu) Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego oraz Pre-
zydenta Rybnika.

***
Rybnicka szkoła muzyczna wzbogaciła się 

o nowy instrument – zakupiony w Mediolanie 
klawesyn, którego dźwięk wzbogaci i uwiary-

godni wykonania utworów barokowych. Dotąd 
korzystano z instrumentu elektronicznego lub 
przenośnych organów – pozytywu. Dyrektor 
szkoły Romana Kuczera zapowiedziała, że 
zbudowany na wzór klawesynów włoskiego 
baroku instrument, będzie do dyspozycji nie 
tylko szkoły, ale i innych muzyków, zostaną też 
zorganizowane specjalne warsztaty służące do-
skonaleniu na nim gry. Środki finansowe na za-
kup klawesynu wygospodarowano z pieniędzy, 
jakie szkoła otrzymuje na swoją działalność  
z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego. Pierwszy koncert z użyciem kla-
wesynu zaplanowano na 4 maja (g. 18.30 
szkolna sala kameralna).

***
Jak już informowaliśmy, resort  kultury od-

kupił od sióstr boromeuszek obiekt, w której 
szkoła ma siedzibę. Ale jest i ciąg dalszy… 
Ministerstwo zdecydowało się na finansową 
rekompensatę względem miasta, które z wła-
snych środków przebudowało dawny szpital 
dla potrzeb szkoły. Wiele wskazuje na to, że 
pieniądze te zostaną przeznaczone na budowę 
szkolnej sali koncertowej, która miałaby zostać 
zlokalizowana pomiędzy szkołą a bazyliką św. 
Antoniego. Jak mówi dyrektor szkoły Romana 
Kuczera, przygotowywany jest projekt regula-
minu konkursu architektonicznego. Obiekt ma 
być przystosowany również do pełnienia innych 
funkcji kulturalnych m.in. wystawienniczych.

(r)

Chętnie też słuchał moich sugestii — opowiada 
choreograf Izabela Barska-Kaczmarczyk, która 
napisała scenariusz spektaklu i wspólnie ze 
współscenarzystką Izabelą Karwot podjęła się 
jego reżyserii. — Najtrudniejsze było zgranie 
wszystkich elementów, głównie technicznych. 
Po raz pierwszy wykorzystałyśmy w scenografii 
animacje wyświetlane na ekranie, co było moż-
liwe dzięki nowemu rzutnikowi, jakim dysponuje 
TZR — mówi Izabela Karwot. Obie panie pra-
cowały już razem nad rybnickim widowiskiem 
„Tego Betlejem nie ma na mapach” wysta-
wianym przed kilku laty. Mówią, że są bardzo 
zadowolone z efektu, jaki udało się osiągnąć w 
„Złodziejach czasu”, dzięki pracy i zaangażo-
waniu wielu osób, w tym autorek wyjątkowych 
scenografii i kostiumów Agnieszki Kaczyńskiej 
i Agnieszki Modelskiej, czarodzieja światła 
Tomasza Porembskiego oraz współpracującej 
z tancerkami Patrycji Misiewicz i z aktorami – 
Doroty Leszczyniak. 

Spektakl „Złodzieje czasu”, którego pre-
miera miała miejsce 28 kwietnia, powstał na 
podstawie powieści „Momo” Michaela Endego 
i opowiada o dziewczynce o imieniu Momo, 
która nagle, nie wiadomo skąd, zjawia się w 
małym miasteczku i zjednuje sobie sympatię 
mieszkańców tym, że ma dla wszystkich czas. 

Rezolutna Momo – w tej roli świetna Michasia 
Teodorowicz, siedmiolatka, która w Guziczku 
występuje od dwóch lat – pomaga mieszkańcom 
wygrać z Szarymi Panami. To właśnie oni nama-
wiają ludzi do ciągłej pracy oraz oszczędzania 
czasu przez rezygnację z sąsiedzkich wizyt, za-
baw z dziećmi i przyjacielskich spotkań. Szarzy 
Panowie z Kasy Oszczędności Czasu mówią ze 
sceny słowami bohaterów powieści inaczej niż 
pozostali aktorzy. — Czytałam im fragmenty i 
zachęcałam, by swoje kwestie wypowiadali nie 
książkowym, ale własnym językiem — mówi 
Izabela Karwot. Spektakl „Złodzieje czasu” 

pokazywany był w TZR już trzykrotnie i za 
każdym razem był gorąco oklaskiwany. — Wie-
my już co zmienić i poprawić — dodaje Izabela 
Barska-Kaczmarczyk. Bajka ponownie zostanie 
wystawiona z okazji Dnia Dziecka. Zdaniem 
Adama Świerczyny spektakl udowadnia, że 
powrót po latach do nazwy Teatr Ziemi Rybnic-
kiej nie był przypadkowy. — Chcemy, by był to 
teatr nie tylko z nazwy, ale żeby to, co dzieje się w 
naszych murach i na tej scenie, potwierdziło że w 
pełni zasługujemy na tę nazwę — podsumowuje 
dyrektor TZR. 

(S)

Rybniccy laureaci forum, od lewej: Ewa Kałuzińska, Zuzanna Remiorz, Szymon Surowiec, Alicja Ptasiński, Julia Rzazonka, Paweł Seyda, 
Aleksandra Krótki, Zuzanna łojek i Michał Orlof

W bajce „Złodzieje czasu” wystąpiło 
prawie 80 artystów związanych z TZR

czas i serca
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BISS NA BIS! 11 kwietnia formacja taneczna Biss z Domu Kultury w Chwałowi-
cach, którą prowadzi instruktor Roksana Kołodziejczyk, wytańczyła drugie miejsce 
w III Ogólnopolskim Festiwalu Tańca Dzieci i Młodzieży „Dzieci dzieciom – bez 
barier” w Miejskim Ośrodku Kultury w Żorach. Z nagrody dziewczyny tańczące 
jazz, cieszyły się szczególnie, gdyż pierwszego miejsca w ich kategorii nie przy-
znano. To trzecia tegoroczna nagroda dla młodego zespołu tańca jazzowego, 
który od niedawna działa i trenuje w Domu Kultury w Chwałowicach. Wcześniej 
Biss wywalczył trzecie miejsce na I Festiwalu Tańca „Inspiracje” w Czerwionce-
Leszczynach. Największy jak dotąd sukces grupa odniosła podczas Festiwalu 
Tańca w Zatorze, który odbywał się w połowie marca. Dziewczyny zdobyły tam 
zespołowo pierwsze miejsce (w kat. domy kultury), ponadto w tańcu indywi-
dualnym pierwszą lokatę wytańczyła Zuzanna Łapka, drugą – Karolina Sieroń, 
a trzecią – Sylwia Osipowska. Jak wyglądają choreograficzne układy i treningi 
zespołu można zobaczyć na FB stronie formacji tanecznej Biss. 

SCENKA LAuREATÓW. Klasyki – „Brzydkie kaczątko” i „Jaś i Małgosia”, ale 
też spektakle powstałe w oparciu o teksty własne zaprezentowano podczas XII 
Przeglądu Teatrów Dziecięcych „Scenka”, jaki odbył się 24 marca w Domu Kultury 
w Niewiadomiu. Wystąpiło tam 13 dziecięcych zespołów teatralnych z regionu, 
a młodych aktorów oceniło jury w składzie: Izabela Karwot, Katarzyna Knura  
i Kamil Bochniak. Pierwsze miejsca w swoich kategoriach wiekowych zdobyły: Teatr 
Pętelka z Młodzieżowego Domu Kultury w Rybniku, który pokazał swój pierwszy 
spektakl „Księżniczka na ziarnku grochu” i zespół Invento z SP nr 5 w Czechowicach-
Dziedzicach („Kordonki i koronki”), którego instruktorka – Iwona Sojka odebrała 
również nagrodę za najlepszą reżyserię. Uroczyste wręczenie dyplomów i nagród 
odbyło się w DK w Niewiadomiu 28 marca podczas „Gali z marionetką”, w czasie 
której dzieci obejrzały marionetkowy spektakl „Calineczka” w wykonaniu Anny 
Polarusz i Patryka Huńkowskiego. Imprezie towarzyszyła też wystawa fotografii 
„Postacie znane i nieznane z bajek Andersena” Andrzeja Łojko i Anny Polarusz.

BIBLIOTEKA POD GWIAZDAMI. Rybnicka biblioteka po raz dziesiąty zaprosiła najmłodszych 
czytelników na Noc z Andersenem. W spotkaniu wzięło udział ponad 100 dzieci. To międzynarodo-
wa, cykliczna impreza, organizowana z okazji urodzin słynnego bajkopisarza. — W naszym mieście 
„Noc z Andersenem” to już impreza cykliczna. Co roku staramy się przybliżyć naszym najmłodszym 
czytelnikom nie tylko literaturę, ale także kulturę i naukę. I co roku chętnych jest więcej niż miejsc, 
dlatego udział w spotkaniu to przede wszystkim nagroda dla naszych stałych młodych czytelników 
— mówi Małgorzata Wojaczek, kierownik Oddziału Dla Dzieci i Młodzieży Powiatowej i Miejskiej 
Biblioteki Publicznej w Rybniku. W tym roku impreza odbywała się pod hasłem „Z książką sięgnijmy 
gwiazd”. Sięgano ich w mobilnym planetarium, które ustawiono w holu rybnickiej książnicy. Kolejną 
atrakcją był widowiskowy występ Bractwa Ognia „Spaleni” na schodach przed Teatrem Ziemi Ryb-
nickiej. Podczas nocy w bibliotece dzieci zobaczyły także teatr cieni, brały udział w grach, zabawach 
i konkursach prowadzonych przez harcerzy oraz uczestniczyły w nocnej wyprawie – niecodziennej 
wędrówce po bibliotecznych zakamarkach. Ostatnimi punktami programu były bajka na dobranoc 
i seans filmowy oraz poranne zapewnienia, że spotkamy się znowu za rok…

COMBER NA SAFARI. W kwietniu w Domu Kultury w Niedobczycach na 11 babskich 
combrach bawiło się ponad 2200 kobiet. Biesiadne spotkanie to „babska” odpowiedź 
na górnicze gwarki. Gry, śpiewy, skecze, występy i konkursy przeniosły uczestniczki do 
odległej, egzotycznej Afryki. — Scenografia, scenariusz, wykonanie to wszystko nasze 
autorskie pomysły. Co roku proponujemy inną tematykę. Impreza bardzo się paniom 
podoba, bilety wyprzedaliśmy już w listopadzie. Publiczność jest wielopokoleniowa,  
w wieku od 18 do 80 lat — mówi Marian Wolny, dyrektor Domu Kultury w Niedobczycach. 
„Combrowniczki” szczególnie lubią żarty dotyczące relacji damsko-męskich. Nic dziwnego, 
wszak iście karnawałowa zabawa pozwala konwenanse zostawić za progiem… Swoboda 
biesiady ma uzasadnienie w pochodzeniu zwyczaju combru, który pierwotnie był związany 
z zapustami, a więc ostatnim momentem szaleństwa przed wielkim postem. Słynne combry 
odbywały się na krakowskim rynku już w XVII wieku. W Niedobczycach kobiece spotkania 
są organizowane od 16 lat, a od kilku sezonów biją rekordy popularności – na wieczory 
przyjeżdżają grupy z Żywca, Wejherowa, a nawet goście z zagranicy.
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„ŚLąSK” ŚWIąTECZNIE. Tuż przed świętem Miłosierdzia Bożego w bazylice św. Antoniego 
wystąpił  Zespół Pieśni i Tańca „Śląsk”, prezentując program chóralny „Wielki Tydzień”. To 
koncert pieśni pasyjnych i wielkanocnych, związany z obchodami Wielkiego Tygodnia i Świąt 
Wielkiej Nocy. Publiczność i artystów w imieniu organizatorów – parafii św. Antoniego i Te-
atru Ziemi Rybnickiej powitał w wypełnionej świątyni jej gospodarz, ks. proboszcz Grzegorz 
Olszowski. Chór oraz soliści wykonali kilkanaście pieśni, wśród nich te bardziej popularne, 
śpiewane przez wiernych w czasie Wielkiego Tygodnia i Wielkanocy w świątyniach oraz 
mniej znane, również z ludowym rodowodem. Koncert zwieńczyło haendlowskie Alleluja  
z oratorium Mesjasz , a wyjątkowy klimat koncertu wzbogaciły utwory poetyckie ks. Zbigniewa 
Piaseckiego, Tadeusza Lenartowicza, Kazimierza Szemiotha oraz Stanisława Wyspiańskiego, w 
wykonaniu jednego z artystów zespołu. — To nadzwyczajny koncert — mówił na zakończenie 
dyrektor TZR Adam Świerczyna, dziękując artystom — bo pieśni pasyjne i wielkanocne znajdują 
się w repertuarze niewielu zespołów. Dzięki zachowanemu dawnemu językowi i walorom 
muzycznym stanowią one część kulturowego i chrześcijańskiego dziedzictwa.

WIELKI MAłY POWRÓT. Humoreskę, czyli zabawne opowiadanie z dowcipną i pouczającą puentą, 
postanowiła przypomnieć Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna, organizując dla uczniów V i VI klas 
szkół podstawowych dwuetapowy konkurs pn. „Murowany uśmiech – wielki powrót humoreski”. Najpierw 
uczniowie mieli napisać humoreski na wybrany temat. Grzegorz Kasdepke, autor popularnych książek dla 
dzieci i młodzieży wybrał dwie najlepsze, kolejne trzy – członkowie Kabaretu Młodych Panów. — Humo-
reska okazała się dość trudną formą. Zgłoszeń nie było zbyt wiele, zaskoczony był nawet sam Grzegorz 
Kasdepke, bo zwykle dziecięce konkursy literackie cieszą się dużym zainteresowaniem — podsumowuje 
Marzena Oleksy, organizatorka konkursu. W drugim etapie szkoły, w których uczą się autorzy pięciu 
wybranych humoresek, przygotowały krótkie inscenizacje na ich podstawie. Pokazano je 14 kwietnia na 
scenie biblioteki głównej, a oceniali je kabareciarz Łukasz Kaczmarczyk, wicedyrektor biblioteki Stanisława 
Adamek i fundator nagród Daniel Toman. 500 zł za tekst humoreski „Koncentracja po szpinaku” otrzymał 
Kacper Marszolik z SP nr 34 na Smolnej, a 1000 zł za najlepszą inscenizację zespół z SP nr 1 w Śródmieściu. 
Działająca tam grupa kabaretowa No Co Ty wystawiła „Zygfryda” na podstawie humoreski Antoniego 
Kubisa, który napisał opowiadanie o swojej babci i współczesnej zabawce Furby. 

HANA (Z) OSOBOWOŚCIą. 250 wykonawców m.in. z Wodzisławia, Częstochowy, Wisły, Tarnowskich 
Gór, Pszczyny, Chorzowa, czy czeskiego Hlucina wzięło udział w XVI Festiwalu Dziecięcej i Młodzieżowej 
Muzyki Instrumentalnej, który zorganizowało Stowarzyszenie Ognisk Muzycznych w Rybniku. Przesłucha-
nia konkursowe odbyły się 10 kwietnia w Domu Kultury w Chwałowicach, gdzie tydzień później wystąpili 
laureaci festiwalu – uczniowie szkół muzycznych, ognisk, stowarzyszeń i innych placówek kształcenia 
artystycznego, którzy sięgnęli po utwory Kilara, Bacha czy Rachmaninowa, ale też przeboje z repertuaru 
Gipsy Kings. Dominowali gitarzyści i pianiści, ale nie zabrakło również występów skrzypcowych, wiolon-
czelowych, a nawet akordeonowych. To właśnie grająca na akordeonie Hana Koskova z Hlucina (na zdj.), 
zdobyła wyróżnienie specjalne i tytuł: osobowość festiwalu. Tak zdecydowały jurorki – Jadwiga Baron, 
Katarzyna Popek i Elżbieta Stawarska, ale sądząc po gorących oklaskach, jakimi nagrodzono Czeszkę, 
ich wybór podzieliła też festiwalowa publiczność. W czasie koncertu laureatów wręczono kilkanaście 
wyróżnień i nagród w różnych kategoriach, a wśród laureatów byli też przedstawiciele placówek  
z naszego miasta – zespół Tonika z Młodzieżowego Domu Kultury oraz wychowankowie Stowarzyszenia 
Ognisk Muzycznych – Franciszek Lampart, Mikołaj Gryt i Szymon Krótki.  
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PORNOGWIAZDA SZYDEłKuJE. Kameralna publiczność, kameralnie zaaranżowana 
scena z widownią i kameralne przedstawienie. 16 kwietnia w ramach dorocznych 
„Nocnych prowokacji” Teatr Ziemi Rybnickiej zaprosił pełnoletnią publiczność na 
„Zwierzenia pornogwiazdy”. To oparty na bliskim kontakcie z publicznością monodram 
z Tomaszem Schimscheinerem w roli głównej. Co prawda na scenie towarzyszyła mu 
Karolina Stefańska, ale ta niewątpliwie utalentowana aktorka odpowiadała tym razem 
wyłącznie za kobiece efekty wizualne. Sztuka Erica Bogosiana to zręczna prowokacja, 
a właściwie prowokowanie do myślenia; m.in. o współczesnym show-biznesie, w 
którym żądny sławy za wszelką cenę człowiek staje się towarem. Przedstawienie, 
w  którym pada wiele „pikantnych” rzeczowników i czasowników nie jest jednak 
wulgarne, podobnie jak naga aktorka. Sam Schimscheiner grający pornogwiazdę, 
która tak naprawdę woli tkwić w fotelu i robić na drutach, wciela się w wiele różnych 
postaci prowadzących z głównym bohaterem sztuki interesujące i zmuszające do 
myślenia dialogi. Nie ma wątpliwości – to były udane i skuteczne Nocne prowokacje. 

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 35
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TeaTr Ziemi rybnickiej

Pół na pół
Spektakl komediowo-kryminalny 

z udziałem Piotra Szwedesa i Piotra 
Polka. Wyreżyserowany przez Wojciecha 
Malajkata spektakl to historia dwóch 
przyrodnich braci, którym na drodze do 
realizacji życiowych planów stoi… ich 
własna matka. Historia pełna śmiechu, 
napięcia, a nawet grozy…  

5 maja, wtorek – g. 19  

Koncert w mundurach 
Wyjątkowy koncert z okazji 70. rocznicy 

zakończenia II wojny światowej, Święta 
Flagi i Konstytucji 3 Maja oraz 250-lecia 
ustanowienia orderu św. Stanisława. Na 
scenie TZR wystąpi Reprezentacyjny Zespół 
Artystyczny Wojska Polskiego. W trakcie uro-
czystości zostaną wręczone medale za zasługi 
dla obronności kraju. Zaplanowano też dwie 
prezentacje: mjr Wacław Wojaczek (WKU Ryb-
nik) opowie o wyzwoleniu ziemi rybnickiej w 
1945 roku, a Adam Miczajka ze Stowarzyszenia 
Dam i Kawalerów Orderu św. Stanisława o tym, 
czym jest to historyczne odznaczenie. Koncert 
poprzedzi wernisaż wystawy (Galeria Sztuki 
TZR, g. 17) będącej pokłosiem wojewódzkie-
go konkursu plastycznego „Bezpieczne lądy, 
morza, powietrze i granice – żołnierz ma swoje 
miejsce w kronice”.

8 maja, piątek – g. 18

Kabaret Skeczów Meczących
Występ jednej z najpopularniejszych 

polskich grup kabaretowych. Od dziesię-
ciu lat na scenie. W Rybniku zaprezentują 
program ”L!VE”, czyli, jak zapewniają, sto 
minut intensywnego śmiechu. 

9 maja, sobota – g. 16

Wielkie dzieła po mistrzowsku
Koncert symfoniczny „Wielkie dzieła 

w mistrzowskiej interpretacji” pod 
honorowym patronatem Włoskiego 
Instytutu Kultury w Krakowie. W pro-
gramie m.in.: II koncert fortepianowy 
B-dur Ludwiga van Beethovena, a także 
najpiękniejsze arie z oper: „Madame 
Butterfly” G. Pucciniego, „La Traviata” 
G. Verdiego oraz „Norma” V. Bellinie-
go. Na scenie wystąpi Jacek Zganiacz, 
mieszkający w USA znakomity polski 
pianista oraz włoska sopranistka Silvia 
Cafiero. Artystom towarzyszyć będzie 
chór Dominanta i orkiestra symfoniczna 
rybnickiej szkoły muzycznej pod batutą 
Roberto Fiore. 

12 maja, wtorek – g. 18

Balet po amerykańsku
Spektakl baletowy „Hiding Place” 

w wykonaniu występującej na całym 
świecie amerykańskiej grupy bale-

towej Ballet Magnificat. Jej występy 
to niezwykłe spektakle muzyczno-
teatralne, będące połączeniem baletu 
tradycyjnego z nowoczesnym. „Bez-
pieczna kryjówka” to spektakl oparty na 
prawdziwej historii Corrie ten Boom i jej 
rodziny, która podczas działań wojennych 
w holenderskim mieście Haarlem w 1944 
roku ukrywała prześladowanych Żydów. 
Spektakl poprzedzą warsztaty taneczne 
dla dzieci i młodzieży, które poprowadzą 
amerykańscy tancerze.

13 maja, środa – g. 17: warsztaty 
(zapisy pod nr tel.: 693 135 554)

14 maja, czwartek – g. 19: przed-
stawienie

Boso do… Rybnika
Występ Wojciecha Cejrowskiego, 

który do Rybnika przyjedzie z progra-
mem „Ale Meksyk”. Znany z programów 
telewizyjnych podróżnik, publicysta i fo-
tograf wykorzystując formułę stand-up’u 
opowie prawdziwe i w większości osobiście 
przeżyte historie. 

16 maja, sobota – g. 19

Intryga
Spektakl komediowy z repertuaru 

warszawskiego teatru Kamienica. Mister-
na intryga utkana przez stojącego na progu 

bankructwa biznesmena i lekarza, mającego 
romans z jego żoną. Nieoczekiwany finał, 
a na scenie aktorzy znani z telewizyjnego 
ekranu: Joanna Koroniewska, Tomasz 
Stockinger i Szymon Bobrowski oraz Beata 
Ścibakówna i Zbigniew Zamachowski, na 
co dzień związani z Teatrem Narodowym.

19 maja, wtorek – g. 19 

Koncert dla mam 
Wyjątkowy koncert dla wszystkich 

mam z okazji ich święta. W programie 
najpiękniejsze piosenki popularnej w latach 
siedemdziesiątych ubiegłego wieku Anny 
German. Na scenie Vladyslava Vdovychen-
ko śpiewaczka z Odessy, która użyczyła 
swego głosu Joannie Moro w filmie „Anna 
German”. Artystce muzycznie towarzyszyć 
będą Justyna Reczeniedi i Krystian Adam 
Krzeszowiak.    

26 maja, wtorek – g. 18

Złodzieje czasu
Spektakl „Złodzieje czasu” to pre-

zent dla najmłodszych z okazji „Dnia 
Dziecka”. Na scenie młodzi aktorzy  
z działających w Teatrze Ziemi Rybnickiej 
grup teatralnych: Guziczek, Tara Bum  
i Rondo oraz tancerze Studia Tańca Vivero. 
Więcej o spektaklu na str. 32-33.

31 maja, niedziela – g. 16               (D)

Kulturalnym skrót 
w 31 marca w Domu Kultury w Niedobczy-

cach ogłoszono wyniki konkursu „Moja 
kolorowa pisanka i stroik wielkanocny”, 
na który nadesłano 230 prac z całej Polski. 
Oceniano świąteczne jajka, stroiki, kartki 
wielkanocne oraz ozdoby. Jurorki Michaela 
Sczansny, Katarzyna Brachaczek i Izabela 
Andrzejczyk przyznały kilkanaście nagród 
i wyróżnień, a pierwsze miejsca w czterech 
kategoriach zdobyli: Paulina Niedzielska  
i Julia Cholewa z Lublina (kartki świąteczne), 
Amelia Leszczyńska z Rybnika (pisanki), 
Sandra Sobik z Ustronia (ozdoba), grupa 
„Kredki” z Przedszkola nr 25 w Rybniku  
i Piotr Gryglak z SP nr 28 w Rybniku (stroik).

w Od 26 do 30 marca w mieście trwały Dni 
Teatru Ziemi Rybnickiej, w czasie któ-
rych odbyły się m.in. warsztaty dla dzieci  
z udziałem artystki Violetty Larysz-Wołek 
oraz zajęcia teatralne i taneczne prowadzo-
ne przez instruktorów zespołów działających 
w placówce. Sporą atrakcją dla młodzieży  
i mieszkańców było zwiedzanie zakamarków 
TZR pod hasłem „Teatr od kulis”; w roli prze-
wodnika wystąpił dyrektor placówki Adam 
Świerczyna. 27 marca na schodach przed 
teatrem wystąpiło Bractwa Ognia „Spale-

ni” z Boguszowic, ale hitem tegorocznych 
dni teatru była premiera bajki „Złodzieje 
czasu” w wykonaniu połączonych teatrów 
Guziczek, Tara Bum i Rondo oraz Studia 
Tańca Vivero z TZR, o której piszemy na 
stronach 32-33.

w 14 kwietnia w Teatrze Ziemi Rybnickiej odbyły 
się miejskie eliminacje do 60. Ogólnopolskiego 
Konkursu Recytatorskiego. Słowne prezenta-
cje oceniło jury w składzie: Izabela Karwot 
(przewodnicząca komisji), Beata Szołtysek  
i Jarosław Hanik. W turnieju recytatorów (kate-
goria młodzieżowa), pierwszą nagrodę zdobył 
Paweł Sypka, zaś w turnieju poezji śpiewanej 
najlepszą okazała się Sonia Śmieja. Zwycięzcy 
wraz ze zdobywcami kolejnych miejsc: Mał-
gorzatą Woźniak, Martą Kunecką i Martyną 
Pogorzelczyk reprezentowali miasto podczas 
zorganizowanych pod koniec kwietnia  
w Katowicach eliminacji regionalnych.  

w Dwie wystawy, których tematem są naj-
młodsi rybniczanie, pokaże w naszym 
mieście Agnieszka Fałat, która specjalizuje się  
w fotografii dziecięcej.  28 maja o 18  
w galerii sztuki TZR rozpocznie się wernisaż 
wystawy „Dzieci Rybnika edycja III”, dedyko-
wanej tym razem wychowankom rybnickie-
go domu dziecka, z którymi Agnieszka Fałat 

współpracowała również przy wcześniejszych 
wystawach. 40 zdjęć, które można będzie 
oglądać do 30 czerwca, podkreślają ich 
marzenia, charakter i uwieczniają świat, w 
którym dorastają. Natomiast 2 maja na dep-
taku zaprezentowana zostanie wcześniejsza 
wystawa: „Dzieci z Osiedla B”, przedsta-
wiająca najróżniejsze talenty najmłodszych 
mieszkańców Boguszowic Osiedla, dzielnicy, 
z której pochodzi też Agnieszka Fałat. Jed-
nodniowa plenerowa wystawa jest częścią 
projektu „Odczarujmy Boguszowice Osiedle” 
(szczegóły w Kulturalnym Informatorze oraz 
rubryce „Miasto skrótem”).

w Dom Kultury w Niedobczycach zaprasza 
na pierwsze spotkanie z cyklu „Japonia od 
kuchni”, które ma przybliżyć rybniczanom 
wyjątkową kulturę kraju kwitnącej wiśni. 
Zajęcia poprowadzi Sonoko Kanemit-
su, Japonka od czterech lat mieszkająca 
w Polsce, która organizuje warsztaty i wy-
kłady na temat swojego rodzinnego kraju. 
Teraz postanowiła przybliżyć go rybnicza-
nom, którzy w czasie zajęć poznają tajniki 
przygotowywania tradycyjnych japońskich 
specjałów. Można będzie przyrządzić sushi, 
zupę miso z tofu i algami, marynaty wa-
rzywne, ciasto ryżowe z pastą z fasoli Azuki 

i lodami oraz oczywiście zieloną herbatę.  
W warsztatach może wziąć udział mak-
symalnie 10 osób, liczy się więc kolejność 
zgłoszeń, które przyjmowane są pod nr tel. 
32 433 10 65. Koszt ponaddwugodzinnych 
zajęć to 60 zł. Zaplanowano je na 18 lub 25 
maja (do wyboru).

w Duża przyjemność w małym kawałku. Tak 
w skrócie można określić czekoladę, której 
historię, od napoju ludów Ameryki po 
współczesną pralinkę, prześledził i opo-
wiedział 16 kwietnia w bibliotece głównej  
dr Jacek Kurek. W trakcie kolejnego wykładu, 
zatytułowanego „Słodko-gorzka historia 
przyjemności” mówił o zdumiewających 
dziejach tego smakołyku, niegdyś napoju 
elit, który pity przez 28 stuleci, był też jedy-
nym, rosnącym na drzewach pieniądzem. 
Dzisiaj czekolada, która organizuje nasze 
życie wokół dobrych, ciepłych myśli, nie tylko 
budzi przyjemne skojarzenia smakowe, ale 
ma też znaczenie symboliczne. — Spośród 
wszystkich przyjemności, które nas kuszą, ta 
wydaje się być najbardziej bezpieczna, bo 
już w najmniejszej dawce daje dużą satysfak-
cję i przyjemność — mówił dr Jacek Kurek. 
Kolejny jego wykład pt. „Droga kwiatów” 
zaplanowano na 14 maja.            (S), (D)
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Seanse odbywaj się w poniedziałki w Teatrze Ziemi Rybnickiej, ul. Saint Vallier 1. 
Miesięczne karnety oraz jednorazowe bilety na pojedyncze seanse do nabycia w kasie TZR przed projekcją.
Cennik wejściówek: karnet – 39 zł; bilet – 13 zł; bilet ulgowy (za okazaniem ważnej legitymacji szkolnej lub studenckiej) – 8 zł.

Szczegóły: www.dkf.rybnik.pl 

11 maja, g. 19
GLORIA
Prod.: Hiszpania/Chile, 2013, 

dramat, 110 min., reż.: Sebasti-
án Lelio, obsada: Paulina Gar-
cía, Sergio Hernández, Diego 
Fontecilla.

 Gloria to atrakcyjna kobieta 
w średnim wieku. Mieszka sama, 
z dziećmi widuje się rzadko, ale 
regularnie odwiedza dancingi. Spędza tam miło czas, choć 
zazwyczaj stroni od towarzystwa mężczyzn. Jej nastawienie 
się zmienia, gdy jednej z tanecznych nocy na parkiecie pojawia 
się Rodolfo. Czarujący dżentelmen sprawia, że Gloria nabiera 
ochoty na płomienny romans. 

18 maja, g. 19
BODY/CIAłO
Prod.: Polska, 2014, 92 min., 

dramat, reż.: Małgorzata Szu-
mowska, obsada: Janusz Gajos, 
Maja Ostaszewska, Justyna 
Suwała, Adam Woronowicz.

Cyniczny prokurator i jego 
cierpiąca na anoreksję córka 
próbują, każde na swój sposób, 
odnaleźć się po tragicznej śmierci najbliższej osoby. Gdy 
pewnego dnia terapeutka dziewczyny – Anna oznajmi im, 
że zmarła skontaktowała się z nią z zaświatów i ma dla nich 
wiadomość, będą zmuszeni zweryfikować swoje poglądy 
na życie i na śmierć... 

25 maja. g. 19
PRZYCHODZI FACET DO LEKARZA

Prod.: Belgia/Francja, 2014, 
komedia, 107 min., scen. i reż.: 
Dany Boon, obsada: Dany Boon, 
Kad Merad, Alice Pol.

Romain Faubert ma 40 lat i 
jest zdrowy jak ryba. Problem w 
tym, że nie chce w to uwierzyć. 
Byłby to jego prywatny kłopot, 
gdyby nie fakt, że swoją manią rujnuje życie jedynego 
przyjaciela – doktora Zvenki, który wprowadza w życie plan 
wyleczenia hipochondryka. Plan równie łatwy jak resocjali-
zacja Hannibala Lectera… 

W maju Dom Kultury w Niedobczycach 
zorganizuje dwie imprezy plenerowe. Naj-
pierw 3 maja w parku im. Czempiela od-
będzie się coroczny festyn z okazji święta 
konstytucji – „Cały Śląsk gra i  śpiewa”. 

Impreza rozpocznie się o g. 16, a w progra-
mie m.in. występy orkiestr z kopalń Jankowice 
i Marcel, Miejskiej Orkiestry Dętej „Ryb-
nik” oraz orkiestry z czeskiej Ostrawy. Na 

zakończenie zaplanowano zabawę taneczną 
z zespołem Trojoki. 30 maja niedobczycka 
placówka zaplanowała kolejną imprezę 
rodzinną – festyn z okazji Dnia Dziecka 
połączony z jubileuszem 95-lecia okręgu 
rybnickiego Śląskiego Związku Chórów  
i Orkiestr oraz 150. rocznicą śmierci Juliu-
sza Rogera. W programie koncerty chórów  
i zespołu Happy Folk. Początek imprezy o 16 
w parku w Niedobczycach.

(S)

DKK w maju

Młodzieżowy teatr Supeł, działający 
w Domu Kultury w Boguszowicach 
otrzymał pierwszą nagrodę za autorski 
spektakl „Jestem” na 33. Ogólnopol-
skich  Konfrontacjach Teatrów  Mło-
dzieżowych w Łodzi. 

W czasie imprezy zorganizowanej  
w dniach 17 do 19 kwietnia przez Cen-

trum Kultury Młodych w Łodzi wyróżnienie 
instruktorskie otrzymała też reżyserka i 
opiekunka Supła – Izabela Karwot. Spek-
takl, zainspirowany książką „Modlitwy 
zwierząt”, miał swoją premierę rok temu. 

(S)

Supeł z nagrodami

Festyny czas zacząć

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 37

Program na maj

uniwersytet 
III Wieku
zaprasza na zajęcia do swojej siedziby 
przy ul. Sobieskiego 15 (w pasażu), 
tel. 32 755 79 90

• 3.05. – Udział w miejskich obchodach Święta 
3 Maja;

• 4.05., poniedziałek, godz. 10.00 – dyżur 
prawniczy mec. Szczepan Balicki;

• 7.05., czwartek, godz. 11.00 – wykład: 
„Damy Złotego Wieku” – Urszula Motyka;

• 9.05., sobota, godz. 11.00 – III Ogólnopolski 
Marsz Nordic Walking Studentów UTW – Pa-
ruszowiec – Zagroda Leśnika;

• 13.05., środa, godz. 12.30 – wykład: „Podo-
logia – profilaktyka i leczenie chorób stóp” 
– Maria Gawliczek i Paweł Zostawa;

• 14.05., czwartek, godz. 11.00 – Spotkanie 
edukacyjne: „Odpowiedzialny senior” – Ma-
teusz Zapart, wiceprezes GSU;

• 16.05., sobota – VII Olimpiada Sportowa 
Studentów UTW w Łazach;

• 17.05., niedziela – IV Kongres „Obywatel 
Senior”, imprezy okolicznościowe w Parku 
Śląskim w Chorzowie – zapisy na wyjazd  
u dyżurnych;

• 18.05., poniedziałek, godz. 10.00 – dyżur 
prawniczy – mec.Gerard Kuźnik;

• 21.05., czwartek, godz. 11.00 – wykład: 
„Osobowość pisarza – prawdy i mity” – Alicja 
Godlewska;

• 26-28.05. – wycieczka do Drezna – szcze-
góły na tablicy ogłoszeń;

• 28.05., czwartek, godz. 11.00 – wykład: 
„Stany Zjednoczone Ameryki – od kolonii do 
supermocarstwa” – Adam Tracz.

Zapraszamy na wykłady wszystkie osoby za-
interesowane danym tematem, pozostałe 
zajęcia wg planu wywieszonego na tablicy 
ogłoszeń – tylko dla członków UTW Rybnik 

W maju literackie dyskusje będą poświęcone inspirowanej okrutnym morderstwem 
powieści J.C. Oates oraz wspomnieniom o ks. Józefie Tischnerze, spisanym przez 
Wojciecha Bonowicza.

20 maja o 17 w bibliotece głównej (ul. Szafranka 7) porozmawiamy 
o książce Joyce Carol Oates „Moja siostra, moja miłość”. Autorka sięga 
do nierozwiązanej sprawy autentycznego morderstwa sprzed kilku lat. 
Siostra bohatera odniosła medialny sukces, a niedługo potem została 
zamordowana. Powieść to detektywistyczna próba rekonstrukcji zdarzeń 
oraz wyraz tęsknoty za utraconym dzieciństwem. 

28 maja o 16 w filii nr 2 (ul. Zebrzydowic-
ka 30) zapraszamy na spotkanie poświęcone 
książce Wojciecha Bonowicza „Kapelusz na 
wodzie. Gawędy o Tischnerze”. W tym roku mija 15. rocznica śmierci 
ks. Józefa Tischnera. Książka Bonowicza przedstawia barwny portret 
wybitnego księdza–filozofa, utrwalony w anegdotach i wspomnieniach 
ludzi, którzy go znali. 

Serdecznie zapraszamy także na spotkanie autorskie z Moniką Szwa-
ją, autorką literatury kobiecej, m.in. powieści „Jestem nudziarą”, „Zupa  
z ryby fugu” – 13 maja g. 17 w bibliotece głównej. Spotkanie odbędzie się 

w ramach Tygodnia Bibliotek – więcej informacji na stronie www.biblioteka.rybnik.pl.            (m)



Pan Jan Kurzydym urodził się 8 kwietnia 1915 
roku w Kietrzu pod Raciborzem. Jako siedmio-
letni chłopiec wraz z rodzicami przeprowadził się 
do Rybnika.  — W lipcu 1922 roku był świadkiem 
uroczystości na rybnickim rynku, podczas której 
wojsko polskie odbierało symboliczne klucze do 
bram miasta — mówi Jan Kurzydym junior, syn 
jubilata. Pan Jan z zawodu jest drogistą; prowa-
dził niewielką drogerię przy ul. Raciborskiej. Od 
dzieciństwa borykał się z niedosłuchem, więc w 
czasie II wojny nie został powołany do wojska. 
— Swoim samochodem przewoził do punktu 
zbornego broń i członków podziemia, a w drogerii 
urządził miejsce ich potajemnych spotkań — opo-
wiada córka Stefania Kurzydym. Konsekwencje 
światowego konfliktu nie ominęły i jego. W lutym 
1945 roku, na dwa i pół roku został wywieziony 
na przymusowe roboty do radzieckiego wówczas 

Donbasu. — Pracował w kopalniach, ogrodnic-
twie, magazynach. To była ciężka, wyniszczająca 
praca, podczas której kierowano się hasłem: jak 
nie pracujesz, to nie jesz — opowiada syn. Podczas 
gdy pan Jan przebywał na zsyłce, drogerię pro-

wadziła jego żona. Sklep funkcjonował do 1951 
roku, kiedy to komunistyczne władze skutecznie 
podcięły skrzydła prywatnej inicjatywie. Pan Jan 
zamknął drogerię i rozpoczął pracę jako oglądacz 
mięsa. Funkcja ta, polegająca na dopuszczaniu 
mięsa do spożycia, była poniekąd związana z 
zawodem weterynarza, któremu z pasją oddawał 
się ojciec jubilata – absolwent berlińskiej uczelni 
medycznej, a następnie uznany w regionie i spe-
cjalizujący się w leczeniu koni lekarz weterynarii, 
twórca służby weterynaryjnej w Rybniku, a do 
1938 roku powiatowy lekarz weterynarii. — Jako 
jedyny w Polsce posiadał stół do operacji koni, na 
którym leczył drogocenne konie z warszawskiego 
Służewca, bogatych majątków i pracujące na ko-
palniach. Tato jest z niego bardzo dumny — mówi 
syn jubilata.

Przed przejściem na emeryturę pan Jan praco-
wał również w Spółdzielni In-
walidów. Razem z żoną, która 
zmarła w 1991 roku, wychował 
sześcioro dzieci: trzech synów 
i trzy córki. Dzisiaj cieszy się 
też z siedmiorga wnuków i 
trzynaściorga prawnuków. 

Choć z wiekiem do proble-
mów ze słuchem dołączyły 
również inne kłopoty zdro-
wotne, pan Jan Kurzydym po-
zostaje niezwykle pogodnym 
człowiekiem. W dniu setnych 
urodzin dostojnego jubilata 
odwiedził prezydent Piotr 
Kuczera, przekazując mu upo-
minki oraz życzenia zdrowia i 
pomyślności na kolejne lata. 

(D) 

Konkurs dla 
„donosicieli”

Tekst Anny Nosiadek pt. „Nocne prowokacje” został uznany 
za „Kulturalny donos miesiąca” w drugiej edycji konkursu 
pod taką właśnie nazwą, organizowanego przez Biuro Kultury 
Urzędu Miasta Rybnika i redakcję serwisu Kultura.rybnik.eu.

Zwycięski tekst publikujemy obok. Jego autorka otrzymuje w nagro-
dę podwójne wejściówki na koncert w ramach Konfrontacji Non Stop 
Musik ( Klub Pod Teatrem), na spektakle w Teatrze Ziemi Rybnickiej  
i w Domu Kultury w Chwałowicach, na Ladies Night w Cinema City oraz 
karnet na majowe projekcje Duskusyjnego Klubu Filmowego „Ekran”. 
Jury konkursu przyznało również wyróżnienie za tekst pt. „Uwaga! 
Testowane na rybnickiej publiczności”, którego autorka posłużyła się  
pseudonimu „Pokerowa Jola”. W nagrodę otrzymuje podwójne zapro-
szenie na występ Kabaretu Skeczów Męczących (program L!ve) w TZR.

Zapraszamy do udziału w trzeciej edycji konkursu dla „kulturalnych 
donosicieli”. Wystarczy do 20maja zamieścić w serwisie Kultura.rybnik.
eu recenzję bądź felieton poświęcony wydarzeniu kulturalnemu , które 
będzie mieć miejsce w Rybniku między 17 kwietnia, a 16 maja. Wyniki 
kolejnego „Kulturalnego Donosu Miesiąca” poznamy 22 maja, a zwy-
cięski tekst opublikujemy na naszych łamach. Szczegółowy regulamin 
konkursu: www.kulturarybnik.eu (tel. 32 43 92 300).   

Nocne prowokacje w TZR tym razem pobudziły do refleksji 
widzów dojrzałych. I nie mam tu na myśli ludzi dorosłych, 
których wiek można określić tylko na podstawie posiadanego 
dowodu osobistego.

Monodram Erica Bogosiana „Zwierzenia pornogwiazdy”  
to rozważania o życiu, wyborach, marzeniach i sprzedawaniu 
się – dosłownie i w przenośni. Tomasz Schimscheiner wcielając 
się w rolę tytułowej pornogwiazdy wyśmiewa ludzkie przywary i 
słabości, a także niezwykłą wręcz chęć osiągnięcia sławy za wszelką 
cenę. Aktor w bardzo łatwy sposób przemienia się w różne postaci 
i niezwykle wymownie przekazuje realia świata show-biznesu, 
jego blaski i cienie z różnej perspektywy. Spektakl odbywa się  
w obecności, ale także przy udziale widowni. Widz wciągany jest 
do rozważań na temat świata biznesu i życia toczącego się przez 
pryzmat ludzi show biznesu. Nie brakuje pięknego kobiecego 
ciała, które prezentuje Karolina Stefańska, dodając seksualnego 
smaczku do spektaklu.  

Początkowo spektakl szokuje dynamiką i wulgarnością słowa, by 
później zaskoczyć znakomitą treścią. Jest śmiesznie, jest mądrze, 
jest wulgarnie. Spektakl nie zostawia pustego miejsca w umysłach 
widzów, każdy znajdzie treści dla siebie. Można się zgodzić z tym 
co się słyszy albo zdenerwować, roześmiać, a może tylko popa-
trzeć. Wszechstronność środków wyrazu czyni ten spektakl udaną 
prowokacją do refleksji nad tym, za jaką cenę można sprzedać 
swoją intymność.

Losy Ślązaka

— Korfanciorz z krwi i kości. Jestem Kor-
fanciorzem i nim pozostanę — mówi Jan 
Kurzydym z dzielnicy Zamysłów, który 
8 kwietnia świętował setne urodziny. To 
drugi, mieszkający w Rybniku mężczy-
zna, który ukończył 100 lat. Jubilata w 
dniu jego urodzin odwiedzili prezydent 
Piotr Kuczera oraz radny z Zamysłowa 
Franciszek Kurpanik. 

W setną rocznicę urodzin pana Jana Kurzydyma odwiedzili m.in. prezydent Piotr Kuczera i radny Franciszek Kurpanik
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Dlaczego? 
— Żołnierzom sowieckim wbijano do głowy, 

że muszą się zemścić i do Berlina dojść po 
trupach Niemców, więc jak w 1945 r. wkroczyli,  
a dowództwo na to pozwalało, po prostu brali od-
wet. Byli to często żołnierze z Dalekiego Wscho-
du, gdzie szacunek dla życia i pokonanych oraz 
kultura i mentalność są zupełnie inne. Żołnierze 
Armii Czerwonej byli źle dowodzeni, straty w ich 
szeregach były olbrzymie i zanim tutaj dotarli 
widzieli setki pomordowanych. Kiedy więc prze-
kroczyli granicę starej Rzeszy, hamulce puściły,  
a mieszanka gniewu i bezwzględności sprawiła, 
że ich odwet był straszny — opowiada dr Dariusz 
Węgrzyn. W Boguszycach pod Opolem zginęło 
co najmniej 300 mężczyzn, kobiet i dzieci. Nie-
zniszczone w wyniku wojny Olesno Sowieci w 
ciągu trzech dni zmienili w ruinę. W marcu i 
kwietniu 1945 r., po wkroczeniu Armii Czerwo-
nej na Śląsk, miały tutaj miejsce aresztowania, 
gwałty, rabunki i egzekucje, a także wywózki 
do pracy przymusowej w Związku Sowieckim. 
Ich powody były różne – praca w administra-
cji III Rzeszy, przynależność do niemieckich 
organizacji, donosy, a często zarzuty wyssane  
z palca. Wywózki nie ominęły też mieszkańców 
naszego miasta.

Wywózki
— Nie jestem w stanie powiedzieć ile do-

kładnie osób deportowano z Rybnika i okolic. 
Na pewne szacunki pozwalają nam akta osób 
uznanych przez sądy grodzkie za zmarłych. Z te-
renu Rybnika i Wodzisławia mamy przynajmniej 
300 takich osób. A skoro szacuje się, że jedna 
trzecia deportowanych pozostała na Wschodzie 
na zawsze, podejrzewam, że ogólna liczba in-
ternowanych z Rybnika i okolic może wynosić 
ok. tysiąca, ale trudno to potwierdzić — mówi 
Węgrzyn. Dlatego też katowicki IPN tworzy 
imienną listę, która pozwoli określić ogólną 
liczbę deportowanych. Na dzień dzisiejszy 
liczy ona 30 tys. nazwisk. — Przypuszczam, 
że liczba wszystkich deportowanych z całego 
Górnego Śląska oscylować będzie w granicach 
45 tysięcy osób — mówi Węgrzyn. To mrówcza 
i czasochłonna praca, bo każde nazwisko z tej 
listy jest weryfikowane w kilku źródłach. Na 
liście jest również Stanisław Kasperkowiak ze 
Smolnej. — Był Polakiem, bez grupy narodowo-
ściowej. Z niewoli trafił do niewoli – najpierw 
był na robotach przymusowych w Niemczech,  
a jak wrócił, poszedł w drugą stronę — opowiada 
jego syn Grzegorz Kasperkowiak. 

Obozy
R y b n i c z a -

n i e  z o s t a l i 
wywiezieni do 
obozów pracy  
w różnych rejo-
nach Związku 
Radzieckiego. 
— Część miesz-
kańców Ryb-
nika i okolic,  
a także Orzesza, 
najpierw trafiła do krakowskiego więzienia 
na Montelupich i dołączyła do transportu 
AK-owców, który w marcu 1945 r. został 
skierowany w odległe rejony Związku So-
wieckiego, do ówczesnego Krasnowodzka przy 
granicy z Iranem. Obóz był duży – ponad 3.200 
osób z różnych rejonów Europy Środkowo-
Wschodniej — opowiada historyk IPN-u. 
Nazwa Krasnowodzk, pochodzi od czerwonej 
wody, zanieczyszczonej związkami chemicz-
nymi. — Jechali tam ponad miesiąc. Proszę 
sobie wyobrazić transport 2 tys. ludzi, na który 
przypada 15 wiaderek do noszenia wody. Roz-
mawiałem w Orzeszu z osobą z tego transportu, 
która opowiadała, że gdy zatrzymali się pod 
Lwowem, a strażnicy zlitowali się i otworzyli 
drzwi – kałuże na peronie zniknęły w ciągu 
kilku sekund. Kiedy więc ten transport przybył 
do Krasnowodzka, nikt nie zwracał uwagi na 
ostrzeżenia o szkodliwości tamtejszej wody. Po 
kilku tygodniach pojawiła się czerwonka i inne 
epidemie. Od kwietnia do października 1945 
r., kiedy obóz został zlikwidowany, zmarło 
tam 60 proc. osadzonych, czyli ok. 1800 osób. 
Tak wysokiej śmiertelności nie zanotowano 
nigdzie indziej. Deportowani z Rybnika 
trafiali też do Kemerowa na Syberii, w rejon 
środkowego Uralu, gdzie pracowali w gór-
nictwie, odbudowie zakładów przemysłowych  
i budowie nowych. Dr Węgrzyn miał okazję 
rozmawiać z jednym z rybniczan, który wrócił 
z kolejnego miejsca wywózki – z Donbasu. 
Niestety okazuje się, że to wspomnienia, 
do których osoby te wracają niechętnie. — 
Najpierw w PRL-u przez długi czas nie mogli  
o tym mówić. Wiedziała tylko najbliższa 
rodzina; często nie wiedziały nawet dzieci. 
Również na forum publicznym nie mówiło się 
o deportacjach i wywózkach, bo to uderzało 
w naszego sojusznika i wyzwoliciela. Nie pro-
wadziło się też żadnych badań naukowych na 
ten temat — tłumaczy Węgrzyn.

Powroty    
Pierwsze powroty zaczęły się już w sierpniu 

1945, kiedy wypuszczono osoby nie nadające 
się do pracy, chore, na skraju wycieńczenia lub 
inwalidów po wypadkach. W obozach internowani 
musieli deklarować się narodowościowo – często 
kalkulowali, w jaki sposób mają największą szansę, 
by wrócić transportem do domu. Część więc zo-
stała zwolniona jako Polacy – zwykle przekraczali 
granicę w rejonie Brześcia, część traktowana jako 
ludność niemiecka trafiała zwykle do sowieckiego 
obozu we Frankfurcie nad Odrą, stamtąd, po 
selekcji, dopiero na Górny Śląsk. — Ojciec wrócił 
w 1946 r. sam, piechotą, korzystając z podwózek. 
Znalazł go sąsiad pod chwałowickim mostem. 
Trzymał się filaru, bo zapadł zmrok, a on miał 
tzw. kurzą ślepotę. Był wyczerpany – miał całko-
witą awitaminozę i złamany kręgosłup. Pracował  
w kopalni złota, na kolei i w kopalni węgla, gdzie 
przygniótł go wózek, który wyskoczył z szyn. To, 
że kręgosłup faktycznie był złamany stwierdzono 
dopiero po wielu, wielu latach. Ojciec całe życie 
chorował, zmarł w wieku 60 lat. Nie chciał o tym 
opowiadać, ale pozostały dokumenty — opowiada 
Grzegorz Kasperkowiak. Zaciekawiły one dr Wę-
grzyna, który chętnie rozmawiał z uczestnikami 
spotkania w muzeum. Jednym z nich był ks. dr 
Jan Grzegorzek z golejowskiej parafii, który chce 
wydać książkę „Tragedia Górnośląska 1945 roku 
w parafiach ziemi rybnickiej”: — Nastał czas, aby 
to co zostało jeszcze w pamięci najstarszych miesz-
kańców spisać i przekazać potomnym. Dla mnie 
kapłana wydanie tej publikacji jest potrzebą serca. 
Dr Dariusz Węgrzyn podkreśla też, że wywózka 
głównie zdrowych i młodych mężczyzn rozdzieliła i 
zubożyła tysiące rodzin. — Nie możemy zapominać 
o losach kobiet, najczęściej niewykształconych, z 
kilkorgiem dzieci, które pozostały same, pozbawione 
jedynego żywiciela rodziny — zauważa historyk. 
Mija właśnie 70 lat od tamtych wydarzeń. 

Sabina Horzela-Piskula

W marcu 1945 r. Stanisław Kasperkowiak ze Smolnej miał 18 lat. — Czekali pod kościołem Franciszkanów. Po mszy zabrali 
wszystkich młodych — wspomina Grzegorz Kasperkowiak dramatyczną historię swojego ojca, który trafił na Ural. Ilu takich 
jak on wywieziono do niewolniczej pracy w Związku Sowieckim ustala dr Dariusz Węgrzyn, historyk z IPN-u, który o swojej 
pracy opowiadał w rybnickim muzeum.

Zniewolenie wyzwolonych
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Dr Dariusz Węgrzyn szacuje,  
że z Rybnika i okolic deportowano 
ok. tysiąca osób
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Abecadło Rzeczy Śląskich

Czy Ślązoki są jak gryzonie?
Przyszła wiosna i w kącie mojego ogrodu, pod tujami znów pokazały się dziury. To znak, że ze snu zimowego obudziły się 

mieszkające tam nornice, takie gryzonie. Od dłuższego czasu próbuję się ich pozbyć - na próżno.  Ciągle jednak z nimi walczę, 
choć z drugiej strony spoglądam również na to gryzoniowe zjawisko ze śląskiego punktu widzenia. 

To z pozoru tylko może wyglądać na żart, 
ale ja naprawdę czasami mam wrażenie, 
że chomiki, myszy, nornice i inne gryzonie 
podobne są do Ślązoków. Nie chodzi mi  
o odniesienie do samego słowa — gryzonie. 
Nie jest to bynajmniej aluzja do tego, że Ślą-
zoki się czasami nawzajem jakby „zagryzają”  
podczas dyskutowania na jakieś śląskie tematy. 
I tu kontrowersje w śląskich sporach dotyczą 
najczęściej sprawy istnienia czy nieistnienia 
rzekomego narodu śląskiego, albo spór trwa 
o to, czy śląska mowa to gwara, dialekt,  język 
czy język regionalny. Przede wszystkim jed-
nak według mnie podobieństwo Ślązoków do 
gryzoni polega na pracowitości, wytrwałości  
i żywotności. Bo czy przyglądaliście się takiemu 
prawdziwemu Ślązokowi? On jak nornica cały 
czas coś koło domu buduje, kopie, remontu-
je, sprząta, przenosi z miejsca na miejsce… 
Ślązoczki zaś jak chomiki ciągle dbają, by nie 
zabrakło w domu jedzenia, robią przetwory, 
pieką, gotują...  Ślązoki też podobne są do my-
szy czy innych gryzoni w tym, że trudno ich się 
pozbyć, przegnać… Bo ileż to razy w dziejach 
Ślązoki były bite przez Morawian, Czechów, 
Austriaków, Prusaków, Niemców, Polaków… 
I mimo podkładania Ślązokom roztomajtych 

trutek, pomimo trwającego setkami lat odśląsz-
czania, to kultura śląska ma się dobrze. Tak, my 
Ślązoki i gryzonie jesteśmy nie do zniszczenia! 

Rozmyślając o tych śląsko-gryzoniowych 
podobieństwach wpadłam jeszcze na jedną 
myśl. Otóż zrozumiałem, dlaczego tak wiele 
ludzi boi się czasami Ślązoków. Bo czyż co 
jakiś czas nie pojawia się informacja, że ktoś 
podejrzewa, że Śląsk chce się odłączyć od Pol-
ski, że Ślązoki to separatyści, ksenofoby, nacjo-
naliści czy jakaś opcja niemiecka. Sądzę więc,  
że z tym baniem się Ślązoków, to jest podobnie 
jak ze strachem przed myszami. Przykładowo 
moja żona panicznie boi się myszy. Boi się  
i koniec, kropka. Trudno tu jej przegodać, czyli 
wytłumaczyć, że przecież taka mała mysz ją nie 
zaatakuje, że nie wciągnie jej pod szafę ani 
też nie zagryzie. Moja żona owszem, wszystko 
to doskonale wie. Rozumie, że mysz to nie 
krokodyl, rekin ani wilk. Ona to wszystko wie,  
ale i tak boi się myszy. Ten strach bowiem bierze 
się z irracjonalnej fobii, uprzedzenia. Tak samo 
jest też z traktowaniem Ślązoków przez niektó-
rych mieszkańców Polski. Oni też irracjonalnie 
boją się Ślązoków, jak moja żona myszy. I nic 
nie zmieni tu tłumaczenie, że Ślązoki to z na-
tury najbardziej niegroźni, pracowici, spokojni,  

a czasami wprost dupowaci obywatele tego na-
szego rozkrzyczanego, pyskującego, krytykanc-
kiego i o wszystko awanturującego się kraju. Po 
prostu, jak ktoś ma zakodowaną śląską fobię, to 
jak usłyszy coś o Śląsku, to nie myśli, tylko jak 
moja żona przy kontakcie z myszą – wskakuje 
na krzesło i krzyczy!

Pozostało zatem kluczowe pytanie: jak 
owych wystraszonych Polaków wyleczyć z tej 
śląskiej fobii? Rozmyślałem o tym bardzo długo  
i w końcu po konsultacji z żoną dowiedzia-
łem się, że ona tak naprawdę to nie boi 
się myszy jako takiej, ale jednej jej cechy 
– jej szybkiego biegania. Więc może Polska 
nie tyle boi się Ślązoków jako takich, ale 
tylko jakiejś śląskiej cechy? Jakiej? Może 
tego rzekomego straszenia oddzieleniem 
się od Polski albo żartowania z „goroli”? 
Może więc tak trzeba walczyć z fobiami? 
Zatem myszy powinny chodzić powoli,  
a Ślązoki pokazywać się od swojej lepszej 
strony. Może tak. Tylko teoretycznie ze 
zmianą Ślązoków powinno być łatwiej  
i szybciej, bo natura i instynkt gryzoni są 
chyba niezmienialne. 

Tekst i zdjęcie: Marek Szołtysek
szoltysek@szoltysek.com.pl

Podobieństwo Ślązoków do gryzoni polega nie tylko na pracowitości i żywotności



Kontynuujemy nasz cykl prezentujący sta re zdję cia przed sta wia ją ce dzieje Ryb ni ka i losy ryb ni czan na prze strze ni ostatnich 150 lat. Każ da pu bli ko wa na fo to gra fia otrzy-
ma swój nu mer. Uła twi to dys ku sję z Czytelnikami na temat przed sta wio nych na zdję ciu wy da rzeń, osób i rze czy. Za chę ca my więc Czy tel ni ków do wy ci na nia tych stron 
i zbie ra nia ich w se gre ga to rze. Ponadto proponujemy Czytelnikom współ re da go wa nie cyklu – za chę ca my do przy no sze nia do re dak cji sta rych zdjęć będących świad ka-
mi mi nio nych cza sów. Najbardziej in te re su ją ce za mie ści my w „GR”. Za każ de zdję cie wy bra ne do druku, za pła ci my 10,00 zł. Spon so rem akcji jest Wy daw nic two „Ślą skie ABC” 
z Ryb ni ka. Za po wie rzo ne nam zdję cia – dzię ku je my! 
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uWAGA! Informacje, uwagi i inne materiały można dostarczać do redakcji „GR”, ale też przysyłać na adres mailowy: szoltysek@szoltysek.com.pl
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Wielki album Rybnika
(cz. 130)

Dalej szukamy zdjęcia skoczni narciarskiej w Rybniku!
W sprawie dawnej skoczni narciarskiej w okolicach ulicy Mikołowskiej w Rybniku dostaliśmy bardzo dużo informacji, ale ciągle czekamy na 

jakieś jej zdjęcie. Otóż jego brak świadczy pośrednio o tym, że Ślązoki nie mają takiego zmysłu fotografowania i dokumentowania wszystkiego, 
jak przykładowo Japończycy czy Niemcy – ale cierpliwie czekamy dalej na fotografię tego sportowego obiektu. 

Moda komunijno-ślubna
A tymczasem prezentujemy dwa zdjęcia, w tym sensie bardzo na 

czasie, że przecież nadchodzący maj to czas pierwszych komunii 
świętych i ślubów. Choć ze ślubami w maju jest różnie, bo niektórym 
przesądnym ten miesiąc nie odpowiada – ale to inne zagadnienie.  Nas 
jednak interesuje podejście do tych fotografii trochę ze współczesnego 
punktu widzenia. Bo przecież krytycznie się dzisiaj mówi, że czasami 
niektórzy rodzice przesadzają i dziewczyny do pierwszej komunii 
ubierają jak na ślub, że niby za bogato, nieskromnie. Ale z analizy tych 
dwóch zdjęć – znalezionych w jednej z rybnickich szuflad – wynika 
niezbicie, że dawniej również na komunie się strojono. Otóż zdjęcie 
130/2 zostało zrobione przed rokiem 1910. Być może w roku 1906 lub 

w 1908. Wnioskujemy tak, bo wiemy, 
że zdjęcie nr 130/4 jest z roku 1910,  
a oba pokazują tę samą Ślązaczkę – to 
bezdyskusyjnie ta sama osoba, co wi-
dać na porównanych powiększonych 
fragmentach zdjęć 130/1 i 130/3. 

Jeżeli idzie o ubiór, to mam nawet wrażenie, że suknia komu-
nijna – gdyby nie welon – wygląda nawet bardziej bogato niż 
ta ślubna. Wianki na głowach też są identyczne. Jednak mam 
wrażenie, że ta Ślązoczka bardzo późno szła do komunii, albo 
bardzo wcześnie wychodziła za mąż. Nie dziwmy się jednak, 
bo papież św. Pius X dekret o możliwości wczesnej pierwszej 
komunii wydał dopiero w 1910 roku, a wtedy nasza dziewczyna 
była już po ślubie. Zatem, do komunii szła mając pewnie około 
13 lat. Natomiast do ślubu poszła już w wieku może 17 lat, stąd 
ta niewielka zmiana w wyglądzie między komunią, a ślubem. 

Jeszcze informacja dla śledzących szczegółowo nasz Wielki 
Album Rybnika. Otóż zdjęcie 130/4 
umieszczono niegdyś w Albumie 
pod numerem 127/3. Tyle tylko, że 
teraz zostało zestawione z nowym 
odnalezionym zdjęciem 130/2.



Złote Gody

Celebrujmy ten moment!

— Ta uroczystość ma szczególny wymiar. 
Pokazuje, że więzy małżeńskie to w dzisiejszych 
czasach coś bardzo cennego. Dla młodego po-
kolenia jesteście godnym naśladowania przykła-
dem. Zatem celebrujmy ten moment! — mówił 
prezydent Piotr Kuczera wręczając „złotym 
małżonkom” przyznane im przez prezydenta 
RP Bronisława Komorowskiego medale „Za 
długoletnie pożycie małżeńskie”. Wśród wyróż-
nionych par znaleźli się mieszkający w dzielnicy 
Kamień państwo Anna i Alfred Stokłosowie. 
— Najpierw była potańcówka w Leszczynach, 
na której się poznaliśmy, a potem długa rozłąka, 
bo mąż dostał powołanie do wojska — mówi 
pani Anna. Pan Alfred przez dwa lata służył  
w Gubinie, gdzie stacjonowała specjalna 
jednostka, należąca do struktur ówczesnego 

Układu Warszawskiego, czyli polityczno-woj-
skowego sojuszu ZSRR z państwami bloku 
wschodniego. — To była niezwykle trudna służ-
ba, mieliśmy rosyjskie dowództwo, byliśmy pod-
dani wymagającemu, szczegółowemu szkoleniu, 
po to, by w każdej chwili przyjąć rozkaz udziału  
w różnych akcjach, również poza granicami kra-
ju. Musieliśmy być zdrowi i wyjątkowo sprawni 
fizycznie. Byliśmy w ciągłej gotowości. Tam nie 
było żartów, kto nie dawał rady, był przenoszony 
do innych jednostek — wspomina. Pan Alfred 
dał radę i po dwuletniej służbie wrócił do 
cywila, poślubił Annę i rozpoczął pracę w Fa-
bryce Urządzeń Technicznych w Orzeszu, gdzie 
produkowano wysokiej klasy, jak na ówczesne 
czasy, sprzęt do budownictwa, stoczni, kopalń 
i fabryk. Pani Anna pracowała w rybnickim 

17 marca w urzędzie miasta spotkały się kolejne małżeńskie pary świętujące 
jubileusz Złotych Godów. Tym razem do udziału w uroczystym spotkaniu  
z prezydentem Piotrem Kuczerą zaproszono 22 pary, które przed pięćdziesięciu 
laty powiedziały sobie sakramentalne „tak”.

sądzie i wspólnie z mężem wychowała dwoje 
dzieci. Dzisiaj państwo Stokłosowie cieszą się 
również trojgiem wnucząt, a młodym radzą, by 
potrafili przebaczać, a w trudnych sytuacjach 
nawzajem ustępować: — Dwóch uparciuchów 
daleko razem nie zajdzie! — przestrzegają 
małżonkowie-medaliści.

Na zorganizowaną w magistracie uroczystość 
zaproszeni zostali  również: Annalise  
i Alfred Buchalikowie, Danuta i Stanisław 
Budniccy, Gertruda i Roman Cipcerowie, 
Elżbieta i Bronisław Guniowie, Łucja  
i Hubert Guniowie, Krystyna i Kazimierz 
Jędrycowie, Inga i Franciszek Łowiszowie, 
Bogumiła i Zdzisław Menclowie, Krystyna 
i Jacek Musiołowie, Teresa i Eugeniusz 
Raczkowie, Lidia i Henryk Radlerowie, 
Róża i Jerzy Stachowie, Lidia i Otton 
Szolcowie, Hildegarda i Eryk Szulikowie, 
Jadwiga i Jan Szymurowie, Bożena 
i Stanisław Talikowie, Maria i Józef 
Trontowie, Irena i Franciszek Wrana, 
Janina i Fryderyk Wysoccy, Irena i Henryk 
Zdrzałkowie oraz Irena i Alojzy Zieleźni. 

(D)
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Dwudniowe finały rozegrane w hali w Bogu-
szowicach wyłoniły zwycięzców tegorocznej, 17. 
edycji Rybnickiej Amatorskiej Ligi Koszyków-

ki zorganizowanej przez MOSiR.  
W dwumeczu o tytuł mistrzowski dwu-

krotnie lepsi byli koszykarze Butimexu Basket Rybnik, 
którzy 78:69 i 60:49 pokonali Hawajskie Koszule Żory 
choć w sezonie zasadniczym to żorzanie wygrywali 

częściej. W meczach o trzecie miejsce Mojito 
Rybnik dwukrotnie pokonało Na Rondzie Team 
Żory 82:74 i 73:55. Najlepszym zawodnikiem 
turnieju finałowego został Przemysław Bednarek 
(Butimex), a najlepiej punktującym w całych 
rozgrywkach i najlepiej rzucającym za 3 pkt. – 
Oktawian Przeliorz (Hawajskie Koszule Żory). 
Trzy pierwsze zespoły otrzymały pamiątkowe 
puchary, medale oraz nagrody rzeczowe. Start 
kolejnej edycji ligi zaplanowano na 20 września 
i będą mogli w niej występować zawodnicy 
trzecioligowych klubów.

Strony sportowe redaguje Marcin Troszka

W drugi weekend kwietnia w Rybniku i 
Żorach pięć zespołów po raz drugi w historii 
polskiego bejsbola walczyło o mistrzostwo 
Polski do lat 21. Co prawda baseballiści 
Silesii Rybnik turniej rozpoczęli od porażki 
ze Stalą Kutno 9:15, ale w trzech kolejnych 
spotkaniach odnieśli zwycięstwa, pokonując 
kolejno Dęby Osielsko 14:2, Centaury War-
szawa 7:0 i Gepardy Żory 2:0. Szczególnie 
to ostatnie zwycięstwo było dla zawodników 
Silesii niezwykle cenne, bo zapewniło im tytuł 
mistrza Polski. Drugie miejsce w turnieju za-
jęło Osielsko (również 3 zwycięstwa), a trzecie 
Gepardy z Żor (obrońcy mistrzowskiego  

tytułu). Najlepszym zawodnikiem mi-
strzostw (MVP) został rybniczanin Przemy-

sław Mularczyk. Trenerem Silesii Rybnik jest Joanna 
Margol (na zdj. pierwsza z prawej). 

W obecności prezydenta Piotra Kuczery  
i blisko 7 tys. kibiców, od wysokiej wygranej 62:28 
z Wandą Kraków rozpoczęli batalię o ekstraligę 
żużlowcy ŻKS ROW Rybnik.

Jesienią ubiegłego roku to właśnie w barażu z II-ligową 
Wandą rybniczanie mieli walczyć o utrzymanie w I lidze. Te-
raz jeżdżą w niej oba zespoły, tyle że ROW walczy o awans, 
a Wanda o utrzymanie. Pierwszy poważny sprawdzian – wy-
jazdowy mecz z Polonią Bydgoszcz czeka drużynę trenera 
Jana Grabowskiego w niedzielę 26 kwietnia. Kolejny mecz 
w Rybniku, z Orłem Łódź, w niedzielę 10 maja, o g. 13.30. 

Na początku sezonu dobrze spisują się rybniccy 
juniorzy. Kacper Woryna zwyciężył w turnieju zaple-
cza kadry juniorów, a po dobrym występie w Rawiczu 
wspólnie z Robertem Chmielem awansował do finału 
krajowych eliminacji mistrzostw świata juniorów  
(8 maja w Lublinie).

Wreszcie wygrali
Po 26 kolejkach II-ligowi piłkarze Energetyka 

ROW-u Rybnik zajmowali w tabeli trzecie miejsce 
(45 pkt), tracąc do lidera Rozwoju Katowice ledwie  
2 pkt. W tabeli było ciasno, bo z kolei drużyny z trzech 
kolejnych lokat (Stalowa Wola, Kluczbork, Pruszków) 
traciły do naszego zespołu odpowiednio 0,1 i 2 pkt.

Po bolesnej przegranej 2:4 w wyjazdowym meczu  
z walczącą o utrzymanie Wisłą Puławy, podopieczni 
Marcina Prasoła zdołali po raz pierwszy tej wiosny 
wygrać przed własną publicznością. Po niemrawej 
pierwszej połowie, konkretne sytuacje bramkowe 

piłkarze Energetyka wypracowali sobie dopiero  
w końcówce meczu. Po bramkach Mandrysza i Sobcza-
ka piłkarze Energetyka szczęśliwie wygrali ten trudny 
dla obu drużyn mecz 2:0. W sobotę 25 kwietnia już po 
zamknięciu tego wydania „GR” rybniczan czekał trudny 
wyjazdowy mecz z wiceliderem, Zagłębiem Sosnowiec 
(46 pkt). Wiadomo było, że drużyna, która go wygra 
będzie zajmować w tabeli przynajmniej drugie miejsce.

(MF)
Najbliższe mecze w Rybniku: piątek 1 maja g. 17: 

ROW – KOTWICA Kołobrzeg; sobota 16 maja g. 
17: ROW – STAL Mielec; sobota 23 maja g. 19: 
ROW – OKOCIMSKI Brzesko.

Walczą o ekstraligę

Na inaugurację sezonu na rybnickim stadionie 
zobaczyliśmy kilka interesujących pojedynków 
i wysokie zwycięstwo gospodarzy

Mistrzowska drużyna Silesii Rybnik

Krótko i szybko
w Na rozegranych w Taszkiencie – stolicy Uzbekistanu, szermier-

czych mistrzostwach świata kadetów i juniorów zawodniczka 
RMKS-u Rybnik Anna Mroszczak zajęła 18. miejsce na 113 
startujących zawodniczek. Był to jej debiut w kategorii wieko-
wej do lat 20. Ania wygrała wszystkie walki eliminacyjne, ale  
w pojedynku o miejsce w najlepszej szesnastce turnieju przegra-
ła z Hiszpanką Julią Martin 13:15. W ostatni weekend kwietnia 
Anna Mroszczak miała wystąpić na Mistrzostwach Europy do 
23 lat we włoskiej Vincenzie. 

w Po rocznej przerwie żeglarskie regaty powróciły na „rybnickie 
morze”. Otwierające sezon „Rybnickie Regaty Żeglarskie” Pu-
charu Polski (rozegrano wszystkie dziesięć wyścigów) zgroma-
dziły na starcie blisko stu sterników z całej Polski. Dobrze spisali 
się młodzi żeglarze TS Kuźnia Rybnik: w klasie Optimist drugie 
miejsce zajęła Hania Koczar, a trzecie Igor Labocha; w klasie 
Laser 4.7 drugie miejsce zajął Kacper Błaszczyk. Z inicjatywy 
klubu z Rybnika regaty rozpoczęły także południową ligę klasy 
Laser. — W hawajskich wręcz warunkach przeprowadziliśmy 
zawody. Wszyscy byli zadowoleni, gdyż zwłaszcza na początku 
sezonu ważna jest liczba godzin spędzonych na wodzie — 
powiedział po regatach Jacek Błaszczyk komandor TS Kuźnia. 

w Podobnie jak przed rokiem, na turnieju półfinałowym zakoń-
czyli walkę o awans do 1 ligi siatkarze Volleja Rybnik. Podczas 
turnieju w Katowicach rybniccy siatkarze przegrali 0:3 z TSV 
Sanok, TKKF Czarnymi Katowice i Hutnikiem Dobry Wynik Kra-
ków. Dwaj ostatni rywale rybniczan w tym turnieju awansowali 
do turnieju finałowego. 

w Na odbywających się w Jastrzębiu Zdroju Mistrzostwach Polski 
juniorów i juniorek w dżudo dwa złote medale zdobyli zawodnicy 
Polonii Rybnik. Z roli faworyta i obrońcy mistrzowskiego tytułu 
wspaniale wywiązał się Piotr Kuczera, który w finale pokonał przed 
czasem Rafała Kozłowskiego z Gwardii Wrocław. Lepszego debiutu 
na mistrzowskiej imprezie w nowej kategorii wiekowej nie mogła 
sobie wymarzyć Julia Kowalczyk. Zawodniczka Polonii wszystkie 
swoje walki wygrała przed czasem i została Mistrzynią Polski. Trzeci 
zawodnik Polonii Rybnik Paweł Borowski zajął w swojej wadze 
siódme miejsce. W klasyfikacji medalowej mistrzostw Polonia 
uplasowała się na drugim miejscu, tuż za AZS UW Warszawa. 

w Na pływalni MOSiR-u przy ul. Powstańców Śl. 15 kwietnia odbył 
się czwarty i  ostatni etap pływackiej gimnazjady. Reprezentacje 
ośmiu gimnazjów z Rybnika startowały w pięciu nietypowych 
konkurencjach pływackich. Zwyciężyło Gimnazjum Społeczne 
przed Gimnazjum nr 17 i Gimnazjum nr 18. 

w Do 28 kwietnia na stronie internetowej rybnickiego MOSiR-u 
trwać będą zapisy do 20. edycji turnieju koszykówki ulicznej 
Rynek Basket. Turniej odbędzie się 1 maja na rybnickim rynku. 

w MOSiR zaprasza na zajęcia Akademii Nordic Walking, które będą 
się odbywać w każdą środę o g. 10 aż do 24 czerwca. Zbiórka 
na stadionie lekkoatletycznym. Obowiązkowy własny sprzęt. Tre-
ningi poprowadzi instruktor Nordic Walkingu rybniczanin Paweł 
Mitura-Zielonka. Szczegóły na stronie internetowej MOSiR-u.

w W niedzielę 19 kwietnia w ośrodku w Kamieniu rozpoczęła się 
wiosenna edycja również MOSiR-owskiej Akademii Jazdy na 
Rolkach. W każdą niedzielę aż do 31 maja będą się odbywać 
zajęcia dla dwóch grup: g. 11-12.30 – grupa początkująca,  
g. 12.45-14.15 – grupa zaawansowana. W zajęciach mogą 
brać udział dzieci w wieku od 7 do 15 lat, posiadające własne 
rolki i zgodę prawnego opiekuna na udział w Akademii (do 
pobrania ze strony www.mosir.rybnik.pl). 

Bejsboliści Silesii Mistrzem Polski

Butimex najlepszy wśród amatorów

Butimex, najlepsza drużyna amatorskiej ligii koszykarzy

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 43
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2 pozycje książkowe

CH Focus, ul. Chrobrego 1, tel. 32 75 55 980

empik
19-litrowa butla wody 

z pompką 

Zadzwoń i zamów!
32 42 25 127, 501 345 006

Lista zwycięzców:
Pedicure leczniczy (Gabinet Podologiczny): Lucyna Kor-
duła
Bon na usługi (Dentica24): Michalina Zawada
Sadzonki (Nadleśnictwo Rybnik) i bon na zakupy (Ogrody 
XXI): Kazimierz Szymura
Sadzonki (ZZM) i bon na zakupy (Ogrody XXI): Jerzy 
Piełka
Karnet DKF-u: Jarosław Tarnowski 
Zaproszenie do Teatru Ziemi Rybnickiej: Franciszek 
Konsek
Butla wody z pompką (Świat wody): Barbara Głowacz 
Książka „Kuchnia. Produkty spożywcze z czterech stron 
świata” (Orbita): Marta Sojka 
Książka (Empik) i rybnicki kubek (RAW): Józef Śmietana, 
Ewa Gatnar 

Upominek dla zdrowia: Eleonora Kuchcik 
Karnet (Bushido): Magdalena Szymura
Karnet na basen (MOSiR): Maria Cieślik
Zestaw upominkowy (PWiK) i wejściówka na squash’a (No 
let): Stanisław Kuśka, Tomasz Misala, Wojciech Bednorz 
Bon na usługi (Art Dent): Agnieszka Berger    
Komplet biżuterii (Artis): Olga Kaszkarot  
Zestaw kosmetyków (Damiani): Stefania Pikulska, Halina 
Pyrchała
Wazonik (Galeria „Pod Manekinem”) i książka „Śląsk dla 
dzieci” (Wydawnictwo Śląskie ABC): Lena Rzeszótko 
Tort bezowy (Gateau): Dariusz Duda 
Zestaw książek dla rodziny (Znak): Krystyna Gruszka
Pamiątki i upominki z Rybnika: Józef Marek.

Po odbiór nagród zapraszamy do redakcji 
od środy 29 kwietnia

Nasz kolejny świąteczny konkurs autorstwa Kazimiery Drewniok cieszył się wśród naszych czytelników dużym zainteresowa-
niem. Zdecydowana większość maili i kartek pocztowych zawierała poprawne odpowiedzi na konkursowe pytania, choć zdarzały 
się takie, na których obok poprawnie rozszyfrowanego hasła: „Nasze szlaki cysterskie” zabrakło informacji o znajdującym się  
w dzielnicy Ligocka Kuźnia kościółku pod wezwaniem św. Wawrzyńca.  

Rozwiązanie konkursu świątecznego

W
ac

ła
w 

Tro
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ka
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Lubisz i znasz swoje miasto? Jesteś spostrzegawczy, interesujesz się zacho-
dzącymi w Rybniku zmianami? Jeśli tak, weź udział w konkursie. 

Wystarczy uważnie przyjrzeć się publikowanemu poniżej zdjęciu i podać co przedstawia 
i gdzie się znajduje sfotografowany obiekt. Na odpowiedzi czekamy do 22 maja. 

Wśród osób, które rozwiązanie przyniosą do redakcji, przyślą pocztą (Rynek 12a) 
lub e-mailem na adres gazeta@um.rybnik.pl (prosimy o podawanie w wiadomości 
imienia, nazwiska, adresu pocztowego i telefonu), rozlosujemy nagrody:

Tańczyli, 
tańczyli 
i wytańczyli

18 marca odbył się IV 
Zabrzański Festiwal Tańca – Igraszki 
2015, w którym zespoły taneczne  
z Młodzieżowego Domu Kultury zdo-
były dwa trzecie miejsca. 

Mini Reflex w grupie starszej za prezen-
tację „Co w trawie piszczy” oraz zespół 
Mini Flex w grupie młodszej za układ ta-
neczny „Urodziny”. Choreografem obu 
zespołów jest Monika Floryszak, która 
otrzymała specjalną nagrodę za wysoki 
poziom występów prowadzonych przez 
nią grup. Z kolei 22 marca w Zatorze od-
był się konkurs tańca, w czasie którego 
uczestnicy wykonali 107 różnorodnych 
układów choreograficznych. Pierwsze 
miejsca zdobyły tancerki z MDK-u:  
Natalia Koźmińska w kategorii soliści 
powyżej 16 lat, duet Klaudia i Agniesz-
ka Gorasdza i zespół taneczny Reflex  
w kategorii zespoły open. Instruktorem 
i choreografem dziewcząt również jest 
Monika Floryszak. To nie jedyne festiwa-
lowe laury dla wychowanków MDK-u. 
28 marca w Czerwionce – Leszczynach 
w ramach I Festiwalu Tańca „Inspiracje” 
na scenie zaprezentowało się ponad 
700 uczestników w tym również zespoły 
prowadzone przez Ilonę Myszkę, Monikę 
Floryszak i Marzenę Butyłkin. W swoich 
kategoriach wiekowych drugie miejsce 
zajął Efekt, a trzecie miejsca – Figiel  
i Reflex.     (S)



2 pozycje książkowe

CH Focus, ul. Chrobrego 1, tel. 22 451 02 97

empik

19-litrowa butla wody 
z pompką 

Zadzwoń i zamów!
32 42 25 127, 501 345 006

Rybnik-Paruszowiec
ul. Wielkopolska 6

tel. 32 42 22 372

5 dowolnych sadzonek

ul. Powstańców 6, Rybnik

Wyzłocony wazonik
niemieckiej firmy Firstenberg 

z lat 20. XX w. 
Galeria

„Pod Manekinem”

Fundatorom nagród w Świątecznym Konkursie „Gazety Rybnickiej” serdecznie dziękujemy!

Rybnik, ul. Floriańska 1, tel. 32 42 282 01

Karnet wartości 100 zł

Zaproszenie na jedną z imprez
artystycznych organizowanych przez 
Teatr Ziemi Rybnickiej

plac Teatralny 1
tel. 32 42 22 132

www.teatrziemirybnickiej.pl

Komplet srebrnej biżuterii
Rybnik:
ul. Sobieskiego 5
ul. Rynkowa 1
ul. Rynek 11 - Salon Porcelany 
                        Rosenthal
Żory, ul. Moniuszki 18A
Wodzisław, ul. W. Kubsza 13

Zestaw książek
dla całej rodziny

Wydawnictwo

Wydawnictwo 
ŚLąSKIE ABC 
Marek Szołtysek

Książka
„Śląsk dla dzieci”

44-210 Rybnik, ul. Zawiszy Czarnego 18
www.slaskie-abc.com.pl; tel. 603 277 323

Rybnik, Rynek 6, tel. 32 422 64 62
www.damiani.pl

2 zestawy kosmetyków3 sadzonki roślin ozdobnych

Zarząd Zieleni Miejskiej, 
ul. Pod Lasem 64, 
Rybnik Zamysłów
tel. 32 42 48 838

3 zestawy upominkowe

Przedsiębiorstwo Wodociągów  
i Kanalizacji Sp. z o.o.

Rybnik, ul. Pod Lasem 62
tel. 32 43 28 000 (BOK)

tel. 32 43 28 099 (Centrala)

Rybnik, ul. Korfantego 1, tel. 32 42 22 388
Kornowac, ul. Raciborska 175, tel. 32 43 01 593

www.artdent.org, tel. 601 42 76 99

Bon wartości 100 zł
na usługi dentystyczne

2-osobowy karnet

ufundowany 
przez jedną 

z rybnickich aptek

Upominek dla zdrowia

Pamiątki i upominki z Rybnika

Karnet 
na basen

Rybnik, Rynek 12, tel./fax 032/42 22 604
www.orbita.osdw.pl

„Kuchnia. 
Produkty 

spożywcze 
z czterech stron świata”

Rybnicka 
Agencja 

Wydawnicza

2 rybnickie kubki

Tort bezowy na 8 osób 

Rybnik, ul. Powstańców Śląskich 16, 
tel. 600 388 730; www.gateau.pl

3 wejściówki na squasha

Rybnik, ul. Żorska 221
tel. 32 44 09 221, 669 221 221

www.squash.rybnik.pl

Centra Stomatologiczne
Rybnik, ul. Dworek 12b (za CH Plaza)

tel. 32 44 02 224

Bon na usługi dentystyczne
wartości 100 zł

2 bony po 50 zł na zakupy 
w Centrum Ogrodniczym

ul. Gliwicka 157 
44-207 Rybnik Wielopole

tel. 32/42 46 366, www.ogrody21.pl

Pedicure leczniczy
wartości 140 zł

Żory, ul. Handlowa 1, tel. 730 110 112
www.gabinet.podologiczny.pl

Telefony do redakcji: 32/42 28 825, 32/42 60 070 45



CH Focus, ul. Chrobrego 1, tel. 22 451 02 97

empik
poleca

Rybnik, ul. Chrobrego 1, tel. 32 661 87 00

zaprasza

Szczegóły na www.multikino.pl

Honorujemy karty

7 maja, godz.19:00 – Maraton 
QuEEN – Dwa koncerty i ponad 3 
godziny rockowych emocji. Queen 
Rock Montreal Zarejestrowany na 
żywo w Montreal’s Forum w 1981, 
był pierwszym koncertem nagranym 
przez grupę w formacie kinowym. 
Hungarian Rhapsody: Queen Live in 
Budapest ’86. Koncert miał miejsce 3 
lata przed zburzeniem Muru Berlińskiego. Było to największe widowisko, 
które odbyło się na budapeszteńskim Népstadionie.

•   •   •
19 maja, godz. 20.00 – Kino na 

obcasach „WIEK ADALINE” pre-
mierowo – Przed seansem atrakcje 
dodatkowe, więcej informacji na: 
www.multikino.pl/pl/wydarzenia/kobiety/kino-na-obcasach-wiek-adaline

•   •   •
22 maja – MAD MAX: NA DRODZE GNIEWu 
Max to były policjant, któremu w przeszłości zamordowano rodzinę. 

Od tego momentu staje się mścicielem, w zniszczonym wojną nuklearną 
świecie. Maxowi przyjdzie zmierzyć się, między innymi, z szalenie niebez-
piecznym gangiem poruszającym się na motorach...

Wykorzystali ślady na śniegu, ale wzięli też 
pod uwagę wyniki całorocznej obserwacji. Z 
tych szacunkowych danych wynika, że w rybnic-
kich lasach żyje: 621 jeleni, 153 daniele, 2966 
saren, 1170 dzików,1327 lisów,1418 zajęcy, 
4222 bażanty i 523 kuropatwy. Z porównania 
tych wyników z efektami ubiegłorocznej inwen-
taryzacji wynika, że przybyło nieco lisów (w 
roku 2014 doliczono się ich 1264) ubyło nato-
miast: dzików (1208) i zajęcy (1509). Wzrosła 
też zdecydowanie liczba kuropatw (286), ale to 
zasługa kół łowieckich, które kupują dorosłe 
ptaki w hodowlach i wypuszczają w swoich 
obwodach łowieckich. 

Ostatnio myśliwi głośno krytykują rozpo-
rządzenie Ministra Środowiska z grudnia 

ubiegłego roku, który by zmniejszyć liczebność 
populacji dzików, na dwa lata skrócił okres 
ochronny dla lochy (samicy) dzika. Do tej pory 
trwał on od połowy stycznia do 15 sierpnia, bo 
w tym czasie lochy wychowują młode warchlaki. 
Zgodnie z ministerialnym rozporządzeniem 
okres ochronny skończy się 15 maja i od tego 
dnia myśliwi będą mogli formalnie polować na 
samice dzika. — Rozumiem, że trzeba reduko-
wać pogłowie dzika, ale strzelanie do loch i pozo-
stawianie niesamodzielnych jeszcze warchlaków 
samym sobie to na pewno nie jest humanitarna 
metoda — mówi Artur Ciba z Nadleśnictwa 
Rybnik. Jest przekonany, że mimo rozporzą-
dzenia ministra większość myśliwych i tak do 
loch do sierpnia strzelać nie będzie.     (WaT)

C D  S t a n i s ł a w 
Soyka&Roger Berg Big 
Band, Swing Revisited, uni-
versal Music Polska 2015.

Na płycie znajdziemy 
standardy złotego okresu 
amerykańskiego swingu z lat 40. XX wieku, autorstwa 
m.in. Duke’a Ellingtona oraz Raya Charlesa. Aranżacje nie 
są próbą unowocześniania tej muzyki. Soyka i szwedzki 
big band dają utworom drugą młodość, ale nie na siłę. 
Ciekawa propozycja zarówno dla znawców gatunku jak i 
osób, które na co dzień nie słuchają tego rodzaju muzyki. 

•   •   •
DVD Interstellar, reż. Chris-

topher Nolan, Galapagos 2015.
Katastroficzna wizja przy-

szłości: życie na Ziemi jest 
zagrożone. Najlepsi naukow-
cy poszukują odpowiedzi na 
pytanie, czy w innej galaktyce 
nasza cywilizacja ma szanse 

przetrwać. Żeby to sprawdzić, potrzeba odważnych, 
którzy podejmą się najważniejszej w dziejach ludzkości 
misji i pokonają tunel czasoprzestrzeni. W obsadzie m.in. 
Matthew McConaughey, Anne Hathaway i Michael Caine.

Prezydent miasta ogłosił doroczną 
zbiórkę zużytych baterii i tonerów m.in. z 
drukarek komputerowych. Będzie ona pro-
wadzona od 19 do 21 maja w magistrac-
kim wydziale ekologii, na parterze starej 
części urzędu miasta przy ul. Chrobrego 2.

Wszyscy chętni, którzy przyniosą przy-
najmniej dziesięć zużytych baterii lub pięć 
tonerów będą mogli otrzymać w zamian 
sadzonkę sosny pospolitej ufundowaną 
przez nadleśnictwo. W magistracie otrzymają 

stosowny talon, który później będą mogli 
wymienić na sadzonkę w Zagrodzie Leśnika 
Nadleśnictwa Rybnik przy ul. Wielopolskiej 6 
w dzielnicy Paruszowiec-Piaski. Szczegółowe 
informacje dotyczące odbioru sadzonek będą 
się zresztą znajdować na wydawanych przez 
urzędników kuponach. Uwaga! Będą ogra-
niczenia, niezależnie od ilości przyniesionych 
baterii i tonerów jedna osoba będzie mogła 
otrzymać maksymalnie dziesięć sadzonek. 

(WaT)   

Władze Rybnika chcą to zrobić już w tym 
roku, a będzie to wymagało m.in. podjęcia przez 
radę miasta  konkretnych uchwał. W planach 
jest również zmodyfikowanie harmonogramów 
wywozu odpadów z posesji, tak by można m.in. 
wcześniej niż do tej pory rozpocząć odbieranie 
odpadów zielonych. W czasie niedawnych ze-
brań wyborczych w dzielnicach postulowało to 
wielu mieszkańców. Grzegorz Nowak, naczelnik 
magistrackiego wydziału gospodarki komunal-
nej przestrzega jednak, że ewentualne zmiany 
wejdą w życie dopiero w przyszłym roku. Na-
tomiast jeszcze w maju tego roku urząd miasta 
zamierza ogłosić przetarg na wywóz odpadów 
z sektorów III i IV (przetarg na ich wywóz  
z sektorów I i II rozstrzygnięto w marcu).

Tymczasem urzędnicy apelują o staranne 
segregowanie odpadów. — Osiągamy zakładane 
w ustawie poziomy recyklingu, ale staranność 
segregowania odpadów pozostawia wiele do ży-
czenia — mówi Grzgorz Nowak i przypomina, 
że opakowania po czipsach nie powinny trafiać 

do worków przeznaczonych na „plastiki”, a do 
śmieci zmieszanych. Z kolei trafiające tam opa-
kowania po jogurtach, serkach i innym nabiale 
nie muszą być umyte, ale muszą być puste, opróż-
nione z zawartości. Uwagi dotyczą również tzw. 
odpadów zielonych. Do worków nie mogą trafiać 
odpady spożywcze np. różnego rodzaju obierki 
czy zepsute owoce, a także ziemia i kamienie. 
Wszystko musi też być spakowane w worku  
i nadawać się do transportu. Krzaki, gałęzie i ba-
dyle powiązane np. w wiązki nie będą odbierane. 

Przypominamy też, że wiosną i latem miejska 
kompostownia przy ul. Pod Lasem (Zamysłów 
– siedziba Zarządu Zieleni Miejskiej, obok 
„Wodociągów” jest czynna od poniedziałku do 
piątku w godzinach od 6.30 do 17, natomiast 
w soboty odpady zielone ważące nie więcej 
niż 100 kg można tam nieodpłatnie wrzucić do 
kontenera. Na miejscu można się też zaopatrzyć 
w przetrawioną już ziemię kompostową. Jest 
sprzedawana w 25-kilogramowych workach  
i luzem na wagę.                                          (WaT)

Segregacja nieco szwankuje

Przybyło lisów, ubyło dzików
Jak co roku w połowie lutego leśnicy i myśliwi z 18 kół łowieckich (granice obwodów 

łowieckich 14 z nich w pełni mieszczą się w granicach nadleśnictwa) przeprowadzili 
inwentaryzację zwierzyny łownej żyjącej w lasach nadleśnictwa Rybnik.

Na dostosowanie swoich regulacji do znowelizowanej niedawno ustawy  
O utrzymaniu czystości i porządku, nazywanej popularnie Ustawą śmieciową miasta 
i gminy mają formalnie 18 miesięcy. 

Na wiosnę wymień baterie na sosnę
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Apteki w Rybniku dyżury pełnią rotacyjnie według poniższego 
harmonogramu. Dyżury nocne rozpoczynające się od poniedziałku 
do piątku trwają od g. 24-7, w soboty od 22-8, a w niedziele 
od g. 22-7. Informacja o dyżurach aptek dostępna również na 
stronie internetowej urzędu miasta (www.rybnik.eu).

uwaga! W ścisłym centrum apteka Pod Lwem (ul. Sobieskiego 
4) od poniedziałku do piątku jest czynna do g. 24, zaś w soboty 
do 18. Z kolei apteka Damian (ul. Raciborska 3) jest czynna 
codziennie, również w niedziele i święta do g. 22.

Nocne 
dyżury aptek

12/13.05 Apteka „Przy Elektrowni”, ul. Podmiejska 48 Rybnicka Kuźnia

13/14.05 Apteka „Na zdrowie”, ul. Wodzisławska 76 Smolna 

14/15.05 Apteka „Dr Max”, ul. Żorska 2 Ligota-Ligocka Kuźnia

15/16.05 Apteka „Pod Lwem”, ul. Wł. Broniewskiego 23  Maroko-Nowiny

16/17.05 Apteka „Pod Lwem”, ul. Sobieskiego 4 Śródmieście 

17/18.05 Apteka „Chwałowice”, ul. 1 Maja 93a Chwałowice

18/19.05 Apteka, ul. Barbary 22 Niedobczyce

19/20.05 Apteka „Fragaria”, ul. B.W. Politycznych 3 Śródmieście 

20/21.05 Apteka „Św. Anny”, ul. Chabrowa 21 Nowiny

21/22.05 Apteka „Pod Lwem”, ul. Sobieskiego 11 Śródmieście 

22/23.05 Apteka „Słoneczna”, ul. Energetyków 46 Orzepowice

23/24.05 Apteka „Hetmańska”, ul. Górnośląska 140B Niedobczyce 

24/25.05 Apteka, ul. Górnośląska 34 Niedobczyce

25/26.05 Apteka „Pod Lwem”, ul. Korfantego 6 Śródmieście

26/27.05 Apteka „Medea”, ul. Jastrzębska 12 Boguszowice Osiedle

27/28.05 Apteka „Galen”, ul. J. Rymera 8 Niedobczyce/Biedronka

28/29.05 Apteka „Św. Anny”, ul. Kard. Kominka 13 Nowiny

29/30.05 Apteka „W Golejowie”, ul. KEN 20 Golejów 

30/31.05 Apteka „Dbam o zdrowie”, ul. Kotucza 100 Maroko-Nowiny/Real

31.05/1.06 Apteka „Medea”, ul. Lompy 10 Boguszowice Osiedle

26/27.04 Apteka „Dbam o zdrowie”, ul. Kotucza 100 Maroko-Nowiny/Real

27/28.04 Apteka „Medea”, ul. Lompy 10 Boguszowice Osiedle

28/29.04 Apteka „Ave”, ul. Małachowskiego 18 Boguszowice Stare

29/30.04 Apteka „Farmacja”, ul. Mościckiego 3 Niewiadom 

30.04/1.05 Apteka „Pod Lwem”, Plac Wolności 17 Śródmieście 

1/2.05 Apteka „Damian”, ul. Raciborska 3 Śródmieście  

2/3.05 Apteka „Dr Zdrowie”, ul. Raciborska 16 Śródmieście/Plaza 

3/4.05 Apteka, ul. Reymonta 60 Smolna 

4/5.05 Apteka „Pod Orłem”, os. Południe 17b Boguszowice Osiedle 

5/6.05 Apteka „Wyzwolenia”, ul. Wyzwolenia 37 Północ 

6/7.05 Apteka „Na Parkowej”, ul. Parkowa 4a Meksyk 

7/8.05 Apteka „Ziko”, ul. Chrobrego 1 Śródmieście/Focus

8/9.05 Apteka, ul. Patriotów 11 Boguszowice Osiedle 

9/10.05 Apteka „Pod Lwem”, ul. Św. Józefa 16 Maroko-Nowiny/os. Dworek

10/11.05 Apteka „Przy Bazylice”, ul. Mikołowska 1 Śródmieście 

11/12.05 Apteka „Zdrowit”, ul. Patriotów 23 Boguszowice Osiedle 

Bardzo trudno wyobrazić sobie 
diagnostykę i leczenie stomatolo-
giczne bez zdjęć RTG. 

Wykonanie zdjęcia ułatwia posta-
wienie prawidłowej diagnozy oraz 
prawidłowe  zaplanowanie i wykonanie 
leczenia. Często dzięki zdjęciom  RTG 
diagnozuje się nieprawidłowości, o 
których pacjent nie ma pojęcia, gdyż 
nie odczuwa żadnych dolegliwości, a 
lekarz w badaniu wewnątrzustnym nie 
jest w stanie ich wykryć. 

Najczęściej wykonuje się zdjęcia 

punktowe i pantomograficzne. 
Zdjęcia pantomograficzne obrazują 

wszystkie zęby pacjenta, dodatkowo 
lekarz może ocenić stan kości żuchwy 
i szczęki, zatok szczękowych oraz sta-
wów skroniowo-żuchwowych. Zdjęcie 
te powinno się rutynowo wykonywać 
podczas pierwszej wizyty u stomatolo-
ga. Dzięki temu lekarz może dokładnie 
ocenić stan zębów i przyzębia, zaplano-
wać leczenie i przewidzieć ewentualne 
powikłania. 

Zdjęcia punktowe są bardziej precy-
zyjne i dokładne. Wykonuje się je pod 
kątem określonego zęba lub okolicy w 
jamie ustnej. Najczęściej wykorzysty-
wane są podczas leczenia kanałowego.

Warto również wspomnieć o zdję-
ciach cefalometrycznych. Są to zdjęcia 
obejmujące profil twarzoczaszki, kości, 
tkanki miękkie i zatoki. Jest to niezbęd-
ne badanie przed podjęciem leczenia 
ortodontycznego. 

Coraz częściej wykorzystuje się rów-
nież tomografię komputerową, która 
jeszcze nie jest badaniem rutynowym, 
ale znacznie ułatwia postępowanie 

lecznicze w skomplikowanych przypad-
kach, głównie chirurgicznych. 

Współcześnie zdjęcia rentgenowskie 
wykonywane są techniką cyfrową, co 
pozwoliło znacznie ograniczyć dawki 
promieniowania i dostosować je indy-
widualnie dla każdego pacjenta. Dawka 
promieniowania podczas wykonywania 
zdjęcia pantomograficznego wynosi ok. 
5-20 uSv, co jest równoznaczne promie-
niowaniu otrzymywanym z otoczenia w 
ciągu 1 dnia. Zdjęcia punktowe emitują 
dawkę 3-5 krotnie mniejszą. 

Przeciwwskazaniem do wykony-
wania badania jest ciąża, młody wiek 
pacjenta – u dzieci i młodzieży zdjęcia 
powinno się wykonywać tylko, gdy 
jest to bezwzględnie konieczne oraz 
zbyt częste wykonywanie zdjęć. Każdy 
powinien więc pamiętać aby uprze-
dzić lekarza, że miał już wykonywane 
wcześniej badanie rtg i ile czasu od tego 
momentu upłynęło.

Zdjęcia rentgenowskie są bezpiecz-
nym i niezbędnym narzędziem, dla 
zapewnienia Pacjentom prawidłowego 
i efektownego leczenia.                     y

lek. dent. Agnieszka Forajter

RYBNIK 
ul. Dworek 12b 

(za CH Plaza)

tel. 32 44 02 224

Centra 
Stomatologiczne
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Rentgenodiagnostyka w stomatologii
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WYBORY PREZYDENTA RZECZYPOSPOLITEJ 
POLSKIEJ – 10 maja 2015 r.

W dniu 10 maja zostaną przeprowadzone
 wybory Prezydenta RP. 

Lokale wyborcze będą otwarte 
od godz. 7.00 do 21.00.

Nadzór nad organizacją i przeprowadzeniem wyborów spra-
wuje Okręgowa Komisja Wyborcza w Katowicach której siedziba 

mieści się w budynku Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach,  

ul. Jagiellońska 25, pok. 153. 

Państwowa Komisja Wyborcza zarejestrowała 11 kandydatów  

zgłoszonych przez następujące komitety wyborcze:

BRAUN Grzegorz Michał 

DUDA Andrzej Sebastian 

JARUBAS Adam Sebastian 

KOMOROWSKI Bronisław Maria 

KORWIN-MIKKE Janusz Ryszard 

KUKIZ Paweł Piotr 

KOWALSKI Marian Janusz 

OGÓREK Magdalena Agnieszka 

PALIKOT Janusz Marian 

TANAJNO Paweł Jan 

WILK Jacek.  

Wybory w Rybniku
Wszelkie ważne kwestie związane z wyborami oraz elektroniczne 

wersje stosownych wniosków można znaleźć na stronie Biuletynu  

Informacji Publicznej UM Rybnika http://bip.um.rybnik.eu w zakładce 

„Wybory Prezydenta RP”.

Sprawy dotyczące rejestru wyborców oraz możliwości głosowania 

przez pełnomocnika lub głosowania korespondencyjnego załatwić 

można w Urzędzie Miasta Rybnika w Wydziale Spraw Obywa-
telskich, pokój nr 158 lub telefonicznie, pod nr tel. 32 43 92 160  
w godzinach pracy urzędu. 

Kto może głosować?
Osobami uprawnionymi do głosowania są obywatele polscy, którzy 

najpóźniej w dniu głosowania ukończą 18 lat.   

Informacja dotycząca spisu wyborców
Wyborca stale zamieszkały na obszarze Rybnika oraz wyborca  

nigdzie nie zamieszkały, przybywający na terenie naszej gminy na swój 

pisemny wniosek wniesiony do urzędu miasta do dnia 5 maja br. może 

zostać dopisany do spisu wyborców w wybranym przez siebie obwodzie 

głosowania. 

Spis wyborców będzie także udostępniony do wglądu zainteresowa-

nych na ich pisemny wniosek w dniach od 20 kwietnia do 4 maja br. 
w Wydziale Spraw Obywatelskich, pok. 158 w godzinach pracy Urzędu.

UWAGA!!! Osoby dopisane do spisu wyborców w związku  
z głosowaniem w dniu 10 maja br. będą ujęte w tym spisie wybor-
ców również w przypadku przeprowadzania ponownego głosowa-
nia (tzw. II tury wyborów). Wzięcie udziału w ponownym głosowa-
niu w innym obwodzie będzie możliwe wyłącznie po otrzymaniu 
z urzędu gminy, który sporządził spis wyborców, zaświadczenia 
o prawie do głosowania.

Gdzie głosujemy?
Głosować będziemy można w tych samych lokalach wyborczych, 

w których odbywało się głosowanie w wyborach samorządowych  

w listopadzie 2014 roku. 

Pełny wykaz aktualnych siedzib obwodowych komisji wyborczych 

łącznie z granicami obwodów głosowania znajdziecie Państwo po 

niniejszej informacji.

W jaki sposób głosujemy?
W dniu wyborów każdy wyborca otrzyma jedną kartę do głosowania. 

Warunkiem otrzymania karty jest okazanie komisji wyborczej dowodu 

osobistego lub innego dokumentu z fotografią umożliwiającego spraw-

dzenie tożsamości. 

Sposób głosowania jest bardzo prosty - można oddać głos tylko na 

jednego kandydata, stawiając znak „X” (dwie przecinające się w obrębie 

kratki linie) w kratce z lewej strony obok nazwiska tego kandydata,  

na którego chcemy oddać głos.  

GŁOS NIEWAŻNY
jeżeli znak „X „postawi się przy kilku nazwiskach kandydatów,

jeżeli znaku „X „nie postawi się w ogóle, 

poprzez umieszczenie znaków graficznych (innych niż znak X)  

w obrębie kratki np.: zamazanie kratki.

W wyborach Prezydenta RP zwycięży ten kandydat, który otrzyma 

więcej niż połowę ważnie oddanych głosów. Jeśli żaden z kandydatów 

nie przekroczy wymaganego progu, dwa tygodnie później odbędzie się 

kolejne głosowanie, w którym bierze udział już tylko dwóch kandydatów 

z najlepszym wynikiem z pierwszej tury. 

Głosowanie na podstawie zaświadczenia o prawie do głosowania
Wyborca, który zamierza zmienić miejsce pobytu przed dniem wybo-

rów może otrzymać zaświadczenie o prawie do głosowania. Z zaświadczeniem  
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takim można głosować w dowolnym obwodzie głosowania w kraju,  

za granicą lub na polskim statku morskim. Wniosek o wydanie zaświadcze-

nia o prawie do głosowania złożyć należy w Wydziale Spraw Obywatelskich 

najpóźniej w 2. dniu przed dniem wyborów, tj. do dnia 8 maja 2015 r. Może 

on zostać złożony pisemnie, telefaksem lub w formie elektronicznej (m.in. 

korzystając z poczty e-mailowej; adres: obywatelski@um.rybnik.pl).

Wyborca otrzyma dwa zaświadczenia: zaświadczenie o prawie do 

głosowania w dniu pierwszego głosowania oraz zaświadczenie o prawie 

do głosowania w dniu ponownego głosowania (tzw. II tury wyborów).

W przypadku konieczności przeprowadzania ponownego głosowania 

wyborca zmieniający miejsce pobytu po dniu 10 maja br., może również 

otrzymać zaświadczenie o prawie do głosowania. Wniosek o wydanie ta-

kiego zaświadczenia składa się po dniu pierwszego głosowania w urzędzie 

gminy, w której wyborca jest ujęty w spisie wyborców, nie później jednak niż 

dwa dni przed dniem ponownego głosowania, tj. do dnia 22 maja 2015 r.

UWAGA!!! Wyborca, któremu wydano zaświadczenie o prawie 
do głosowania zostanie z urzędu skreślony ze spisu wyborców  
w miejscu stałego zamieszkania.

Głosowanie korespondencyjne.
Wyborca może głosować również korespondencyjnie. Zamiar 

głosowania korespondencyjnego powinien być zgłoszony przez wy-

borcę w Wydziale Spraw Obywatelskich tut. urzędu najpóźniej w 13. 

dniu przed dniem wyborów, tj. do dnia 27 kwietnia 2015 r. (termin 

wydłużony zgodnie z art. 9 § 2 Kodeksu wyborczego).Należy mieć 

na uwadze, że zgłoszenie zamiaru głosowania korespondencyjnego 

dotyczy również ewentualnego ponownego głosowania (tzw. II tury 

wyborów). Zgłoszenie może być dokonane ustnie, pisemnie, telefak-

sem lub w formie elektronicznej. Powinno ono zawierać nazwisko 

i imię (imiona), imię ojca, datę urodzenia, numer ewidencyjny 

PESEL wyborcy, oznaczenie wyborów, których dotyczy zgłoszenie 

a także wskazanie adresu, na który ma być wysłany pakiet wyborczy 

lub deklarację osobistego odbioru pakietu wyborczego w urzędzie 

gminy oraz oświadczenie o wpisaniu wyborcy do rejestru wyborców 

w danej gminie.

W zgłoszeniu wyborca może zażądać przesłania mu wraz z pakietem 

wyborczym nakładki na kartę do głosowania sporządzonej w alfabecie 

Braille’a.

Wyborca zostanie skreślony ze spisu w obwodzie właściwym dla 

miejsca stałego zamieszkania i ujęty w spisie wyborców w obwodzie 

głosowania właściwym dla obwodowej komisji wyborczej, wyznaczo-

nej dla celów głosowania korespondencyjnego na terenie naszego 

miasta. 

Głosować korespondencyjne nie mogą wyborcy umieszczeni  

w spisach wyborców w obwodach głosowania utworzonych w szpitalach 

oraz domach pomocy społecznej, a ponadto wyborcy, którzy udzielili 

pełnomocnictwa do głosowania. 

W przypadku przeprowadzania ponownego głosowania wyborca, 

który wcześniej nie zgłosił chęci głosowania korespondencyjnego może 

zgłosić ten zamiar  w  ponownym głosowaniu.  W takim przypadku 

powinien to uczynić najpóźniej w 10. dniu przed dniem ponownego 
głosowania, tj. do dnia 14 maja 2015 r.

Głosowanie przez pełnomocnika
Do dnia 4 maja 2015 r.  można złożyć w wydziale spraw obywa-

telskich tut. urzędu wniosek o sporządzenie aktu pełnomocnictwa do 

głosowania. Uprawnieni do złożenia wniosku są: wyborcy posiadający 

orzeczenie o znacznym lub umiarkowanym stopniu niepełnosprawno-

ści oraz wyborcy, którzy najpóźniej w dniu głosowania kończą 75 lat. 

Pełnomocnikiem może być: tylko osoba wpisana do rejestru wyborców  

w mieście Rybnik lub posiadająca zaświadczenie o prawie do głosowa-

nia.  Pełnomocnictwo można przyjąć tylko od jednej osoby lub od dwóch 

osób, jeżeli co najmniej jedną z nich jest wstępny (ojciec, matka, dziadek, 

babka, itd.), zstępny (syn, córka, wnuk, wnuczka, itd.), małżonek, brat, 

siostra lub osoba pozostająca w stosunku przysposobienia, opieki lub 

kurateli w stosunku do pełnomocnika. Wyborca ma prawo cofnięcia 
udzielonego pełnomocnictwa. Cofnięcie pełnomocnictwa następuje 

przez złożenie najpóźniej na 2 dni przed dniem wyborów, tj. do dnia 8 

maja 2015 r., stosownego oświadczenia w wydziale spraw obywatelskich 

lub przez doręczenie takiego oświadczenia właściwej obwodowej komisji 

wyborczej w dniu głosowania. Wyborca, który udzielił pełnomocnictwa 

może głosować osobiście w lokalu wyborczym, jeżeli wcześniej nie 

oddał głosu pełnomocnik. Głosowanie osobiste przez wyborcę po-

woduje wygaśnięcie pełnomocnictwa. Głosować przez pełnomocnika  

nie można w obwodach głosowania utworzonych w szpitalach oraz 

domach pomocy społecznej.

Głosowanie za pomocą nakładek sporządzonych w alfabecie 
Braille’a

Wyborca niepełnosprawny może głosować w lokalu wyborczym  przy 

użyciu nakładki na kartę do głosowania sporządzonej alfabecie Braille’a.  

W dniu wyborów obwodowa komisja wyborcza wraz z kartą do głoso-

wania wyda wyborcy niepełnosprawnemu, na jego prośbę, nakładkę na 

tę kartę. Po oddaniu głosu wyborca obowiązany jest zwrócić komisji 

obwodowej nakładkę na kartę.

II tura wyborów  w obwodach utworzonych w szpitalach oraz 
domach pomocy społecznej

Osoby wpisane do spisu wyborców w obwodach głosowania utwo-

rzonych w szpitalach, oraz w domach pomocy społecznej w pierwszym 

głosowaniu (tj. 10 maja br.) będą ujęte w tym spisie również w razie 

konieczności przeprowadzania ponownego głosowania (tj. 24 maja br.). 

W przypadku, gdy wyborca przed dniem ponownego głosowania opuści 

szpital lub dom pomocy społecznej to ma on możliwość wzięcia udziału 

w tym głosowaniu o ile przedstawi obwodowej komisji wyborczej jeden 

z następujących dokumentów:

w zaświadczenia o prawie do głosowania w II turze wyborów wydane 

przez Wydział Spraw Obywatelskich, umożliwiające oddanie głosu 

w wybranym przez siebie obwodzie głosowania 

lub

w kartę informacyjną leczenia szpitalnego albo wypis potwierdzają-

cy opuszczenie placówki w okresie pomiędzy dniem pierwszego 

głosowania (tj. 10 maja 2015 r.) a dniem ponownego głosowania  

(tj. 24 maja 2015 r.). uprawniające do  oddania głosu tylko i wyłącznie 

w obwodzie głosowania do którego należy wyborca.                           y
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GRANICE OBWODU GŁOSOWANIA W WYBORACH PREZYDENTA RP 
SIEDZIBA 
OBWODOWEJ KOMISJI WYBORCZEJ

1
ULICE: Adama Mickiewicza, Bolesława Chrobrego, Hutnicza, Jadwigi i Feliksa Białych, Jana III Sobieskiego, Jeana Chalotta, 
Józefa Ignacego Kraszewskiego, Księdza Józefa Szafranka, Łony, Mikołaja Reja, Plac Teatralny, Plac Wolności, Rynkowa, Saint 
Vallier, Stanisława Staszica, Stroma, Wysoka

Powiatowa i Miejska Biblioteka Publiczna,  
ul. Ks. Szafranka 7 

2

ULICE: 3 Maja, Dworcowa, Generała Józefa Hallera od nr 1 do 17 nieparzyste i od nr 2 do 12 parzyste, Henryka Wieniawskiego, 
Jankowicka od nr 1 do 39 nieparzyste i od nr 2 do 64 parzyste, Józefa Piłsudskiego, Klasztorna, Księdza Doktora Stefana Siwca, 
Miejska, Młyńska, Obwiednia Południowa od nr 1 do 23, Plac Armii Krajowej, Plac Mikołaja Kopernika, Pocztowa, Rzeczna, 
Stanisława Wolnego, Tęczowa, Wiejska od nr 1 do 7 nieparzyste, Władysława Stanisława Reymonta od nr 1 do 11 nieparzyste i od nr 
2 do 8 parzyste, Wojciecha Korfantego, Za Komendą, Zamkowa

Powiatowy Urząd Pracy, ul. Jankowicka 1 – Lokal 
dostosowany do potrzeb osób niepełnosprawnych

3
ULICE: Antoniego Staiera, Dróżka Profesora Libury, Elizy Orzeszkowej od nr 1 do 5 nieparzyste, Gliwicka od nr 1 do 31 nieparzyste 
i od nr 2 do 28 parzyste, Juliusza Ligonia, Konstantego Damrota od nr 1 do 9, Mikołowska od nr 1 do 17 nieparzyste i od nr 2 do 12 
parzyste, Na Górze, Ogródki od nr 1 do 10, Piasta nr parzyste, Plac Jana Pawła II, Powstańców Śląskich od nr 1 do 29 nieparzyste i 
nr parzyste, Świętego Antoniego od nr 1 do 10, Tadeusza Kościuszki, Władysława Łokietka

Zespół Szkół Technicznych, ul. Tadeusza Kościuszki 5 

4
ULICE: Artura Grottgera, Cegielniana, Cmentarna od nr 1 do 39 nieparzyste i od nr 2 do 26 parzyste, Dworek, Franciszka 
Rybnickiego, Jana Kotucza od nr 1 do 37 za wyjątkiem nr 26A i 36, Kościelna, Krótka, Księdza Doktora Franciszka Brudnioka, Marii 
Skłodowskiej-Curie, Nad Potokiem, Plac Kościelny, Raciborska od nr 1 do 13 nieparzyste i od nr 2 do 22 parzyste, Rudzka od nr 1 
do 25 nieparzyste i od nr 2 do 48 parzyste, Rynek, Świętego Jana, Świętego Józefa od nr 2 do 22 parzyste 

Gimnazjum Sportowe nr 1 z Oddziałami 
Integracyjnymi im. Adama Mickiewicza,  
ul. Cmentarna 1

5
ULICE: Cmentarna od nr 41 do końca nieparzyste i od nr 28 do końca parzyste, Franciszka Chrószcza, Gliwicka od nr 33 do 39 
nieparzyste i od nr 30 do 76 parzyste, Jana Kotucza nr 26A i 36, Janusza Korczaka, Jaskółcza, Kapitana Leopolda Janiego, Mała, 
Obwiednia Północna, Rudzka od nr 27 do 131 nieparzyste i od nr 50 do 128 parzyste, Sikorek, Szczygłów, Waltera Larysza, Wierzbowa 
od nr 1 do 25 nieparzyste i od nr 2 do 20 parzyste, Zagrodniki

Gimnazjum Sportowe nr 1 z Oddziałami 
Integracyjnymi im. Adama Mickiewicza,  
ul. Cmentarna 1

6

ULICE: Byłych Więźniów Politycznych, Elizy Orzeszkowej od nr 7 do końca nieparzyste i nr parzyste, Jana Długosza, Jana 
Kochanowskiego, Jana Matejki, Konstantego Damrota od nr 10 do końca, Ludwika Solskiego, Maksymiliana Basisty, Mariańska, 
Mikołowska od nr 19 do 55 nieparzyste i od nr 14 do 74 parzyste, Ogródki od nr 11 do końca, Piasta nr nieparzyste, Powstańców 
Śląskich od nr 31 do końca nieparzyste, Strzelców Bytomskich, Sybiraków, Świętego Antoniego od nr 11 do końca, Wita Stwosza, 
Wojska Polskiego, Wyzwolenia, Zajezdna, Żwirki i Wigury

Zespół Szkół nr 2, ul. Mikołowska 19

7 ULICE: Adama Asnyka, Andrzeja Frycza-Modrzewskiego, Emilii Plater, Jana Kasprowicza, Myśliwska, Nadbrzeżna, Olszowa, 
Opalowa, Pod Wałem, Pszczela, Strzelecka, Wielopolska od nr 5 do końca nieparzyste i nr parzyste, Wodna, Zajęcza, Żużlowa

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 5, ul. Doktora 
Mariana Różańskiego 14a

8
ULICE: 26 Marca, Aleksandra Fredry, Astrów, Doktora Mariana Różańskiego, Jana Karłowicza, Janusza Kusocińskiego, Józefa 
Poniatowskiego, Marynarska, Mikołaja Gogola, Niemodlińska, P.C.K., Piotra Kolonki, Różana, Widok, Władysława Jagiełły, 
Władysława Webera, Wspólna

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 5, ul. Doktora 
Mariana Różańskiego 14a

9 ULICE: Arki Bożka, Falista, Generała Władysława Sikorskiego, Hotelowa, Jodłowa, Makowa, Miła, Robotnicza, Tadeusza Boya 
Żeleńskiego, Walecznych

Szkoła Podstawowa nr 28 im. Alojzego Szewczyka, 
ul. Alojzego Szewczyka 6 

10 ULICE: Alojzego Szewczyka, Gminna, Księdza Jana Pojdy, Leszczyńska, Maksymiliana Dudka, Pawła Hanaka, Poremby, Sąsiedzka, 
Teofila Bieli, Teofila Brzozy, Tylna, Willowa, Zofii Nałkowskiej 

Szkoła Podstawowa nr 28 im. Alojzego Szewczyka, 
ul. Alojzego Szewczyka 6 

11
ULICE: Fiołkowa, Gliwicka od nr 41 do 183 nieparzyste i od nr 78 do 198 parzyste, Golejowska od nr 100 do końca parzyste, Górna, 
Jesionowa, Kazimierza Tetmajera, Klonowa, Koralowa, Lipowa od nr 1 do 45 nieparzyste i od nr 2 do 56 parzyste, Ludowa, Majątkowa, 
Miodowa, Ofiar Terroru, Owocowa, Piaskowa, Piotra Wysockiego, Podleśna, Romualda Traugutta, Rubinowa, Strąkowska, Sucha, 
Weteranów, Wiśniowa

Zespół Szkolno-Przedszkolny z Oddziałami 
Integracyjnymi Nr 1, ul. Gliwicka 105

12 ULICE: Borki, Borowa, Bratków, Dzikiej Róży, Liliowa, Łączna, Piastowska, Piwonii, Świętego Józefa od nr 77 do końca nieparzyste 
i od nr 86 do końca parzyste, Tulipanów Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 7, ul. Borki 37d

13 ULICE: Chryzantem, Długa, Energetyków, Goździków, Henryka Mikołaja Góreckiego, Konwalii, Nad Zalewem, Pelargonii, Rudzka 
od nr 133 do 249 nieparzyste i od nr 130 do 224 parzyste, Słonecznikowa, Storczyków, Żołędziowa od nr 84 do końca Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 7, ul. Borki 37d

14 ULICE: Ekonomiczna, Golejowska nr nieparzyste i od nr 2 do 98 parzyste, Księdza Konrada Szwedy, Kuźnicka, Lipowa od nr 47 
do końca nieparzyste i od nr 58 do końca parzyste, Rybacka, Strefowa, Świętego Maksymiliana

Gimnazjum nr 4 im. Jana Kochanowskiego,  
ul. Rybacka 55

15 ULICE: Mglista, Podmiejska Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 13, ul. Świętego 
Maksymiliana 26

16
ULICE: Aleksandra Gierymskiego, Dożynkowa, Gliwicka od nr 185 do 335 nieparzyste i od nr 200 do 324 parzyste, Jarzębinowa, 
Komisji Edukacji Narodowej, Książenicka, Lisia, Magnolii, Morwowa, Okrężna, Podgórna, Podhalańska, Północna, Pszenna, Sienna, 
Turystyczna, Wieżowa, Wiosny Ludów, Wiślana, Wypoczynkowa, Za Wiaduktem

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 4, ul. Komisji 
Edukacji Narodowej 29

17 ULICE: Skowronków, Wiktora Poloczka
Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 4, ul. Komisji 
Edukacji Narodowej 29 – Lokal dostosowany  
do potrzeb osób niepełnosprawnych

18
ULICE:  Batalionów Chłopskich, Bronisława Czecha, Dworska, Generała Jana Sadowskiego, Grodzka, Gzelska, Heleny 
Marusarzówny, Jana Dobosza, Karłowa, Legionów, Łabędzia, Pniowska, Rudzka od nr 251 do 389 nieparzyste i od nr 226 do 388 
parzyste, Wiosenna, Żaglowa 

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 15, ul. Gzelska 
7 – Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

19 ULICE: Cisowa, Jaworowa, Księdza Emila Szramka, Lechicka, Polan, Rudzka od nr 390 do końca, Stalowa, Stefana Czarnieckiego, 
Szeroka, Zwonowicka

Budynek Ochotnicze j  Straży  Pożarnej ,  
ul. Zwonowicka 5

20
ULICE: Bartników, Bernarda Kuglera, Chwałęcicka, Cystersów, Gliwicka od nr 337 do końca nieparzyste i od nr 326 do końca 
parzyste, Głogowa, Gontowa, Imbirowa, Jałowcowa, Kalinowa, Krajobrazowa, Laurowa, Łowiecka, Łukowa, Milenijna, Młynek, 
Oliwkowa, Pilchowicka, Pryszczyny, Rybnicka, Świętego Huberta, Uczniowska, Wiklinowa, Wilcza, Wodnika

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 3 im. Jana Pawła II, 
ul. Bernarda Kuglera 8a – Lokal dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych

21
ULICE: Karola Miarki od nr 1 do 29, Kosmonautów, Kosynierów, Marii Konopnickiej, Porucznika Kazimierza Ogrodowskiego od nr 1 do 27 
nieparzyste i od nr 2 do 48 parzyste, Prosta od nr 191 do 201, Radosna, Słoneczna, Stara, Studzienna od nr 1 do 51 nieparzyste i od nr 2 do 44 parzyste, 
Wolna od nr 1 do 71 nieparzyste i od nr 2 do 58 parzyste, Zakątek od nr 15C do 15H i od nr 17E do 17P i od nr 19C do 19P, Zbożowa od nr 1 do 9

Szkoła Podstawowa Nr 3 im. Św. Stanisława Kostki, 
ul. Wolna 17 – Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

22 ULICE: Cicha, Krucza, Księdza Henryka Groborza, Mikołowska od nr 57 do końca nieparzyste i od nr 76 do końca parzyste, Orla, 
Przemysłowa, Ptasia, Sadowa, Sosnowa, Stawowa, Wielopolska od nr 1 do 3 nieparzyste, Wronia, Za Torem 

Przedszkole nr 3, ul. Za Torem 3B – Lokal 
dostosowany do potrzeb osób niepełnosprawnych

23
ULICE: Boguszowicka od nr 1 do 151 nieparzyste i od nr 2 do 58 parzyste, Brzeziny Miejskie od nr 117 do końca nieparzyste, 
Brzezińska, Jaśminowa, Juliusza Słowackiego, Karola Miarki od nr 30 do końca, Pochyła od nr 1 do 107, Pogodna, Prosta od nr 113 do 
171 nieparzyste i od nr 62 do 170 parzyste, Przyjaźni, Spokojna, Stefana Żeromskiego od nr 1 do 64, Walerego Wróblewskiego, Żelazna

Gimnazjum nr 10 im. Jana Pawła II, ul. Karola 
Miarki 74

24

ULICE: Ciasna, Henryka Sienkiewicza, Ligocka, Partyzantów, Porucznika Kazimierza Ogrodowskiego od nr 29 do końca nieparzyste 
i od nr 50 do końca parzyste, Prosta od nr 173 do końca nieparzyste i od nr 172 do końca parzyste za wyjątkiem nr od 191 do 201, 
Studzienna od nr 53 do końca nieparzyste i od nr 46 do końca parzyste, Tadeusza Rejtana, Wąska, Wolna od nr 73 do 179 nieparzyste 
i od nr 60 do 168 parzyste, Zakątek za wyjątkiem nr od 15C do 15H i od nr 17E do 17P i od nr 19C do 19P, Zbożowa od nr 10 do 
końca, Zuchów, Żorska od nr 1 do 265 nieparzyste i od nr 2 do 250 parzyste

Gimnazjum nr 10 im. Jana Pawła II, ul. Karola 
Miarki 74

25 ULICE: Buchalików, Fabryczna, Osiedle Różane, Samotna, Sygnały, Wolna od nr 181 do końca nieparzyste i od nr 170 do końca 
parzyste, Zgodna, Żorska od nr 267 do końca nieparzyste i od nr 252 do końca parzyste

Szkoła Podstawowa nr 20 im. Harcerzy Buchalików, 
ul. Ziołowa 3

26 ULICE: Bagnista, Gotartowicka od nr 1 do 85 nieparzyste i od nr 2 do 90 parzyste, Jutrzenki, Niska, Pochyła od nr 108 do końca, 
Szybowcowa od nr 1 do 100, Zapłocie, Ziołowa

Szkoła Podstawowa nr 20 im. Harcerzy Buchalików, 
ul. Ziołowa 3

27
ULICE: Boguszowicka od nr 153 do końca nieparzyste i od nr 60 do końca parzyste, Gotartowicka od nr 87 do końca nieparzyste i od 
nr 92 do końca parzyste, Gronowa, Jemiołowa, Jesienna, Kłokocińska od nr 1 do 47 nieparzyste i od nr 2 do 74 parzyste, Krzysztofa 
Kamila Baczyńskiego, Mokra, Rajska od nr 1 do 61 nieparzyste i od nr 2 do 74 parzyste, Sołtystwo, Stanisława Małachowskiego od 
nr 1 do 69, Świętego Wawrzyńca, Urocza, Zadumy

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 6, ul. Stanisława 
Małachowskiego 44 

28
ULICE: Anieli Krzywoń, Błękitna, Braci Nalazków od nr 1 do 27 nieparzyste i od nr 2 do 34 parzyste, Brzeziny Miejskie od nr 18 do końca 
parzyste, Cedrowa, Cyprysowa, Generała Stanisława Szeptyckiego, Grabowa, Ignacego Łukasiewicza, Jasna, Ksawerego Dunikowskiego, 
Leona Kruczkowskiego, Oskara Kolberga, Przejazdowa, Spacerowa, Stanisława Małachowskiego od nr 70 do końca, Strażacka, Ziemska

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 6, ul. Stanisława 
Małachowskiego 44 

29 ULICE: Armii Ludowej, Braci Nalazków od nr 29 do końca nieparzyste i od nr 36 do końca parzyste, Nowomiejska, Sztolniowa
Gimnazjum z Oddziałami Integracyjnymi nr 7 im. 
Czesława Miłosza, ul. Sztolniowa 29b – Lokal 
dostosowany do potrzeb osób niepełnosprawnych 

30 ULICE: Czwartaków, Jastrzębska, Józefa Elsnera, Księdza Pawła Pośpiecha, Michała Grażyńskiego, Plac Pokoju, Plac Żołnierza, 
Rajska od nr 63 do końca nieparzyste i od nr 76 do końca parzyste, Węglowa, Wojciecha Bogusławskiego, Żurawia 

Gimnazjum Nr 5 im. Władysława Webera,  
ul. Żurawia 8

31 ULICE: Osiedle Południe od nr 1 do 45
Przedszkole z Oddziałami Integracyjnymi nr 39, 
Osiedle Południe 20 – Lokal dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych

32 ULICE: Doktora Józefa Rostka, Kadetów, Osiedle Południe od nr 46 do końca, Pierwszej Brygady, Władysława Kuboszka
Przedszkole z Oddziałami Integracyjnymi nr 39, 
Osiedle Południe 20 – Lokal dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych

33 ULICE: Astronautów, Emila Drobnego, Jędrzeja Śniadeckiego, Józefa Lompy, Wazów Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 8, ul. Józefa Lompy 6
34 ULICA: Patriotów Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 8, ul. Józefa Lompy 6

NR
O B -
WO-
DU

GRANICE OBWODU GŁOSOWANIA W WYBORACH PREZYDENTA RP
SIEDZIBA 
OBWODOWEJ KOMISJI WYBORCZEJ

35 ULICE: Bracka, Chłodna, Dębowa, Gospodarcza, Kłokocińska od nr 49 do końca nieparzyste i od nr 76 do końca parzyste, Komunalna, 
Plac Emila Pawlasa, Poligonowa, Rybna, Rycerska, Skośna, Szybowcowa od nr 101 do końca, Włościańska, Żniwna Szkoła Podstawowa nr 19, ul. Włościańska 39e

36 ULICE: Beskidzka, Bieszczadzka, Chwałowicka, Jana Wyglendy, Parkowa, Sudecka, Tytusa Chałubińskiego, Żołnierzy Września Zespół Szkół Budowlanych, ul. Świerklańska 42 – Lokal 
dostosowany do potrzeb osób niepełnosprawnych

37
ULICE: Brzeziny Miejskie od nr 1 do 115 nieparzyste, Fryderyka Chopina, Generała Jarosława Dąbrowskiego, Harcerska, Jana 
Kowalczyka, Joachima Lelewela, Józefa Chełmońskiego, Kolejowa, Kopalniana, Kornela Makuszyńskiego, Majora Władysława 
Mażewskiego, Nikodema Sobika, Pod Hałdą nr nieparzyste, Prosta od nr 1 do 111 nieparzyste i od nr 2 do 60 parzyste, Stanisława 
Drzymały, Stefana Żeromskiego od nr 65 do końca, Świerklańska, Tkoczów nr parzyste, Zacisze

Zespół Szkół Budowlanych, ul. Świerklańska 42

38 ULICE: Bolesława Krupińskiego, Górnicza, Józefa Pukowca, Śląska nr parzyste
Gimnazjum nr 3 im. Józefa Pukowca, ul. Śląska 
18a – Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

39
ULICE: 1 Maja od nr 81 do końca nieparzyste i od nr 86 do końca parzyste, Generała Leopolda Okulickiego od nr 170 do końca 
parzyste, Kupiecka od nr 21 do końca nieparzyste i od nr 12 do końca parzyste, Nowa, Ogrodowa, Pod Hałdą nr parzyste, Przewozowa, 
Składowa nr parzyste, Śląska nr nieparzyste, Zwycięstwa od nr 1 do 55 nieparzyste

IV Liceum Ogólnokształcące im. Mikołaja 
Kopernika, ul. 1 Maja 91a – Lokal dostosowany 
do potrzeb osób niepełnosprawnych

40
ULICE: 1 Maja od nr 1 do 79 nieparzyste i od nr 2 do 84 parzyste, Anny Stefek, Bolesława Prusa, Brzeziny Miejskie od nr 2 do 
16 parzyste, Działkowców, Hugona Kołłątaja, Jagiellońska, Józefa Stawiarza, Józefa Szulika, Kamienna, Konstantego Ildefonsa 
Gałczyńskiego, Kożdoniów, Księdza Jana Śliwki, Kupiecka od nr 1 do 19 nieparzyste i od nr 2 do 10 parzyste, Obywatelska, 
Radziejowska, Tkoczów nr nieparzyste, Wjazdowa, Zwycięstwa nr parzyste i od nr 57 do końca nieparzyste

Szkoła Podstawowa nr 13 im. Bohaterskich Harcerzy 
Rybnika-Chwałowic, ul. 1 Maja 51

41
ULICE: Adolfa Dygasińskiego, Generała Leopolda Okulickiego nr nieparzyste i od nr 2 do 168 parzyste, Ignacego Daszyńskiego od 
nr 41 do końca, Jana Rericha, Juliusza Kossaka, Kręta, Niepodległości od nr 131 do końca, Popielowska, Składowa nr nieparzyste, 
Spółdzielcza, Szyb Marcin, Średnia, Trzech Krzyży

Gimnazjum nr 13 im. Jana III Sobieskiego,  
ul. Kręta 20

42 ULICE: Feliksa Nowowiejskiego, Juliana Ursyna Niemcewicza, Leopolda Staffa, Lokalna, Ludomira Różyckiego, Niepodległości 
od nr 1 do 130, Stanisława Konarskiego od nr 1 do 54, Wisławy Szymborskiej, Źródlana

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 14, ul. Leopolda 
Staffa 42a

43
ULICA: Aleksandra Puszkina, Gabrieli Zapolskiej, Ignacego Daszyńskiego od nr 1 do 40, Jana Chryzostoma Paska, Jana Dzierżonia, 
Jana Pawła Woronicza, Jana Zamojskiego, Marklowicka, Stanisława Konarskiego od nr 55 do końca, Stanisława Worcella, Wodzisławska 
od nr 251 do końca nieparzyste i od nr 230 do końca parzyste, Żwirowa

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 14, ul. Leopolda 
Staffa 42a

44 ULICA: Wrębowa Szkoła Podstawowa nr 22 im. Juliusza Słowackiego, 
ul. Boczna 17

45
ULICE: Barbórki, Boczna, Generała Władysława Andersa, Górniczego Stanu, Górnośląska od nr 99 do końca nieparzyste i od 
nr 110 do końca parzyste, Ignacego Paderewskiego od nr 30 do końca, Jana Kazimierza, Karlika, Odległa, Pokładowa, Sztygarska, 
Szybowa, Wiertnicza, Wyrobiskowa, Związkowa

Szkoła Podstawowa nr 22 im. Juliusza Słowackiego, 
ul. Boczna 17

46 ULICE: Akacjowa, Barbary, Ignacego Paderewskiego od nr 1 do 29, Józefa Rymera, Lotników, Modrzewiowa Zespół Szkół nr 5 im. Józefa Rymera, ul. Józefa 
Rymera 24a

47
ULICE: Bolesława Śmiałego nr nieparzyste i od nr 30 do końca parzyste, Górnośląska od nr 31 do 97 nieparzyste i od nr 36 do 108 
parzyste, Jana Karola Chodkiewicza, Księdza Norberta Bończyka, Ludwika Zamenhofa nr parzyste, Majora Brunona Janasa od nr 
1 do 95, Obrońców Pokoju, Orzechowa, Skalna, Stanisława Żółkiewskiego, Tomasza Zana, Torowa, Weroniki, Zakole.

Zespół Szkół nr 5 im. Józefa Rymera, ul. Józefa 
Rymera 24a

48

ULICE: Bolesława Krzywoustego od nr 1 do 21 nieparzyste i nr parzyste, Cienista, Doktora Jana Adamskiego, Garbocze, Górnośląska od nr 1 do 
29 nieparzyste i od nr 2 do 34 parzyste, Gruntowa nr nieparzyste i od nr 2 do 96 parzyste, Jabłoniowa, Jana Onufrego Zagłoby, Jana Skrzetuskiego, 
Kazimierza Wielkiego nr nieparzyste i nr parzyste za wyjątkiem nr od 38 do 48 parzyste, Letnia nr nieparzyste i od nr 2 do 10 parzyste, Michała 
Wołodyjowskiego, Odrodzenia, Raciborska od nr 181 do 217 nieparzyste i od nr 192 do 198 parzyste, Racławicka od nr 1 do 7 nieparzyste, 
Stanisława Leszczyńskiego, Stefana Grota Roweckiego od nr 2 do 12 parzyste, Strzelców Podhalańskich, Ziemowita, Złota, Zygmunta Starego

Szkoła Podstawowa nr 21 im. Karola Miarki,  
ul. Niedobczycka 191 

49 ULICE: Hetmańska, Jagodowa, Niedobczycka od nr 106 do końca, Olszycka, Słowiańska, Wincentego Kadłubka, Władysława Orkana, 
Władysława Warneńczyka, Wodzisławska od nr 211 do 249 nieparzyste i od nr 204 do 228 parzyste, Wrzosowa

Szkoła Podstawowa nr 21 im. Karola Miarki,  
ul. Niedobczycka 191 

50
ULICE: Bolesława Śmiałego od nr 2 do 28 parzyste, Gabriela Narutowicza, Gustawa Morcinka, Ignacego Mościckiego, Karola 
Szymanowskiego, Księdza Piotra Skargi, Ludwika Zamenhofa nr nieparzyste, Majora Brunona Janasa od nr 96 do końca, Sportowa 
od nr 89 do końca nieparzyste i od nr 82 do końca parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 2 im. Janusza 
Korczaka, ul. Gustawa Morcinka 18

51
ULICE: Augustyna Kwiotka, Bolesława Krzywoustego od nr 23 do końca nieparzyste, Dąbrowy, Ernesta Mruli, Frontowa, Kazimierza Wielkiego od 
nr 38 do 48 parzyste, Letnia od nr 12 do końca parzyste, Niewiadomska, Pawła Mojżesza, Pawła Semana, Przyjemna, Raciborska od nr 219 do końca 
nieparzyste i od nr 200 do końca parzyste, Racławicka od nr 9 do końca nieparzyste i nr parzyste, Rozstajna, Sportowa od nr 1 do 87 nieparzyste i od 
nr 2 do 80 parzyste, Staromiejska, Stefana Batorego, Stefana Grota Roweckiego nr nieparzyste i od nr 14 do końca parzyste, Szczerbicka, Ustronna

Gimnazjum nr 12 im. Górniczego Stanu,  
ul. Sportowa 52

52 ULICA: Chabrowa Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

53 ULICE: Budowlanych, Gajowa, Orzepowicka Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

54 ULICE: Osiedle Krakusa, Wawelska, Władysława Broniewskiego Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

55 ULICE: Floriańska, Kardynała Bolesława Kominka, Wandy Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

56
ULICE: 9 Maja, Brzozowa, Daleka, Franciszka Pilarczyka, Generała Józefa Bema, Generała Kazimierza Pułaskiego, Głucha, 
Graniczna nr nieparzyste, Grunwaldzka od nr 14 do końca, Jana Kotucza od nr 38 do końca, Józefa Wieczorka, Księdza Piotra 
Ściegiennego, Mieszka I, Obrońców Rybnika, Pawła Stalmacha, Raciborska od nr 92 do 190 parzyste, Stanisława Moniuszki, Stanisława 
Wyspiańskiego, Zawiszy Czarnego, Zebrzydowicka od nr 1 do 149 nieparzyste i od nr 2 do 128 parzyste, Żytnia

Gimnazjum Sportowe nr 2 im. Świętej Jadwigi 
Królowej Polski, ul. Grunwaldzka 18

57 ULICA: Dąbrówki Gimnazjum Sportowe nr 2 im. Świętej Jadwigi 
Królowej Polski, ul. Grunwaldzka 18

58 ULICE: Alfonsa Zgrzebnioka, Bohaterów Westerplatte, Generała Zygmunta Janke-Waltera, Jana Kawalca, Komuny Paryskiej, 
Pawła Cierpioła, Piownik, Władysława Hibnera

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 11, ul. Władysława 
Hibnera 25

59
ULICE: Bukowa, Juliana Tuwima, Konrada Winklera, Mahoniowa, Platanowa, Popiela, Świętego Józefa od nr 1 do 75 nieparzyste 
i od nr 24 do 84 parzyste, Topolowa, Wierzbowa od nr 27 do końca nieparzyste i od nr 22 do końca parzyste, Zielona, Żołędziowa 
od nr 1 do 83

Rybnickie Centrum Edukacji Zawodowej – Centrum 
Kształcenia Ustawicznego oraz Praktycznego,  
ul. Świętego Józefa 30

60 ULICA:Jana Kilińskiego
Szkoła Podstawowa z Oddziałami Integracyjnymi  
Nr 34 im. Ireny Sendlerowej ul. Władysława 
Stanisława Reymonta 69 – Lokal dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych

61
ULICE: Krzyżowa, Lektorska, Obwiednia Południowa od nr 24 do końca, Raciborska od nr 15 do 123 nieparzyste i od nr 24 do 90 
parzyste, Rolnicza, Smolna od nr 23 do końca nieparzyste i od nr 22 do końca parzyste, Władysława Stanisława Reymonta od nr 48 
do końca, Zamysłowska

Szkoła Podstawowa z Oddziałami Integracyjnymi  
Nr 34 im. Ireny Sendlerowej, ul. Władysława 
Stanisława Reymonta 69

62
ULICE: Generała Józefa Hallera od nr 19 do końca nieparzyste i od nr 14 do końca parzyste, Grunwaldzka od nr 1 do 13, Gwarków, 
Księdza Jerzego Popiełuszki, Łanowa, Łąkowa, Poprzeczna, Sławików, Smolna od nr 1 do 21 nieparzyste i od nr 2 do 20 parzyste, 
Szczęść Boże, Szkolna, Świętej Jadwigi, Targowa, Wiejska od nr 9 do końca nieparzyste i nr parzyste, Władysława Stanisława Reymonta 
od nr 13 do 47 nieparzyste i od nr 10 do 46 parzyste, Wodzisławska od nr 1 do 77 nieparzyste i od nr 2 do 90 parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 10, ul. Wodzisławska 46

63
ULICE: Błażeja Stolarskiego, Dolna, Franciszkańska, Gołębia, Grzybowa, Jankowicka od nr 41 do końca nieparzyste i od nr 66 
do końca parzyste, Kornela Ujejskiego, Kwiatowa, Na Okrzeszyńcu, Nacyńska, Niedobczycka od nr 1 do 66, Plebiscytowa, Polna, 
Środkowa, Torfowa, Walentego Pełczyńskiego, Wodzisławska od nr 92 do 144 parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 9, ul. Wodzisławska 123
– Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

64
ULICE: Antoniego Woryny, Barwna, Bratnia, Gruntowa od nr 98 do końca parzyste, Hoża, Jarzynowa, Józefa Cyrana, Leśna, 
Liściasta, Na Niwie, Niedobczycka od nr 67 do 105, Pod Lasem, Pod Szybem, Raciborska od nr 125 do 179 nieparzyste, Wincentego 
Witosa, Wodzisławska od nr 79 do 209 nieparzyste i od nr 146 do 202 parzyste, Wyboista, Zamiejska

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 9, ul. Wodzisławska 123

65 ULICE: Basztowa, Cypriana Kamila Norwida, Graniczna nr parzyste, Kasztanowa, Ludwika Zdrzałka, Malinowa, Równa, Świerkowa, 
Zebrzydowicka od nr 151 do końca nieparzyste i od nr 130 do końca parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 12, ul. Maksymiliana 
Buhla 3

66 ULICE:Kosów, Krzywa, Majowa, Maksymiliana Buhla, Malwowa, Przedmieście, Sowia, Wiatraczna, Wincentego Pola Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 12, ul. Maksymiliana 
Buhla 3, ul. Maksymiliana Buhla 3

67 Państwowy Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Państwowy Szpital dla Nerwowo i Psychicznie 
Chorych, ul. Gliwicka 33

68 Miejski Dom Pomocy Społecznej Miejski Dom Pomocy Społecznej, ul. Żużlowa 25

69 Wojewódzki Szpital Specjalistyczny nr 3 Wojewódzki Szpital Specjalistyczny nr 3,  
ul. Energetyków 46

70 Śląskie Centrum Medyczne – Dom Opieki „Senior” Śląskie Centrum Medyczne – Dom Opieki „Senior”, 
ul. Wrębowa 21
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35 ULICE: Bracka, Chłodna, Dębowa, Gospodarcza, Kłokocińska od nr 49 do końca nieparzyste i od nr 76 do końca parzyste, Komunalna, 
Plac Emila Pawlasa, Poligonowa, Rybna, Rycerska, Skośna, Szybowcowa od nr 101 do końca, Włościańska, Żniwna Szkoła Podstawowa nr 19, ul. Włościańska 39e

36 ULICE: Beskidzka, Bieszczadzka, Chwałowicka, Jana Wyglendy, Parkowa, Sudecka, Tytusa Chałubińskiego, Żołnierzy Września Zespół Szkół Budowlanych, ul. Świerklańska 42 – Lokal 
dostosowany do potrzeb osób niepełnosprawnych

37
ULICE: Brzeziny Miejskie od nr 1 do 115 nieparzyste, Fryderyka Chopina, Generała Jarosława Dąbrowskiego, Harcerska, Jana 
Kowalczyka, Joachima Lelewela, Józefa Chełmońskiego, Kolejowa, Kopalniana, Kornela Makuszyńskiego, Majora Władysława 
Mażewskiego, Nikodema Sobika, Pod Hałdą nr nieparzyste, Prosta od nr 1 do 111 nieparzyste i od nr 2 do 60 parzyste, Stanisława 
Drzymały, Stefana Żeromskiego od nr 65 do końca, Świerklańska, Tkoczów nr parzyste, Zacisze

Zespół Szkół Budowlanych, ul. Świerklańska 42

38 ULICE: Bolesława Krupińskiego, Górnicza, Józefa Pukowca, Śląska nr parzyste
Gimnazjum nr 3 im. Józefa Pukowca, ul. Śląska 
18a – Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

39
ULICE: 1 Maja od nr 81 do końca nieparzyste i od nr 86 do końca parzyste, Generała Leopolda Okulickiego od nr 170 do końca 
parzyste, Kupiecka od nr 21 do końca nieparzyste i od nr 12 do końca parzyste, Nowa, Ogrodowa, Pod Hałdą nr parzyste, Przewozowa, 
Składowa nr parzyste, Śląska nr nieparzyste, Zwycięstwa od nr 1 do 55 nieparzyste

IV Liceum Ogólnokształcące im. Mikołaja 
Kopernika, ul. 1 Maja 91a – Lokal dostosowany 
do potrzeb osób niepełnosprawnych

40
ULICE: 1 Maja od nr 1 do 79 nieparzyste i od nr 2 do 84 parzyste, Anny Stefek, Bolesława Prusa, Brzeziny Miejskie od nr 2 do 
16 parzyste, Działkowców, Hugona Kołłątaja, Jagiellońska, Józefa Stawiarza, Józefa Szulika, Kamienna, Konstantego Ildefonsa 
Gałczyńskiego, Kożdoniów, Księdza Jana Śliwki, Kupiecka od nr 1 do 19 nieparzyste i od nr 2 do 10 parzyste, Obywatelska, 
Radziejowska, Tkoczów nr nieparzyste, Wjazdowa, Zwycięstwa nr parzyste i od nr 57 do końca nieparzyste

Szkoła Podstawowa nr 13 im. Bohaterskich Harcerzy 
Rybnika-Chwałowic, ul. 1 Maja 51

41
ULICE: Adolfa Dygasińskiego, Generała Leopolda Okulickiego nr nieparzyste i od nr 2 do 168 parzyste, Ignacego Daszyńskiego od 
nr 41 do końca, Jana Rericha, Juliusza Kossaka, Kręta, Niepodległości od nr 131 do końca, Popielowska, Składowa nr nieparzyste, 
Spółdzielcza, Szyb Marcin, Średnia, Trzech Krzyży

Gimnazjum nr 13 im. Jana III Sobieskiego,  
ul. Kręta 20

42 ULICE: Feliksa Nowowiejskiego, Juliana Ursyna Niemcewicza, Leopolda Staffa, Lokalna, Ludomira Różyckiego, Niepodległości 
od nr 1 do 130, Stanisława Konarskiego od nr 1 do 54, Wisławy Szymborskiej, Źródlana

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 14, ul. Leopolda 
Staffa 42a

43
ULICA: Aleksandra Puszkina, Gabrieli Zapolskiej, Ignacego Daszyńskiego od nr 1 do 40, Jana Chryzostoma Paska, Jana Dzierżonia, 
Jana Pawła Woronicza, Jana Zamojskiego, Marklowicka, Stanisława Konarskiego od nr 55 do końca, Stanisława Worcella, Wodzisławska 
od nr 251 do końca nieparzyste i od nr 230 do końca parzyste, Żwirowa

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 14, ul. Leopolda 
Staffa 42a

44 ULICA: Wrębowa Szkoła Podstawowa nr 22 im. Juliusza Słowackiego, 
ul. Boczna 17

45
ULICE: Barbórki, Boczna, Generała Władysława Andersa, Górniczego Stanu, Górnośląska od nr 99 do końca nieparzyste i od 
nr 110 do końca parzyste, Ignacego Paderewskiego od nr 30 do końca, Jana Kazimierza, Karlika, Odległa, Pokładowa, Sztygarska, 
Szybowa, Wiertnicza, Wyrobiskowa, Związkowa

Szkoła Podstawowa nr 22 im. Juliusza Słowackiego, 
ul. Boczna 17

46 ULICE: Akacjowa, Barbary, Ignacego Paderewskiego od nr 1 do 29, Józefa Rymera, Lotników, Modrzewiowa Zespół Szkół nr 5 im. Józefa Rymera, ul. Józefa 
Rymera 24a

47
ULICE: Bolesława Śmiałego nr nieparzyste i od nr 30 do końca parzyste, Górnośląska od nr 31 do 97 nieparzyste i od nr 36 do 108 
parzyste, Jana Karola Chodkiewicza, Księdza Norberta Bończyka, Ludwika Zamenhofa nr parzyste, Majora Brunona Janasa od nr 
1 do 95, Obrońców Pokoju, Orzechowa, Skalna, Stanisława Żółkiewskiego, Tomasza Zana, Torowa, Weroniki, Zakole.

Zespół Szkół nr 5 im. Józefa Rymera, ul. Józefa 
Rymera 24a

48

ULICE: Bolesława Krzywoustego od nr 1 do 21 nieparzyste i nr parzyste, Cienista, Doktora Jana Adamskiego, Garbocze, Górnośląska od nr 1 do 
29 nieparzyste i od nr 2 do 34 parzyste, Gruntowa nr nieparzyste i od nr 2 do 96 parzyste, Jabłoniowa, Jana Onufrego Zagłoby, Jana Skrzetuskiego, 
Kazimierza Wielkiego nr nieparzyste i nr parzyste za wyjątkiem nr od 38 do 48 parzyste, Letnia nr nieparzyste i od nr 2 do 10 parzyste, Michała 
Wołodyjowskiego, Odrodzenia, Raciborska od nr 181 do 217 nieparzyste i od nr 192 do 198 parzyste, Racławicka od nr 1 do 7 nieparzyste, 
Stanisława Leszczyńskiego, Stefana Grota Roweckiego od nr 2 do 12 parzyste, Strzelców Podhalańskich, Ziemowita, Złota, Zygmunta Starego

Szkoła Podstawowa nr 21 im. Karola Miarki,  
ul. Niedobczycka 191 

49 ULICE: Hetmańska, Jagodowa, Niedobczycka od nr 106 do końca, Olszycka, Słowiańska, Wincentego Kadłubka, Władysława Orkana, 
Władysława Warneńczyka, Wodzisławska od nr 211 do 249 nieparzyste i od nr 204 do 228 parzyste, Wrzosowa

Szkoła Podstawowa nr 21 im. Karola Miarki,  
ul. Niedobczycka 191 

50
ULICE: Bolesława Śmiałego od nr 2 do 28 parzyste, Gabriela Narutowicza, Gustawa Morcinka, Ignacego Mościckiego, Karola 
Szymanowskiego, Księdza Piotra Skargi, Ludwika Zamenhofa nr nieparzyste, Majora Brunona Janasa od nr 96 do końca, Sportowa 
od nr 89 do końca nieparzyste i od nr 82 do końca parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 2 im. Janusza 
Korczaka, ul. Gustawa Morcinka 18

51
ULICE: Augustyna Kwiotka, Bolesława Krzywoustego od nr 23 do końca nieparzyste, Dąbrowy, Ernesta Mruli, Frontowa, Kazimierza Wielkiego od 
nr 38 do 48 parzyste, Letnia od nr 12 do końca parzyste, Niewiadomska, Pawła Mojżesza, Pawła Semana, Przyjemna, Raciborska od nr 219 do końca 
nieparzyste i od nr 200 do końca parzyste, Racławicka od nr 9 do końca nieparzyste i nr parzyste, Rozstajna, Sportowa od nr 1 do 87 nieparzyste i od 
nr 2 do 80 parzyste, Staromiejska, Stefana Batorego, Stefana Grota Roweckiego nr nieparzyste i od nr 14 do końca parzyste, Szczerbicka, Ustronna

Gimnazjum nr 12 im. Górniczego Stanu,  
ul. Sportowa 52

52 ULICA: Chabrowa Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

53 ULICE: Budowlanych, Gajowa, Orzepowicka Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

54 ULICE: Osiedle Krakusa, Wawelska, Władysława Broniewskiego Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

55 ULICE: Floriańska, Kardynała Bolesława Kominka, Wandy Zespół Szkół nr 3, ul. Orzepowicka 15a

56
ULICE: 9 Maja, Brzozowa, Daleka, Franciszka Pilarczyka, Generała Józefa Bema, Generała Kazimierza Pułaskiego, Głucha, 
Graniczna nr nieparzyste, Grunwaldzka od nr 14 do końca, Jana Kotucza od nr 38 do końca, Józefa Wieczorka, Księdza Piotra 
Ściegiennego, Mieszka I, Obrońców Rybnika, Pawła Stalmacha, Raciborska od nr 92 do 190 parzyste, Stanisława Moniuszki, Stanisława 
Wyspiańskiego, Zawiszy Czarnego, Zebrzydowicka od nr 1 do 149 nieparzyste i od nr 2 do 128 parzyste, Żytnia

Gimnazjum Sportowe nr 2 im. Świętej Jadwigi 
Królowej Polski, ul. Grunwaldzka 18

57 ULICA: Dąbrówki Gimnazjum Sportowe nr 2 im. Świętej Jadwigi 
Królowej Polski, ul. Grunwaldzka 18

58 ULICE: Alfonsa Zgrzebnioka, Bohaterów Westerplatte, Generała Zygmunta Janke-Waltera, Jana Kawalca, Komuny Paryskiej, 
Pawła Cierpioła, Piownik, Władysława Hibnera

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 11, ul. Władysława 
Hibnera 25

59
ULICE: Bukowa, Juliana Tuwima, Konrada Winklera, Mahoniowa, Platanowa, Popiela, Świętego Józefa od nr 1 do 75 nieparzyste 
i od nr 24 do 84 parzyste, Topolowa, Wierzbowa od nr 27 do końca nieparzyste i od nr 22 do końca parzyste, Zielona, Żołędziowa 
od nr 1 do 83

Rybnickie Centrum Edukacji Zawodowej – Centrum 
Kształcenia Ustawicznego oraz Praktycznego,  
ul. Świętego Józefa 30

60 ULICA:Jana Kilińskiego
Szkoła Podstawowa z Oddziałami Integracyjnymi  
Nr 34 im. Ireny Sendlerowej ul. Władysława 
Stanisława Reymonta 69 – Lokal dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych

61
ULICE: Krzyżowa, Lektorska, Obwiednia Południowa od nr 24 do końca, Raciborska od nr 15 do 123 nieparzyste i od nr 24 do 90 
parzyste, Rolnicza, Smolna od nr 23 do końca nieparzyste i od nr 22 do końca parzyste, Władysława Stanisława Reymonta od nr 48 
do końca, Zamysłowska

Szkoła Podstawowa z Oddziałami Integracyjnymi  
Nr 34 im. Ireny Sendlerowej, ul. Władysława 
Stanisława Reymonta 69

62
ULICE: Generała Józefa Hallera od nr 19 do końca nieparzyste i od nr 14 do końca parzyste, Grunwaldzka od nr 1 do 13, Gwarków, 
Księdza Jerzego Popiełuszki, Łanowa, Łąkowa, Poprzeczna, Sławików, Smolna od nr 1 do 21 nieparzyste i od nr 2 do 20 parzyste, 
Szczęść Boże, Szkolna, Świętej Jadwigi, Targowa, Wiejska od nr 9 do końca nieparzyste i nr parzyste, Władysława Stanisława Reymonta 
od nr 13 do 47 nieparzyste i od nr 10 do 46 parzyste, Wodzisławska od nr 1 do 77 nieparzyste i od nr 2 do 90 parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 10, ul. Wodzisławska 46

63
ULICE: Błażeja Stolarskiego, Dolna, Franciszkańska, Gołębia, Grzybowa, Jankowicka od nr 41 do końca nieparzyste i od nr 66 
do końca parzyste, Kornela Ujejskiego, Kwiatowa, Na Okrzeszyńcu, Nacyńska, Niedobczycka od nr 1 do 66, Plebiscytowa, Polna, 
Środkowa, Torfowa, Walentego Pełczyńskiego, Wodzisławska od nr 92 do 144 parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 9, ul. Wodzisławska 123
– Lokal dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych

64
ULICE: Antoniego Woryny, Barwna, Bratnia, Gruntowa od nr 98 do końca parzyste, Hoża, Jarzynowa, Józefa Cyrana, Leśna, 
Liściasta, Na Niwie, Niedobczycka od nr 67 do 105, Pod Lasem, Pod Szybem, Raciborska od nr 125 do 179 nieparzyste, Wincentego 
Witosa, Wodzisławska od nr 79 do 209 nieparzyste i od nr 146 do 202 parzyste, Wyboista, Zamiejska

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 9, ul. Wodzisławska 123

65 ULICE: Basztowa, Cypriana Kamila Norwida, Graniczna nr parzyste, Kasztanowa, Ludwika Zdrzałka, Malinowa, Równa, Świerkowa, 
Zebrzydowicka od nr 151 do końca nieparzyste i od nr 130 do końca parzyste

Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 12, ul. Maksymiliana 
Buhla 3

66 ULICE:Kosów, Krzywa, Majowa, Maksymiliana Buhla, Malwowa, Przedmieście, Sowia, Wiatraczna, Wincentego Pola Zespół Szkolno-Przedszkolny nr 12, ul. Maksymiliana 
Buhla 3, ul. Maksymiliana Buhla 3

67 Państwowy Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych Państwowy Szpital dla Nerwowo i Psychicznie 
Chorych, ul. Gliwicka 33

68 Miejski Dom Pomocy Społecznej Miejski Dom Pomocy Społecznej, ul. Żużlowa 25

69 Wojewódzki Szpital Specjalistyczny nr 3 Wojewódzki Szpital Specjalistyczny nr 3,  
ul. Energetyków 46

70 Śląskie Centrum Medyczne – Dom Opieki „Senior” Śląskie Centrum Medyczne – Dom Opieki „Senior”, 
ul. Wrębowa 21



FUNDACJA EDF POLSKA ZAPRASZA 
NA SEANSE W SAUNIE NA PODCZERWIEŃ!

- SAUNA BEZ PARY,
- NISKA TEMP. POWIETRZA,
- WŁAŚCIWOŚCI LECZNICZE, TERAPEUTYCZNE, 
 OCZYSZCZAJĄCE I REGENERUJĄCE,
- TRENING BEZ WYSIŁKU,
- RELAKS I ODPRĘŻENIE.

www.fundacjarybnik.pl
Fitness Club Fundacji EDF Polska

tel. 32 739 6152

SAUNA INFRARED
RELAKS I ZDROWIE

CENNIK:
- SEANS (35 min.): 6 zł
- KARNET - 10 WEJŚĆ: 45 zł 

GODZINY OTWARCIA:
- PON - PT:  8.30 - 22.00
- SOBOTA: 15.00 - 21.00
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Zapraszamy do Biura Ogłoszeń

44-200 Rybnik, ul. Rynek 12a, tel. 32/42 60 070, www.rybnik.pl/gazeta 

G A B I N E T Y  L E K A R S K I E
Rybnik, ul. Reymonta 50 (obok salonu HONDA)   Rejestracja od 14.00, tel. 32 432 77 94

www.gabinety-reymonta50.pl

lek. med. Katarzyna Piasecka-Lejtman
Dermatolog-kosmetolog

peelingi, kriochirurgia, korekcja zmarszczek

tel. 692 427 312

dr n. med. Maciej Świat
Specjalista Neurolog

tel. 32 432 77 94 od 14.00

lek. med. Szymon Chlubek
Specjalista Położnictwa i Ginekologii

uSG, cytologia

tel. 603 192 925

lek. med. Jan Pawlikowski
Specjalista urolog

uSG układu moczowego

tel. 601 722 180

lek. med. Urszula Zimoń
Specjalista Chirurg

tel. 602 759 931

lek. med. Lidia Kucza
Specjalista Laryngolog

uSG zatok, audiometria, tympanometria
tel. 32 432 77 94 od 14.00

www.gabinety-reymonta50.pl

lek. med. Tomasz Pawlikowski
Specjalista urolog

uSG układu moczowego

tel. 601 722 180

dr n. med. Krzysztof Paruzel
Specjalista Chirurgii Naczyniowej

Specjalista Chirurgii Ogólnej

tel. 504 154 566 od 15.00

lek. med. Zbigniew Mężyk
Specjalista Endokrynolog, Kardiolog

uSG tarczycy, uKG

tel. 32 432 77 94 od 14.00

Nawet w 24 godziny!

POŻYCZKA

szybko i uczciwiedo 25 000 zł

Twoje pieniądze

668 681 881  *

*koszt połączenia zgodny 
z taryfą operatora 

www.katowicezachod.proficredit.pl

Biuro ogłoszeń: tel. 32/42 60 070, fax 32/43 32 160, e-mail: gazeta@um.rybnik.pl 53



Policja 997 112, 32/42 95 200

Straż Pożarna 998 32/43 95 801

Pogotowie Ratunkowe 999
Straż Miejska 986 32/42 27 254

Powiatowe Centrum 
Zarządzania Kry zy so we go 32/42 21 000, 32/43 95 801

Centrum Powiadamiania Ratunkowego 
- Pogotowie Ratunkowe 999, 112
Pogotowie zimowe 32/43 29 560, 32/43 29 565

Pogotowie energetyczne 991 32/30 30 991

Pogotowie gazowe 992 32/42 23 419, 32/42 25 565

Pogotowie ciepłownicze 993 32/42 24 645

Pogotowie wodno–kanalizacyjne 32/42 23 681, 32/42 49 599

Wodne Ochotnicze Pogotowie Ra tun ko we 500 543 300

Pomoc Drogowa 9631 32/42 24 400, 32/42 24 407

Pogotowie weterynaryjne 32/42 22 461

Pogotowie dźwigowe 42 24 085

Rybnik, Rynek 12a
BIuRO OGłO SZEń: 

tel. 32 42 60 070, fax 32 43 32 160

Schronisko „Przytulisko” dla kobiet i kobiet z dziećmi 
ul. Chro bre go 16, 32/42 33 599 

Przytulisko pomaga kobietom znajdującym się w sytuacji kryzysowej (czynne całą dobę)

Ważne adresy i telefony:

www.rybnik.pl/gazeta
gazeta@um.rybnik.pl

Telefony alarmowe:

Redakcja czynna od po nie dział ku do piątku

Redakcja: Wacław Troszka (WaT) (redaktor naczelny); 
Sabina Horzela-Piskula (S), Dominika Ingram-Nowaczyk (D) (dziennikarz), 
Edyta Szymaszek-Górczyńska (redaktor techniczna), stali współpracownicy: 
Wiesława Różańska, Marek Szołtysek, Marcin Troszka, Małgorzata Tytko.
Wydawca: Teatr Ziemi Rybnickiej

Zastrzegamy sobie prawo skracania tek stów i zmiany ty tu łów. Za treść ogłoszeń redakcja 
nie od po wia da. Teksty niezamawiane przyjmujemy wyłącz nie na nośnikach elektronicznych.

ADRES REDAKCJI: 44-200 Rybnik,
Rynek 12a (ofi cy na), skryt ka pocz to wa 96
tel. 32 42 28 825, fax 32 43 32 160
e-mail: gazeta@um.rybnik.pl
www.rybnik.pl/gazeta

Blok Samorządowy Rybnik – dyżury radnych
Dyżury radnych: wtorki i środy g. 14-15.30 w Biurze Rady, UM, ul. Chrobrego 2, www.bsrrybnik.pl

urząd Miasta w Rybniku – tel. 32/43 92 000
urząd Stanu Cywilnego – tel. 32/42 23 210

• Ośrodek Pomocy Społecznej, ul. Żużlowa 25, tel. 32/42 21 111, 118 (pon.-pt. 7-15)
• OPS – Dział Świadczeń Rodzinnych, ul Raciborska 20, tel. 32/42 375 72 (pon.-czw. 7.30-14.30), wt. 11-16, pt. 7.30-13.30
• OPS –Sekcja Dodatki Mieszkaniowe, ul. J.F. Białych 7, tel. 32/42 371 88 (pon.-pt. 7-15)
• Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie – 42 60 033, 42 28 371 w. 43 (7.30-15.30)
• Miejska Komisja ds. Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 32/42 26 245 (ul. Chrobrego 16, pon. 12.30-14, wt., śr., czw. 15.30-17)
• Punkt konsultacyjny do spraw uzależnień od alkoholu i narkotyków czynny w każdą środę w godz. 18.30-20.30.  

Szukasz pomocy? Przyjdź lub zadzwoń. Pomoc bezpłatna! Stowarzyszenie „Stacja”, tel. 503 037 205, www.stacja.hg.pl
• Powiatowy Rzecznik Konsumentów 32/42 28 300 (pon.- śr. 8-15, czw. 15-17.30 po umówieniu telefonicznym w siedzi-

bie Starostwa, ul. 3 Maja 31)
• Ośrodek Interwencji Kryzysowej i Psychoterapii, ul. Chrobrego 16, tel. 32/42 25 639 (pon.-pt. 8-20)
• Całodobowy Telefon Zaufania – 32/42 33 555
• Telefon informacyjny Anonimowych Alkoholików – 32/25 37 983 (pon., śr., czw. 17-20)
• Rybnickie Stowarzyszenie Abstynenckie „Zgoda” ul. Saint Vallier 4 (1 piętro), tel. 32/42 21 087 – wtorki, czwartki, piąt-

ki, niedziele 16-20
• Stowarzyszenie Amazonek „Odnowa”, ul. J.F. Białych, p. 109, tel. 32/42 35 511, poniedziałek 10-12. Spotkania „Amazo-

nek” w każdy 2. poniedziałek miesiąca o 15.
• Polski Związek Głuchych, Terenowy Ośrodek Rehabilitacji i Wsparcia Społecznego dla Osób Niesłyszących, ul. Orze-

powicka 15a, tel. 32/42 36 766, 506 756 161, dyżury – piątki 15-20
• Rybnickie Stowarzyszenie Diabetyków w Rybniku – ul. J.F. Białych 7 p. 109, tel. 694 978 123 – spotkania wtorki 10-12. 
• Stowarzyszenie Honorowych Dawców Krwi im. ks. Józefa Niedzieli w Rybniku Dyżur: 1 środa m-ca, g. 16,  

Zespół Szkół nr 3, Rybnik, Orzepowicka 15a, tel. 32 42 270 81, 660 054 159
• Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom, ul. Wawelska 39, 44-217 Rybnik, tel. 32/42 25 774, www.nwsd.pl;  

Dyżury: każdy wtorek i czwartek 17-19; w każdą środę 10-12.
• Grupa wsparcia „Rodzice Rodzicom” dzieci chorych na cukrzycę. Spotkania odbywają się raz w miesiącu  

w filii nr 2 rybnickiej biblioteki (ul. Zebrzydowicka 30), tel. 32 422 53 17, 661 666 068. 

DRuK:

ul. Żwirki i Wigury 1
43-190 Mikołów, tel. 32 326 20 90

www.tolek.com.pl
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Związek Gór no ślą ski – koło Ryb nik 
Spo tka nia w ostat ni piątek mie sią ca, Dom Ka te che tycz ny bazyliki św. Antoniego g. 18.

Prawo i Sprawiedliwość
Biuro poselskie Posła do Parlamentu Europejskiego Bolesława Piechy, ul. Wiejska 10 (II piętro), 

tel./fax 32/42 28 453, www.boleslawpiecha.eu 
Biuro czynne: poniedziałek/wtorek/środa/piątek 8-16, czwartek 8-18

Pomoc prawna i emerytalno-rentowa: czwartek 16-18 (zapisy telefoniczne lub osobiste)
Biuro Poselskie Posła na Sejm RP Grzegorza Janika, ul. Sobieskiego 1 (II piętro), tel./fax 32/424 50 72 

Biuro czynne: poniedziałek-piątek 9-17
Bezpłatne porady prawne: poniedziałek 14.30-17 (zapisy telefoniczne lub osobiste)

Biuro Poselskie Posła na Sejm RP Czesława Sobierajskiego, ul. Sobieskiego 1 (II piętro), tel. 32/42 47 004
Biuro czynne: poniedziałek-piątek 9-17

Bezpłatne porady prawne: wtorek 17.30-19 (zapisy telefoniczne lub osobiste)

Sojusz Lewicy De mo kra tycz nej
Dyżury: czwar tki 16-18 w miejsko-powiatowym biurze SLD, ul. Saint Vallier 6, tel. 503 756 281.

ZARZĄD ZIELENI MIEJSKIEJ
Oferuje następujące usługi cmentarne: 

• przygotowanie grobu i wykonanie pochówku • pochowanie urn w grobach  
urnowych i ziemnych • umieszczanie urn w kolumbarium • czynności ekshumacyjne
Oferujemy wynajęcie kaplicy do pogrzebu oraz przechowanie zwłok w chłodni.
Przyjmujemy opłaty przedłużające rezerwację grobu ziemnego o kolejne 20 lat.

Administruje lub nadzoruje cmentarze komunalne w dzielnicach miasta: 
Północ – ul. Rudzka 70 b; Chwałęcice – ul. Karłowa; Chwałowice – ul. Kamienna; Boguszowice Stare – ul. Zadumy

Dział Cmentarzy Komunalnych, Rybnik, ul. Rudzka 70b, tel. 32/42 28 991 
czynny od poniedziałku do piątku w godz. 7.00–15.00, sobota 8.00–13.00

Platforma Obywatelska RP w Rybniku
Biuro Poselskie Posła na Sejm RP Marka Krząkały, ul. Wysoka 15/17 (Okrąglak - II piętro)

czynne: pon.-pt. 10-17 tel./fax 32 423 69 16; www.krzakala.pl
Bezpłatne porady prawne: środa 16-18 (zapisy – telefonicznie lub osobiście)

Poseł do Parlamentu Europejskiego dr Jan Olbrycht
Radny Sejmiku Województwa Śląskiego Grzegorz Wolnik

Dyżury Radnych PO w Radzie Miasta: czw. 17-18 w UM, p. 112; www.twojradny.rybnik.pl

Rada Dzielnicy Śródmieście
Rada dzielnicy śródmieście pełni dyżury w czwartki (16-17) ul. Kościuszki 23 (ZSME), tel. 32 42 227 76 w. 47, 

512 99 88 53, w czasie dyżuru istnieje możliwość spotkania się z policjantem i strażnikiem dzielnicowym.

Nasz Wspólny Śląski Dom
Dyżury: wtorki, czwartki 17-19; środy 10-12, ul. Wawelska 39, 44-217 Rybnik, tel. 32 42 25 774

Polski Związek Emerytów, Rencistów i Inwalidów
Oddział Rejonowy w Rybniku, ul. Białych 7, 44-200 Rybnik, tel. 32 42 22 382; dyżury od pon. do czw. 9-13





Bezpłatne konsultacje, porady i wycena
tel.  661 103 103

Rybnik, ul. Korfantego 1
Kornowac, ul. Raciborska 175

www artdent.org

P i ę k n y  u ś m i e c h 
w  t y d z i e ń

PRZED PO

Rybnik, ul. Żorska 221
tel. 669 221 221

www.squash.rybnik.pl

Squash
od 15 zł/os./1h


